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ΠΡΟΤΑΣΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ
Η «σούμα» των Βρυξελλών και το επόμενο βήμα 
Η αποτίμηση των επαφών του ΠτΔ στις Βρυξέλλες με 
επίκεντρο την πρόταση για ενεργότερη εμπλοκή της ΕΕ στο 
Κυπριακό. Η προσοχή στρέφεται τώρα στο εσωτερικό μέτω-
πο και στην κρίσιμη συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου. 

ΤΑΕΠ ΣΤΟ ΓΕΣΥ
Κοντά σε συμφωνία ΟΑΥ και Απολλώνειο 
Σύμφωνα με τον Διευθυντή του Οργανισμού, Ανδρέα Πα-
πακωνσταντίνου, εντός των επόμενων ημερών αναμένεται 
να υπάρξει συμφωνία, ενώ ακολούθως το νοσηλευτήριο θα 
χρειαστεί τρεις μήνες για να προετοιμαστεί κατάλληλα. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ Β. 
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Να μην είμαστε 
γι’ ακόμα μια 
φορά Επιμηθείς
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Ουδέν κρυπτόν υπό 
τον ήλιον. Αργά ή 
γρήγορα, η αλήθεια 
αποκαλύπτεται. 

Είπε ο Πρόεδρος ότι η πρωτο-
βουλία του για την εμπλοκή της 
ΕΕ στο Κυπριακό έχει ως στόχο 
την επιστροφή στο Κραν Μο-
ντανά, για το οποίο ο ίδιος κα-
τηγορείται από την αντιπολίτευ-
ση και τον ΔΗΣΥ ότι τορπίλισε. 
Τι ζητά, λοιπόν, από την ΕΕ; Να 
τον στηρίξει για επιστροφή σε 
μια διαδικασία, η οποία έχει 
αποτύχει, και η οποία για να 
επιτύχει, θα πρέπει να γίνουν 
δεκτοί οι τουρκικοί όροι; Ήδη, 
το Κραν Μοντανά έχει κατοχυ-
ρώσει τη διχοτομική λύση των 
δυο συνιστώντων κρατών με 
πολιτική ισότητα και άνοιξε την 
πύλη στα δύο κράτη με ισότιμη 
κυριαρχία. 

Σε ποια, λοιπόν, λύση 
αναφέρεται ο Πρόεδρος; Και 
τι λένε τα άλλα δύο κόμματα, 
τα οποία τον στηρίζουν; Το 
ΔΗΚΟ διαφωνούσε με τη 
μορφή της ομοσπονδίας την 
οποία προωθούσε ο Νίκος 
Χριστοδουλίδης με τον τέως 
Πρόεδρο, Νίκο Αναστασιάδη, 
διότι δεν είχε το σωστό περι-
εχόμενο. Συμφωνεί τώρα με 
τις ενέργειες του Προέδρου ή 
όχι; Το ίδιο ισχύει και για την 
ΕΔΕΚ, η οποία, μάλιστα,  είναι 
και αντιομοσπονδιακή. Και 
διερωτάται ο απλός πολίτης: 
Τι τους ενώνει και τους τρεις, 
όταν δεν συμφωνούν επί του 
Κυπριακού; Η εξουσία; Εκτός 
και αν συμφωνούν. Εάν όντως 
συμφωνούν, δεν θα πρέπει 
να μας πουν πώς και γιατί; 
Πάντως, με όσα λέει ο Πρόε-
δρος, δεν έχει αλλάξει πολιτι-
κή. Τότε, ποιος άλλαξε; Οι δυο 
εταίροι του; Και για ποιο λόγο 
συνυπάρχουν, πλην εκείνου 
της συγκατοίκησης  στην εξου-
σία και του διαμερισμού των 
καρπών της; 

Όσο πιο γρήγορα ξεκαθαρί-
σει το σκηνικό στο εσωτερικό, 
τόσο μεγαλύτερη θα είναι η αξι-
οπιστία του Προέδρου και της 
Κυβέρνησης. Και μέσα και έξω. 
Αλλιώς, θα τους κυνηγά η σκιά 
της μικροπολιτικής και των 
ευτελών συμφερόντων. Του 
τυχοδιωκτισμού. Για άλλους, 
όμως, λόγους και σκοπούς 
διαβεβαίωνε ότι θα εκλεγόταν 
ο Νίκος Χριστοδουλίδης. Έτσι 
δεν είναι, Πρόεδρε;.. 

Οι εταίροι του 
Προέδρου… 

ΘΕΣΗ

ΓΑΜΟΙ 2023 
Κόστος, 

αριθμοί και 
η νέα… μόδα
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ΠΑΙΔΙΚΟΣ ΚΑΡΚΙΝΟΣ 
30-40 νέα 
περιστατικά 
κάθε χρόνο
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ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 
Στο τραπέζι του διαλόγου
οι «καυτές πατάτες» ΑΤΑ 

και συνταξιοδοτικό  
ΣΕΛΙΔΕΣ 14, 17

ΣΥΝΟΙΚΙΣΜΟΙ
Υπάρχει σχέδιο, 

ζητούμενο 
να υλοποιηθεί

ΣΕΛΙΔΑ 13 

ΑΦΙΕΡΩΜΑ 
Δρ Λάκης Κ. 

Αναστασιάδης: 
55 χρόνια προσφοράς

στην Iατρική 
και την Κύπρο 
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Αποκλειστική 
συνέντευξη στη 
«Σ» παραχώρησε ο 
Γενικός Γραμματέας 

του ΑΚΕΛ, Στέφανος Στεφάνου, 
ο οποίος αναφέρθηκε στην 
εκλογική συμπεριφορά των 
ΑΚΕΛικών ψηφοφόρων και τις 
προοπτικές που ανοίγονται για 
το κόμμα του. Ο κ. Στεφάνου 

απαντά επίσης για τη σχέση του 
ΑΚΕΛ με ρωσικά κέντρα άσκη-
σης επιρροής, ενώ σχολιάζει 
τα πρώτα δείγματα διακυβέρ-
νησης Χριστοδουλίδη. Σχετικά 
με τις προσπάθειες του ΠτΔ 
να εμπλέξει ενεργότερα την 
ΕΕ στις διαδικασίες επίλυσης 
του Κυπριακού, ο κ. Στεφάνου 
παραθέτει σειρά ερωτημάτων, 

Η ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΔΙΑΦΩΝΕΙ ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΙΑΣ ΣΤΟΝ ΔΙΕΘΝΗ ΝΑΥΤΙΛΙΑΚΟ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ

«ΟΡΚΟΣ ΤΩΝ 12»
Θυσίαζαν και τη ζωή 

τους «διά την υπόθεσιν 
της Ενώσεως της Κύπρου 

με την Ελλάδα»
ΣΕΛΙΔΑ 9 

ΓΑΛΛΙΑ 
Στην πυρά των 
διαδηλωτών 

ο «επαναστάτης 
με το κουστούμι»

ΣΕΛΙΔΑ 20

ΣΤΟΙΧΕΙΑ 
Έμποροι όπλων 
και η διεθνής 

κούρσα 
εξοπλισμών
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Στ. Στεφάνου: Ένα τσουβάλι ερωτήσεις για την πρόταση Χριστοδουλίδη

Άλλα ο Δένδιας, 
άλλα η Λευκωσία 

Ανώτατη κυβερνητική πηγή 
δήλωσε ότι η Λευκωσία δεν 
ακολουθεί την πολιτική των 
Αθηνών και δη του Υπουρ-

γού Εξωτερικών, Νίκου Δένδια, για τη 
στήριξη της Τουρκίας προκειμένου να 
καταλάβει τη θέση του Γενικού Γραμμα-
τέα του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανι-
σμού (ΔΝΟ) για θητεία τεσσάρων ετών, 
με αντάλλαγμα την υποστήριξη της 
Τουρκίας, ώστε να εκλεγεί η Ελλάδα το 

2025 στα μη μόνιμα μέλη του Συμβου-
λίου Ασφαλείας. 

Και, προφανώς, διατυπώνεται 
αυτή η διαφωνία, διότι δεν μπορεί η 
Κύπρος να τελεί υπό κατοχή και να 
ζητά τον τερματισμό του εμπάργκο σε 
βάρος των πλοίων και των αεροσκα-
φών της από τη μια, και η Ελλάδα να 
στηρίζει από την άλλη την κατοχική 
Τουρκία για να πάρει μια θέση στο 
Συμβούλιο του ΔΝΟ του ΟΗΕ. 

Η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης 
γεννά το εξής ερώτημα: Δεν γνώριζε ότι 
η Τουρκία επιβάλλει εμπάργκο στην 
κυπριακή ναυτιλία και ότι κατέχει λιμά-
νια της ΚΔ, της οποίας η Ελλάδα είναι 
εγγυήτρια δύναμη και μητέρα πατρίδα; 
Ή ότι μια από τις διεκδικήσεις της Λευ-
κωσίας, στην ΕΕ και διεθνώς, στον ΟΗΕ, 
είναι η άρση του τουρκικού εμπάργκο, 
του οποίου η υφιστάμενη τελωνειακή 
ένωση και το πρόσθετο Πρωτόκολλο 

προνοούν την κατάργηση; 
Και εδώ είναι που έχει ευθύνη η Ευ-

ρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία ως η καθ’ 
ύλην αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή 
ή όχι του κεκτημένου δεν καταγγέλλει 
την Τουρκία, η οποία παραβιάζει το 
κεκτημένο. Ούτε όμως η ΚΔ, που έχει 
έννομο συμφέρον διότι τα δικά της 
συμφέροντα πλήττονται, έχει κινηθεί 
προς την κατεύθυνση αυτή. 
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• Η ΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ 
ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΕΓΕΙΡΕΙ 
ΣΟΒΑΡΑ ΗΘΙΚΑ ΚΑΙ 
ΠΟΛΙΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ

• ΤΟ ΤΟΥΡΚΙΚΟ ΕΜΠΑΡΓΚΟ 
ΚΑΙ Η ΠΡΟΣΦΥΓΗ ΣΤΟ 
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΟ 

Ο ΧΑΡΤΗΣ ΑΠΟΤΥΠΩΝΕΙ ΤΙΣ 
ΟΔΟΥΣ ΤΗΣ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑΣ 

ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΜΠΟΡΕΙ 
ΚΑΠΟΙΟΣ ΝΑ ΑΝΤΙΛΗΦΘΕΙ ΠΟΣΟ 
ΣΗΜΑΝΤΙΚΗ ΕΙΝΑΙ Η ΚΥΠΡΟΣ ΩΣ 
ΤΟ ΑΚΡΑΙΟ ΟΡΙΟ ΤΗΣ ΕΕ ΚΑΙ ΩΣ 

ΓΕΦΥΡΑ ΜΕ ΤΗΝ ΑΣΙΑ 

Ο Γ.Γ. του ΑΚΕΛ 
απαντά για τις 
σχέσεις του 

κόμματός του με 
το ρωσικό λόμπι 
και σχολιάζει τα 
πρώτα δείγματα 
διακυβέρνησης 
Χριστοδουλίδη 

τα οποία, όπως λέγει, αναμένει 
να απαντηθούν στο προσεχές 
Εθνικό Συμβούλιο. Περαιτέρω, 
απαντά για τη στάση του κόμμα-
τός του απέναντι στο γεγονός ότι 
Ελλάδα και Κύπρος συνήψαν 
συμφωνία τακτικής συνεργα-
σίας σε επίπεδο Υπουργικών 
Συμβουλίων.

ΣΕΛΙΔΑ 5

Ο ΧΑΡΤΗΣ ΑΠΟΤΥΠΩΝΕΙ ΤΙΣ 
ΟΔΟΥΣ ΤΗΣ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑΣ 

ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΜΠΟΡΕΙ 
ΚΑΠΟΙΟΣ ΝΑ ΑΝΤΙΛΗΦΘΕΙ ΠΟΣΟ 
ΣΗΜΑΝΤΙΚΗ ΕΙΝΑΙ Η ΚΥΠΡΟΣ ΩΣ 
ΤΟ ΑΚΡΑΙΟ ΟΡΙΟ ΤΗΣ ΕΕ ΚΑΙ ΩΣ 

ΓΕΦΥΡΑ ΜΕ ΤΗΝ ΑΣΙΑ 
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Γιοχάνες Κρόιφ
ART AERI

ΟΧέντρικ Γιοχάνες Κρόιφ γεν-
νήθηκε στις 25 Απριλίου 
1947 και πέθανε στις 24 
Μαρτίου 2016. Ήταν Ολ-

λανδός διεθνής ποδοσφαιριστής, που 
αγωνιζόταν ως επιθετικός, γνωστός και 
ως ο «Ιπτάμενος Ολλανδός». Θεωρεί-
ται ευρέως ως ο κορυφαίος Ευρωπαίος 
ποδοσφαιριστής όλων των εποχών και 
στο ανώτατο επίπεδο στην ποδοσφαιρική 
ιστορία. Στις εκλογές της IFFHS για την 
ανάδειξη των καλύτερων ποδοσφαιριστών 
του 20ού αιώνα κατέλαβε τη δεύτερη θέση 
πίσω μόνο από τον Πελέ και ήταν ο καλύ-
τερος Ευρωπαίος. Επίσης, εξελέγη τρίτος 
καλύτερος παίκτης του 20ού αιώνα και 
πρώτος Ευρωπαίος σε ειδική ψηφοφορία 
του περιοδικού France Football, ανάμεσα 
στους νικητές της Χρυσής Μπάλας. Μετά 
το τέλος της ποδοσφαιρικής του καριέρας 

έγινε προπονητής με μεγάλες επιτυχίες 
στο υψηλότερο επίπεδο θεωρούμενος 
ως ένας από τους σημαντικότερους με 
ιδιαίτερη επιρροή στη σύγχρονη ιστο-
ρία του αθλήματος. Το 2019 ψηφίστηκε 
τέταρτος καλύτερος προπονητής όλων 
των εποχών από το France Football,  με 
πρώτο τον δάσκαλό του Ρίνους Μίχελς.

Έχοντας αναδειχθεί από τις ακαδημίες 
του Άγιαξ έφτασε με τον σύλλογο στην 
κορυφή του ποδοσφαιρικού στερεώμα-
τος πρωταγωνιστώντας στην ανάδειξη 
της πιο δημοφιλούς και επιτυχημένης 
μορφής του σύγχρονου ποδοσφαίρου. 
Η μετεγγραφή του στη Μπαρσελόνα 
έγινε με ποσό-ρεκόρ για την εποχή και 
οδήγησε την καταλανική ομάδα στην 
κατάκτηση του πρωταθλήματος μετά από 
14 χρόνια. Έχοντας κερδίσει σε συλλο-
γικό επίπεδο όλους τους εγχώριους και 

διεθνείς τίτλους, όπως Πρωτάθλημα και 
Κύπελλο Ολλανδίας, Κύπελλο Πρωτα-
θλητριών Ευρώπης, Πρωτάθλημα και 
Κύπελλο Ισπανίας, Ευρωπαϊκό Σούπερ 
Κύπελλο και Διηπειρωτικό Κύπελλο 
και με εντυπωσιακές εμφανίσεις στο 
μοναδικό Παγκόσμιο Κύπελλο όπου 
αγωνίστηκε, αυτό του 1974, θεωρείται 
από ορισμένους ως ο σπουδαιότερος 
του αθλήματος όλων των εποχών. Δεν 
κατάφερε να οδηγήσει την Ολλανδία στην 
κατάκτηση του Παγκοσμίου Κυπέλλου το 
1974, παρόλη την εξαιρετική εμφάνισή 
του. Το 1998 η FIFA τον εξέλεξε στην 
καλύτερη ενδεκάδα του 20ού αιώνα.

Αυτό που έκανε τον Κρόιφ κορυφαίο 
ως παίκτη δεν ήταν μόνο ο τρόπος με τον 
οποίο αγωνιζόταν, αλλά η επίγνωση του 
γηπέδου και η επιρροή του στην ανάπτυ-
ξη του παιχνιδιού που τον χαρακτήριζε. 

Δεν έπαιζε ποτέ σε σταθερή θέση, αλλά 
περιπλανιόταν στο γήπεδο, αναδυόμενος 
όπου χρειαζόταν και συχνά με καταστρο-
φικό για τους αντιπάλους αποτέλεσμα. 
Η επιδεξιότητά του με την μπάλα ήταν 
εξίσου αξιοσημείωτη. Καινοτόμος και 
ιδεαλιστής, μία επαναστατική παρουσία 
στο άθλημα, αρχικά ως παίκτης, αργότερα 
ως προπονητής στους δύο μεγάλους 
συλλόγους όπου κυρίως αγωνίστηκε 
(Άγιαξ και Μπαρσελόνα, με την οποία 
γνώρισε τις σημαντικότερες επιτυχίες 
συμπεριλαμβανομένου του πρώτου Κυ-
πέλλου Πρωταθλητριών στην ιστορία 
του σωματείου), άφησε αξιοθαύμαστη 
κληρονομιά - αυτή ενός ποδοσφαιριστή 
που πέτυχε σχεδόν τα πάντα ασκώντας 
μεγάλη επιρροή στη διαμόρφωση 
του αθλήματος όπως το γνωρίζουμε 
σήμερα και με μία εθνική ομάδα που 

άλλαξε την τροχιά της στο παγκόσμιο 
ποδοσφαιρικό στερέωμα. Η άποψη ότι 
είναι ο άνθρωπος που «επανεφηύρε» το 
ποδόσφαιρο υποστηρίζεται από πολλούς 
ειδικούς τόσο, ώστε να χαρακτηρίζεται 
ως σημαντικότερη φυσιογνωμία στον 
χώρο του αθλήματος αμφισβητώντας το 
στερεότυπο ότι κανένα άτομο δεν είναι 
μεγαλύτερο από ένα σύλλογο.

Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε 
στο www.artaeri.com.
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ΤΑ ΟΦΈΛΗ ΑΠΟ ΤΗΝ ΈΦΑΡ-
ΜΟΓΗ ΤΟΥ ΔΈΑΧ ΤΗΝ ΠΈΡΊ-
ΟΔΟ 1993-2000, ΟΊ ΠΡΟΫ-
ΠΟΘΈΣΈΊΣ ΚΑΊ ΟΊ ΈΥΝΟΪΚΈΣ 
ΠΡΟΟΠΤΊΚΈΣ ΓΊΑ ΈΠΊΤΥΧΗ 
ΑΝΑΒΊΩΣΗ ΤΟΥ 

Σ
το πρόγραμμα διακυβέρ-
νησης του Προέδρου 
της Κυπριακής Δημο-
κρατίας  (ΚΔ), και ειδικά 
στον τομέα «Άμυνα και 
Ασφάλεια», περιλαμβά-
νεται η μελέτη σε συνερ-

γασία με την Ελληνική Κυβέρνηση, της 
προοπτικής «…ουσιαστικής αναβίωσης 
του Δόγματος του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου (ΔΕΑΧ) Κύπρου-Ελλάδας σε 
επιχειρησιακό επίπεδο». 

Το ΔΕΑΧ υπήρξε η σύλληψη και εφαρ-
μογή από τον Ελληνισμό, στρατηγικής 
«ανάσχεσης» της τουρκικής στρατηγικής 
«επέκτασης» προς Νότο και Δυσμάς. Η 
ουσιαστική αναβίωση του ΔΕΑΧ είναι 
επιτακτική ανάγκη ως αντίποδα προς 
το επιθετικό δόγμα και τη συνεχιζόμενη 
επεκτατική πολιτική της Τουρκίας σε 
βάρος των κυριαρχικών δικαιωμάτων 
της Ελλάδας και Κύπρου στο Αιγαίο, την 
Ανατολική Μεσόγειο (ΑΜ) και Κύπρο. 

Ο γεωγραφικός και αμυντικός χώρος 
της Κύπρου και Ελλάδας είναι ενιαίος και 
οι ΑΟΖ τους στην ΑΜ (που θα έπρεπε να 
είχαν οριοθετηθεί) εφάπτονται. Το αμυ-
ντικό μέτωπο του Ελληνισμού έναντι της 
Τουρκίας εκτείνεται από τον Έβρο, τα 
νησιά του Αιγαίου μέχρι την Κύπρο, η 
οποία παρουσιάζει τη μεγαλύτερη τρω-
τότητα. Έχει στο έδαφός της ένα τεράστιο 
τουρκικό στρατιωτικό προγεφύρωμα, 
στο οποίο η Τουρκία διατηρεί ισχυρές 
κατοχικές δυνάμεις επιπέδου Σώματος 
Στρατού με επιθετική διάταξη. Η ΚΔ δεν 
έχει τη δυνατότητα με τους εσωτερικούς 
συντελεστές ισχύος της (κυρίως η Εθνική 
Φρουρά (ΕΦ) με ασθενές ΠΝ και ΠΑ), να 
εξισορροπήσει τη μεγάλη στρατιωτική 
ισχύ της Τουρκίας και να προτάξει αξιόπι-
στη αποτρεπτική ικανότητα. Χρειάζεται τη 
βοήθεια εξωτερικών συντελεστών ισχύος 
και αυτήν μπορεί και πρέπει να προσφέ-
ρει μέσω του ΔΕΑΧ η Ελλάδα, η οποία 
έχει συμβατική και ηθική υποχρέωση 
να προστατεύσει τον Ελληνισμό της Κύ-
πρου αλλά και συνταγματική υποχρέωση 
να προστατεύσει τις ελλαδικές δυνάμεις 
στο νησί. Τη συνείδησή μας βαραίνει η 
τραυματική εμπειρία της καταστροφής 
του 1974, όταν οι ελληνικές κυβερνήσεις 
δεν εκπλήρωσαν τις υποχρεώσεις τους 
προς την Κύπρο. 

Επειδή το ΔΕΑΧ άρχισε με καλούς 
οιωνούς αλλά δεν είχε αίσιο τέλος, είναι 
απαραίτητο να μελετηθούν ενδελεχώς τα 
αίτια που οδήγησαν στην υποβάθμισή 

του, τα οφέλη από την εφαρμογή του 
την περίοδο 1993-2000 και να καθορι-
σθούν οι αναγκαίες προϋποθέσεις για 
την επιτυχή αναβίωσή του.

Αίτια υποβάθμισης του ΔΕΑΧ: Η 
έλλειψη αποφασιστικότητας και πολι-
τικής βούλησης από τις κυβερνήσεις 
Ελλάδας - Κύπρου. Η Ελλάδα δεν έδωσε 
την δέουσα βαρύτητα σε τρεις βασικούς 
παράγοντες: στη σημασία της ΑΜ για τα 
ζωτικά συμφέροντά της -στις απαιτήσεις 
αναβάθμισης των αεροναυτικών δυνάμε-
ών της- στις συμβατικές υποχρεώσεις της 
έναντι της ΚΔ. Η Κύπρος επηρεάστηκε 
αρνητικά από τη σχολή σκέψης ότι οι 
μικρές χώρες είναι μάταιο να επενδύουν 
στην άμυνα τους, μείωσε τις αμυντικές 
δαπάνες της, παραμέλησε τη στρατιω-
τική ισχύ της, ιδιαίτερα στον θαλάσσιο 
και εναέριο χώρο και συμφώνησε στον 
αφοπλισμό του κυπριακού κράτους στο 
πλαίσιο λύσης ΔΔΟ στο Κυπριακό, που 
επέβαλαν η Βρετανία και Τουρκία (αυτό 
προέβλεπε και το σχέδιο Ανάν). Ο αφο-
πλισμός της Κύπρου και των νησιών του 
Ανατολικού Αιγαίου είναι επιδίωξη της 
Τουρκίας για να είναι εύκολη λεία της 
επεκτατικής βουλιμίας της.

Οφέλη από την εφαρμογή του ΔΕΑΧ 
την περίοδο 1993-2000: Τα οφέλη ήσαν 
πολλαπλά για την Ελλάδα και ιδιαίτερα 
την Κύπρο. Συνέβαλε στην τόνωση του 
ηθικού του Κυπριακού Ελληνισμού και 
στην ενδυνάμωση της επιχειρησιακής δυ-
νατότητας των Ενόπλων Δυνάμεων (ΕΔ) 
της Ελλάδας για ενίσχυση της Κύπρου, 
καθώς και της αποτρεπτικής ικανότητας 
της ΕΦ. Κατασκευάσθηκαν στην Κύπρο 
η στρατιωτική αεροπορική βάση «Αν-
δρέας Παπανδρέου» και ναυτική βάση 
«Ευάγγελος Φλωράκης», ενισχύθηκαν 
οι δυνάμεις ξηράς, πραγματοποιήθηκαν 
διακλαδικές Τακτικές Ασκήσεις Μετα 
Στρατευμάτων (ΤΑΜΣ) αεροναυτικών 
δυνάμεων και δυνάμεων ξηράς στον  
θαλάσσιο χώρο μεταξύ Καστελορίζου-
Κύπρου και στο έδαφος της Κύπρου 
(ΤΟΞΟΤΗΣ-ΝΙΚΗΦΟΡΟΣ-ΒΕΡΓΙ-
ΝΑ-ΝΙΚΗ). Έγινε δοκιμή στην πράξη 
του Συστήματος Χειρισμού Κρίσεων 
(ΣΧΚ), των επιχειρησιακών σχεδίων, του 
Συστήματος Διοικήσεως Ελέγχου και 

Πληροφοριών (ΣΔΕΠ), των δυνατοτήτων 
και της διαλειτουργικότητας των μέσων 
και οπλικών συστημάτων. Αποκτήθηκαν 
πολύτιμες εμπειρίες από τους χειριστές, 
τα στελέχη και τους επιτελείς της ΕΦ 
και των ΕΔ Ελλάδας, ιδιαίτερα στους 
τομείς της αεράμυνας, της διακλαδικής 
συνεργασίας, της τακτικής κίνησης των 
αεροναυτικών δυνάμεων της Ελλάδας 
στην ΑΜ με τον οπλισμό τους, από την 
Ελλάδα στη Κύπρο μακράν των βάσε-
ων ανεφοδιασμού τους καθώς και της 
αντιμετώπισης της τουρκικής αντίδρα-
σης (αναχαιτίσεις στον εναέριο χώρο 
της Κύπρου). Έγινε στη πράξη δοκιμή 
της διασύνδεσης του αμυντικού χώρου 
Κύπρου-Ελλάδας και υπήρξαν χρήσι-
μα συμπεράσματα για τη δυνατότητα 
ενίσχυσης της Κύπρου, την επάρκεια 

των υποδομών και τους απαιτούμενους 
εξοπλισμούς και επιχειρησιακούς συντο-
νισμούς των ενεργειών των επιτελείων 
των δύο χωρών.

Η υποβάθμιση του ΔΕΑΧ, που δέ-
χθηκε σοβαρό πλήγμα και από τη μη 
έλευση των S-300, προκάλεσε κενό 
ασφάλειας στο θαλάσσιο χώρο μεταξύ 
Κύπρου-Καστελορίζου, το οποίο εκμε-
ταλλεύθηκε η Τουρκία με δυναμική 
προβολή διεκδικήσεων σε βάρος των 
ΑΟΖ Ελλάδας-Κύπρου.

Προϋποθέσεις επιτυχούς αναβίωσης 
του ΔΕΑΧ: Απαραίτητη προϋπόθεση εί-
ναι η αποφασιστικότητα και η ύπαρξη 
πολιτικής βούλησης από τις κυβερνήσεις 

Ελλάδας-Κύπρου, η οποία να βασίζεται: 
(1) στην αμοιβαία πίστη στην αξία και 
αποτελεσματικότητα του ΔΕΑΧ, ως μέσου 
υπεράσπισης των εθνικών συμφερόντων 
των δύο χωρών, (2) στην απαίτηση οι 
δύο χώρες να έχουν τις απαραίτητες 
αεροναυτικές δυνάμεις και υποδομές 
υποστήριξης τους, συνεργασία στους εξο-
πλισμούς (διαλειτουργικότητα μέσων) και 
κοινή αμυντική σχεδίαση, (3) στην κοινή 
διαπίστωση ότι η Τουρκία συνεχίζει να 
υλοποιεί την επεκτατική στρατηγική της 
σε βάρος των Ελλάδας - Κύπρου και ότι 
η ΑΜ έχει μεγάλη στρατηγική σημασία 
για τα εθνικά συμφέροντά τους (ασφάλεια, 
ΑΟΖ, ενεργειακά αποθέματα, ναυτιλία 
κ.ά.), (4) στη δέσμευση της Ελλάδας να 
θεωρήσει casus belli νέα επιθετική 
ενέργεια της Τουρκίας σε βάρος της 
Κύπρου και να την υπερασπιστεί με όλα 
τα μέσα. Δέσμευση συναφής και με την 
υποχρέωση της Ελλάδας να εγγυηθεί την 
εδαφική ακεραιότητα της ΚΔ (άρθρο ΙΙ 
της Συνθήκης Εγγυήσεως).

Σήμερα, από πλευράς στρατιωτικών 
δυνατοτήτων, δημιουργούνται ευνοϊκές 
προοπτικές αναβίωσης του ΔΕΑΧ. Στην 
Ελλάδα βρίσκεται σε εξέλιξη σημαντικό 
εξοπλιστικό πρόγραμμα ενίσχυσης του 
ΠΝ (Φρεγάτες Belhara, Κορβέτες κ.ά.) 
και της ΠΑ (αεροσκάφη Rafale, F16 
Viber, F-35). H ΚΔ τον τελευταίο χρό-
νο αύξησε τις αμυντικές δαπάνες της 
και πρέπει επειγόντως να επεκτείνει 
τις δυνατότητες της ναυτικής και αε-
ροπορικής βάσης της και να δρομο-
λογήσει σε συνεργασία με την Ελλάδα 
την απόκτηση σύγχρονων πολεμικών 
σκαφών ναυτικού και αεροπορίας. Η 
νέα κυβέρνηση της ΚΔ έχει θέσει ως 
προτεραιότητα του εξοπλιστικού προ-
γράμματός της «…την ενίσχυση του ΠΝ 
και ΠΑ της ΕΦ». Είναι απαραίτητο να 
υπάρχει συνεχής παρουσία αεροναυτι-
κών δυνάμεων της Ελλάδας στην Κύπρο 
και να αξιοποιηθεί η συμμετοχή των δύο 
χωρών στην PESCO της ΕΕ. Η PESCO 
(Permanent Structured Cooperation) 
παρέχει τη δυνατότητα στρατιωτικής συ-
νεργασίας Ελλάδας-Κύπρου στο πλαίσιο 
της Κοινής Πολιτικής Ασφάλειας και 
Άμυνας (ΚΠΑΑ) της ΕΕ.

Προϋποθέσεις αναβίωσης Δόγματος Ενιαίου 
Αμυντικού Χώρου Κύπρου-Ελλάδας

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΕΝΤΑΣ, Αναπληρωτής Καθηγητής 
Διεθνούς Πολιτικής και Διακυβέρνησης, 
Πανεπιστήμιο Λευκωσίας

ΑΠΟΨΗ

Σε ένα περίφημο κείμενο του 
το 1988, ο Joseph Grieco, κο-
ρυφαίος πολιτικός ρεαλιστής, 
υποστήριξε το εξής: Ο στόχος 

των κρατών, σε κάθε σχέση που ανα-
πτύσσουν με άλλα κράτη, δεν είναι να 
επιτύχουν το μέγιστο δυνατό δικό τους 
όφελος. Ο θεμελιώδης τους στόχος είναι 
πάντα να αποτρέψουν τα άλλα κράτη, με 
τα οποία συνεργάζονται, να αποκτήσουν 
στρατηγικό πλεονέκτημα ισχύος σε βά-
ρος τους. Με άλλα λόγια, η συνεργασία 
ανάμεσα σε κράτη, ιδίως κράτη που 
έχουν αναμεταξύ τους ανταγωνιστική 
σχέση, πρέπει να καθορίζεται με έγνοια, 
όχι το όφελος που ενδεχομένως να προ-
κύψει υπέρ τους, αλλά το πλεονέκτημα 
που ενδέχεται να αποκτήσει το άλλο 
κράτος σε βάρος τους. Αυτή η βασική, 
διαχρονική αρχή των διεθνών σχέσεων 
πρέπει να λαμβάνεται υπόψη.

Τις τελευταίες εβδομάδες παρατη-
ρείται μια αλλαγή στάσης από μέρους 
της Τουρκίας προς την Ελλάδα. Είναι 
προφανές ότι η Άγκυρα επιδιώκει μια 
τακτική αποκλιμάκωσης με στόχο να 
κερδίσει τη θετική δημοσιότητα που 
χρειάζεται την περίοδο αυτή για ν’ αντι-
μετωπίσει κάποιες επείγουσες μεσο-
πρόθεσμες ανάγκες. Η Τουρκία τηρεί 
ανάλογη στάση και με άλλα γειτονικά 
κράτη, όπως η Συρία και το Ιράκ, για τα 
οποία, μέχρι πρότινος, εξαπέλυε απειλές 
χρήσης βίας, καθώς παραβίαζε διαρκώς 
τα κυριαρχικά τους δικαιώματα. Τι επι-
ζητά, λοιπόν,  η Τουρκία; Ή, καλύτερα, 
ποια είναι η τακτική προσέγγιση του 
Ερντογάν προς την Ελλάδα;

Η επιθυμία του Ερντογάν την περίοδο 
αυτή δεν διαφέρει από την επιθυμία 
όλων των Τούρκων ηγετών από την 
περίοδο του Κεμάλ  Ατατούρκ και του 
Συμφώνου Φιλίας το 1930. Κάθε φορά 
που η Τουρκία προσέγγιζε την Ελλάδα, 
κάθε φορά που εμφανιζόταν πρόθυμη 

να λειτουργήσει σε ένα καθεστώς απο-
κλιμάκωσης και συνεργασίας, επεδί-
ωκε τον ίδιο στόχο: Να παρασύρει την 
ηγεσία, την κοινωνικοπολιτική ελίτ και 
τον λαό της Ελλάδας σε μια κατάσταση 
εφησυχασμού, ενώ η ίδια η Τουρκία, την 
ίδια περίοδο που οι Έλληνες θεωρούν 
ότι τα πράγματα πάνε καλύτερα με τη 
γείτονα, να χτίζει στρατηγικά πλεονε-
κτήματα στους συντελεστές ισχύος της, 
με πρόθεση να επανέλθει με πιο έντονο 
τρόπο στο πρόγραμμα αναθεώρησης 
και αμφισβήτησης κυριαρχικών δικαι-
ωμάτων και συμφερόντων της Ελλάδας.

Αυτό το μοτίβο συμπεριφοράς της 
Τουρκίας είναι τόσο ίδιο και, θα έλεγε 
κάποιος, τόσο προβλέψιμο, αλλά, ταυ-
τόχρονα, η διάθεση στην Αθήνα τόσο 
καλοπροαίρετη, πρόθυμη να πιστέψει 
ότι «αυτήν τη φορά τα πράγματα μπο-
ρεί να είναι διαφορετικά». Και, όμως, 
η εξέλιξη των πραγμάτων τα τελευταία 
εκατό χρόνια δεν έχει αλλάξει. Δεν έχει 
αλλάξει όσον αφορά τις προθέσεις της 
Τουρκίας και την καλοπροαίρετη, πλην 
όμως πάντα διαψευσμένη στάση των 
Αθηνών.

Σήμερα, τα πράγματα είναι όντως 
διαφορετικά. Η Ελλάδα έχει αρχίσει 
ένα πρόγραμμα αναβάθμισης των 
στρατιωτικών συντελεστών ισχύος της, 
με στόχο, μέχρι το 2030, να εδραιώ-
σει μιαν αξιόπιστη δύναμη ισχύος, η 
οποία να είναι σε θέση μέχρι τα μέσα 
της επόμενης δεκαετίας, όχι μόνο να 
αποτρέπει τον τουρκικό αναθεωρητι-
σμό, αλλά και να μπορέσει η Αθήνα 
ν’ αρχίσει μια πολιτική ανάσχεσης του 
τουρκικού επεκτατισμού. Οι επιλογές 
της Τουρκίας είχαν κόστος, καθώς οι 
ένοπλες δυνάμεις της χώρας στερούνται 
πρόσβαση σε σύγχρονα εξοπλιστικά 
προγράμματα. Αυτή λοιπόν τη στιγμή, η 
Τουρκία επιδιώκει την προσέγγιση με 
την Ελλάδα προκειμένου να κερδίσει 
πίσω την πρόσβασή της στις αγορές 
των ΗΠΑ, να αποκτήσει οπλικά συστή-
ματα, με τα οποία θα παρεμποδίσει τις 
δυνατότητες των ελληνικών ενόπλων 
δυνάμεων.

Το ερώτημα είναι κατά πόσον η 
Αθήνα, με τη σοφία και τα μαθήματα - 
παθήματα των τελευταίων εκατό ετών, 
μπορεί να αντιστρέψει τα δεδομένα και, 
αυτήν τη φορά, να χρησιμοποιήσει την 
τακτική προσέγγισης της Άγκυρας για 
να κερδίσει στρατηγικό πλεονέκτημα. 
Ή, κατά πόσον, θα επαναλάβει τα ίδια 
λάθη. Σε κάθε περίπτωση, η Αθήνα 
έχει συμφέρον να εργαστεί με φίλους 
και υποστηρικτές στην Ουάσιγκτον 
προκειμένου να πείσει ότι, μια ενδυ-
ναμωμένη Ελλάδα, σαφώς καλύτερα 
εξοπλισμένη από την Τουρκία, είναι σε 
θέση να εγγυηθεί τη σταθερότητα και 
την ασφάλεια στην Ανατολική Μεσόγειο, 
θέτοντας τέλος στον ανορθολογικό και 
επιζήμιο αναθεωρητισμό της Άγκυρας.

Τι επιδιώκει η Τουρκία 
από την προσέγγισή 
της με την Έλλάδα;

«Έπειδή το ΔΈΑΧ άρχισε 
με καλούς οιωνούς αλλά 
δεν είχε αίσιο τέλος, είναι 
απαραίτητο να μελετηθούν 

ενδελεχώς τα αίτια που 
οδήγησαν στην υποβάθμι-
σή του, τα οφέλη από την 

εφαρμογή του την περίοδο 
1993-2000 και να καθορι-
σθούν οι αναγκαίες προ-
ϋποθέσεις για την επιτυχή 

αναβίωσή του»

ΦΟΙΒΟΣ ΚΛΟΚΚΑΡΗΣ, 
Αντιστράτηγος ε.α. 
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Μέσα σε αυτό το κλίμα 
ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας έκανε τα 
πρώτα βήματα για την 

προώθηση της πρωτοβουλίας του για 
την ενεργότερη εμπλοκή της ΕΕ στο 
Κυπριακό, χωρίς όμως να περιλαμ-
βάνει την παραπομπή της Τουρκίας 
στο Δικαστήριο, αφού επιμένει στην 
επιβολή εμπάργκο στην κυπριακή 
ναυτιλία και απαγορεύει την εισαγωγή 
κυπριακών προϊόντων που σημαίνει 
αθέμιτο ανταγωνισμό, παραβίαση δη-
λαδή των κανόνων της ενιαίας αγοράς. 
Διότι εμείς δεν εξάγουμε προϊόντα στην 
Τουρκία,  αλλά τουρκικά προϊόντα 

που εισάγονται στην κοινή αγορά 
εισάγονται εν συνεχεία από άλλα 
κράτη μέλη της ΕΕ στην Κυπριακή 
Δημοκρατία.

Ειδικότερα η πρόταση του Προέ-
δρου περιλαμβάνει: 

1. Άρση του αδιεξόδου στο Κυπρι-
ακό, που συνδέεται με την ενταξιακή 
πορεία της Τουρκίας στην ΕΕ και δη 
με τις διαπραγματεύσεις για την ανα-
βαθμισμένη τελωνειακή ένωση της 
Άγκυρας με την ΕΕ. Κατά μία σχολή 
σκέψης εντός της ΕΕ, αυτή είναι μια 
φόρμουλα ειδικής σχέσης με την 
Άγκυρα αντί πλήρους ένταξης.

2. Τη δημιουργία συνθηκών, όπως 

παραδέχθηκε ο Πρόεδρος, για να 
ανοίξει η Τουρκία τα λιμάνια και τα 
αεροδρόμιά της σε πλοία και αερο-
σκάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
όπως η υφιστάμενη τελωνειακή ένωση 
καθορίζει, με ταυτόχρονο άνοιγμα του 
λιμανιού της Αμμοχώστου υπό την 
αιγίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
και ταυτόχρονη επιστροφή της περί-
κλειστης πόλης υπό το καθεστώς του 
ΟΗΕ στους νόμιμους κατοίκους της.

3. Την επανέναρξη των συνο-
μιλιών από εκεί όπου έμειναν στο 
Κραν Μοντανά, στη βάση του συμ-
φωνημένου πλαισίου για μια λύση 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας 

με πολιτική ισότητα. 
4. Η εμπλοκή της ΕΕ δεν θα αντικα-

θιστά εκείνη του ΟΗΕ, αλλά θα συμ-
βαίνει ό,τι και σήμερα. Θα έχει ρόλο 
συμπληρωματικό και τεχνοκρατικό 
με τον διορισμό μιας προσωπικότητας 
που προφανώς θα παρακολουθεί την 
κατάσταση και θα έχει ρόλο ειδικού 
απεσταλμένου. Τονίζεται στο σημείο 
αυτό ότι: Α) Και στο παρελθόν υπήρ-
χε διορισμένη τεχνοκρατική ομάδα. 
Β) Ειδικοί απεσταλμένοι διορίζονται 
σε περιπτώσεις εμπλοκής της ΕΕ σε 
ζητήματα τρίτων κρατών, όπως στο 
Αφγανιστάν ή στο Κοσσυφοπέδιο,  και 
όχι σε προβλήματα κρατών μελών, 

για δυο κυρίως λόγους: Ο πρώτος 
είναι για να μη θεωρηθεί εμπλοκή 
στα εσωτερικά κράτους μέλους και 
ο δεύτερος είναι η συμμετοχή του 
αρχηγού του κράτους ή της Κυβέρ-
νησης στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. 

Χρονοδιάγραμμα 
Το χρονοδιάγραμμα της πρωτο-

βουλίας του Προέδρου και τα στάδια 
καταγράφονται ως εξής: 

Πρώτο, εκλογή νέας Κυβέρνησης 
στην Τουρκία και στην Ελλάδα. Δεύ-
τερο, Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ 
τον Σεπτέμβριο, όπου ο Πρόεδρος 
δεν αποκλείει μια τριμερή, δηλαδή 

με τον Ερσίν Τατάρ και τον ΓΓ του 
ΟΗΕ. Τρίτο, προσπάθεια για άρση του 
αδιεξόδου στην εξής λογική: Σύνδεση 
της τουρκικής ενταξιακής πορείας 
με την επιστροφή στις συνομιλίες. 
Τέταρτο, επανέναρξη των συνομι-
λιών στη βάση του συμφωνημένου 
πλαισίου για διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία με πολιτική ισότητα, από 
εκεί όπου έμειναν οι εμπλεκόμενοι, 
δηλαδή στο Κραν Μοντανά. Και δό-
θηκε η ευκαιρία στην Άγκυρα και τις 
κατοχικές «αρχές» να κατοχυρώσουν 
την ομοσπονδία και να περάσουν 
στην αξίωσή τους για δυο κράτη με 
ισότιμη κυριαρχία. 

Η πρόταση του Προέδρου… 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Η ΚΎΠΡΟΣ ΔΕΝ ΑΚΟΛΟΎΘΕΊ 
ΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ, Η ΟΠΟΊΑ ΜΠΟ-
ΡΕΊ ΝΑ ΓΊΝΕΊ ΜΗ ΜΟΝΊΜΟ 
ΜΕΛΟΣ ΤΟΎ Σ.Α. ΧΩΡΊΣ ΤΗΝ 
ΤΟΎΡΚΊΑ, ΠΟΎ ΕΠΊΜΕΝΕΊ ΣΤΟ 
ΕΜΠΑΡΓΚΟ ΕΠΊ ΤΗΣ ΚΎΠΡΊΑ-
ΚΗ ΝΑΎΤΊΛΊΑΣ 

Η
Λευκωσία δεν ακο-
λουθεί την πολιτική 
των Αθηνών και 
δη του Υπουργού 
Εξωτερικών, Νίκου 
Δένδια, για τη στή-
ριξη της Τουρκίας 

προκειμένου να καταλάβει τη θέση 
του Γενικού Γραμματέα του Διεθνούς 
Ναυτιλιακού Οργανισμού (ΔΝΟ) για 
θητεία τεσσάρων ετών, με αντάλλαγμα 
την υποστήριξη της Τουρκίας, ώστε να 
εκλεγεί η Ελλάδα το 2025 στα μη μόνι-
μα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας. 
Και αυτό συνέβη την ίδια στιγμή κατά 
την οποία ο Προέδρος ετοιμαζόταν να 
προωθήσει την πρότασή του για την 
ενεργότερη εμπλοκή της ΕΕ στο Κυ-
πριακό σε δυο σκέλη. Το πρώτο αφορά 
στην άρση της τουρκικής αδιαλλαξίας 
και το δεύτερο στην επανέναρξη των 
συνομιλιών από εκεί όπου έμειναν στο 
Κραν Μοντανά. 

Ηθικά και πολιτικά ζητήματα
Η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης 

εγείρει σοβαρά ζητήματα πολιτικής, ηθι-
κής τάξης καθώς και συντονισμού υπό 
την έξης έννοια: Πώς η Ελλάδα, που 
είναι εγγυήτρια δύναμη, να στηρίζει τη 
συμμετοχή της Τουρκίας στο ΔΝΟ, όταν η 
Άγκυρα επιβάλλει ναυτιλιακό εμπάργκο 
σε βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και όταν ένας από τους πυλώνες της 
πρωτοβουλίας του Προέδρου στην ΕΕ  
είναι η άρση του τουρκικού εμπάργκο 
επί των πλοίων και των αεροσκαφών 
της Κυπριακής Δημοκρατίας; Πώς είναι 
δυνατόν η Ελλάδα να στηρίζει την Τουρ-
κία σε έναν από τους θεσμούς των Ην. 
Εθνών, όταν συνιστά κράτος-εισβολέα 
που κατέχει παράνομα έδαφος κράτους-
μέλους του ΟΗΕ και της ΕΕ; Πώς θα 
πούμε είτε στον ΓΓ του Οργανισμού 
είτε στο Σ. Ασφαλείας, εντός του οποίου 
θέλει να συμμετέχει η Ελλάδα, ότι η 
Τουρκία είναι κατοχική δύναμη, όταν 
η ίδια η Αθήνα την αποκαθαίρει από 
τις ενοχές και τις κατηγορίες που την 
βαραίνουν ακόμη και για εγκλήματα 
πολέμου, όπως αυτό του εποικισμού, 
το οποίο συνεχίζεται μέσω των σεισμό-
πληκτων που καταφθάνουν στα κατε-
χόμενα κατόπιν εντολών της Άγκυρα 
και δη του Ταγίπ Ερντογάν; Η Τουρκία 
μετατρέπει τα θύματα του σεισμού σε 
εργαλεία εγκλήματος πολέμου. 

Επί του εποικισμού υπάρχουν δύο 
εκθέσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης, 
μία του Κουκό και μία του Λαάκσον, 
που ρητώς αναφέρουν ότι η Τουρ-
κία διενεργεί στην Κύπρο παράνομο 
εποικισμό ως προϊόν πολέμου και ότι 
οι έποικοι, ως προϊόντα εγκλήματος 
από πόλεμο, συνιστούν ωρολογιακή 
βόμβα στα θεμέλια της όποια λύσης 
διότι είναι ξένο σώμα ως προς τον 
γηγενή πληθυσμό. Αυτά τεκμαίρο-
νται και μέσω του Διεθνούς Δικαίου, 
που καθορίζει ρητώς ότι η μεταφορά 

πληθυσμών από το κράτος που κατα-
κτά στα κατεχόμενα εδάφη συνιστά 
έγκλημα πολέμου, για οποίο έχει 
δικαιοδοσία το Διεθνές Ποινικό Δι-
καστήριο (ΔΠΔ). Γιατί; Διότι τελείται 
επί του εδάφους, και δη κατεχόμενου, 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία 
είναι κράτος μέλος του Διεθνούς Ποι-
νικού Δικαστηρίου. Ως εκ τούτου, το 
τελευταίο έχει δικαιοδοσία, ασχέτως 
εάν η Τουρκία συμμετέχει σε αυτό ή 
όχι. Έχει δικαιοδοσία επί του εδάφους 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, όπου 
το έγκλημα συντελείται εφόσον η 
Κυπριακή Δημοκρατία  συμμετέχει 
στο ΔΠΔ. Εκ της φύσεώς του, το ΔΠΔ 
ενεργεί συμπληρωματικά των εθνικών 
κρατικών δικαστηρίων. Αυτό σημαίνει 
ότι, εάν υπήρχε πολιτική πρόθεση από 
τις αρμόδιες Αρχές της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και δη από την Κυβέρ-
νηση και τη Νομική Εισαγγελία, θα 
ήταν δυνατό να αρχίσουν διαδικασίες 
εξ ημών και να υποστηριχθούν από 
το ΔΠΔ. Πώς είναι δυνατό Κύπρος 
και Ελλάδα να ήταν από τις χώρες 
που ζήτησαν από τον Εισαγγελέα του 
ΔΠΔ να διερευνήσει εγκλήματα σε 
βάρος του Ρωσικού Στρατού και του 
ίδιου του Προέδρου Πούτιν, και να 
μη γίνουν ανάλογες ενέργειες για 
την περίπτωση του εποικισμού της 
Τουρκίας και της περίκλειστης πόλης 
της Αμμοχώστου; Κάτι τέτοιο θα συ-
νιστούσε σε κάθε περίπτωση μορφή 
αποτροπής για τον εποικισμό και για 
άλλες παράνομες μεθοδεύσεις, που 
έχουν ως πηγή τους τον τουρκικό κα-
τοχικό στρατό, ο οποίος, σύμφωνα με 
την Τέταρτη Διακρατική Προσφυγή, 

έχει την πλήρη ευθύνη. Γιατί; Διότι, 
οι κατοχικές «αρχές» υπόκεινται στην 
εξουσία του τουρκικού στρατού, που 
παρανόμως βρίσκεται στην Κύπρο. 

Ο εξευμενισμός 
Αληθές είναι ότι, όπως η Αθήνα παρα-

δέχεται, διαθέτει ήδη 14 με 15 ψήφους 
για την εκλογή της στο Σ. Ασφαλείας, 
οπότε δεν χρειάζεται την τουρκική στή-
ριξη, αλλά ότι είναι η Άγκυρα εκείνη 
που χρειάζεται τη βοήθεια της Αθήνας 
για την εκλογή του Γενικού Γραμματέα 
του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού. 
Όπως διπλωματικές πηγές αναφέρουν, 
ακόμη και με τη στήριξη των Αθηνών 
δεν είναι βέβαιη η τουρκική επιτυχία. 
Συνεπώς, προστίθεται, πρόκειται για μια 
κίνηση εξευμενισμού, που συσχετίζεται 

με συνομιλίες μεταξύ των δυο χωρών 
για ζητήματα χαμηλής πολιτικής, όπως 
π.χ. είναι ο τουρισμός και οι εμπορικές 
συναλλαγές, την ίδια στιγμή, κατά τη 
οποία η Τουρκία δεν εφαρμόζει την 
τελωνειακή ένωση και δεν αποδέχεται 
τα προϊόντα της Κυπριακής Δημοκρατίας 
να εισάγονται στο τουρκικό έδαφος. Και 
αυτό διότι δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή 
Δημοκρατία, παρότι η αντιδήλωση της 
21ης Σεπτεμβρίου ρητώς αναφέρει ότι η 
αναγνώριση της Κυπριακή Δημοκρατίας 
από την Τουρκία είναι προϋπόθεση της 
τουρκικής ενταξιακής διαδικασίας. 

Το μορατόριουμ και 
τα «νησιά υπό κατοχή»

Βεβαίως, μπορεί μεν ο Τύπος των 
Αθηνών να βλέπει μορατόριουμ μεταξύ 

Ελλάδας και Τουρκίας στη θάλασσα και 
στον αέρα λόγω των σεισμών, όμως, τις 
προάλλες η Κεμαλική αντιπολίτευση, 
που προηγείται, όπως μεγάλη μερίδα 
των σφυγμομετρήσεων δείχνει ενόψει 
των προεδρικών εκλογών, ισχυριζόταν 
ότι αριθμός ελληνικών νησιών βρίσκο-
νται υπό κατοχή και ότι αυτά ανήκουν 
στην Τουρκία και είναι υπό διεκδίκηση. 
Υπό αυτές τις συνθήκες, δεν φαίνεται 
να υπάρχει όφελος για την Ελλάδα από 
τη στάση του κ. Δένδια, ο οποίος, μά-
λιστα, ανακοίνωσε τη συνεργασία του 
με τον Τούρκο ομόλογό του Μεβλούτ 
Τσαβούσογλου, στις Βρυξέλλες, κάτω 
από τις εξής συνθήκες: 1) Λίγα μέτρα πιο 
κάτω βρισκόταν ο Κύπριος Υπουργός 
Εξωτερικών, Κωνσταντίνος Κόμπος. 2) 
Σε λιγότερο από 24 ώρες ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας θα άρχιζε την ενημέ-
ρωσή του για τον τρόπο με τον οποίο 
επιδιώκει όπως η ΕΕ έχει ενεργότερη 
εμπλοκή στο Κυπριακό. 3) Λίγες μόνο 
μέρες προηγουμένως ο Πρόεδρος είχε 
επαφές στην Αθήνα με τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό για συντονισμό κινήσεων στο 
Κυπριακό, καθώς και με τον Υπουργό 
Εξωτερικών. Και εντός και εκτός της 
ΕΕ. Το ερώτημα που εγείρεται είναι 
ποιος συντονισμός γίνεται υπό αυτές 
τις συνθήκες; 

Δεν ακολουθεί η Λευκωσία 
Ανώτατη κυβερνητική πηγή δήλωσε 

ότι «η κυπριακή Κυβέρνηση δεν θα 
ακολουθήσει την ελληνική πολιτική», 
όπως την εξέφρασε ο Νίκος Δένδιας 
σε συνεννόηση με τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Και, 
προφανώς, διατυπώνεται αυτή η δι-
αφωνία, διότι δεν μπορεί η Κύπρος 
να τελεί υπό κατοχή και να ζητά τον 
τερματισμό του εμπάργκο σε βάρος 
των πλοίων και των αεροσκαφών της 
από τη μια, και η Ελλάδα να στηρίζει 
από την άλλη την κατοχική Τουρκία 
για να πάρει μια θέση στο Συμβούλιο 
του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού 
του ΟΗΕ. Κυβερνητικές πηγές, σε μια 
προσπάθεια να δικαιολογήσουν την 
έλλειψη συντονισμού, ισχυρίζονταν ότι 
«οι αποφάσεις της ελληνικής Κυβερ-
νήσεως λήφθηκαν πριν από την ανά-
ληψη των καθηκόντων της κυπριακής 
Κυβερνήσεως». Βεβαίως, γεννάται το 
εξής ερώτημα: Δεν γνώριζε η ελληνική 
Κυβέρνηση ότι η Τουρκία επιβάλλει 
εμπάργκο στην κυπριακή ναυτιλία και 
ότι κατέχει λιμάνια της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, της οποίας η Ελλάδα είναι 
εγγυήτρια δύναμη και μητέρα πατρί-
δα; Ή ότι μια από τις διεκδικήσεις της 
Λευκωσίας στην ΕΕ και διεθνώς, στον 
ΟΗΕ, δηλαδή στο πλαίσιο του Διεθνούς 
Οργανισμού Ναυτιλίας του ΟΗΕ,  εί-
ναι η άρση του τουρκικού εμπάργκο, 
του οποίου η υφιστάμενη τελωνειακή 
ένωση και το πρόσθετο Πρωτόκολλο 
προνοούν την κατάργηση; Και εδώ 
είναι που έχει ευθύνη η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, η οποία ως η καθ’ ύλην 
αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή ή 
όχι του κεκτημένου δεν καταγγέλλει 
την Τουρκία, η οποία παραβιάζει το 
κεκτημένο. Ούτε όμως η Κυπριακή 
Δημοκρατία, που έχει έννομο συμφέρον  
διότι τα δικά της συμφέροντα πλήττο-
νται, έχει κινηθεί προς την κατεύθυνση 
αυτή. Οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου είναι σαφείς: Είτε κράτος 
είτε ιδιώτες, φυσικά ή νομικά πρόσωπα 
πλήττονται από αποφάσεις των θεσμών 
ή από παραλείψεις που αφορούν τη 
μη εκτέλεση αποφάσεων ή συμφωνη-
θέντων στο πλαίσιο του κεκτημένου, 
έχουν έννομο δικαίωμα να προσφύγουν 
ενώπιον του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου στο Λουξεμβούργο, ακόμη και 
σε βάρος της Επιτροπής, εφόσον δεν 
κάνει καλά τη δουλειά της. 

Το τουρκικό εμπάρ-
γκο και η προσφυγή 

στο Ευρωπαϊκό 
Δικαστήριο 

Ο εποικισμός ως 
έγκλημα πολέμου και 
το Διεθνές Ποινικό 

Δικαστήριο 

Εμπλοκή της ΕΕ σε 
τεχνοκρατικό επίπεδο 

με το πάνω χέρι 
στον ΟΗΕ 

Διαφωνεί με την πολιτική 
Δένδια η Κυβέρνηση
για τη στήριξη της Τουρκίας 

στον Διεθνή Ναυτιλιακό Οργανισμό

Ο ΧΆΡΤΗΣ ΆΠΟΤΥΠΏΝΕΙ ΤΙΣ ΟΔΟΥΣ ΤΗΣ 
ΠΆΓΚΟΣΜΙΆΣ ΝΆΥΤΙΛΙΆΣ. ΜΠΟΡΕΙ ΚΆΠΟΙΟΣ 
ΝΆ ΆΝΤΙΛΗΦΘΕΙ ΠΟΣΟ ΣΗΜΆΝΤΙΚΗ ΕΙΝΆΙ Η 
ΚΥΠΡΟΣ ΏΣ ΤΟ ΆΚΡΆΙΟ ΟΡΙΟ ΤΗΣ ΕΕ ΚΆΙ ΏΣ 
ΓΕΦΥΡΆ ΜΕ ΤΗΝ ΆΣΙΆ ΚΆΙ ΤΗΣ ΆΣΙΆΣ ΜΕ ΤΗΝ 
ΕΥΡΏΠΗ ΜΕΣΏ ΤΟΥ CHOKEPOINT ΤΟΥ ΣΟΥΕΖ. 
ΜΕ ΚΟΚΚΙΝΟ ΚΥΚΛΟ ΆΠΟΤΥΠΏΝΟΝΤΆΙ ΤΆ 8 
ΣΗΜΆΝΤΙΚΆ CHOKEPOINTS, ΔΗΛΆΔΗ ΠΕΡΆ-
ΣΜΆΤΆ ΤΏΝ ΕΜΠΟΡΙΚΏΝ ΚΆΙ ΣΤΡΆΤΙΏΤΙΚΏΝ 
ΠΛΟΙΏΝ ΥΨΙΣΤΗΣ ΓΕΏΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΣΗΜΆΣΙΆΣ. 
Η ΤΟΥΡΚΙΆ ΚΆΤΕΧΕΙ ΛΙΜΆΝΙΆ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΆΚΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΆΤΙΆΣ ΚΆΙ ΕΠΙΒΆΛΛΕΙ ΤΆΥΤΟΧΡΟΝΏΣ 
ΕΜΠΆΡΓΚΟ, ΔΗΛΆΔΗ ΔΕΝ ΕΠΙΤΡΕΠΕΙ ΕΛΛΙ-
ΜΕΝΙΣΜΟ ΣΤΆ ΛΙΜΆΝΙΆ ΤΗΣ ΣΕ ΠΛΟΙΆ ΠΟΥ 
ΦΕΡΟΥΝ ΤΗ ΣΗΜΆΙΆ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΆΚΗΣ ΔΗΜΟ-
ΚΡΆΤΙΆΣ, ΚΡΆΤΟΥΣ-ΜΕΛΟΥΣ ΤΟΥ ΟΗΕ ΚΆΙ ΤΗΣ 
ΕΕ. ΠΏΣ, ΛΟΙΠΟΝ, Η ΕΛΛΆΔΆ ΕΙΝΆΙ ΔΥΝΆΤΟ ΝΆ 
ΣΠΟΝΣΆΡΕΙ ΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΆ ΣΤΗ ΘΕΣΗ ΤΟΥ ΓΕ-
ΝΙΚΟΥ ΓΡΆΜΜΆΤΕΆ ΤΟΥ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΝΆΥΤΙΛΙΆ-
ΚΟΥ ΟΡΓΆΝΙΣΜΟΥ ΠΟΥ ΆΝΗΚΕΙ ΣΤΟΝ ΟΗΕ; Η 
ΚΥΠΡΟΣ ΚΆΤΕΧΕΙ ΠΆΓΚΟΣΜΙΏΣ ΤΗ 10Η ΘΕΣΗ 
ΣΤΗ ΝΆΥΤΙΛΙΆ ΚΆΙ ΤΗΝ 3Η ΕΝΤΟΣ ΤΗΣ ΕΕ. 

ΕΠΙΣΤΡΟΦΗ ΣΤΟ ΚΡΑΝ ΜΟΝΤΑΝΑ ΕΙΣΗΓΕΙΤΑΙ Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΜΕΣΩ ΤΗΣ ΕΕ, ΜΕ ΣΤΑΘΜΟ ΤΟΝ ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟ ΣΤΟΝ ΟΗΕ



Της Κυριακής

ΠΟΛΙΤΙΚΗ 4

Ο λόος του αδρώπου

Αφορμή για το σημερινό μου άρθρο 
είναι το πρόσφατο άρθρο του Γιώρ-
γου Περδίκη (6/3/2023), πρώην 
ηγέτη και πρώην βουλευτή του 

Κινήματος Οικολόγων - Συνεργασία Πολιτών. 
Στα βασικά σημεία συμφωνώ. Θεωρώ όμως 
αναγκαίο να διατυπώσω τα γεγονότα όπως 
τα έζησα και αφού κανένας άλλος δεν ήταν 
παρών στη συνάντηση εκτός του Γλαύκου 
Κληρίδη και του συναγωνιστή Γιάννου Κα-
λησπέρα, που με συνόδευε.

Όπως έγραψα και στο παρελθόν, όσοι έζησαν 
γεγονότα που συνδέονται με βασικές πτυχές 
του κυπριακού πολιτικού βίου, οφείλουν να 
καταγράψουν και καταθέσουν τις μαρτυρίες 
τους και να τις υπογράψουν, ώστε να διευκο-
λύνουν τους ενδιαφερόμενους μελετητές ή/
και ιστορικούς να γνωρίσουν τις πραγματι-
κότητες όπως τις είδαν και τις αντιλήφθηκαν 
αυτοί που ήσαν παρόντες.

Θεωρώ ότι, στη μεταπολιτική φάση της ζωής 
μας, όσοι έζησαν γεγονότα και καταστάσεις, δεν 
επιτρέπεται να σιωπούν αλλά, αντίθετα, να συ-
νεισφέρουν στον δημόσιο διάλογο καταθέτοντας 
τις μαρτυρίες ή/και ερμηνείες τους.

Μετά το τέλος, λοιπόν, του πρώτου γύρου 
των προεδρικών εκλογών του 1998, που ήταν 
όπως περιγράφονται στο άρθρο του Γιώργου 
Περδίκη, επισκέφθηκα μαζί με τον συναγω-
νιστή Γιάννο Καλησπέρα τον τότε Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και υποψήφιο ξανά για την 
Προεδρία της Δημοκρατίας Γλαύκο Κληρίδη 

στο Προεδρικό, όπου μας ζητήθηκε η υπο-
στήριξη της υποψηφιότητάς του στον δεύτερο 
γύρο των εκλογών.

Στη συνάντηση μετέφερα τις θέσεις των 
Νέων Οριζόντων.

Βασικός όρος των Νέων Οριζόντων για 
υποστήριξη της υποψηφιότητας του Προέδρου 
Κληρίδη στον δεύτερο γύρο ήταν η συμμετοχή 
των Νέων Οριζόντων στο Εθνικό Συμβούλιο 
και όχι αίτημα για υπουργείο ή συμμετοχή 
στην εξουσία. Και αυτό το αποδέχθηκε σχε-
δόν χωρίς συζήτηση ο Πρόεδρος Κληρίδης.

Το αίτημά μας έγινε με το σκεπτικό ότι ο εκάστοτε 
Πρόεδρος έχει τη συνταγματική δυνατότητα ανά 
πάσα στιγμή να απολύσει οποιονδήποτε Υπουργό, 
ενώ η ιδιότητα του μέλους του Εθνικού Συμβου-
λίου ήταν και εξακολουθεί να είναι απίθανο έως 
αδύνατο να αφαιρεθεί.

Στη συνέχεια μας είπε, χωρίς εμείς να θέ-
σουμε θέμα, ότι θα μας έδινε και ένα υπουργείο 
σε περίπτωση που θα τον υποστηρίζαμε.

Συνέχισε εξηγώντας μας τι σημαίνει ένα 
υπουργείο και πόσο θα ωφεληθούμε από 
τέτοια εξέλιξη. Όταν τέλειωσε πήρα τον λόγο, 
λέγοντάς του ότι δεν ζητούμε υπουργείο, αλλά 
συμμετοχή στο Εθνικό Συμβούλιο. Εκείνος 
επέμεινε και στο υπουργείο. Εκεί ήταν που 
χρησιμοποίησα για πρώτη φορά τη φράση 
για τον «λόον του αδρώπου» και εκάμαμεν 
μάλιστα και ττόκκαν (χειραψία), όπως συνηθι-
ζόταν παραδοσιακά για επισφράγιση κάποιας 
συμφωνίας.

Να σημειωθεί ότι:
1ον Ο τότε ανθυποψήφιος του Προέδρου 

Κληρίδη, ο φίλος και συγχωριανός μου Γιώργος 
Ιακώβου, σε συνάντησή μας μεταξύ πρώτου 
και δευτέρου γύρου των εκλογών, ζήτησε επί-
σης υποστήριξη της υποψηφιότητάς του. Στη 
συνάντηση στο γραφείο του με συνόδευσε 
τότε ο συναγωνιστής Ντίνος Τουμάζος. Του 
εκθέσαμε τις ίδιες απόψεις και το βασικό μας 
αίτημα, για συμμετοχή στο Εθνικό Συμβούλιο, 
όπως και στην περίπτωση της συνάντησής 
μας με τον Πρόεδρο Κληρίδη.

Δεν υπήρξε όμως συμφωνία, αφού ο Γιώρ-
γος Ιακώβου μάς δήλωσε ότι, ενώ έβλεπε με 
συγκατάβαση την πρότασή μας, δεν μπορούσε 
να δεσμευτεί επ’ αυτού εκ των προτέρων και 
χωρίς τη σύμφωνη γνώμη των πολιτικών του 
εταίρων και επιφυλάχθηκε να απαντήσει.

2ον Αναπτύχθηκαν τότε δύο τάσεις στους 
Νέους Ορίζοντες.

Η μία έτεινε να αποδεχθεί τη διαβεβαίωση 
του Προέδρου Κληρίδη ότι θα έρχονταν τελικά 
οι πύραυλοι S-300 που υποσχόταν ο Πρόε-
δρος και η άλλη, στην οποία ανήκα και εγώ, 
εκτιμούσε ότι παρόλο που ήταν αναγκαίοι, δεν 
θα τους έφερνε τελικά ο Γλαύκος Κληρίδης.

Παρά το γεγονός ότι δημιουργήθηκαν όλες 
οι απαραίτητες σχετικές υποδομές, τις οποίες 
πλήρωσε ο Κύπριος φορολογούμενος, όπως 
είναι γνωστό, δεν ήρθαν. Μετά τον  δεύτερο 
γύρο των εκλογών του 1998, που ανέδειξε 
Πρόεδρο τον Γλαύκο Κληρίδη, ανέβηκα στο 

Προεδρικό με τον Γιάννο Καλησπέρα για να 
μάθουμε τελικά τι αποφάσεις ελήφθηκαν. Τότε, 
ο Κληρίδης μάς ανακοίνωσε ότι δεν θα μας 
δώσει υπουργείο, γιατί υπήρχαν αντιδράσεις 
για την υπουργοποίησή  μου.

Του απάντησα ότι εγώ δεν επιμένω για δική 
μου υπουργοποίηση και εάν ετίθετο θέμα κα-
θυστέρησης για ανακοίνωση του Υπουργικού 
Συμβουλίου εξαιτίας διαβουλεύσεων για το 
άτομο που θα υπουργοποιηθεί, θα μπορούσε 
να υπουργοποιήσει τον Γιάννο Καλησπέρα, 
που ήταν εκεί. Αρνήθηκε και εμείς φύγαμε, 
υπενθυμίζοντάς του την υπόσχεση που μόνος 
του έδωσε. Όταν βγήκαμε έξω από το γρα-
φείο του, μας περίμεναν δημοσιογράφοι στους 
οποίους ανέφερα τα όσα γράφει ο Γιώργος 
Περδίκης για το «λόον του αδρώπου» σαν 
προειδοποίηση/επισήμανση για πολλούς 
αποδέκτες και όχι ως προσωπικό παράπο-
νο ή καταγγελία.

Παρεμπιπτόντως, η μη επιδίωξη εκ μέρους 
μου συμμετοχής στην εξουσία αποδεικνύεται 
επίσης και από την άρνησή μου στον Νίκο Ανα-
στασιάδη, που μετά την εκλογή του για πρώτη 
φορά ως Προέδρου της Δημοκρατίας με κάλεσε 
στο γραφείο του στον ΔΗΣΥ και μου πρότεινε 
να τον βοηθήσω και να πάω μαζί του.

Πολύ περιληπτικά αρνήθηκα, υπενθυμί-
ζοντάς του ότι τον άκουσα πολλά χρόνια στο 
Εθνικό Συμβούλιο, ότι διαφέρουμε στις απόψεις 
μας και δεν βλέπω τίποτε πιο φυσιολογικό 
παρά να ανήκουμε σε διαφορετικές παρατάξεις. 

Επανερχόμενος στο θέμα Κληρίδη για τον 
«λόοον του αδρώπου», νιώθω την ανάγκη να 
πω και την άλλη και τελευταία πράξη.

Όταν συγκάλεσε το πρώτο Εθνικό Συμβού-
λιο στο Προεδρικό,  κάλεσε και τους Νέους 
Ορίζοντες. Τότε πήγα συνοδευόμενος από 
τον τότε βουλευτή των Νέων Οριζόντων και 
σημερινό πρόεδρο του Παγκύπριου Δικηγο-
ρικού Συλλόγου, Δρα Χρίστο Κληρίδη. Τότε ο 
Πρόεδρος με φώναξε σε ένα χώρο και χωρίς 
να ακούει κανένας άλλος μού είπε ότι ενέκρι-
νε τη συμμετοχή μας στο Εθνικό Συμβούλιο 
νοουμένου ότι θα παρευρίσκετο μόνο ένας 
διότι θα αντιδράσουν οι άλλοι.

Του απάντησα ότι θα παραστούμε στη συ-
νεδρίαση και οι δύο και αν υπάρξει αντίδραση, 
τότε να ξανασυναντηθούμε, να τη συζητήσουμε 
και να αποφασίσουμε τι θα κάνουμε. Ευτυχώς 
δεν χρειάστηκε. Γνωρίζω ότι μερικοί Συναγερ-
μικοί θα αντιδράσουν στη μαρτυρία μου αυτή 
διότι έχουν θεοποιήσει τον Κληρίδη και την 
‘’κληριδική σχολή’’ σκέψης, όπως συνηθίζουν 
να την αποκαλούν.

Με όλον τον σεβασμό, «φίλος μεν Πλάτων, 
φίλτατη δ’ αλήθεια». Στον δε φίλο Γιώργο Περ-
δίκη, να πω ότι «τίποτα δεν πάει χαμένο», όπως 
λέει και το τραγούδι. Το Κυπριακό είναι σε 
πάρα πολύ δύσκολη φάση από τον καιρό της 
εισβολής το 1974. Χρειάζεται πίστη, θάρρος 
και υπομονή, διότι είναι υπερμαραθώνιος και 
όχι δρόμος ταχύτητας. Στο τέλος αν συμπερι-
φερθούμε σωστά, θα νικήσουμε.

ΝΙΚΟΣ Σ.ΚΟΥΤΣΟΥ, πρώην βουλευτής

26.03.2023

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 

Η «σούμα» των Βρυξελλών 
και τα επόμενα βήματα

Η ΑΠΟΤΊΜΗΣΗ ΤΩΝ ΕΠΑΦΩΝ 
ΤΟΥ ΠΤΔ ΣΤΊΣ ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ, ΜΕ 
ΕΠΊΚΕΝΤΡΟ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΓΊΑ 
ΕΝΕΡΓΟΤΕΡΗ ΕΜΠΛΟΚΗ ΤΗΣ 
ΕΕ ΣΤΟ ΚΥΠΡΊΑΚΟ - Η ΚΡΊΣΊΜΗ 
ΣΥΝΕΔΡΊΑ ΤΟΥ ΕΘΝΊΚΟΥ ΣΥΜ-
ΒΟΥΛΊΟΥ ΚΑΊ ΤΟ ΟΡΟΣΗΜΟ 
ΤΩΝ ΤΟΥΡΚΊΚΩΝ ΕΚΛΟΓΩΝ 

Θ
ετικά αποτιμάται 
από το Προεδρικό 
το πρώτο ταξίδι του 
Νίκου Χριστοδου-
λίδη στις Βρυξέλλες, 
όπου στο επίκεντρο 
των εκεί συναντή-

σεών του με Ευρωπαίους ηγέτες και 
αξιωματούχους, ήταν η παρουσίαση της 
πρότασής του για ενεργότερη εμπλοκή 
της ΕΕ στο Κυπριακό. 

Η προσοχή τώρα, σε ό,τι αφορά την 
πρόταση του ΠτΔ, στρέφεται στο εσωτερι-
κό μέτωπο και τη συνεδρία του Εθνικού 
Συμβουλίου, που θα πραγματοποιηθεί 
στις 30 Μαρτίου. Με ενδιαφέρον αναμέ-
νονται και οι αντιδράσεις των κομμάτων 
και ειδικότερα όσων «συγκυβερνούν» 
με τον Νίκο Χριστοδουλίδη, οι επιδι-
ώξεις του οποίου, φαίνεται πως είναι 
αντίθετες με «θεμελιώδεις» θέσεις τους 
στο Κυπριακό, που αφορούν πρωτίστως 
το πλαίσιο της ΔΔΟ αλλά και ειδικότερα 
την επανέναρξη του διαλόγου «απ’ εκεί 
που σταμάτησε στο Κραν Μοντανά». 

Εν τω μεταξύ, σε ό,τι αφορά το επόμενο 
βήμα για την ενεργότερη εμπλοκή της 
ΕΕ στο Κυπριακό, δεν αναμένονται εξελί-
ξεις πριν από τις εκλογές στην Τουρκία. 

Ικανοποιημένος ο ΠτΔ 
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δήλωσε 

την ικανοποίησή του για την αποδοχή 
που φαίνεται πως έχει η πρότασή του 
για ενεργότερη εμπλοκή της ΕΕ στο 
Κυπριακό, από αξιωματούχους και 

ηγέτες της ΕΕ οι οποίοι «χαιρετίζουν 
την πρωτοβουλία», όπως δήλωσε.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης παρου-
σίασε, αρχικά, στους προέδρους των 
Ευρωπαϊκών Θεσμών, στη βάση ανε-
πίσημου εγγράφου με συγκεκριμένο 
-όπως είπε- τρόπο «και όχι θεωρητικά», 
την πρότασή του. Το ίδιο έπραξε και 
στις συζητήσεις και συνομιλίες που είχε 
επί τούτου, με ομολόγους του όπως ο 
Γάλλος Πρόεδρος, Εμμανουέλ Μακρόν, 
ο Γερμανός Καγκελάριος, Όλαφ Σολτς, 
ο Σουηδός Πρωθυπουργός, Ουλφ Κρί-
στενσον, αλλά και στους ηγέτες του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. 

Σημαντικές εξελίξεις μετά τις 
εκλογές στην Τουρκία

Όπως ανέφεραν πηγές του Προ-
εδρικού στη «Σ», στο διάστημα που 
ακολουθεί και μέχρι τις εκλογές στην 
Τουρκία, που θα γίνουν στις 14 Μαΐου, 
δεν αναμένονται επί του θέματος ση-
μαντικές εξελίξεις. Ωστόσο, σε «σχεδόν 

καθημερινό» επίπεδο, όπως δήλωσε ο 
ΠτΔ, «θα γίνονται επαφές (σ.σ. με αξι-
ωματούχους και ηγέτες της ΕΕ) είτε 
στο δικό μου επίπεδο είτε σε επίπεδο 
συνεργατών μας, προς την κατεύθυνση 
υλοποίησης αυτής της πρότασης».

Στα «θολά» πτυχές 
της πρότασης 

Πάντως, παρά την όποια κινητικότητα 
που αφορά την πρόταση του ΠτΔ να 
εμπλέξει την ΕΕ ενεργότερα στο Κυ-
πριακό, πολλές συγκεκριμένες πτυχές 
που αφορούν το περιεχόμενο και τις 
στοχεύσεις της εν λόγω πρότασης πα-
ραμένουν προσώρας αδιευκρίνιστες. 

Σε συνέντευξή του στο Euronews 
την περασμένη Πέμπτη, κατά την οποία 
μίλησε για την πρότασή του, ο κ. Χρι-
στοδουλίδης υπογράμμισε πως αυτή 
στηρίζεται σε δύο διαδοχικές πτυχές: 

Πρώτον, να πετύχει «το σπάσιμο του 
αδιεξόδου για να επαναρχίσουν οι συ-
νομιλίες». Εννοείται εδώ, μέσω κάποιων 

κινήτρων προς την Τουρκία που άπτονται 
των ευρωτουρκικών ζητημάτων, για τα οποία 
όμως κίνητρα παραμένει αδιευκρίνιστο 
ποια ακριβώς είναι, πώς θα συνδεθούν 
με το Κυπριακό και κατά πόσον η ΕΕ και 
η Τουρκία προτίθενται να τα «πακετοποι-
ήσουν» με το εθνικό μας ζήτημα.

Δεύτερον, αφού επαναρχίσουν οι 
συνομιλίες, να εφαρμοστεί η τεχνο-
κρατική υποστήριξη της ΕΕ στη δια-
δικασία των συνομιλιών. Αναφορικά με 
την πτυχή αυτή, ασαφές παραμένει το 
ποια θα είναι τα όρια και τα πεδία της 
«τεχνοκρατικής υποστήριξης της ΕΕ», 
αν αυτή η υποστήριξη θα γίνεται από 
«μια πολιτική προσωπικότητα» που 
θα έχει ρόλο ειδικού αντιπροσώπου 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, ή από 
ομάδα τεχνοκρατών κ.λπ.

Στη συνέντευξη στο Euronews, o 
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης επανέλα-
βε πως η πρότασή του για ενεργότε-
ρη εμπλοκή της ΕΕ δεν γίνεται για να 
περιθωριοποιηθεί ο ΟΗΕ, αλλά για να 
ενισχυθεί ο ρόλος του με τη στήριξη της 
ΕΕ, στη διαδικασία επίλυσης του Κυπρι-
ακού. Τόνισε επίσης πως ο στόχος της 
πρότασής του δεν είναι να οδηγήσει σε 
συνομιλίες εκ του μηδενός, αλλά «από 
εκεί που μείναμε στο Κραν Μοντανά». 

Από τις Βρυξέλλες 
στο Εθνικό Συμβούλιο

Η πρόταση αυτή καθαυτή, η αποτίμη-
ση και το περιεχόμενο των επαφών του 
ΠτΔ στις Βρυξέλλες ειδικά σε ό,τι αφορά 
τις πρωτοβουλίες του για το Κυπριακό, 
θα είναι το αντικείμενο συζήτησης στη 
συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου στις 

30 Μαρτίου, στις 10:00 π.μ. 
Όπως γίνεται κατανοητό και από 

τη συνέντευξη του Γ.Γ. του ΑΚΕΛ στο 
παρόν τεύχος της «Σ» (βλ. σελ. 5), τα 
κόμματα αναμένουν από τον ΠτΔ να 
τους εξηγήσει με συγκεκριμένο τρόπο 
μια σειρά από πτυχές της πρότασής του. 
Αναμένεται πως αρκετές «λεπτομέρειες» 
θα αποσαφηνιστούν στην επικείμενη 
συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου. 

Εντός λοιπόν των επόμενων ημερών, 
οπότε με επίσημο και θεσμικό πλέον 
τρόπο θα ενημερώσει ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας για τις κινήσεις και τις στο-
χεύσεις του στο Κυπριακό, αναμένεται να 
ξεκαθαρίσει και η στάση των κομμάτων 
σε σχέση με τις πρωτοβουλίες αυτές.

Με ενδιαφέρον όμως αναμένεται και 
η στάση των κομμάτων (ειδικά αυτών 
που «συγκυβερνούν» με τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη) απέναντι σε πτυχές ή/και 
στοχεύσεις της πρωτοβουλίας του ΠτΔ 
που είναι πλήρως αποσαφηνισμένες. 

Πώς, επί παραδείγματι, θα αντιδράσει 
η ΕΔΕΚ, που είναι ενάντια στη ΔΔΟ, ή 
το ΔΗΚΟ, που θεωρεί «ξεπερασμένο» 
το πλαίσιο Γκουτέρες και τις συγκλίσεις 
του Κραν Μοντανά, τη στιγμή που ο Πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης κάνει σαφές σε 
κάθε του δήλωση πως και η ΔΔΟ και η 
επανεκκίνηση από εκεί που σταμάτησαν 
οι συνομιλίες στο Κραν Μοντανά είναι 
αδιαπραγμάτευτες θέσεις του. 

Επισκέψεις σε 
Αίγυπτο και Ισραήλ

Προγραμματισμένα για το πρώτο 
δεκαήμερο του Απρίλη είναι δύο τα-
ξίδια του Προέδρου Χριστοδουλίδη 
σε Αίγυπτο και ακολούθως σε Ισρα-
ήλ. Πρόκειται για ταξίδια που κρίνονται 
άκρως σημαντικά από το Προεδρικό με 
δεδομένες τις σχέσεις που έχουν ανα-
πτυχθεί με τα δύο γειτονικά κράτη τα 
τελευταία χρόνια, αλλά και με δεδομένη 
τη ρευστή γεωπολιτική πραγματικότητα 
της περιοχής μας αλλά και γενικότερα. 

Αν και δεν έχει προς το παρόν κλει-
δώσει η ατζέντα και το πρόγραμμα των 
ταξιδιών αυτών, πηγές του Προεδρικού 
ανέφεραν στη «Σ» ότι ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης θα ενημερώσει τους ομολόγους του 
σε Αίγυπτο και Ισραήλ για τις εξελίξεις 
και τις επιδιώξεις του στο Κυπριακό. 

 Στο διάστημα που 
ακολουθεί και μέ-

χρι τις εκλογές στην 
Τουρκία, που θα γί-
νουν στις 14 Μαΐου, 
δεν αναμένονται επί 

του θέματος σημαντι-
κές εξελίξεις

Τα «ευρωπαϊκά» κίνη-
τρα προς την Τουρκία, 
παραμένει αδιευκρί-
νιστο ποια ακριβώς 

είναι, πώς θα συνδε-
θούν με το Κυπριακό 
και κατά πόσον η ΕΕ 
και η Άγκυρα προτί-
θενται να τα «πακε-
τοποιήσουν» με το 
εθνικό μας ζήτημα

Τα κόμματα περιμένουν 
από τον ΠτΔ να τους 

εξηγήσει με συγκεκρι-
μένο τρόπο μια σειρά 
από πτυχές της πρό-

τασής του. Αναμένεται 
πως αρκετές λεπτομέ-
ρειες θα αποσαφηνι-

στούν στην επικείμενη 
συνεδρία του Εθνικού 

Συμβουλίου



Της Κυριακής

Λίγο πριν από τις εκλογές δημο-
σίευμα του OCCRP έκανε λόγο για 
ρωσικό λόμπι που χρηματοδοτού-
σε, μεταξύ άλλων, και το ΑΚΕΛ για 
να προωθεί τις θέσεις της Ρωσίας 
στην Κριμαία. Με αφορμή την ανα-
κίνηση του θέματος από τον Δημή-
τρη Δημητρίου του ΔΗΣΥ, απαντή-
σατε ότι πρόκειται για ζήτημα που 
σκοπό έχει να αποπροσανατολίσει 
την κοινή γνώμη από άλλα ζητή-
ματα, όπως π.χ. το κατηγορητήριο 
του Δικηγορικού Συλλόγου κατά 
του γραφείου της οικογένειας του 

Νίκου Αναστασιάδη. Επί της ουσί-
ας, όμως, τι ακριβώς έγινε; Έχουν 
βάση όσα γράφει το δημοσίευμα 
του ΟCCRP; Είχατε επαφές ως 
κόμμα ή κάποια στελέχη σας με 
ρωσικά κέντρα προκειμένου να 
προωθείτε πολιτικές της Μόσχας 
στην Κριμαία ή και αλλού; Κι αν 
δεν ισχύουν όλα αυτά, θα κινηθείτε 
νομικά εναντίον του OCCRP για τα 
όσα σάς καταλογίζει;

Το δημοσίευμα ουδεμία σχέση έχει 
με την πραγματικότητα. Πρώτα πρέπει 
να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα. 

Όσοι ασχολούνται σοβαρά με την πο-
λιτική,  ξέρουν ότι lobbying χρειάζεται 
να γίνει για ένα θέμα το οποίο αντι-
μετωπίζει δυσκολίες να περάσει από 
κάποιο κέντρο εξουσίας. Εδώ μιλούμε 
για ένα θέμα στο οποίο όλες οι πολιτικές 
δυνάμεις ήταν σύμφωνες. Το ψήφισμα 
που κατατέθηκε από το ΑΚΕΛ και τη 
Συμμαχία Πολιτών υπερψηφίστηκε απ’ 
όλα τα κόμματα, εκτός από τον ΔΗΣΥ, 
που τήρησε αποχή. Είναι σημαντικό 
να σημειωθεί ότι ο κ. Αβέρωφ Νεο-
φύτου, εξηγώντας τη θέση του ΔΗΣΥ, 
ανέφερε ότι δεν διαφωνεί πουθενά με 

το περιεχόμενο του ψηφίσματος, αλλά 
λόγω της θέσης της Κύπρου στην ΕΕ 
ήθελαν να κρατήσουν τα προσχήματα.

Για μια θέση, λοιπόν, με την οποία 
συμφωνούσαν όλοι, ποιος θα είχε την 
ανάγκη να κάνει lobbying ή ακόμα 
περισσότερο να χρηματίσει τον οποιον-
δήποτε; Το ΑΚΕΛ έχει πολιτικές θέσεις, 
λειτουργεί στη βάση πολιτικών αρχών 
και ουδέποτε λειτούργησε εν κρυπτώ. 
Απ’ εκεί και πέρα εμείς καλέσαμε την 
Αρχή κατά της Διαφθοράς να ερευ-
νήσει ό,τι θέλει. Δεν έχουμε τίποτα να 
κρύψουμε ή να φοβηθούμε.

Εκτός πραγματικότητας όσα λέγονται 
για σχέσεις ΑΚΕΛ – ρωσικού λόμπι 
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΗ «Σ» 

Ένα τσουβάλι ερωτήσεις 
για την πρόταση Χριστοδουλίδη 

Ο Γ.Γ. ΤΟΥ ΑΚΕΛ ΑΠΑΝΤΑ ΣΤΗ 
ΣΗΜΕΡΙΝΗ ΓΙΑ ΤΙΣ ΣΧΕΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ ΤΟΥ ΜΕ ΤΟ 
ΡΩΣΙΚΟ ΛΟΜΠΙ ΚΑΙ ΣΧΟΛΙΑ-
ΖΕΙ ΤΑ ΠΡΩΤΑ ΔΕΙΓΜΑΤΑ ΔΙΑ-
ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ

Α
ποκλειστική συνέντευξη 
στη «Σ» παραχώρησε 
ο Γενικός Γραμματέας 
του ΑΚΕΛ, Στέφανος 
Στεφάνου, ο οποίος 
αναφέρθηκε στην εκλο-
γική συμπεριφορά των 

ΑΚΕΛικών ψηφοφόρων, στην ανάγνωση 
των αποτελεσμάτων των προεδρικών 
εκλογών, και τις προοπτικές που ανοί-
γονται για το κόμμα του. 

Ο κ. Στεφάνου απαντά επίσης για τη 
σχέση του ΑΚΕΛ με ρωσικά κέντρα άσκη-
σης επιρροής, ενώ σχολιάζει τα πρώτα 
δείγματα διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη, 
αναφορικά με τον διορισμό Υπουργικού 
Συμβουλίου και τις κινήσεις στο Κυπριακό. 

Σχετικά με τις προσπάθειες του ΠτΔ 
να εμπλέξει ενεργότερα την ΕΕ στις δια-
δικασίες επίλυσης του Κυπριακού, ο κ. 
Στεφάνου παραθέτει σειρά ερωτημάτων, 
τα οποία, όπως λέγει, αναμένει να απα-
ντηθούν στο προσεχές Εθνικό Συμβούλιο, 
προκειμένου να γίνει κατανοητό ποιο 
ακριβώς είναι το περιεχόμενο της πρότα-
σης Χριστοδουλίδη και πού αποσκοπεί. 

Ο Γ.Γ. του ΑΚΕΛ απαντά, επίσης, σε 
ερώτηση για τη στάση του κόμματός του 
απέναντι στο γεγονός ότι Ελλάδα και Κύπρος 
συνήψαν συμφωνία τακτικής συνεργασίας 
σε επίπεδο Υπουργικών Συμβουλίων. 

Στην αποτίμησή σας για τις εκλο-
γές, αναφέρατε μεταξύ άλλων πως η 
μεγάλη απήχηση του Ανδρέα Μαυ-
ρογιάννη δημιουργεί προοπτικές 
για το μέλλον. Αν, για να κεφαλαιο-
ποιηθούν και να διευρυνθούν αυτές 
οι προοπτικές που εντοπίζετε στην 
ανάγνωση των εκλογικών αποτε-
λεσμάτων, είναι προϋπόθεση το 
ΑΚΕΛ να ξανοιχτεί περαιτέρω και 
να συνεργαστεί σε συνεχή βάση με 
ανθρώπους μη αριστερούς, προ-
ερχόμενους μάλιστα και από τη 
Δεξιά, είστε διατεθειμένοι να το 
πράξετε; Αν ναι, αυτό θεωρείτε πως 
συνιστά ιδεολογική μετατόπιση για 
το κόμμα σας;

Το ΑΚΕΛ, ως Κόμμα της Αριστεράς, 
πάντοτε κατάφερνε να έχει επαφή και 
να κινητοποιεί κόσμο έξω και πέραν 
της Αριστεράς. Κι αυτό γιατί η πολιτική 
ατζέντα του ΑΚΕΛ πάντοτε περιλαμβάνει 
αιτήματα και ζητήματα που ενδιαφέρουν, 
συγκινούν και εμπνέουν ένα ευρύτερο 
κομμάτι της κοινωνίας. Ακριβώς για να 
καλύψει αυτό το κομμάτι της κοινωνίας 
που βρίσκεται εκτός της Αριστεράς αλλά 
συμμερίζεται την πολιτική ατζέντα της, 

το ΑΚΕΛ δημιούργησε τον θεσμό των 
Νέων Δυνάμεων. Μ’ αυτόν τον τρό-
πο το ΑΚΕΛ διατηρεί τον ιδεολογικό 
χαρακτήρα του και την ίδια ώρα ανα-
πτύσσει συνεχή και αμφίδρομη σχέ-
ση και συνεργασία με ανθρώπους και 
προσωπικότητες πέραν του χώρου της 
Αριστεράς. Έχοντας υπόψη αυτήν την 
ιστορική εμπειρία, το ΑΚΕΛ θα συνεχί-
σει να είναι εξωστρεφές, ανοιχτό στην 
κοινωνία, με την πολιτική του ατζέντα, 
τη δράση του και τις αλλαγές που θα 
κάνει θα συνεχίσει να καλύπτει όλο το 
φάσμα της Αριστεράς και θα αναπτύσσει 
σχέσεις με εκείνο τον προοδευτικό πόλο 
της κοινωνίας που έχει την ίδια ατζέ-
ντα μαζί μας. Αυτό διαχρονικά είναι το 
ΑΚΕΛ με τον συγκεκριμένο ιδεολογικό 
χαρακτήρα που έχει γι’ αυτό και δεν 
φοβάται το περαιτέρω άνοιγμα.  

Υπάρχει στην περιρρέουσα η 
άποψη ότι τα εκλογικά αποτελέσμα-
τα για το ΑΚΕΛ ήταν ιδανικά. Αφε-
νός επειδή πέτυχε πολύ μεγάλες 
συσπειρώσεις και, αφετέρου, επει-
δή δεν πήρε την καυτή πατάτα της 
κυβερνησιμότητας στα χέρια του. 
Ισχύει κάτι τέτοιο; Γιατί πιστεύετε 
πως μεγάλο μέρος της κοινωνίας 
θεωρεί ότι το ΑΚΕΛ δεν επιθυμεί 
στην πραγματικότητα ν’ αναλάβει 
ακόμα κυβερνητικές ευθύνες; 

Δεν ισχύει τίποτε απ’ όσα θέτετε 
στην ερώτησή σας. Είναι ράδιο αρβύ-
λα. Και πρέπει να σας πω ότι αυτά τα 
ζητήματα απαντήθηκαν κατά κόρον 
στην προεκλογική εκστρατεία. Το δε 
αποτέλεσμα απέδειξε ότι η επιλογή που 
κάναμε συγκέντρωσε τις προϋποθέσεις 
για να είναι νικηφόρα. 

Στη μάχη των Προεδρικών Εκλογών 
το ΑΚΕΛ δούλεψε με όλες του τις δυ-
νάμεις για το βασικό διακύβευμα, που 
ήταν η προοδευτική αλλαγή. Ο κόσμος 
του ΑΚΕΛ συσπειρώθηκε γύρω από 
την ανεξάρτητη υποψηφιότητα Μαυ-
ρογιάννη και δούλεψε πολύ σκληρά, 
με πίστη και ενθουσιασμό. Το ΑΚΕΛ 
συνέβαλε αποφασιστικά και καθοριστικά 
στο σημαντικό ποσοστό που πέτυχε να 
λάβει ο Ανδρέας Μαυρογιάννης στον Β’ 
Γύρο και αυτό απαντά από μόνο του στο 
αν το ΑΚΕΛ ήθελε ή όχι να κερδηθούν 
αυτές οι εκλογές. 

Την τελευταία δεκαετία, σε ό,τι 
αφορά την εκλογική συμπεριφο-
ρά των ΑΚΕΛικών ψηφοφόρων, 
παρατηρείται το εξής φαινόμενο: 
Στις προεδρικές εκλογές καταγρά-
φονται σημαντικές συσπειρώσεις, 
ωστόσο στις βουλευτικές εκλογές το 
κόμμα έχει πολύ σοβαρές απώλειες, 

που φτάνουν το 40% (από 132.171 
ψήφους στις βουλευτικές του 2011 
φτάσατε στις 79.913 στις βουλευ-
τικές του 2021). Πώς ερμηνεύετε 
αυτό το φαινόμενο; 

Χωρίς ν’ αποτελεί δικαιολογία γι’ αυτήν 
την εκλογική υποχώρηση, που όντως 
είχαμε, πρέπει να πούμε ότι το ΑΚΕΛ λει-
τουργεί σε μια κοινωνική πραγματικότητα 
που βάζει πίεση πάνω στα κόμματα. Ένα 
σημαντικό μέρος της κοινωνίας είναι με 
καχυποψία κι αμφισβήτηση που βλέπει 
τα κόμματα και αυτό, όπως είναι λογικό, 
επηρεάζει αρνητικά και το ΑΚΕΛ. Είναι 
λοιπόν ένα στοίχημα για τις πολιτικές 
δυνάμεις ν’  αποκαταστήσουν την εμπιστο-
σύνη της κοινωνίας. Εμείς προσπαθούμε 
να το κάνουμε αυτό πολιτευόμενοι με 
ειλικρίνεια, με ορθολογισμό, με μετρι-
οπάθεια αλλά και διεκδικητικότητα. Η 
αποκατάσταση όμως της εμπιστοσύνης 
της κοινωνίας στα κόμματα δεν εξαρτάται 
μόνο από εμάς.

Το στοίχημά μας είναι να επαναφέ-
ρουμε το ΑΚΕΛ εκεί που ιστορικά έταξε 
τον εαυτό του. Γι’ αυτό ανασυντασσόμαστε 
και διεκδικούμε με τη δράση και τις 

πολιτικές προτάσεις μας, τον διάλογο 
και την επαφή με την κοινωνία και 

να πείσουμε ότι υπάρχει μια ισχυ-
ρή πολιτική δύναμη που θέλει 

και μπορεί ν’ ανταποκριθεί στις 
προσδοκίες, να υπερασπιστεί 
την κοινωνία, να παλέψει για 
την Κύπρο, να πρωταγωνι-
στήσει για την Κύπρο που 
θέλουμε, για το μέλλον που 
ονειρευόμαστε. 

Έχει περάσει περίπου ένας 
μήνας διακυβέρνησης Νίκου Χρι-
στοδουλίδη. Στο διάστημα αυτό κα-
ταγράφεται ο διορισμός του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου, οι προσπάθειες 

του νέου ΠτΔ να εμπλέξει περαιτέ-
ρω την ΕΕ στο Κυπριακό, αλλά και 
η επίσκεψη στην Αθήνα. Ποια είναι 
η δική σας ανάγνωση αυτών των 
πρώτων εβδομάδων διακυβέρνησης 
Χριστοδουλίδη, ειδικότερα σε ό,τι 
αφορά τα ζητήματα αυτά; 

Σε ό,τι αφορά τον διορισμό του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου το σχόλιο του ΑΚΕΛ 
ήταν ότι ο Νίκος Χριστοδουλίδης πέρασε 
κάτω από τον πήχη που ο ίδιος έθεσε 
με βάση τις δεσμεύσεις που ο ίδιος είχε 
αναλάβει προεκλογικά. Ο ίδιος είχε χα-
ρακτηρίσει προεκλογικά τον διορισμό 
Υπουργικού κορυφαία πολιτική πράξη, 
γι’ αυτό και έθετε συγκεκριμένα κριτήρια, 
τα οποία τελικά δεν τήρησε. 

Σε ό,τι αφορά την περαιτέρω εμπλοκή 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Κυπριακό, 
πρώτα απ’ όλα δεν ξέρουμε αν έχει πρό-
ταση συγκεκριμένη ο κ. Χριστοδουλίδης 
και, αν έχει, ποιο είναι το περιεχόμενό της. 
Θα ζητήσουμε να λάβουμε ενημέρωση 
στο επικείμενο Εθνικό Συμβούλιο. Όπως 
επίσης θα ζητήσουμε να μάθουμε ποιος 
είναι ο στόχος του Προέδρου όταν λέει 
ότι θέλει να εμπλέξει περαιτέρω την 
Ευρωπαϊκή Ένωση στο Κυπριακό. Θα 
θέλαμε να ξέρουμε πώς ακριβώς θα 
βοηθήσει αυτή η εμπλοκή, ιδιαίτερα 
όταν η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση λέει 
ότι θέλει να βοηθήσει όταν τα Ηνωμένα 
Έθνη αναλάβουν πρωτοβουλία και αυτό 
αναφέρεται και σε σχετικές αποφάσεις 
του Συμβουλίου.  

Θέλουμε επίσης να ξέρουμε ποιος 
είναι ο σχεδιασμός του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη για τη συνέχιση των δια-
πραγματεύσεων; Θα προχωρήσουν οι 
διαπραγματεύσεις όπως επανειλημμέ-
να έχει ζητήσει ο Γενικός Γραμματέας 
των Ηνωμένων Εθνών από το σημείο 
που διακόπηκαν στο Κραν Μοντανά 
στη βάση του Πλαισίου Γκουτέρες και 

διαφυλάσσοντας το διαπραγματευτικό 
κεκτημένο; Όπως επίσης θέλουμε να 
μάθουμε πώς προτίθεται να προχωρή-
σει ώστε να υπάρξουν κίνητρα για την 
Τουρκία ικανά να την φέρουν πίσω στο 
διαπραγματευτικό τραπέζι. Στη δική μας 
αντίληψη, τα Ευρωτουρκικά δεν παρέ-
χουν αρκετή βάση, άρα πρέπει να πάμε 
πίσω στο θέμα της ενέργειας. Αυτά όλα 
είναι που θέλουμε να συζητηθούν στο 
Εθνικό Συμβούλιο και γι’ αυτό ζητήσαμε  
εξάλλου τη σύγκληση του Σώματος. 

Από την επίσκεψη του ΠτΔ στην 
Αθήνα προέκυψε, μεταξύ άλλων, το 
Ανώτατο Συμβούλιο Συνεργασίας 
(ΑΣΣ). Ψέξατε αμέσως το γεγονός 
ότι στο πλαίσιο του ΑΣΣ θα συνερ-
γάζονται τα Υπουργικά Συμβούλια 
Ελλάδας και Κύπρου επειδή -αν 
καταλάβαμε καλά- θεωρείτε πως 
έτσι στέλνεται μήνυμα ότι τίθεται 
εν αμφιβόλω η ανεξάρτητη και δι-
κοινοτική υπόσταση της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας. Αν συναφθεί 
αντίστοιχη συμφωνία με μια τρίτη 
χώρα, όπως η Αίγυπτος ή η Γαλλία, 
θα έχετε την ίδια αντίδραση ή το 
πρόβλημα είναι ότι αυτή η συμφω-
νία έγινε με την Ελλάδα;  

Αυτό που εξήγγειλε ο Πρόεδρος ήταν 
«κοινές συνόδους των Υπουργικών Συμ-
βουλίων Κύπρου - Ελλάδας κατά τακτά 
χρονικά διαστήματα». Δεν ξέρω αν εσείς 
γνωρίζετε κάτι περισσότερο, πάντως εμείς 
δεν γνωρίζουμε άλλες χώρες που να 
συνεδριάζουν μαζί κατά τακτά χρονικά 
διαστήματα τα Υπουργικά τους Συμ-
βούλια. Δεν υπάρχει τέτοια πρακτική. 
Γι’ αυτό υποθέτουμε ότι την επόμενη 
μέρα ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
δήλωσε ότι δεν πρόκειται για κοινές 
συνεδριάσεις υπουργικών συμβουλίων 
αλλά «συναντήσεις αρμοδίων υπουργών 
και υφυπουργών». 

Σε κάθε περίπτωση, η θεσμοθέτηση 
διακυβερνητικής συνεργασίας Κύπρου- 
Ελλάδας είναι καλοδεχούμενη. Εμείς 
συμφωνούμε και θέλουμε να υπάρχει 
στενός συντονισμός με την Ελλάδα. Το 
ΑΚΕΛ σχολίασε την εξαγγελία του Προ-
έδρου, υποδεικνύοντας το αυτονόητο: 
η Κύπρος είναι ένα ανεξάρτητο, δικοι-
νοτικό κράτος, στο οποίο επικρατεί μια 
ιδιόμορφη κατάσταση, με την Τουρκία 
να αμφισβητεί την ύπαρξη της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας από το 1964 και 
να προσπαθεί να πείσει διεθνώς ότι 
στην ουσία δεν υπάρχει Κυπριακή 
Δημοκρατία. 

Άρα, εμείς οφείλουμε να προστατεύ-
σουμε την υπόσταση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και ν’ απέχουμε από ενέρ-
γειες ή και αποφάσεις που στέλνουν 
λανθασμένα μηνύματα ή που μπορούν 
να παρερμηνευτούν από την Τουρκία 
για να προωθήσει την προπαγάνδα της. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 

Για τις σχέσεις ΑΚΕΛ 
– ρωσικού λόμπι: 
«Έχουμε πολιτικές 

θέσεις, λειτουργούμε 
στη βάση πολιτικών 
αρχών και ουδέποτε 
λειτουργήσαμε εν 

κρυπτώ. Απ’ εκεί και 
πέρα, εμείς καλέσαμε 

την Αρχή κατά 
της Διαφθοράς να 

ερευνήσει ό,τι θέλει»

«Σε κάθε περίπτωση, 
η θεσμοθέτηση 

διακυβερνητικής 
συνεργασίας Κύπρου- 

Ελλάδας είναι 
καλοδεχούμενη. Εμείς 

συμφωνούμε και 
θέλουμε να υπάρχει 

στενός συντονισμός με 
την Ελλάδα»

«Ένα σημαντικό 
μέρος της κοινωνίας 
είναι με καχυποψία 
κι αμφισβήτηση που 
βλέπει τα κόμματα 

και αυτό, όπως είναι 
λογικό, επηρεάζει 
αρνητικά και το 

ΑΚΕΛ»

«Σε ό,τι αφορά την πε-
ραιτέρω εμπλοκή της ΕΕ 

στο Κυπριακό, πρώτα απ’ 
όλα δεν ξέρουμε αν έχει 
πρόταση συγκεκριμένη ο 
κ. Χριστοδουλίδης και, αν 
έχει, ποιο είναι το περιε-

χόμενό της»

«Στη δική μας αντίληψη, 
τα ευρωτουρκικά δεν πα-
ρέχουν αρκετή βάση, άρα 
πρέπει να πάμε πίσω στο 
θέμα της ενέργειας»
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Πράσις επί λύσει

ΣΥΜΒΙΒΑΣΜΟΙ ΚΑΙ ΑΝΤΙΦΑΣΕΙΣ 
ΤΗΣ ΔΔΟ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗ 
ΘΕΩΡΙΑ

Ανάμεσα στο οξύμωρο και το παρά-
λογο. Το οξύμωρο να θεωρούμε ότι 
στοχεύουν σε ‘απαλλαγή από την 
κατοχή’ οι συνομιλίες για νομιμο-

ποίησή της, το να ζητούμε ελευθερία χωρίς 
απελευθέρωση, ή σκορδαλιά χωρίς το σκόρδο. 
Παράλογο, πάλι, χαρακτήρισε ο Σάμουελ Μπέ-
κετ να βρίσκεσαι σε μια μαούνα που ταξιδεύει 
προς μια κατεύθυνση, ας πούμε προς ανατολάς, 
κι εσύ να πιστεύεις πως κινείσαι ή ταξιδεύεις 
προς αντίθετη κατεύθυνση επειδή, όντας μέσα 
στην μαούνα, περπατείς προς τα δυτικά. Το 
πρώτο οι πολιτικοί μας, για δεκαετίες τώρα, 
το ονομάζουν «μακροχρόνιο αγώνα», ενώ το 
δεύτερο, πιο καινοφανές πολιτικό φρούτο, το 

λανσάρουν ως «αλλαγή πολιτικής».
Μπορεί, λοιπόν, η ‘δημοκρατία να σχεδι-

ασθεί’, στo πλαίσιo δημιουργίας πολιτειακών 
οντοτήτων, με σκοπό την επίλυση «εθνοτικών» 
συγκρούσεων; Ποιες προκλήσεις προς την 
δημοκρατική θεωρία παρουσιάζει το προ-
τεινόμενο ‘πρότυπο’ της ‘συνεταιρικής δημο-
κρατίας’, ή συγκυριαρχίας, ‘power sharing’ και 
‘consociationalism’; Αλλά, πιο κρίσιμα, ποια 
είναι η ουσιαστική αλλαγή στην κατεύθυνση 
της μοιρασμένης κυριαρχίας, ή συγκυριαρχί-
ας, ‘poooled sovereingty’ που ετοιμάζει το νέο 
δικοινοτικό ομοσπονδιακό μόρφωμα, και σε 
τι ακριβώς διαφέρει από την υπαγωγή στην 
(αγγλο)τουρκική επικυριαρχία;

Βρισκόμενοι, εσαεί, μπροστά σε υπό διαπραγ-
μάτευση, και ενδεχόμενη λύση ομοσπονδιακής 
μορφής, είναι καίριο να εξετάζουμε, με ενημε-
ρωμένο τρόπο, τόσον τα εγγενή προβλήματα της 
δυσλειτουργικότητας της ‘συνεταιρικής δημο-
κρατίας’, που τόσο ακριβά ήδη έχει πληρώσει 
η Κύπρος, με την αποτυχία του μοντέλου του 
1960, όσον και πόσον καταλυτικοί μπορεί να 
αποβούν για την επιβίωση μιας τέτοιας ‘δημο-
κρατίας’ οι συμβιβασμοί κι οι αντιφάσεις προς 
την δημοκρατική θεωρία, όπως αυτή περιγράφει 
όχι μόνο το ιδεατό μοντέλο της δημοκρατίας 
αλλά και τα (ας πούμε είκοσι δύο, όσα τα με-
τρά ο Arend Lijphard, στο ‘Democracies’ του), 
επιτυχημένα παραδείγματά της διεθνώς. Ποιες 

εντάσεις δημιουργεί για τις αρχές της δημοκρα-
τικής θεωρίας, και εντέλει την βιωσιμότητα, της 
δημοκρατικής πολιτείας των ‘πολυεθνικών ή 
εθνοπλουραλιστικών’ κοινωνιών η μετάβαση 
από το πλειοψηφικό (Westminster) μοντέλο, 
στο ‘συναινετικό’ (consensual) πρότυπο της 
συνεταιρικής δημοκρατίας;

Η Ομοσπονδία, ένας δύσκολος γάμος ανάμεσα 
στην ‘κοινή βούληση’ και τους ‘διαφορετικούς 
τρόπους’ των πληθυσμιακών ομάδων που συμ-
φωνούν να συμβιώσουν σε αυτή, θέτει σοβαρές 
προκλήσεις για την δημοκρατική θεωρία, όπως 
αυτή έχει εξελιχθεί για τα ενιαία κράτη. Οι πε-
ρίπλοκοι θεσμοί της, χώρος συνεχών τριβών, 
διαπραγματεύσεων και συναλλαγών ανάμεσα 
στις συνιστώσες ελίτ του συνεταιρικού κράτους, 
προβάλλουν ερωτήματα ως προς την υπονόμευση 
των κριτηρίων διαφάνειας και ελεγξιμότητας. Ο 
περιορισμός της πολιτικής ατζέντας των αντι-
στοίχων κέντρων εξουσίας ελέγχεται ως προς 
τον συνεπαγόμενο περιορισμό της πολιτικής 
συμμετοχής και τις δυνατότητες δημοκρατικού 
ελέγχου, ενώ καίρια πρόκληση στο αίσθημα 
της δημοκρατικής αρχής της πολιτικής ισότη-
τας (των πολιτών) θα συνιστά το διαφαινόμενο 
ασύμμετρο βάρος πολιτικής επιρροής που 
χαίρουν οι πολίτες μικρότερων, μειονοτικών 
ομάδων, με καταλυτικές αιτίες όξυνσης, π.χ., την 
ενδεχόμενη προβολή ή απειλή προβολής βέτο 
για διαπραγματευτικούς σκοπούς. Κυρίαρχη θα 

είναι, στο ομόσπονδο κράτος, η ένταση ανάμεσα 
στο πρόταγμα (και πρόταξη) της προστασίας των 
ομαδικών δικαιωμάτων και την συνεπαγόμενη 
παραβίαση (συχνά κατάφωρη) των ατομικών 
δικαιωμάτων, που άλλωστε, μόνα αυτά προ-
στατεύει το διεθνές δίκαιο.

Προέχει, εξάλλου, στους προβληματισμούς 
μας, πώς οι όροι που διασφαλίζουν τέτοιο δυ-
σανάλογα διαφορικό πολιτικό βάρος στις συνι-
στώσες κοινότητες διαιωνίζουν τα προβλήματα 
του εθνικού διαχωρισμού (‘solidify vertical 
cleavages’), που αναδεικνύεται σε συστατικό 
στοιχείο της νέας πολιτειακής διαμόρφωσης, 
θέτει θέμα αντιφατικής ή διϊστάμενης πολιτι-
κής αφοσίωσης (loyalty) και ταυτότητας (citizen 
identity), υπονομεύει την προσπάθεια δημιουρ-
γίας κοινοτικού πνεύματος και συνοχής μιας 
δυνητικά, ή μάλλον ιδεατά, ενιαιοποιούμενης 
κυπριακή κοινωνίας, με απώτερες καταλυτικές 
συνέπειες σε ό,τι αφορά τη λειτουργικότητα, 
ακεραιότητα ή ανεξαρτησία του νεοσύστατου 
ομόσπονδου κράτους, σε εξυπηρέτηση, έτσι, 
των ευρύτερων περιφερειακών γεωπολιτικών 
σκοπιμοτήτων που ενδεχομένως εξυπηρετεί μια 
τέτοια ετεροβαρής, θνησιγενής και συνταγματικά 
αλλά και εθνικά ετεροβαρής λύση.

Πρόκειται, άλλωστε, όχι μόνο για άνωθεν, 
αλλά και έξωθεν προαγόμενη κι επιβαλλόμενη 
λύση, με σημείο αναφοράς (‘point of reference’) 
τον διακανονισμό περιφερειακών γεωστρατη-

γικών συμφερόντων και με βαριά την σκιά των 
αλυτρωτικών βλέψεων της ήδη ημικατέχουσας 
το νησί γείτονος, Τουρκίας, όπως και τα στρατη-
γικά συμφέροντα της τέως αποικιακής στο νησί 
δύναμης, Βρετανίας. Κι είναι αυτά ισορροπίες 
και συμφέροντα που προέχουν στους όρους 
των συνταγματικών ρυθμίσεων της ‘λύσης’ ένα-
ντι προβληματισμών για την βιωσιμότητα κι 
εσωτερική νομιμότητα, ή ‘δημοκρατικότητα’ 
της σχεδιαζόμενης ‘νεοανανικής’ λύσης.

Αναλύσαμε, ακροθιγώς, τις «κωλοσυρμαθ-
κιές» ενός τέτοιου δικοινοτικού διζωνικού συ-
ντάγματος,  που αξιωματικά διαμορφώνει το 
πλαίσιο της συζητούμενης λύσης. Ένα συμβόλαιο 
συνύπαρξης που νομικοί των συμβολαίων θα 
χαρακτήριζαν ως «πράσις επί λύσει». Σύμφωνο 
που εμπερικλείει το ληξιπρόθεσμό του, την λύση 
του συμβολαίου, την διάλυση της σύμβασης και 
συνύπαρξης. Μια συνύπαρξη δύσκολη και με 
τις καλύτερες των συμβαλλομένων προθέσεις 
αδύνατη στην απουσία αυτών των προθέσεων 
και της αμοιβαίας καλής πίστης. Ή, αν υπάρχουν 
κρυπτόμενες άλλες προθέσεις και σχεδιασμοί. 

Κάποιος Βραγαδίνος, που το 1570 υπέγραψε 
μια τέτοια συμφωνία έντιμου συμβιβασμού και 
καλής πίστης, ένιωσε στο γδερόμενο πετσί του 
τις συνέπειες της καλής του πίστης. Και προει-
δοποιεί έκτοτε -ιστορία είναι, κάτι διδάσκει- για 
την «μπέσα των Τούρκων»: Οχυρωμένοι, ή 
αχυρωμένοι;

26.03.2023

ΠΡΟΣ ΠΡΟΕΔΡΟ ΝΙΚΟ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ ΚΑΙ ΠΡΟΕΔΡΟ ΒΟΥΛΗΣ ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Το Αρχείο του Προεδρικού
επί Νίκου Αναστασιάδη

Η ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΠΡΟΕΔΡΟΥ 
ΝΙΚΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ ΚΑΙ 
Η ΒΟΥΛΗ ΜΕ ΤΗΝ ΠΡΟΕΔΡΟ 
ΤΗΣ Κ. ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 
ΟΦΕΙΛΟΥΝ ΝΑ ΠΑΡΟΥΝ ΜΕ-
ΤΡΑ, ΩΣΤΕ ΝΑ ΘΕΣΜΟΘΕΤΗ-
ΘΕΙ ΕΠΙΤΕΛΟΥΣ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΑ 
ΕΝΑ ΕΘΝΙΚΟ ΑΡΧΕΙΟ (ΑΝΤΙ 
ΚΡΑΤΙΚΟ), ΠΟΥ ΝΑ ΑΝΗΚΕΙ 
ΣΤΟΝ ΛΑΟ, ΣΤΑ ΠΡΟΤΥΠΑ 
ΤΩΝ ΕΘΝΙΚΩΝ ΑΡΧΕΙΩΝ ΤΟΥ 
ΗΒ ΚΑΙ ΤΩΝ ΗΠΑ 

Σ
τις 18 Οκτωβρίου 2016 
είχα γράψει στη «Σημε-
ρινή» το άρθρο «Το 
‘‘Αρχείο’’ Γ. Βασιλείου 
και οι ευθύνες», όταν 
ο πρώην Πρόεδρος της 
ΚΔ Γιώργος Βασιλείου 

«δώρισε» στο Πανεπιστήμιο Κύπρου 
πάνω από 160.000 χιλιάδες ψηφιακά 
τεκμήρια. Που αφορούν -μεταξύ άλ-
λων- στο Κυπριακό και όλα τα κείμενα 
των διαπραγματεύσεών του (Γ. Βασιλεί-
ου) με τον κατοχικό τότε ηγέτη Ραούφ 
Ντενκτάς υπό την αιγίδα του τότε ΓΓ του 
ΟΗΕ Χαβιέ Πέρεζ ντε Κουεγιάρ. Και 
συμφώνησε με τον τότε Πρύτανη του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, Κωνσταντίνο 
Χριστοφίδη, για την ψηφιοποίησή των 
την ίδια ημέρα, 13 Οκτωβρίου 2016. 

Ο Γ. Βασιλείου δήλωσε ότι δεν περι-
λαμβάνονταν απόρρητα στοιχεία και ότι 
επρόκειτο για «μέρος του κυβερνητικού 
αρχείου και τώρα μπορεί να αξιοποι-
ηθεί». Παρ› όλα αυτά, ο Πρύτανης 
Κωνσταντίνος Χριστοφίδης δήλωσε ότι 
στα όποια απόρρητα στοιχεία δεν θα 
υπάρχει πρόσβαση μέχρι να περάσουν 
30 χρόνια! (http://www.sigmalive.com/
simerini/politics/371806/to-arxeio-g-
vasileiou-kai-oi-efthynes). 

Έγραψα τότε, μεταξύ άλλων, για το απα-
ράδεκτο αυτό φαινόμενο. Α) Με ποιαν  
αρμοδιότητα ο κ. Χριστοφίδης αποφάσισε 
να… διαμορφώνει πολιτική κράτους, όταν 
σε ένα κράτος δικαίου, το τι είναι απόρ-
ρητο και τι δεν είναι και τα κριτήρια για 
το τι συμφέρει στο κράτος, από πλευράς 
ασφάλειας, σχέσεων με άλλες χώρες κ.λπ. 

αποφασίζονται από αξιωματούχους του 
κράτους σε συνεννόηση με τις Μυστικές 
Υπηρεσίες, και όχι από οποιονδήποτε! Β) 
Όταν ο Γ. Βασιλείου δήλωσε ότι σ’ αυτά δεν 
περιλαμβάνονταν απόρρητα στοιχεία. Γ) Το 
γεγονός ότι για 18-20 χρόνια παράτυπα 
ο Γ. Βασιλείου τα κατακράτησε, και δεν 
ξέρουμε πόσοι τα είδαν, τα χρησιμοποί-
ησαν και πόσα άλλα ίσως να υπήρχαν, 
αλλά τώρα δεν υπάρχουν ή δόθηκαν 
κ.λπ., πώς μονομερώς ο κ. Χριστοφίδης 
τους φορτώνει ακόμα… 30 χρόνια!!! Η 
δέσμευση και αποδέσμευση κρατικών 
επισήμων εγγράφων δεν εξαρτώνται από 
την ημέρα που ένας πρώην αξιωματούχος 
του κράτους, αφού τα κράτησε (από ό,τι 
φαίνεται) για 20 χρόνια στα χέρια του, τα 
επιστρέφει, αλλά από την ημέρα της ημε-
ρομηνίας που φέρουν τα εν λόγω έγγραφα. 
Ο Γ. Βασιλείου όφειλε να ΑΠΟΛΟΓΗΘΕΙ 
και να τα επιστρέψει στο ΚΡΑΤΟΣ. Αυτά 
είναι ΕΘΝΙΚΗ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ. Δεν το έκανε.

Ειρωνικά το Βρετανικό Εθνικό Αρ-
χείο τον ίδιο χρόνο (2016) αποδέσμευσε 
τα πρώτα αρχεία για την προεδρία Γ. 
Βασιλείου 1988 και τις απαράδεκτες 
παραχωρήσεις του και που καλύψαμε 
στη «Σημερινή» 21, 22 και 26 Ιουλίου 
2016.

Ο ρόλος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων

Επιπλέον, ο κ. Χριστοφίδης, μιλώντας 
στο ΚΥΠΕ, έγραψε το «Σίγμα», έκανε λόγο 
για μια σημαντική αρχή και εξέφρασε την 
ελπίδα όλοι οι Πρόεδροι της Κυπριακής 
Δημοκρατίας να ακολουθήσουν αυτό 
το παράδειγμα, γιατί το να βρίσκεται το 
Αρχείο ενός Προέδρου στη βιβλιοθήκη 

είναι εξαιρετική τιμή για τον Οργανισμό 
(Πανεπιστήμιο), αλλά και πολύ σημαντικό 
για τους φοιτητές μας και ερευνητές.

Συμφωνώ για το τελευταίο μέρος της 
δήλωσης. Όμως, δεν είναι θέμα «ελπίδας 
όλοι οι Πρόεδροι να ακολουθήσουν το 
ίδιο παράδειγμα», δηλαδή όσοι ζουν, αλλά 
η Βουλή να είχε πάρει θεσμικά μέτρα προ 
πολλού. Ούτως ώστε να απαγορεύεται σε 
οποιονδήποτε δημόσιο υπάλληλο, από 
τον πρώτο αξιωματούχο του κράτους -τον 
εκάστοτε Πρόεδρο- μέχρι τον τελευταίο 
σε οποιαδήποτε άλλη θέση, να μαζεύει 
και να παίρνει μαζί του, σαν να είναι 
δική του προσωπική ιδιοκτησία, κρατικά 
αρχειακά έγγραφα τόσο σημαντικά, όπως 
οι διαπραγματεύσεις για το Κυπριακό, 
και να τα εκμεταλλεύεται όπως θέλει. 

πρότυπα των Εθνικών Αρχείων του ΗΒ 
και των ΗΠΑ. Να γίνει ΘΕΣΜΟΣ, που 
να υπάγεται σε αυστηρό έλεγχο και να 
καλύπτει όλα τα τμήματα της κυβερνητικής 
μηχανής. Να απαγορευθεί ως αδίκημα 
η κατακράτηση κρατικών αρχείων. Και 
να υπάρχει ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΠΡΟΣΒΑΣΗ σε 
όλους, όπως στο Βρετανικό Εθνικό Αρχείο. 
Αλλά και να τιμωρείται οποιαδήποτε κα-
τάχρηση και κατακράτηση κυβερνητικών 
κρατικών εγγράφων. 

Νομοθεσία για Ελευθερία 
στην Πληροφόρηση

Και παρόλο που η ΚΔ τώρα έχει (δεν 
είχε το 2016) νομοθεσία για Πληροφόρηση, 
τον περί του Δικαιώματος Πρόσβασης σε 
Πληροφορίες του Δημόσιου Τομέα Νόμο 
του 2017 (184(I)/2017), η οποία ισχύει 
από το 2020, η πείρα που είχαμε μέχρι 
σήμερα (έχουμε παραδείγματα) τόσο από 
ακαδημαϊκούς όσο και απλούς πολίτες 
από διάφορες κυβερνητικές υπηρεσίες 
όταν αποτάθηκαν σ’ αυτές, είναι ότι αυτός ο 
νόμος αποδείχθηκε πως δεν τυγχάνει της 
εκτίμησης από το Δημόσιο όπως έπρεπε.

Ο Νόμος εδώ: http://www.cylaw.org/
nomoi/enop/non-ind/2017_1_184/
full.html. 

Σύμβαση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για Πρόσβαση σε 
Επίσημα Έγγραφα 

Επίσης η Κυπριακή Δημοκρατία μέχρι 
σήμερα δεν έχει υπογράψει τη Σύμβαση 
του Συμβουλίου της Ευρώπης για Πρό-
σβαση σε Επίσημα Έγγραφα (Council of 
Europe Convention on Access to Official 
Documents 205) του 2009. 

Δείτε εδώ: https://www.coe.
i n t / e n / w e b / c o n v e n t i o n s / f u l l -
l i s t ? m o d u l e = s i g n a t u r e s - b y -
treaty&treatynum=205. 

Κατά τα άλλα, αβίαστα έρχονται ξανά 
και ξανά στον νου (όπως έγραψα το 2016) 
τα έγγραφα του Εθνικού Συμβουλίου, που 
βρέθηκαν στα χέρια Γεωργιανών και που 
είχαν αφεθεί για ανακύκλωση έξω από 
την πολυκατοικία της κ. Ελένης Μαύρου 
(σοβαρή υπόθεση κατασκοπίας, «Φιλε-
λεύθερος», 10.9.2013), η ανακάλυψη 
απορρήτων εγγράφων του Υπουργείου 
Υγείας επί Ντίνας Ακκελίδου σε σκισμένες 
σακούλες σκουπιδιών (Ιούλιος 2003), και η 
δήλωση του μ. Γλ. Κληρίδη, ότι εκατοντάδες 
ξένοι πράκτορες αλωνίζουν ανενόχλητοι 
την Κύπρο. Προσθέτουμε και εκείνα που 
κράτησε ο Γ. Βασιλείου, το σκάνδαλο με 
το «Πόρισμα» Βουλής για τον «Φάκελο 
Κύπρου» και ένας Θεός ξέρει και τι άλλα 
από ποιους κρατήθηκαν πριν και μετά… 
στη Δημοκρατία της «Μπανανίας»… 

ΤΙΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Τα Αρχεία των Προέδρων 
των ΗΠΑ και των Πρωθυ-
πουργών στο ΗΒ

Στις ΗΠΑ, κάθε αποχωρών Πρόεδρος 
είναι νομικά δεσμευμένος να παραδώσει 
τα προεδρικά του έγγραφα στα Εθνικά 
Αρχεία (National Archives & Records 
Administration - NARA), τα οποία υπό την 
επίβλεψη της NARA σταδιακά καταλήγουν 
διαθέσιμα στο κοινό σε Προεδρική βιβλι-
οθήκη και Μουσείο, με πολλά έγγραφα 
να είναι διαθέσιμα και ηλεκτρονικά στο 
κοινό. Όπως π.χ. οι Προεδρικές Βιβλιο-
θήκες αφιερωμένες στους Προέδρους 
Ronald Reagan και George H. W. Bush. 
Βλέπε εδώ www.reaganlibrary.gov και 
www.bush41.org/about/presidential-
library-and-museum αντίστοιχα. 

Με τον Νόμο για τα Προεδρικά 
Αρχεία (Presidential Records Act) τα 
επίσημα αρχεία του Προέδρου και του 
προσωπικού του ανήκουν στις ΗΠΑ, 
όχι στον Πρόεδρο. Ο επικεφαλής του 
Αρχείου αναλαμβάνει την κηδεμονία 
των αρχείων αμέσως όταν ο Πρόεδρος 
εγκαταλείπει το γραφείο του και τα με-
ταφέρει σε ομοσπονδιακό χώρο. Τα 
έγγραφα αυτά, μετά από πέντε χρόνια 
μπορούν να είναι προσβάσιμα μέσω 
του Freedom of Information κ.λπ…

Το ίδιο περίπου συμβαίνει και στο 
Ηνωμένο Βασίλειο, εξ ου και είχαμε π.χ. 
τις αποδεσμεύσεις στο Εθνικό Αρχείο, των 
Αρχείων της Πρωθυπουργίας Margaret 
Thatcher (με τις αποκαλύψεις των υποχω-
ρήσεων και παραχωρήσεων Γ. Βασιλείου) 
και Tony Blair για το «Σχέδιο Ανάν»…

Σε αντίθεση στην Κυπριακή Δημο-
κρατία το Ευρετήριο Αρχειακών Συλλο-
γών στο Κρατικό Αρχείο, στη Λευκωσία, 
το οποίο ήδη είναι ανεπαρκές όπως 
είναι, δεν κάνει καμίαν αναφορά σε 
προεδρικά έγγραφα (www.mjpo.gov.
cy/mjpo/statearchive.nsf/ch01_gr/
ch01_gr?OpenDocument). 

Ειρωνικά η νομοθεσία για το Κρατικό 
Αρχείο πάει πίσω στο 1991, κατά την 
προεδρία του κ. Γ. Βασιλείου (www.
mjpo.gov.cy/mjpo/statearchive.nsf/
page34_gr/page34_gr?OpenDocument). 

Θεσμοθέτηση Κρατικού 
Αρχείου

Η κυβέρνηση Προέδρου Νίκου Χρι-
στοδουλίδη και η Βουλή με την Πρόεδρό 
της  κα Αννίτα Δημητρίου οφείλουν να 
πάρουν μέτρα. Το θέμα αυτό με το «Αρ-
χείο» Βασιλείου είχε αγγίξει και ανοίξει 
από τότε ένα πρόβλημα που αγνοήθηκε 
διαχρονικά. Να θεσμοθετηθεί επιτέλους 
πραγματικά ένα Εθνικό Αρχείο (αντί 
Κρατικό), που να ανήκει στον λαό, στα 

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ, 
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 
afanoulla@gmail.com

Σήμερα επανέρχεται 
το θέμα του Αρχείου 
του Προεδρικού. Με 
την αποχώρηση του 
Νίκου Αναστασιάδη, 

τι γίνεται με τα 
έγγραφα του 
Aρχείου του 

Προεδρικού επί 
προεδρίας του;

Σήμερα επανέρχεται το 
θέμα αυτό του Αρχείου 
του Προεδρικού. Με την 
αποχώρηση του Νίκου 

Αναστασιάδη, τι γίνεται με τα έγγρα-
φα του Aρχείου του Προεδρικού 
επί προεδρίας του; Θα πάρει και 
ο Ν. Αναστασιάδης στο σπίτι του, 
παράτυπα, την κρατική εθνική πε-
ριουσία, όπως ο Γ. Βασιλείου (μια 
πρακτική, δυστυχώς, που ακολου-
θήθηκε ανεξέλεγκτα και αδιάκριτα 
προφανώς από Ανεξαρτησίας); Ή 

θα κατατεθούν επιτέλους σε κανο-
νικό Εθνικό Αρχείο με ελεύθερη 
πρόσβαση των πολιτών, ερευνη-
τών, δημοσιογράφων, συγγραφέων, 
φοιτητών, ντόπιων και ξένων που 
μελετούν την κυπριακή Ιστορία; Ως 
οφείλει ένα δημοκρατικό κράτος 
δικαίου, που σέβεται τους πολί-
τες, θεσμούς και νόμους και κατά 
τα άλλα εκλιπαρεί δικαιοσύνη 
και σεβασμό για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα από τον υπόλοιπο 
κόσμο…

Αρχείο επί Προεδρίας
Νίκου Αναστασιάδη
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Περί χρημάτων η τουρκική μετάλλαξη

Συγκρατημένη αισιοδοξία για την πο-
ρεία των ελληνο-τουρκικών σχέσεων 
παρατηρείται μετά την εξαγγελία της 
συμφωνίας Ελλάδος και Τουρκίας 

για αλληλοϋποστήριξη υποψηφιοτήτων τους 
σε διεθνή φόρα. Η Τουρκία θα στηρίξει και θα 
υπερψηφίσει την υποψηφιότητα της Ελλάδος 
κατά τις εκλογές για ανάδειξη των μη-μονίμων 
μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων 

Εθνών για τα έτη 2025-2026 με αντάλλαγμα την 
υποστήριξη της Ελλάδος στην τουρκική υπο-
ψηφιότητα για τη θέση του Γενικού Γραμματέα 
του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού (ΙΜΟ). 

Πολιτικοί αναλυτές υπογραμμίζουν συνα-
φώς ότι η παρατηρούμενη αναθέρμανση του 
κλίματος στις σχέσεις Ελλάδος-Τουρκίας, ενώ 
δεν θα πρέπει να υποβαθμίζεται, δεν πρέπει 
να υπερεκτιμάται. Εξάλλου δεν είναι η πρώτη 
φορά που η Άγκυρα, προς εξυπηρέτηση ιδίων 
σκοπιμοτήτων, εγκαταλείπει προσωρινά την 
πολιτική της δημιουργίας έντασης και εκφο-
βισμού με οξεία ρητορική και επιλέγει να εμ-
φανίζεται ως υπέρμαχος του διαλόγου και της 
διπλωματίας στις σχέσεις της με τις γείτονες 

χώρες. Ως γνωστόν, το 2004 η Τουρκία ήταν 
θετική στην υποψηφιότητα της Ελλάδος για 
τη θέση μη-μονίμου μέλους του Συμβουλίου 
Ασφαλείας για τα έτη 2005-2006 και η Ελλάδα 
στήριξε την τουρκική υποψηφιότητα για την 
έδρα μη-μονίμου μέλους του ιδίου οργάνου 
των Ηνωμένων Εθνών για τα έτη 2009-2010. 

 Στη χρονική αυτή συγκυρία, όπου η Συμμαχία 
των Έξι της τουρκικής αντιπολίτευσης κερδίζει 
έδαφος μεταξύ των Τούρκων πολιτών, ενώ η 
δημοτικότητα του Τούρκου Προέδρου  Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν σημειώνει κατολίσθηση έναντι 
της υποψηφιότητας του Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, 
όχι μόνο λόγω της ανικανότητας διαχείρισης από 
μέρους του της βιβλικής καταστροφής που προ-

κάλεσαν οι πρόσφατοι σεισμοί αλλά και εξαιτίας 
της επιδείνωσης της πραγματικής οικονομίας 
και της δυσπραγίας των Τούρκων πολιτών, ο 
Τούρκος Πρόεδρος, προς τον σκοπό εξασφά-
λισης οικονομικής βοήθειας από την Ευρώπη 
και τις Ηνωμένες Πολιτείες με συνακόλουθο τη 
βελτίωση της εικόνας του, επιχειρεί εξομάλυνση 
-για πόσο χρόνο;- των σχέσεων της χώρας του με 
τις γειτονικές χώρες, όπως η Αίγυπτος, το Ισραήλ 
και η Ελλάδα, αφήνοντας κατά μέρος την Κύπρο. 

Στο πλαίσιο της Βορειο-Ατλαντικής Συμμαχίας, 
με τη χρήση του όπλου της αρνησικυρίας (ΒΕΤΟ) 
που διαθέτει ο έμπειρος στο ανατολίτικο παζάρι 
Τούρκος Πρόεδρος, φαίνεται να επιτυγχάνει 
τους στόχους του και ίσως εξασφαλίσει και την 

απόκτηση των F-16 από τις Ηνωμένες Πολιτείες. 
Ανεξαρτήτως του ποιος θα κερδίσει τις 

εκλογές του Μαΐου στην Τουρκία, η εξωτε-
ρική πολιτική της Άγκυρας δεν πρόκειται να 
διαφοροποιηθεί. Η αναθεωρητική και επε-
κτατική της πολιτική στην Κύπρο, το Αιγαίο, 
σε θέματα ενέργειας και επικράτησης στην 
Ανατολική Μεσόγειο και όχι μόνο, είναι πάγια 
και διαχρονική. Υπενθυμίζεται η κωδικοποί-
ηση της πολιτικής αυτής όπως περιγράφεται 
στο γνωστό βιβλίο του Αχμέτ Νταβούτογλου, 
πρώην στρατηγικού μέντορα του Προέδρου 
Ερντογάν και τώρα μη εξαιρετέου μέλους της 
Συμμαχίας των Έξι, «Το Στρατηγικό Βάθος, 
Η Διεθνής θέση της Τουρκίας». 

26.03.2023

ΛΟΡΙΑ ΜΑΡΚΙΔΗ, Πρώην 
πρέσβης στην Κίνα κ.α. 

μεταναστών που διαβιούσαν παράνομα 
σε πολυκατοικία της Χλώρακας. 

Το αμερικανικό ΥΠΕΞ δεν είδε και 
δεν άκουσε πως εμποδίστηκαν Ελλη-
νοκύπριοι γεωργοί να καλλιεργήσουν 
τα χωράφια τους στη νεκρή ζώνη. Ούτε 
και πως οι Τούρκοι με τις πλάτες των 
συμμάχων τους Βρετανών ροκανίζουν 
σταδιακά και σταθερά τη νεκρή ζώνη 
και προωθούνται παράνομα, παρά τις 
αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών.

Όπως αναφέρεται στην έκθεση, 
«σημαντικά ζητήματα ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων περιελάμβαναν αξιό-
πιστες αναφορές για σκληρές συν-
θήκες στις φυλακές και στα κέντρα 
κράτησης, ιδιαίτερα για τους αιτούντες 
άσυλο, ουσιαστική παρέμβαση στην 
ελευθερία του συνεταιρίζεσθαι των μη 
κυβερνητικών οργανώσεων, επανα-
προώθηση αιτούντων άσυλο, καθώς 
και εγκλήματα που περιλαμβάνουν βία 
ή απειλές βίας που στοχεύουν μέλη 
εθνικών ή εθνοτικών μειονοτήτων, 
συμπεριλαμβανομένων αλλοδαπών 
αιτούντων άσυλο»(!!!)

Δηλαδή το αμερικανικό ΥΠΕΞ 
ήθελε να παρανομήσουν οι 
Αρχές;

Σχετικά με «τα βασανιστήρια και την 
απάνθρωπη, ταπεινωτική μεταχείριση», 
η έκθεση για την Κύπρο αναφέρει ότι 
«η Αστυνομία και οι τοπικές Αρχές στη 
Χλώρακα στόχευσαν και κακομεταχειρί-
στηκαν αιτούντες άσυλο και πρόσφυγες 
αναγκάζοντάς τους να εγκαταλείψουν 
ένα συγκρότημα διαμερισμάτων που 
ο αξιωματούχος της επαρχίας Πάφου 
(εννοεί τον δήμαρχο Πάφου Φαίδωνα 
Φαίδωνος) κήρυξε ακατάλληλο για κα-
τοικία, επειδή η παροχή πόσιμου νερού 
ήταν ακατάλληλη για κατανάλωση». Μια 
ΜΚΟ ανέφερε ότι η Αστυνομία μπήκε 
σε μερικά από τα διαμερίσματα χωρίς 

Περί διαφθοράς
Σχετικά με τη διαφθορά, η έκθεση 

σημειώνει ότι υπήρξαν πολλές αναφορές 
κρατικής διαφθοράς κατά τη διάρκεια 
του έτους, υπονοώντας τις καταγγελίες 
για εμπλοκή κρατικών αξιωματούχων 
σε πολιτογραφήσεις. Υπενθυμίζει ότι, 
στις 14 Ιουλίου, η κυβέρνηση απήγγειλε 
κατηγορίες σχετικά με διαφθορά εναντίον 
του πρώην Προέδρου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, Δημήτρη Συλλούρη, 
του πρώην μέλους της Βουλής των Αντι-
προσώπων, Χριστάκη Τζιοβάνη και δύο 
άλλων ατόμων που εμφανίστηκαν στο 
ρεπορτάζ του Al-Jazeera τον Οκτώβρη 
του 2020.

Είναι εμφανείς οι σκοπιμότητες των 
συγγραφέων της έκθεσης για ένα θέμα 
που προέκυψε πολύ πιο πριν και το 
ανακυκλώνει μετά από δύο χρόνια. 
Την ίδια ώρα μάλιστα που η υπόθεση 
αυτή βρίσκεται ενώπιον των δικαστη-
ρίων, χωρίς να έχει εκδοθεί ακόμα η 
οποιαδήποτε ετυμηγορία για την ενοχή 
ή αθωότητα των υπό αναφορά κατηγο-
ρουμένων. Ούτε και το γεγονός ότι το 
ρεπορτάζ του περιβόητου Al Jazeera 
ενδέχεται να τιναχθεί στον αέρα και το 
προβεβλημένο βίντεο να αποδειχθεί 
μονταρισμένο προκειμένου να θυμα-
τοποιηθούν μόνο 3-4 άτομα και να 
σπιλωθούν συνειδήσεις.

Ανακύπτει ακόμα ένα ερώτημα. Ποια 
η σκοπιμότητα να αναφερθούν ονομα-
στικά μόνο δύο άτομα, ενώ σε ολόκληρη 
την έκθεση δεν υπάρχει καμιά άλλη 
ονομαστική αναφορά σε οποιονδήποτε 
άλλο αξιωματούχο ή πρόσωπο;

Είναι εκπληκτικό το γεγονός ότι κατά 
έμμεσο αλλά δεικτικό τρόπο στην έκθεση 
επιχειρείται να δοθεί μόνο έμφαση στο 
τρίτο βίντεο του Al Jazzera και όχι στο 
τέταρτο που αφορά τις βρετανικές ομάδες. 
Συγκεκριμένα, γράφει ότι «ο Γενικός 
Εισαγγελέας δεν βρήκε διασύνδεση ανα-
φορικά με τις ομάδες στο τέταρτο βίντεο 
του καταρινού δικτύου». Εδώ κάποιος 
λογικός άνθρωπος θα διερωτηθεί: εάν 
το τέταρτο βίντεο του Al Jazeera είναι 
ψεύτικο,  γιατί να μην είναι και το τρίτο 
που αφορά τα υπό κατηγορία άτομα; 

ΠΡΟΚΛΗΤΙΚΗ Η ΈΚΘΈΣΗ ΤΟΥ 
ΣΤΈΙΤ ΝΤΙΠΆΡΤΜΈΝΤ ΓΙΆ ΤΆ 
ΆΝΘΡΏΠΙΝΆ ΔΙΚΆΙΏΜΆΤΆ 
ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ: ΆΝΤΙ ΝΆ ΔΟΥΝ 
ΤΟ ΔΆΣΟΣ ΠΟΥ ΚΆΙΓΈΤΆΙ, ΔΈΙ-
ΧΝΟΥΝ ΤΟ ΔΈΝΤΡΟ

Ό
ταν ένα ολόκλη-
ρο Υπουργείο 
Εξωτερικών μιας 
υ π ε ρ δ ύ ν α μ η ς , 
όπως είναι αυτό 
των ΗΠΑ, επιμέ-
νει να βλέπει την 

Κύπρο με διόπτρες σκοπιμοτήτων και, 
με ύφος χιλίων Καρδιναλίων, κουνούν το 
δάκτυλο για κακώς έχοντα στην Κύπρο, 
εγείρονται αμέσως σοβαρά ερωτήματα 
για τις στοχεύσεις τους. Όταν παραγνω-
ρίζουν το μείζον και ασχολούνται με τα 
επουσιώδη και τα ήσσονος σημασίας 
ζητήματα, είναι να διερωτάται κανείς, 
τι σόι φιλική είναι η στάση των ΗΠΑ 
απέναντι στην Κύπρο. Πώς είναι δυ-
νατόν τα πολιτικά κόμματα τηςΚύπρου 
αλλά και η κυβέρνηση να ανέχονται 
αυτήν την ανάλγητη και προκλητική 
στάση. Αλλά και τα κυπριακά ΜΜΕ 
πώς μπορούν να προσπερνούν σιω-
πηρά τέτοιες προκλητικές περιγραφές, 
οι οποίες περιέχονται στην Έκθεση του 
αμερικανικού ΥΠΕΞ για τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα στην Κύπρο για το 2022.

Τέτοιες εκθέσεις για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα στην Κύπρο μόνο δολιοφθο-
ρείς και υπονομευτές θα τις έγραφαν, 
όχι σύμμαχοι και φίλοι όπως οι ΗΠΑ, 
οι οποίες σίγουρα θεωρούν την Κύ-
προ προτεκτοράτο τους. Ως σύγχρονοι 
Πραιτοριανοί υποδεικνύουν και επι-
βάλλουν ποια θεωρούν ως ανθρώπινα 
δικαιώματα και ποια διαγράφονται από 
τη λίστα τους. Η εν λόγω έκθεση βρίθει 
σκοπιμοτήτων και γελοιοτήτων.

Για 49 και πλέον χρόνια το 37% των 
κυπριακών εδαφών είναι στρατοκρατού-
μενα από την Τουρκία-σύμμαχο των ΗΠΑ 
στο ΝΑΤΟ. Πάνω από 40.000 Τούρκοι 
στρατιώτες βρίσκονται με το χέρι στην 
σκανδάλη, εμποδίζοντας του νόμιμους 
κατοίκους να επιστρέψουν στις πατρο-
γονικές τους εστίες και στους τόπους 
όπου γεννήθηκαν. Πάνω από 100.000 
έποικοι από την Τουρκία μαγαρίζουν τις 
περιουσίες των Ε/κ και σφετερίζονται 
εδάφη και περιουσίες, που,  σύμφωνα με 
επίσημους τίτλους ιδιοκτησίας, ανήκουν 
σε Ε/κ εκτοπισμένους από το 1974.

Το αμερικανικό ΥΠΕΞ, όμως, δεν τα βλέ-
πει. Στέκεται επικριτικά δίνοντας υπόσταση 
και εγκυρότητα στις αναφορές και καταγ-
γελίες Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων 
για δήθεν άσκηση βίας σε αιτητές ασύλου. 
Ή στην περίπτωση διαμονής λαθραίων 

Οι σκοπιμότητες και οι γελοιότητες 
του αμερικανικού ΥΠΕΞ

Όταν 
παραγνωρίζουν 

το μείζον και 
ασχολούνται με τα 
επουσιώδη και τα 
ήσσονος σημασίας 
ζητήματα, είναι να 
διερωτάται κανείς, 
τι σόι φιλική είναι 
η στάση των ΗΠΑ 

απέναντι στην 
Κύπρο 

ΑΝΔΡΟΥΛΑ ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
a.giourov@gmail.com

Ηέκθεση διαχέεται από υπόνοιες, 
αιχμές, ενώ γίνονται συνειρμοί 
που συνδέουν την έκδοση 
διαβατηρίων με ξέπλυμα 

χρήματος, κατηγορώντας εμμέσως πλην 
σαφώς την Κύπρο για ξέπλυμα.

Είναι βεβαίως τοις πάσι γνωστό, πως 
οι επιτελείς των ΗΠΑ στην Κύπρο, που 
μπαινοβγαίνουν ανενόχλητοι σε όλα τα 
υπουργεία και υπηρεσίες, με το πρό-
σχημα του ξεπλύματος, τα τελευταία 
χρόνια έκαναν φύλλο και φτερό όλες 
τις τράπεζες προκειμένου να εκδιω-
χθούν όλα τα ρωσικά κεφάλαια και οι 
επενδύσειςαπό την Κύπρο.

Απορίας άξιον είναι και το πώς συν-
δέεται το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων 
με το ξέπλυμα όπως παρουσιάζεται στην 
έκθεση. Ένας που θα ήθελε να κάνει ξέ-
πλυμα δεν θα κατέφευγε στις πολιτογρα-
φήσεις, αλλά θα έβρισκε άλλους τρόπους. 

Η έκθεση αναφέρεται εκτεταμένα σε 
υποθέσεις βιασμού, σεξουαλικής κακο-
ποίησης και σε διακρίσεις των δύο φύλων, 
αλλά ούτε λέξη για τις παραβιάσεις των 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας 
από το στρατοκρατούμενο καθεστώςστα 
κατεχόμενα. Ούτε για το άνοιγμα της πε-
ρίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και 
τη συνέχιση του εποικισμού.

Δίνει ιδιαίτερη έκταση και έμφαση 
στις παραβιάσεις των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων των αιτητών ασύλου αλλά 
καμιά αναφορά στην εργαλειοποίηση 
των μεταναστευτικών ροών από την 
Τουρκία και τις χιλιάδες των παράνομων 
που φθάνουν στις ελεύθερες περιοχές 
μέσω της γραμμής αντιπαράθεσης.

Και ενώ σημειώνεται ότι «για το κα-
τεχόμενο από τους Τούρκους βόρειο 
τμήμα της Κύπρου, οι Ηνωμένες Πο-
λιτείες δεν αναγνωρίζουν την ‘τουρκι-
κή δημοκρατία της βόρειας Κύπρου’, 
ούτε καμία άλλη χώρα, εκτός από την 
Τουρκία», δεν γίνεται καμιά αναφορά 

στην παρεμπόδιση των ελευθεριών των 
Ε/Κ από το κατοχικό καθεστώς.

Κάνει μόνο αναφορά στη σύλληψη 
του Ελληνοκύπριου Ανδρέα Σουτζή, ο 
οποίος καταδικάστηκε σε φυλάκιση ενός 
μηνός για φερόμενη φωτογράφηση μιας 
απαγορευμένης στρατιωτικής ζώνης. 

Αναφέρεταισε διακρίσεις σε βάρος 
Ελληνοκυπρίων και Μαρωνιτών που 
ζουν στην περιοχή που διοικείται από 
Τουρκοκύπριους και καμιά αναφορά 
στο πλιάτσικο και στον σφετερισμό χι-
λιάδων περιουσιών Ε/κ από Τούρκους 
εκ Τουρκίας, φίλων και ημετέρων του 
καθεστώτος της Άγκυρας.

Τι γνωρίζουν περισσότερο οι Άμερικανοί
που δεν γνωρίζει ο υπόλοιπος κόσμος;

δικαστικά εντάλματα και εκφόβισε τους 
ενοίκους που αρνήθηκαν να εγκαταλεί-
ψουν το κτήριο, σύμφωνα με την έκθεση. 

Προς τι, δηλαδή, αυτή η συγκεκριμένη 
αναφορά; Τι εννοούν οι συγγραφείς της 
έκθεσης; Μήπως όσοι κάνουν κατάλη-
ψη εγκαταλειμμένων κτηρίων πρέπει 
να προστατεύονται για να μην παραβι-
ασθούν τα ανθρώπινά τους δικαιώματα; 
Δεν είχαν μήπως δικαίωμα οι τοπικές 
Αρχές να εφαρμόσουν τον νόμο;

Βέβαια οι «φιλάνθρωπες» ΗΠΑ 
έστησαν πανύψηλους σιδηροφράχτες 
χιλιομέτρων για να εμποδίζουν την είσοδο 
στη  χώρα μεταναστών από το Μεξικό 
και άλλες χώρες της Νοτίου Αμερικής, 
ενώ χιλιάδες στρατιώτες φρουρούν τις 
εισόδους και χτυπούν στο ψαχνό όποιον 
κακόμοιρο καταφέρει να περάσει.

Για τις ΗΠΑ αυτά είναι ψιλά γράμματα. 

Είναι, λένε, δικαίωμά τους να προστα-
τεύουν τα σύνορα της χώρας από τους 
εξαθλιωμένους. Αλλά η Κύπρος παρα-
βιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα των 
μεταναστών όταν παρανομούν. 

Στην έκθεση γίνεται επίσης εκτετα-
μένη αναφορά στους «πρόσφυγες» και 
στο κέντρο υποδοχής στο Πουρνάρα, 
τον υπερπληθυσμό του, ενώ αποφεύγει 
να αναφέρει ότι η Κύπρος δεν μπορεί 
να αντέξει τις παράνομες ροές και έχει 
το μεγαλύτερο ποσοστό παράνομων 
μεταναστών σε σύγκριση με τις άλλες 
χώρες της Ε.Ε.

Κάνει αναφορά μόνο σε καταγγελίες 
ΜΚΟ και ΜΜΕ κατηγορώντας το προσω-
πικό στο κέντρο υποδοχής Πουρνάρα, και 
την Αστυνομία ότι «υπέβαλαν αιτούντες 
άσυλο και πρόσφυγες σε σωματική και 
λεκτική κακοποίηση».
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Δρ Λάκης Κ. Αναστασιάδης: 55 χρόνια 
προσφοράς στην Ιατρική της Κύπρου 

Τ
η συγκίνηση και τον 
σεβασμό προκάλεσε 
η είδηση ότι ο γνω-
στός καρδιολόγος 
Λάκης Αναστασιάδης 
αποφάσισε να συντα-
ξιοδοτηθεί, κλείνοντας 

έτσι τον κύκλο της επαγγελματικής του 
σταδιοδρομίας. Η «Σ» με το παρόν αφι-
έρωμα αποδίδει φόρο τιμής στον γιατρό 
που κατά τα 50 και πλέον έτη άσκησης 
της ιατρικής του ειδικότητας αποτέλεσε 
αναπόσπαστο κομμάτι της ιστορίας της 
Ιατρικής στην Κύπρο. 

Σπουδαίο έργο και 
παρακαταθήκη 

Ο Δρ Παντελής (Λάκης) Κ. Αναστασι-
άδης γεννήθηκε στην Κερύνεια το 1943. 
Αποφοίτησε από την Αγγλική Σχολή 
Λευκωσίας το 1962 και σπούδασε με 
υποτροφία του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας, στην Ιατρική Σχολή Hadassah 
του Εβραϊκού Πανεπιστημίου της Ιε-
ρουσαλήμ, στο Ισραήλ. 

Μετά τη διδακτορική του διατριβή στο 
Hebrew University-Hadassah Medical 
School το 1970, ειδικεύθηκε στην Πα-
θολογία και την Καρδιολογία στο Mount 
Sinai Medical Center, στο Σικάγο και 
στο Baylor College of Medicine του 
Texas Medical Center στο Χιούστον 
των Η.Π.Α. Στο Texas Medical Center, 
εργάστηκε ως Research Fellow στην 
Καρδιολογία, ενώ στη συνέχεια έτυχε 
μετεκπαιδεύσεων στην υπερηχοκαρ-
διογραφία με υποτροφίες του Πανε-
πιστημίου Karolinska στη Στοκχόλμη 
της Σουηδίας, των Ιατρικών Κέντρων 
Hadassah στην Ιερουσαλήμ, Chaim 

Sheba στο Τελ Αβίβ, Ισραήλ και της 
Επιτροπής Fullbright στις Η.Π.Α. 

Ο Δρ Αναστασιάδης τέλεσε Diplomate 
του American Board of Internal 
Medicine (A.B.I.M.), Fellow του American 
College of Physicians (F.A.C.P.), Fellow 
του American College of Cardiology 
(F.A.C.C.) και Emeritus Founding Fellow 
του European Society of Cardiology 
(E.F.E.S.C.). 

Με την επιστροφή του στην Κύπρο, το 
1975, εργάστηκε για σύντομο χρονικό διά-
στημα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
και ακολούθως υπηρέτησε ως έφεδρος 
Ανθυπολοχαγός Υγειονομικού στην Εθνι-
κή Φρουρά (1976-1977) και ως έφεδρος 
Υπολοχαγός στα σώματα Εθνοφυλακής. 

Ήταν συνιδρυτής και συνδιευθυντής 
του Καρδιολογικού Διαγνωστικού Κέ-
ντρου στη Λευκωσία από το 1977. Ασχο-
λήθηκε με την ιατρική έρευνα και δεκάδες 
μελέτες του έχουν δημοσιευθεί σε διεθνείς 
και τοπικές ιατρικές εκδόσεις. Με τους 
συνεργάτες του, Δρα Άγι Γ. Αντωνόπουλο 
και Δρα Ανδρέα Α. Πέτσα, εφάρμοσαν 
για πρώτη φορά στο Καρδιολογικό Δι-
αγνωστικό Κέντρο νέες καρδιολογικές 
διαγνωστικές και θεραπευτικές μεθόδους 
στην κυπριακή ιατρική. 

Είναι ιδρυτής και πρώτος εκλελεγμένος 
Πρόεδρος της Κυπριακής Εταιρείας Παθο-
λογίας (1980-1983). Διατέλεσε Πρόεδρος 
της Καρδιολογικής Εταιρείας Κύπρου 
(1986-1988), Μέλος του Διοικητικού 
Συμβουλίου του Ιατρικού Συλλόγου 
Λευκωσίας – Κερύνειας «Ιπποκράτης» 
(1997-2006) και Μέλος του Συμβουλίου 
Ιατρικού Σώματος του Παγκύπριου Ιατρι-
κού Συλλόγου (1997-2006). Εκπροσώπη-
σε τον Π.Ι.Σ. στο Standing Committee of 
European Doctors (C.P.M.E.) στις Βρυξέλλες 
(1997-2006) και την Αθλητιατρική Εται-
ρεία Κύπρου για πρώτη φορά σε διεθνή 
επιστημονική επιτροπή του International 
Federation of Sports Medicine (F.I.M.S.) 
(1995-1998). Υπηρέτησε ως Πρόεδρος της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής του Κέντρου 
Αθλητικών Ερευνών Κύπρου (Κ.Α.Ε.Κ.) 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(2001-2003). 

Συνέγραψε το βιβλίο «Σωστή διατροφή 
και υγεία» με τη διαιτολόγο Ροδούλα 
Παπαλαμπριανού το 1993, το οποίο επα-
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ωστόσο, προήλθαν από ανθρώπους που 
έζησαν και γνώριζαν τα γεγονότα.

«Έγινε συνειδητή προσπάθεια για 
αντικειμενική καταγραφή των πιο 
σημαντικών γεγονότων που χάραξαν 
την πορεία της Ιατρικής στην Κύπρο. 
Προσπάθησα να παραθέσω όχι μόνο 
τα θετικά στοιχεία της εξέλιξης των ια-
τρικών πραγμάτων, αλλά και τις τρα-
νταχτές παραλείψεις, την άγνοια, την 
αμέλεια και την αντιπαλότητα, πράγματα 
αναπόφευκτα και συνυφασμένα με την 
εξέλιξη, την αλλαγή, την πρόοδο. Κατέ-
γραψα και προσωπικές μου εμπειρίες 
και βιώματα που έζησα από “πρώτο 
χέρι” στη φοιτητική και επαγγελματική 
μου διαδρομή από το 1960», αναφέρει 
ο συγγραφέας στον πρόλογό του. Στο 
βιβλίο, δίνεται έμφαση στην εξέλιξη 
δύο ειδικοτήτων της ιατρικής, αυτών 
της Καρδιολογίας και Νεφρολογίας, 
«αφού ήταν οι πρώτες δύο ειδικότητες 
της Ιατρικής, οι οποίες αναδείχθηκαν 
μετά την καταστροφή του 1974, δίνο-
ντας το έναυσμα για την εξέλιξη και 
πρόοδο της Ιατρικής της Κύπρου, που 
ακολούθησαν τις επόμενες δεκαετίες». 

Σε αυτές τις ιστορικές στιγμές για την 
Ιατρική και ειδικότερα για τις δύο αυτές 
ειδικότητες, ο καρδιολόγος Λάκης Κ. 
Αναστασιάδης υπήρξε πρωταγωνιστής 
των γεγονότων. Ως μάχιμος και πρωτοπό-
ρος γιατρός για περισσότερες από πέντε 
δεκαετίες στον τόπο μας, είναι βαθύς 
γνώστης των ιατρικών εξελίξεων και 
των διαχρονικών προβλημάτων, ενώ 
αποτέλεσε και ο ίδιος αναπόσπαστο 
κομμάτι της ιστορίας και της εξέλιξης 
της Ιατρικής στη χώρα μας. Μερικές 
από τις πιο σημαντικές στιγμές παρου-
σιάζονται στο παρόν αφιέρωμα μέσα 
από φωτογραφίες. 

Περαιτέρω, ένα από τα κεφάλαια του 
βιβλίου που ξεχωρίσαμε είναι αυτό που 
καταπιάνεται με το ιατρικό ιστορικό και 
των επτά Κύπριων Προέδρων. Από τον 
πρώτο Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, τον Σπύρο 
Κυπριανού, τον Γιώργο Βασιλείου, τον 
Γλαύκο Κληρίδη, τον Τάσσο Παπαδό-
πουλο, τον Δημήτρη Χριστόφια και τον 
Νίκο Αναστασιάδη. «Προσωπικά υπήρξα 
πολύ κοντά σε κάποιους από τους Προ-

έδρους της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
με την άδεια των ιδίων, ή συγγενών τους, 
σκάλισα τα ιατρικά αρχεία τους, πάντα με 
ήθος και αξιοπρέπεια», είχε δηλώσει σε 
προγενέστερο ρεπορτάζ της «Σ» o διακε-
κριμένος καρδιολόγος, για να προσθέσει 
ότι παραθέτει στο βιβλίο, τι «πέρασε» ο 
κάθε Κύπριος ηγέτης, ποιες ασθένειες, 
το ολοκληρωμένο ιατρικό ιστορικό του.

«Ήρθε η ώρα να 
σας αποχαιρετήσω!» 

Ο Λάκης Αναστασιάδης έκανε γνωστή 
την απόφασή του να συνταξιοδοτηθεί 
μετά από 55 χρόνια συνεργασίας και 
προσφοράς, με ένα αποχαιρετιστήριο 
μήνυμα προς ασθενείς και συναδέλφους 
του, σε μέσο κοινωνικής δικτύωσης.

Αυτούσια η ανακοίνωσή του:
«Προς τους συναδέλφους και τους 

ασθενείς μου,
Ήρθε η ώρα να σας αποχαιρετήσω! 

Συνταξιοδοτούμαι ύστερα από 55 χρόνια 
συνεργασίας και προσφοράς.

Ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους και 
συνεργάτες με τους οποίους διαχρονικά  
συνεργαστήκαμε και ενώσαμε δυνάμεις 
για το καλό των ασθενών μας.

Ευχαριστώ τους ασθενείς μου, που για 
δεκαετίες με εμπιστεύτηκαν. Θα ’θελα 
να τους διαβεβαιώσω ότι θα τους θυμά-
μαι, όλους και καθέναν ξεχωριστά, για τα 
μαθήματα ζωής που με δίδαξαν με την 
καρτερία και τη δύναμη της ψυχής τους 
στις δύσκολες ώρες που μοιράστηκαν  
μαζί μου. Τους ευγνωμονώ!

Στους φίλους και συνοδοιπόρους στο 
μεγάλο ταξίδι της Ιατρικής στο νησί μας, 
Ανδρέα Πέτσα και  Άγι Αντωνόπουλο, 
οφείλω ένα μεγάλο ευχαριστώ και είμαι 
ευγνώμων για τη συναδελφική επαγ-
γελματική συνεργασία μας από το 1977, 
που πέρασε όμορφα και δημιουργικά. 
Εύχομαι δύναμη και καλή συνέχεια στο 
έργο τους στο Καρδιολογικό Διαγνωστικό 
Κέντρο στη Λευκωσία.

Σας χαιρετώ και υπόσχομαι ότι θα 
παρακολουθώ από κοντά την εξέλιξη 
της Ιατρικής και τη μεγάλη κατάκτηση 
του ΓεΣΥ, καθώς και την πορεία μας ως 
Ελλήνων στο βασανισμένο τούτο νησί.

Εύχομαι να ξαναζήσω σύντομα στην 
αγαπημένη μου Κερύνεια».

νεκδόθηκε το 1994 και με τον Ανδρέα 
Δ. Δημητριάδη το κεφάλαιο «Σταθμοί 
στην ιστορία της ιατρικής της Κύπρου, 
1960-2010)» στην ιστορία της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Εκδόσεις Βιβλιοθήκης, «Ο 
Φιλελεύθερος», 4ος τόμος, 2011). Συνέ-
βαλε στην έκδοση και διετέλεσε Μέλος 
της Συντακτικής Επιτροπής του ιατρικού 
περιοδικού «Cyprus Health Journal» 
(2010-2012). Το 2012 διορίστηκε Senior 
Lecturer στην Ιατρική Σχολή St George’s 
και Πανεπιστημίου Λευκωσίας. 

Το 2019, με την έναρξη της λειτουρ-
γίας του Γενικού Συστήματος Υγείας 
(ΓεΣΥ), ο Δρ Αναστασιάδης ως ένθερμος 
υποστηρικτής της ιστορικής αυτής με-
ταρρύθμισης για τον τομέα της Υγείας 
στη χώρα μας, εντάχθηκε στο σύστημα. 

Πέραν της μακρόχρονης και λαμπρής 
πορείας του και της εμπλοκής του στα 
δρώμενα της Ιατρικής στην Κύπρο, 
διετέλεσε επίσης μέλος του Διοικητι-
κού Συμβουλίου του Εκδοτικού Οίκου 
«ΔΙΑΣ», ενώ υπήρξε ένα από τα ιδρυτικά 
μέλη του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Αναπόσπαστο κομμάτι 
της ιστορίας της Ιατρικής 
στην Κύπρο 

Υπενθυμίζεται ότι ο Δρ Λάκης Αναστα-

σιάδης είναι ο συγγραφέας του βιβλίου 
«Κυπρίων Ιατρών Έργα - η Ιατρική στην 
Κύπρο 1950-2015». Βραβευμένο από 
την Ακαδημία Αθηνών, το βιβλίο -όπως 
προδίδει άλλωστε κι ο τίτλος του- παρουσι-
άζει την ιστορία της Ιατρικής στην Κύπρο 
από το 1950 μέχρι το 2015, περίοδο 
κατά την οποία η πορεία της Ιατρικής 
κινείται παράλληλα με τα άλλα πολιτικά 
και κοινωνικά δρώμενα. Οι Κύπριοι για-
τροί και νοσηλευτές βρίσκονταν πάντα 
στις επάλξεις του καθήκοντος, έχοντας 
να αντιμετωπίσουν πανδημίες, επιδημίες 
και διάφορες ασθένειες σε δύσκολες πε-
ριόδους στην Ιστορία της Κύπρου όπως 
η Αποικιοκρατία, ο Απελευθερωτικός 
Αγώνας της ΕΟΚΑ, η Τουρκανταρσία, το 
Πραξικόπημα, και η βάρβαρη Τούρκικη 
Εισβολή. Σε αυτήν την πορεία, δεν βρί-
σκονταν μόνο επί του καθήκοντος, αλλά 
υπήρξαν και πρωτοπόροι στην ανέλιξη 
της Ιατρικής στην Κύπρο.

Η ερευνητική αυτή πολυτελής έκδοση 
των 880 σελίδων, που περιλαμβάνει 
1450 φωτογραφίες, άντλησε πληροφο-
ρίες από κρατικά και ιδιωτικά έγγραφα, 
ντοκουμέντα της Αγγλικής Διοίκησης, 
βιβλία, εφημερίδες, ιατρικά περιοδικά, 
άρθρα και απομνημονεύματα. Οι πιο 
πολλές και πιο αξιόλογες πληροφορίες, 

Ο ΛΆΚΗΣ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ, ΆΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΟΥ ΣΥΝΔΕΣΜΟΥ ΦΙΛΙΆΣ 
ΚΥΠΡΟΥ – ΙΣΡΆΗΛ, ΕΙΧΕ ΤΗΝ ΙΔΕΆ ΚΆΙ ΕΙΣΗΓΗΘΗΚΕ ΣΤΗΝ ΠΡΕΣΒΕΙΆ ΤΟΥ 
ΙΣΡΆΗΛ ΤΗΝ ΠΆΡΆΧΏΡΗΣΗ ΥΠΟΤΡΟΦΙΏΝ ΓΙΆ ΣΚΟΠΟΥΣ ΣΥΝΕΧΙΖΟΜΕΝΗΣ 
ΕΠΙΜΟΡΦΏΣΗΣ ΤΏΝ ΚΥΠΡΙΏΝ ΙΆΤΡΏΝ ΣΕ ΠΆΝΕΠΙΣΤΗΜΙΆΚΆ ΚΕΝΤΡΆ ΤΟΥ 
ΙΣΡΆΗΛ. ΤΟΝ ΜΆΙΟ ΤΟΥ 1988 ΕΓΚΆΙΝΙΆΣΤΗΚΕ ΆΥΤΗ Η ΜΕΓΆΛΗ ΕΠΙΣΤΗ-
ΜΟΝΙΚΗ ΣΥΝΕΡΓΆΣΙΆ ΜΕΤΆΞΥ ΤΏΝ ΔΥΟ ΧΏΡΏΝ, ΜΕ ΤΗ ΣΥΖΥΓΟ ΤΟΥ ΠΡΕ-
ΣΒΗ AHARON LOPEZ, DEGANA LOPEZ, ΝΆ ΆΝΆΛΆΜΒΆΝΕΙ ΤΗΝ ΟΡΓΆΝΏΣΗ 
ΤΟΥ ΟΛΟΥ ΕΓΧΕΙΡΗΜΆΤΟΣ. ΤΟΥ ΠΡΟΓΡΆΜΜΆΤΟΣ, ΠΟΥ ΔΙΗΡΚΕΣΕ ΜΕΧΡΙ 
ΤΟ 1996, ΕΠΏΦΕΛΗΘΗΚΆΝ ΔΕΚΆΔΕΣ ΚΥΠΡΙΟΙ ΓΙΆΤΡΟΙ. 

ΣΤΙΣ 30 ΟΚΤΏΒΡΙΟΥ 1986 ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΤΆΙ Η ΠΡΏΤΗ ΜΕΤΆΜΟΣΧΕΥΣΗ 
ΝΕΦΡΏΝ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ, ΣΤΟ «ΠΆΡΆΣΚΕΥΆΙΔΕΙΟ ΧΕΙΡΟΥΡΓΙΚΟ ΚΆΙ ΜΕΤΆ-
ΜΟΣΧΕΥΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ»,  ΣΤΗ ΛΕΥΚΏΣΙΆ. ΜΆΖΙ ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΆΤΡΟ ΓΕΏΡΓΙΟ 
ΚΥΡΙΆΚΙΔΗ, ΒΟΗΘΟΙ ΗΤΆΝ Ο ΧΕΙΡΟΥΡΓΟΣ ΓΙΏΡΓΟΣ ΣΟΛΏΜΟΥ ΚΆΙ Ο 
ΘΏΡΆΚΟΧΕΙΡΟΥΡΓΟΣ ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ, Ο ΝΕΦΡΟΛΟΓΟΣ 
ΜΙΧΆΛΗΣ ΧΆΤΖΗΓΆΒΡΙΗΛ, ΟΙ ΆΝΆΙΣΘΗΣΙΟΛΟΓΟΙ ΣΆΒΕΡΙΟΣ ΧΟΥΡΗΣ ΚΆΙ 
ΠΆΝΆΓΙΏΤΗΣ ΠΗΛΕΙΔΗΣ ΚΆΙ Ο ΚΆΡΔΙΟΛΟΓΟΣ ΛΆΚΗΣ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ. 

ΔΥΝΆΜΙΚΗ ΗΤΆΝ ΚΆΙ Η ΣΥΜΒΟΛΗ ΤΗΣ ΛΕΣΧΗΣ «LIONS» ΚΕΡΥΝΕΙΆΣ, Η 
ΟΠΟΙΆ ΜΕ ΠΡΟΕΔΡΟΥΣ ΤΟΥΣ ΝΤΙΝΟ ΙΏΆΝΝΟΥ, ΓΙΏΡΓΟ ΤΆΜΆΣΣΙΟ, ΛΆΚΗ 
ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗ, ΆΝΔΡΕΆ ΠΕΤΡΟΥΔΗ, ΠΡΏΤΟΣΤΆΤΗΣΕ ΣΤΟΝ ΆΓΏΝΆ ΤΏΝ 
ΝΕΦΡΟΠΆΘΏΝ ΜΕ ΕΚΔΗΛΏΣΕΙΣ, ΣΥΓΚΕΝΤΡΏΣΕΙΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΆΡΏΓΗ ΚΆΙ 
ΣΥΝΕΧΗ ΔΙΆΒΗΜΆΤΆ ΣΤΟΥΣ ΕΚΆΣΤΟΤΕ ΥΠΟΥΡΓΟΥΣ ΥΓΕΙΆΣ. ΣΤΗ ΦΏΤΟΓΡΆ-
ΦΙΆ Ο ΛΆΚΗΣ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ, ΕΚ ΜΕΡΟΥΣ ΤΗΣ ΛΕΣΧΗΣ, ΠΡΟΣΦΏΝΕΙ ΜΕΓΆ-
ΛΗ ΣΥΓΚΕΝΤΡΏΣΗ ΝΕΦΡΟΠΆΘΏΝ ΣΤΟ ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΟ «ΧΙΛΤΟΝ», ΤΟ 1980. 

ΣΤΆ ΜΕΣΆ ΤΗΣ ΔΕΚΆΕΤΙΆΣ ΤΟΥ 1970 ΟΙ ΝΕΦΡΟΠΆΘΕΙΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ ΆΡΧΙΣΆΝ 
ΝΆ ΔΙΕΚΔΙΚΟΥΝ ΤΟ ΠΙΟ ΒΆΣΙΚΟ ΤΟΥΣ ΔΙΚΆΙΏΜΆ, ΆΥΤΟ ΤΗΣ ΥΓΕΙΆΣ. ΆΡΏΓΟΙ 
ΣΤΗΝ ΠΡΟΣΠΆΘΕΙΆ ΤΏΝ ΆΣΘΕΝΏΝ ΆΥΤΏΝ ΗΡΘΆΝ ΤΟ 1978 ΤΡΕΙΣ ΚΆΡΔΙΟΛΟ-
ΓΟΙ, ΟΙ ΛΆΚΗΣ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ, ΆΓΙΣ ΆΝΤΏΝΟΠΟΥΛΟΣ ΚΆΙ ΆΝΔΡΕΆΣ ΠΕΤΣΆΣ, ΟΙ 
ΟΠΟΙΟΙ,  ΜΕΤΆ ΆΠΟ ΕΝΔΕΛΕΧΗ ΕΡΕΥΝΆ ΓΙΆ ΤΗΝ ΚΆΤΆΣΤΆΣΗ ΠΟΥ ΕΠΙΚΡΆΤΟΥ-
ΣΕ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ, ΆΝΕΛΆΒΆΝ ΕΚΣΤΡΆΤΕΙΆ ΔΙΆΦΏΤΙΣΗΣ ΤΗΣ ΚΟΙΝΗΣ ΓΝΏΜΗΣ, 
ΆΛΛΆ ΚΆΙ ΔΥΝΆΜΙΚΗΣ ΠΆΡΕΜΒΆΣΗΣ ΤΟΥΣ ΣΤΟ ΙΆΤΡΙΚΟ ΚΆΤΕΣΤΗΜΕΝΟ. 

ΟΙ ΤΕΣΣΕΡΕΙΣ ΚΆΡΔΙΟΛΟΓΟΙ ΕΚΠΆΙΔΕΥΜΕΝΟΙ ΣΤΙΣ Η.Π.Ά. 
ΜΙΛΟΥΝ ΣΕ ΣΥΓΚΕΝΤΡΏΣΗ ΣΤΟ ΟΙΚΗΜΆ ΤΗΣ ΠΆ.ΣΥ.Δ.Υ 
ΣΤΗ ΛΕΜΕΣΟ, ΤΟΝ ΜΆΙΟ ΤΟΥ 1983. ΆΠΟ ΆΡΙΣΤΕΡΆ, ΆΓΙΣ 
ΆΝΤΏΝΟΠΟΥΛΟΣ, ΆΝΔΡΕΆΣ ΠΕΤΣΆΣ, ΛΆΚΗΣ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆ-
ΔΗΣ ΚΆΙ ΆΝΔΡΕΆΣ ΚΆΖΆΝΤΖΗΣ (ΆΡΧΕΙΟ ΠΆ.ΣΥ.Δ.Υ.). 

Η ΔΟΚΙΜΆΣΙΆ ΚΟΠΏΣΗΣ ΕΦΆΡΜΟΣΤΗΚΕ ΠΡΏΤΗ ΦΟΡΆ 
ΣΤΟ ΚΆΡΔΙΟΛΟΓΙΚΟ ΔΙΆΓΝΏΣΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΣΤΗ ΛΕΥΚΏ-
ΣΙΆ, ΤΟ 1976. 

ΟΙ ΙΔΡΥΤΕΣ ΤΟΥ ΚΆΡΔΙΟΛΟΓΙΚΟΥ ΔΙΆΓΝΏΣΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ 
ΣΤΗ ΛΕΥΚΏΣΙΆ, ΤΟ 1977. ΆΠΟ ΆΡΙΣΤΕΡΆ, ΆΓΙΣ ΆΝΤΏΝΟ-
ΠΟΥΛΟΣ, ΆΝΔΡΕΆΣ Ά. ΠΕΤΣΆΣ ΚΆΙ ΛΆΚΗΣ Κ. ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ. 

ΤΟ 1975 ΙΔΡΥΕΤΆΙ ΤΟ ΙΔΡΥΜΆ MEDIC ALERT ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ, 
ΤΟ ΟΠΟΙΟ ΣΥΜΒΆΛΛΕΙ ΣΤΗΝ ΕΓΚΆΙΡΗ ΠΡΟΛΗΨΗ ΘΆΝΆΤΏΝ 
ΜΕ ΤΗ ΧΡΗΣΗ ΤΗΣ ΧΆΡΆΚΤΗΡΙΣΤΙΚΗΣ ΤΆΥΤΟΤΗΤΆΣ ΧΕΡΙΟΥ 
ΚΆΙ ΤΟ ΠΕΡΙΔΕΡΆΙΟ. ΠΡΏΤΟΣ ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΕΚΛΕΓΕΤΆΙ Ο ΛΕΏ-
ΝΙΔΆΣ ΠΗΛΕΙΔΗΣ ΚΆΙ ΜΆΖΙ ΜΕ ΤΟΝ ΕΚΤΕΛΕΣΤΙΚΟ ΔΙΕΥΘΥ-
ΝΤΗ, ΤΆΚΗ ΓΕΏΡΓΙΟΥ ΚΆΙ ΤΟΝ ΓΡΆΜΜΆΤΕΆ, ΛΆΚΗ ΆΝΆΣΤΆ-
ΣΙΆΔΗ, ΚΆΤΟΡΘΏΝΟΥΝ ΝΆ ΚΆΝΟΥΝ ΓΝΏΣΤΟ ΤΟΝ ΘΕΣΜΟ. 
ΣΤΗ ΦΏΤΟΓΡΆΦΙΆ Ο ΛΕΏΝΙΔΆΣ ΠΗΛΕΙΔΗΣ (ΣΤΟ ΚΕΝΤΡΟ), 
ΕΠΙΣΚΕΠΤΕΤΆΙ ΣΤΙΣ 4 ΟΚΤΏΒΡΙΟΥ 1984 ΤΟΝ ΥΠΟΥΡΓΟ ΥΓΕΙ-
ΆΣ ΤΆΚΗ ΠΕΛΕΚΆΝΟ (ΔΕΞΙΆ), ΣΥΝΟΔΕΥΟΜΕΝΟΣ ΆΠΟ ΤΟΝ 
ΤΆΚΗ ΓΕΏΡΓΙΟΥ ΚΆΙ ΤΟΝ ΛΆΚΗ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗ (ΆΡΙΣΤΕΡΆ). 

ΤΟ 1983 ΟΡΓΆΝΏΘΗΚΕ ΣΤΗΝ ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ «ΕΥΆΓΓΕΛΙΣΤΡΙΆ» 
ΚΙΝΗΤΗ ΜΟΝΆΔΆ ΕΠΕΙΓΟΥΣΆΣ ΘΕΡΆΠΕΙΆΣ, ΜΕ ΤΟ ΠΡΏΤΟ ΙΔΙΏΤΙΚΟ 

ΆΣΘΕΝΟΦΟΡΟ. Η ΙΔΕΆ ΆΡΧΙΣΕ ΔΥΟ ΧΡΟΝΙΆ ΠΡΙΝ ΜΕΤΆΞΥ ΤΏΝ 
ΓΙΆΤΡΏΝ ΆΝΔΡΕΆ ΚΏΝΣΤΆΝΤΙΝΙΔΗ ΚΆΙ ΛΆΚΗ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗ, ΓΙΆ ΝΆ 

ΒΟΗΘΗΘΟΥΝ ΟΙ ΚΆΡΔΙΟΠΆΘΕΙΣ.

Η ΟΜΆΔΆ ΤΏΝ 
ΦΟΙΤΗΤΏΝ 
ΠΟΥ ΣΠΟΥΔΆ-
ΣΆΝ ΙΆΤΡΙΚΗ 
ΣΤΟ ΙΣΡΆΗΛ. 
ΔΕΥΤΕΡΟΣ ΚΆΤΆ 
ΣΕΙΡΆ ΆΠΟ 
ΠΆΝΏ ΆΡΙΣΤΕ-
ΡΆ ΕΙΚΟΝΙΖΕΤΆΙ 
Ο ΠΆΝΤΕΛΗΣ 
(ΛΆΚΗΣ) ΆΝΆ-
ΣΤΆΣΙΆΔΗΣ. 

ΓΙΆΤΡΟΙ 
ΕΘΝΟΦΡΟΥΡΟΙ 
ΤΟ 1976, ΣΤΟ 
ΘΕΡΆΠΕΥΤΗΡΙΟ 
ΤΟΥ 91ΟΥ Λ.ΥΓ. 
ΠΡΏΤΟΣ ΆΠΟ 
ΆΡΙΣΤΕΡΆ Ο 
ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ 
ΠΆΝΤΕΛΗΣ. 

Η ΆΘΛΗΤΙΆΤΡΙΚΗ ΕΤΆΙΡΕΙΆ ΚΥΠΡΟΥ (Ά.Ε.Κ.) ΆΞΙ-
ΖΕΙ ΕΙΔΙΚΗΣ ΆΝΆΦΟΡΆΣ, ΓΙΆΤΙ ΆΠΟ ΤΗΝ ΙΔΡΥΣΗ 
ΤΗΣ ΠΡΏΤΟΣΤΆΤΗΣΕ ΚΆΙ ΚΆΤΟΡΘΏΣΕ ΝΆ ΚΆΘΙ-
ΕΡΏΣΕΙ ΔΥΟ ΘΕΣΜΟΥΣ: ΤΟ ΣΥΣΤΗΜΆ ΆΣΦΆΛΙ-
ΣΗΣ ΓΙΆ ΤΡΆΥΜΆΤΙΣΜΟΥΣ ΤΏΝ ΆΘΛΗΤΏΝ ΤΟ 
1979 ΚΆΙ ΤΟ ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΟΝ ΥΓΕΙΆΣ ΤΏΝ 
ΆΘΛΟΥΜΕΝΏΝ (ΔΕΛΤΙΟΝ ΥΓΕΙΆΣ ΆΘΛΗΤΏΝ), 
ΤΟ 1983. ΤΟ ΠΡΟΣΧΕΔΙΟ ΤΟΥ ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΟΥ 
ΕΤΟΙΜΆΣΤΗΚΕ ΆΠΟ ΤΟΝ ΚΆΡΔΙΟΛΟΓΟ ΛΆΚΗ 
ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗ. ΣΤΗ ΦΏΤΟΓΡΆΦΙΆ ΤΟ ΔΙΟΙΚΗΤΙ-
ΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΤΗΣ Ά.Ε.Κ., 1980. ΆΠΟ ΔΕΞΙΆ ΟΙ 
ΛΆΚΗΣ ΆΝΆΣΤΆΣΙΆΔΗΣ, ΆΚΗΣ ΣΧΙΖΆΣ, ΚΏΣΤΆΣ 
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΆΚΗΣ (ΠΡΟΕΔΡΟΣ), ΛΟΥΚΗΣ ΣΆΒΒΙ-
ΔΗΣ ΚΆΙ ΚΟΚΟΣ ΜΙΧΆΗΛΙΔΗΣ.

ΜΕ ΤΟ ΠΛΟΥΣΙΟ ΆΝ-
ΘΡΏΠΙΝΟ ΔΥΝΆΜΙΚΟ 
ΤΗΣ ΔΕΚΆΕΤΙΆΣ ΤΟΥ 
1980, ΆΡΧΙΣΕ ΚΆΙ 
Η ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ 
ΔΡΆΣΤΗΡΙΟΤΗΤΆ ΣΤΗ 
ΛΕΥΚΏΣΙΆ. ΣΗΜΆ-
ΝΤΙΚΟΣ ΣΤΆΘΜΟΣ 
ΥΠΗΡΞΕ Η ΙΔΡΥΣΗ, ΤΟ 
1980, ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΆΚΗΣ 
ΕΤΆΙΡΕΙΆΣ ΠΆΘΟΛΟ-
ΓΙΆΣ, ΜΕ ΙΔΡΥΤΗ ΚΆΙ 
ΠΡΏΤΟ ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΟΝ 
ΓΙΆΤΡΟ ΛΆΚΗ Κ. ΆΝΆ-
ΣΤΆΣΙΆΔΗ. Η ΕΤΆΙΡΕΙΆ 
ΚΆΘΙΕΡΏΣΕ ΜΗΝΙΆΙΕΣ 
ΣΥΝΕΣΤΙΆΣΕΙΣ ΜΕ 
ΟΜΙΛΗΤΕΣ ΆΠ’ ΟΛΟ 
ΤΟ ΦΆΣΜΆ ΤΗΣ ΙΆΤΡΙ-
ΚΗΣ. ΜΕΧΡΙ ΤΟΤΕ Η 
ΆΚΆΔΗΜΆΙΚΗ ΙΆΤΡΙΚΗ 
ΚΆΙ Η ΟΡΓΆΝΏΜΕΝΗ 
ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΙΆΤΡΙ-
ΚΗ ΕΝΗΜΕΡΏΣΗ ΗΤΆΝ 
ΆΝΥΠΆΡΚΤΕΣ ΣΤΗΝ 
ΚΥΠΡΟ. 
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ΟΡΚΊΣΤΗΚΑΝ ΝΑ ΘΥΣΊΑΣΟΥΝ 
ΚΑΊ ΤΗ ΖΩΗ ΤΟΥΣ ΓΊΑ ΤΗΝ 
ΈΝΩΣΗ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ ΜΈ ΤΗΝ 
ΈΛΛΑΔΑ 

Ο Όρκος των Δώδεκα

Σ
τις 13 Μαρτίου, πολύ 
καθυστερημένα, τιμήθη-
καν σε ειδική τελετή στο 
Πολεμικό Μουσείο στην 
Αθήνα οι δώδεκα πρω-
τοπόροι αγωνιστές, που 
έδωσαν τον ιερό όρκο 

να αγωνιστούν, έτοιμοι να θυσιάσουν 
και τη ζωή τους «διά την υπόθεσιν της 
Ενώσεως της Κύπρου με την Ελλάδα». 
Η μυστική επιτροπή του Αγώνα, προ-
τού ακόμα δώσει τον ιερό όρκο, είχε 
κινηθεί δραστήρια για την επιλογή των 
ανθρώπων που έπρεπε να μυηθούν 
στην προπαρασκευή του Αγώνα και 
να προσφέρουν ό,τι τους ζητηθεί για 
την ευόδωση του ιερού σκοπού. 

Πρωτοπόροι των πρωτοπόρων και 
εμπνευστές της διεξαγωγής ένοπλου 
απελευθερωτικού Αγώνα ήταν οι εξό-
ριστοι από τους Βρετανούς, δικηγόροι 
αδελφοί Σάββας και Σωκράτης Λοϊζίδης, 
από το κατεχόμενο σήμερα Δίκωμο. Ο 
Σάββας Λοϊζίδης γράφει στο βιβλίο του 
«Άτυχη Κύπρος», πώς κινήθηκαν οι 
δυο αδελφοί και πώς είχε συσταθεί η 
Επιτροπή Κυπριακού Αγώνα: 

«Πώς και από ποιους συνελήφθη η 
ιδέα εμπράκτου δράσεως κατά της ξε-
νοκρατίας εις Κύπρον, ελέχθησαν και 
εγράφησαν αρκετά. Δεν νομίζω, όμως, 
εις καμίαν από τας εκτεθείσας απόψεις να 
ευρίσκεται αποκλειστικώς και πλήρως η 
αλήθεια. Εξάλλου υπάρχει μεγάλη δια-
φορά, αν πέρασε από τον νουν κάποιου 
μια ιδέα και αν έκαμε λόγον περί αυτής 
εις τον Α ή Β παράγοντα, χωρίς, όμως, 
πραγματικήν συνέχισιν πραγματοποιή-
σεώς της. Και αν η ιδέα αυτή εμελετήθη, 
επιλεγέντων προς τούτο των καταλλήλων 
ανθρώπων αν κατεστρώθησαν σχέδια 
υπό ειδικών και εσχηματίσθησαν επι-
τροπαί προς προώθησιν και ιδίως αν 
ανευρέθησαν αρχηγοί προς εκτέλεσιν… 

»Πάντως εις το σημείον αυτό θεωρώ 
σκόπιμον να αναφέρω την γνώμη του 
Γρίβα Διγενή, η οποία είναι αναμφισβη-
τήτως ορθή. Ενώ, δηλαδή, και ο Γρίβας 
Διγενής γράφει εις τα Απομνημονεύματά 
του ότι, από το 1948 συνέλαβε την ιδέ-
αν ένοπλου απελευθερωτικού αγώνος, 
την οποίαν συνεζήτησε κατ’ αρχάς με 
τον Κύπριον δικηγόρον Χριστόδουλον 
Παπαδόπουλον, ύστερον δε με τον μα-
καρίτην Αχιλλέα Κύρου και αργότερον 
με τον στρατηγόν Γεώργιον Κοσμάν, εν 

τούτοις καταλήγει εις την ακόλουθον 
διαπίστωσιν, εις την σελίδα 15 των 
Απομνημονευμάτων του:

 ‘‘Πρότασις αναλήψεως ένοπλου αγώνος 
εν Κύπρω μού εγένετο υπό του Γεωργίου 
Στράτου, πρώην Υπουργού Στρατιωτικών 
και Σάββα και Σωκράτη Λοϊζίδη τον Μάϊον 
του 1951, ην και απεδέχθην υπό τον όρον 
να μεταβώ εις Κύπρον, προς επιτόπιον 
μελέτην της όλης καταστάσεως. Από της 
στιγμής αυτής πλέον το εθνικοαπελευθε-
ρωτικόν κίνημα της Κύπρου προσλαμβάνει 
την μορφήν ουσιαστικής αποφάσεως και 
μεταπηδά από την σφαίραν του αφηρημέ-
νου ιδανικού εις την περιοχήν της ενεργού 
δράσεως…’’».

Συγκατάθεση Μακαρίου
Όταν ο Μακάριος πέρασε από την 

Αθήνα για να μεταβεί στη Νέα Υόρκη, 
όπου θα συζητείτο το Κυπριακό, ο Σω-
κράτης Λοϊζίδης, που ήταν συμμαθητής 
του Αρχιεπισκόπου στο Παγκύπριο 
Γυμνάσιο, τον ενημέρωσε για την κί-
νησή τους και ο Μακάριος έδωσε τη 
συγκατάθεσή του για ένοπλο αγώνα. 
Έμπλεος από χαρά ο Σωκράτης ενη-
μέρωσε τον αδελφό του Σάββα για τη 
συγκατάθεση του Μακαρίου και οι δυο 
ήρθαν σ’ επαφή μ’ έναν δοκιμασμένο 
φίλο της Κύπρου, τον πρώην Υπουργό 
Στρατιωτικών, Γεώργιο Στράτο, ο οποίος 
μόλις ενημερώθηκε, συμφώνησε εν-
θουσιασμένος με την ιδέα. 

Γράφει ο Σάββας Λοϊζίδης: «Ο Στράτος 
μάς συνέστησε ότι έπρεπε να κερδίσωμεν 
την συνεργασίαν του Κύπριου Συνταγ-
ματάρχου ε.α., Γεωργίου Γρίβα, γνωστού 
διά την ανδρείαν του, την παλληκαριά και 
τα προσόντα του». Τον Γεώργιο Στράτο 
συνάντησαν για πρώτη φορά ο Σωκράτης 
Λοϊζίδης και ο Καπετάν Ζήσης, ο οποίος 
τον γνώριζε από τον καιρό της γερμανικής 
κατοχής και είχε συνεργαστεί μαζί του 
εναντίον των κατακτητών. Του μίλησαν 
για τα σχέδιά τους και τον ρώτησαν αν 
είναι πρόθυμος να συνεργαστεί μαζί τους 
στον καταρτισμό της Επιτροπής Αγώ-
να για απελευθέρωση της Κύπρου. Ο 
Στράτος άκουε με ιδιαίτερη προσοχή όσα 
του έλεγαν. Αποδέχθηκε χωρίς δεύτερη 
σκέψη και βαθύτατα συγκινημένος δέ-

χθηκε να συμβάλει στον καταρτισμό της 
Επιτροπής. Και σε κάποια στιγμή είπε 
δακρύζοντας: «Είμαι έτοιμος δι’ οτιδήποτε. 
Και να πεθάνω ακόμη για την Κύπρο». 
Και στη συνέχεια πρότεινε να προσεγγι-
στούν αξιωματικοί κυπριακής καταγωγής 
και πρώτος απ’ όλους ο συνταγματάρχης 
Γεώργιος Γρίβας, γνωστός για τις υπη-
ρεσίες του στην Πατρίδα και την άρτια 
στρατιωτική του κατάρτιση. Επίσης, πρό-
τεινε να προσεγγιστεί ο συνταγματάρχης 
Ηλίας Αλεξόπουλος, που είχε νυμφευθεί 
Κυπρία. Προσεγγίστηκε πράγματι ο Αλε-

ξόπουλος και με συγκίνηση αποδέχθηκε 
κι αυτός να συμμετάσχει στην Επιτροπή 
και να παράσχει κάθε δυνατή βοήθεια. 
Σε μια στιγμή είπε: «Να μην αργούμε, 
να δούμε τον Γρίβα. Η συμμετοχή του 
είναι απολύτως αναγκαία». Ο συνταγ-
ματάρχης Αλεξόπουλος είχε πλούσια 
αντιστασιακή δράση κατά την Κατοχή και 
περιλαμβανόταν στον τελευταίο κατάλογο 
70 πατριωτών, που αναζητούσε η Γκε-
στάπο για να εκτελεστούν με διαταγή του 
αρχηγού των Ες-Ες, στρατηγού Σεμάνα.

Συνάντηση αδελφών 
Λοϊζίδη - Γρίβα

Για τη συνάντηση των αδελφών Λοϊζίδη 
με τον Γρίβα, γράφει ο Σάββας Λοϊζίδης: 
«Ένα μεσημέρι του Μαΐου, μαζί με τον 
αδελφό μου Σωκράτη, τον συναντήσαμεν 
εις μίαν απομονωμένην γωνίαν του εξώστη 
του ζαχαροπλαστείου “Τσίτα”, στην οδό 
Πανεπιστημίου. Του είπαμε καθαρά τα 
σχέδιά μας δι’ απελευθερωτικόν αγώνα 
προς Ένωσιν της ιδιαιτέρας μας πατρίδος 
Κύπρου με την Ελλάδα, αφού οι Άγγλοι 
δεν τήρησαν τας κατά τον Β’ Παγκόσμιον 
Πόλεμον υποσχέσεις των, ούτε σέβονται τας 
αρχάς των Ηνωμένων Εθνών και ιδίως την 
αρχήν της Αυτοδιαθέσεως, του ετονίσαμεν 
ότι, ήδη ο Αρχιεπίσκοπος Κύπρου είναι 
σύμφωνος να συμβάλει οικονομικώς και 
να μετέχει προσωπικώς μιας μυστικής 
επιτροπής, που θα ήρχιζε τας προπαρα-
σκευαστικάς ενεργείας και εις την οποίαν 
είχαν ήδη μυηθεί υπό του αδελφού μου 
ο τέως Υπουργός Γεώργιος Στράτος και ο 
κατά την κατοχήν συνεργασθείς μαζί του, 
τέως ανώτερος αξιωματικός των Μυστικών 
Υπηρεσιών Ηλίας Αλεξόπουλος. Χωρίς 
κανέναν δισταγμόν εξεδήλωσεν ο Γρίβας 
την επιθυμίαν συμμετοχής, δεδομένου 
δε, ως ήτο φυσικόν εθέσαμεν αμέσως 
ως προϋπόθεσιν, ότι θα είχε την στρατι-
ωτικήν ηγεσίαν του αγώνος, εξεδήλωσεν 
αμέσως την πρόθεσιν να μεταβή σύντομα 
εις Κύπρον ως επισκέπτης συγγενών του, 
διά να μελετήσει την κατάστασιν απ’ όλας 
τας απόψεις και όλας τας ενδεχομένως 
εξελίξεις. Ομολογώ ότι εκείνο το οποίον 
αμέσως μας εγέμισε την ψυχήν και μας 
διέθεσεν ενθουσιαστικά διά την εκ μέρους 
του ανάληψιν της στρατηγικής ηγεσίας, ήτο 
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η αδίστακτος θέλησίς του να μεταβεί διά 
τον Αγώνα εις την Κύπρον και με προσω-
πικόν κίνδυνον της ζωής του να διευθύνει 
τον αγώνα. Άλλοι ανώτατοι αξιωματικοί 
και Κύπριοι ακόμη, που αργότερα κάτι 
μυρίστηκαν και μου επρότειναν συμμε-
τοχήν των, έθεταν ως προϋπόθεσιν ότι ο 
στρατιωτικός ηγέτης έπρεπε να μείνει και 
να διευθύνη τον αγώνα από τας Αθήνας. 
Αυτή ήτο η διαφορά από την παλληκαριάν 
και την αποφασιστικότητα διά κινδύνους 
και αυτοθυσίαν του Γρίβα…». 

Μετά τις επαφές των αδελφών Λοϊζίδη 
άρχισε να σχηματίζεται η Επιτροπή, ενώ 
ταυτόχρονα στενοί συνεργάτες του Γρίβα 
από τον καιρό της κατοχής και τους αγώνες 
της «Χ» άρχισαν να κινούνται με άκρα μυ-
στικότητα και να συγκεντρώνουν όπλα και 
πυρομαχικά για τον Αγώνα της Κύπρου. 
Παράλληλα, οι αδελφοί Λοϊζίδη συνέχισαν 
τις επαφές και μυήσεις προσωπικοτήτων. 
Ο Σάββας ήρθε σ’ επαφή με τον καθηγητή 
της Θεολογίας του Πανεπιστημίου Αθηνών 
Γεράσιμο Κονιδάρη, που συνδεόταν μαζί 
του από καιρό. Ο καθηγητής αποδέχθηκε 
αμέσως συμμετοχή στον Αγώνα και στο 
σπίτι του γίνονταν αργότερα οι περισσό-
τερες μυστικές και άκρως επικίνδυνες 
συσκέψεις της Επιτροπής. Στη συνέχεια 
ο Σάββας πλησίασε τον καθηγητή τότε της 
Παντείου Ανωτάτης Σχολής Πολιτικών και 
Οικονομικών Επιστημών, Δημήτριο Βεζανή, 
ο οποίος δέχθηκε πρόθυμα συμμετοχή 
στον Αγώνα και εισηγήθηκε ακόμη δυο 
μέλη, τον Ηλία Τσατσόμοιρο και τον Δ. 
Σταυρόπουλο. Συνεχίζοντας τις επαφές του ο 
Σάββας προσήγγισε τον στρατηγό Νικόλαο 
Παπαδόπουλο, τον επιλεγόμενο Παππού, 
νικητή των κομμουνιστοσυμμοριτών στη 
μάχη της Φλώρινας. Ο στρατηγός Παπούς 
πήρε στην ομάδα των μυημένων τον δι-
κηγόρο Αντώνιο Αυγίκο, στο γραφείο του 
οποίου γίνονταν αργότερα συνεδριάσεις 
της Επιτροπής. 

Όταν ωρίμασε ο χρόνος, η Μυστική 
Επιτροπή Αγώνα συνήλθε σε ολομέ-
λεια τον Ιούλιο του 1952 για πρώτη 
φορά στο σπίτι του καθηγητή Δημήτρη 
Βεζανή, στην οδό Σκουφά, 34. Αργότε-
ρα η Επιτροπή συνήλθε στο σπίτι του 
Σάββα Λοϊζίδη, στην οδό Μαυρομιχά-
λη, στην παρουσία του Μακαρίου και 

του Γρίβα. Καθ’ όλη τη διάρκεια του 
1952 οι συνεδρίες συνεχίστηκαν, υπό 
την προεδρία του Γεώργιου Στράτου, 
όταν ο Μακάριος δεν ήταν στην Αθήνα. 
Συνήθως, οι συνεδριάσεις γίνονταν στο 
δικηγορικό γραφείο του Αντώνη Αυγί-
κου, οδός Σατωβριάνδου 10, που δεν 
είχε γίνει ακόμη γνωστός ως αγωνιστής 
για την Κύπρο και δεν ήταν πιθανή η 
παρακολούθησή του από τις Μυστι-
κές Υπηρεσίες της Ελλάδας και ξένους 
πράκτορες, ιδιαίτερα τα «λαγωνικά» 
της Ιντέλιτζενς Σέρβις, τις βρετανικές 
δηλαδή Μυστικές Υπηρεσίες. Κάποτε 
γίνονταν συνεδριάσεις και στο σπίτι του 
καθηγητή Γεράσιμου Κονιδάρη, στην 
οδό Ασκληπιού. Στο σπίτι αυτό έγινε 
και η ορκωμοσία των 12, παρόντος του 
Αρχιεπισκόπου και απόντος του Γρίβα, 
που την υπέγραψε αργότερα. 

Γράφει σχετικά ο Σάββας Λοϊζίδης: «Το 
παρατιθέμενον κατωτέρω κείμενον του 
όρκου είναι καθ’ εαυτό απλούν και αποδίδει 
την ιερότητα του σκοπού. Η γλωσσική, 
όμως, διατύπωσις θα έπρεπε, αναλόγως της 
περιστάσεως, να ήτο υψηλοτέρας μορφής. 
Εν τούτοις, υπεγράφη ως μας παρουσιά-
σθη για την ιστορική εκείνη ορκωμοσία».

Γράφει ο καθηγητής Κονιδάρης για 
την ιστορική ορκωμοσία: «Την Καινήν 
Διαθήκην έθεσα επί της τραπέζης, μεθ’ 
ο ηγέρθημεν πάντες διά να δώσωμεν τον 
όρκον, συνταχθέντα κατά τα πρότυπα του 
μεγάλου Αγώνος, κατά τρόπον, δηλαδή, 
ουχί απολύτως σαφή. Και ο μεν Αρχιε-
πίσκοπος Μακάριος έθεσε την χείρα επί 
του στήθους, ημείς δε επί του ιερού Ευαγ-
γελίου. Και τον μεν όρκον ανεγίνωσκεν 
η Αυτού Μακαριότης ο Αρχιεπίσκοπος, 
ημείς δε τον επανελαμβάνομεν φράσιν 
προς φράσιν, εν βαθυτάτη συγκινήσει».

Ο ιερός, ιστορικός εκείνος όρκος, που 
υπεγράφη από τα 12 μέλη της Επιτροπής, 
έχει ως εξής: «Ορκίζομαι εις το όνομα 
της Αγίας και Ομοουσίου και Αδιαιρέ-
του Τριάδος, να φυλάξω, θυσιάζων και 
την ιδίαν μου ζωήν, υποφέρων και τα 
πλέον σκληρά βάσανα, μυστικόν παν 
ό,τι γνωρίζω και θέλω ακούση διά την 
υπόθεσιν της Ενώσεως της Κύπρου, θα 
υπακούω δε τυφλώς εις τας εκάστοτε 
διδομένας μοι σχετικάς επιταγάς». 

Εν Αθήναις τη 7η Μαρτίου 1953. 
Ο Κύπρου μακάριος, 
(με κόκκινην μελάνην)
Γ. Στράτος
Ν. Παπαδόπουλος
Γερ. Κονιδάρης
Αντ. Αυγίκος
Σάββας Λοϊζίδης
Σωκράτης Λοϊζίδης
Γ. Γρίβας
Ηλ. Τσατσόμοιρος
Δ. Σταυρόπουλος
Δ. Βεζανής
Ηλ. Αλεξόπουλος. 

Σημείωση: Το πρωτότυπο του ιερού 
όρκου παραδόθηκε το 1978, από τα 
επιζόντα τότε μέλη της Επιτροπής, στο 
Διοικητικό Συμβούλιο του Ιστορικού 
και Εθνολογικού Μουσείου, για φύλαξη. 
Αντίγραφό δόθηκε και στην κυπριακή 
Βουλή των Αντιπροσώπων.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Ησημασία των μουσειακών 
χώρων είναι εν πολλοίς 
προφανής. Η ανίχνευση και 
κατανόηση του παρελθόντος, 

προκειμένου μάλιστα να καταστεί δυνατή 
η ερμηνεία του παρόντος, είναι ανάγκες 
κάθε κοινωνίας. Περαιτέρω, η άμεση (και 
απτή) επαφή με το παρελθόν συμβάλλει 
στη σχηματοποίηση της εθνικής ταυτό-
τητας με την ανάδειξη κοινών σημείων 
αναφοράς, την εντύπωση της εθνικής 
ιδιαιτερότητας και της καλλιέργειας του 
αισθήματος του συν-ανήκειν.

Δεδομένων τούτων, το Μουσείο 
Αγώνος λειτουργεί συμπληρωματικά 
προς τους υπόλοιπους μουσειακούς 
χώρους του νησιού, επιτρέποντας την 
επαφή μας με το ιστορικό παρελθόν. 

Εντούτοις, το συγκεκριμένο Μουσείο 
έχει να διαδραματίσει και έναν άλλον 
ρόλο, ζωτικής σημασίας στην προσπάθεια 
του λαού μας για εθνική επιβίωση στη 
σκιά της τουρκικής κατοχής.

Πρόκειται για τον χώρο που στεγάζει 
ένα κομμάτι (το σημαντικότερο ίσως) του 
ιδρυτικού μύθου του κράτους, εντός του 
οποίου καλούμαστε σήμερα να ζήσουμε, 
να δημιουργήσουμε, να οραματιστούμε 
και, τελικά, να διαφυλάξουμε την ταυ-
τότητα και την ιδιοπροσωπία μας αν 
αναγνωρίζουμε την αξία τους. 

Πρόκειται, παράλληλα, για τον χώρο 
στον οποίο διαφυλάσσεται η μαχητικότερη 
έκφραση του εθνικού μας προσανατο-
λισμού και η απόδειξη των προτεραιο-
τήτων μας ως ξεχωριστής οντότητας σε 
ένα παγκοσμιοποιημένο γίγνεσθαι· των 
προτεραιοτήτων που θεμελίωσαν και 
επικύρωσαν με τη στάση ζωής (και με 
τον τρόπο θανάτου τους) οι αγωνιστές της 
τετραετούς εποποιίας του 1955-1959, 
ως συνέχεια ενός διαχρονικού ελλη-
νικού τρόπου: Ελευθερία, αυτοθυσία, 
φιλοπατρία, συλλογικότητα.

Μέσω των συλλογών του Μουσείου 
προβάλλει εναργώς το πνεύμα του αγώ-
να, που αποτέλεσε ίσως την τελευταία 
έκφανση του ελληνικού αλυτρωτισμού. 
Οι τόμοι των ενωτικών δημοψηφισμά-
των καταδεικνύουν την πορεία μέχρι την 
αποκορύφωση της ειρηνικής πτυχής του 
ενωτικού κινήματος· ο οπλισμός και τα 
μέσα κατασκευής του φανερώνουν τον 
βαθμό δυσκολίας του ένοπλου εγχειρή-
ματος· ο ρουχισμός, οι ταμπακιέρες, τα 
βιβλία και τα ημερολόγια είναι ψηφίδες 
της καθημερινότητας των ανταρτών, που 
θυσίασαν την ασφάλεια της καθημερι-
νότητας, σμίγοντας με τον Πενταδάκτυλο 
και το Τρόοδος· τα θρησκευτικά κειμήλια 
αποτελούν δείγματα της ψυχοσύνθεσης 
της νεολαίας που άφησε τις κυριακάτικες 
εκδρομές της ΟΧΕΝ για να λειτουργη-
θεί στον Κύκκο, στον Μαχαιρά και στο 
μοναστήρι της Αχειροποιήτου· τα ενθυ-
μήματα των κρατητηρίων αποκαλύπτουν 
τον παλλαϊκό χαρακτήρα του αγώνα, που 
σήκωσαν στους ώμους τους οι καθημε-
ρινοί άνθρωποι προτιμώντας τη στέρηση 
των προσωπικών τους ελευθεριών και 

της οικογενειακής θαλπωρής από την 
προδοσία· προκηρύξεις και παράνομος 
Τύπος, φωτογραφικό υλικό, αναφορές 
στους μαρτυρήσαντες στα χέρια ανακριτών-
βασανιστών, συνθέτουν την απεικόνιση 
της ατμόσφαιρας και του πνεύματος μιας 
περιόδου καθοριστικής για τη σύγχρονη 
κυπριακή Ιστορία, που κορυφώνεται και 
συμπυκνώνεται συμβολικά στην πηγή 
του καθαγιασμού: στην αγχόνη.

Πέραν, λοιπόν, της επαφής με το πα-
ρελθόν, που αποσκοπεί στην ιστορική 
επιμόρφωση, στην κατανόηση και στην 
ερμηνεία του παρόντος, το Μουσείο Αγώ-
νος ενέχει βαθύτερη σημασία για τον 
(κυπριακό) Ελληνισμό: Συνδέεται με τα 
γεγονότα που οδήγησαν στην ίδρυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, Διαφυλάσσει 
την κληρονομιά που αποδεικνύει μια 
συνέχεια του ελληνικού τρόπου μέσα 
στον χρόνο και προβάλλει τα στοιχεία 
που καθόρισαν το αξιακό σύστημα της 
συλλογικότητας που (κατά την πρώτη 
προκήρυξη του Διγενή) από τα βάθη των 
αιώνων αγωνιζόταν για να διατηρήσει 
την ελευθερία της. 

«Ορκίζομαι εις το όνομα 
της Αγίας και Ομοουσίου 
και Αδιαιρέτου Τριάδος, 
να φυλάξω, θυσιάζων 

και την ιδίαν μου ζωήν, 
υποφέρων και τα πλέον 
σκληρά βάσανα, μυστι-

κόν παν ό,τι γνωρίζω 
και θέλω ακούση διά την 

υπόθεσιν της Ένώσεως 
της Κύπρου, θα υπα-

κούω δε τυφλώς εις τας 
εκάστοτε διδομένας μοι 

σχετικάς επιταγάς» 

Μουσείο Αγώνος: Περικλείοντας τη μνήμη και το πνεύμα της ΈΟΚΑ

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΤΑΥΡΗ, 
Επιστημονικός 
Συνεργάτης Μουσείου 
Αγώνος

ΟΙ ΑΔΕΛΦΟΙ ΣΑΒΒΑΣ ΚΑΙ ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΛΟΪΖΙΔΗΣ. ΟΙ ΑΡΧΗΓΟΙ ΤΟΥ ΑΓΩΝΑ ΣΤΟΝ ΚΗΠΟ ΤΟΥ ΠΡΟΕΔΡΙΚΟΥ. 

Ο ΟΡΚΟΣ ΤΗΣ 
ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ. 

Το Μουσείο έχει να διαδραματίσει έναν ρόλο 
ζωτικής σημασίας στην προσπάθεια του λαού 

μας για εθνική επιβίωση στη σκιά της τουρκικής 
κατοχής
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ΔΙΆΦΟΡΟΙ ΕΙΝΆΙ ΟΙ ΠΆΡΆ-
ΓΟΝΤΕΣ ΟΙ ΟΠΟΙΟΙ ΕΠΗΡΕ-
ΆΖΟΥΝ ΤΟ ΣΚΗΝΙΚΟ ΤΩΝ 
ΕΚΔΗΛΩΣΕΩΝ ΠΟΥ ΆΦΟΡΟΥΝ 
ΓΆΜΗΛΙΕΣ ΤΕΛΕΤΕΣ, ΜΕ ΤΗΝ 
ΕΙΚΟΝΆ ΠΟΥ ΔΙΆΜΟΡΦΩ-
ΝΕΤΆΙ ΤΟ 2023 ΝΆ ΕΙΝΆΙ ΕΚ 
ΔΙΆΜΕΤΡΟΥ ΔΙΆΦΟΡΕΤΙΚΗ ΣΕ 
ΣΧΕΣΗ ΜΕ Ο,ΤΙ ΣΥΝΗΘΙΣΆΜΕ 
ΝΆ ΒΛΕΠΟΥΜΕ ΤΆ ΠΡΟΗΓΟΥ-
ΜΕΝΆ ΧΡΟΝΙΆ

Κόστος, αριθμοί και η νέα… μόδα
ΦΆΚΕΛΟΣ: ΓΆΜΟΙ 2023

Τ
α νεαρά ζευγάρια, έχο-
ντας ν’αντιμετωπίσουν το 
κύμα ακρίβειας εν μέσω 
ενεργειακής κρίσης και 
τις συνεχείς αυξήσεις 
των τιμών, βρίσκονται 
απέναντι από μια διαδι-

κασία που συνοδεύεται από ένα διόλου 
ευκαταφρόνητο κόστος. Οι παραδοσιακοί 
γάμοι, πέραν του φαγητού, έχουν στο 
φάσμα τους τα έξοδα φωτογράφου/βιντεο-
γράφου, του ανθοπωλείου/διακόσμησης, 
του dj/ορχήστρας, βιολάρηδων, υποδοχής/
χαιρέτισης, ποτού, νυφικών, κοστουμιών, 
καθώς και πολλά άλλα, που, αναλόγως 
των επιλογών, διαμορφώνουν έναν προ-
ϋπολογισμό για το ζεύγος. Εκτός όμως 
από το οικονομικό σκέλος, οι σημερινοί 
μελλόνυμφοι φέρονται ν’ ακολουθούν 
και ένα διαφορετικό «μοντέλο» γάμου. 

30% πάνω το κόστος, 
«κόβουν» τη χαιρέτιση

Ο μέσος όρος των αυξήσεων κυμαίνεται 
μεταξύ 20% και 30%, όμως, πέραν του 

Παίρνοντας για παρά-
δειγμα έναν κλειστό γάμο 
με 350 καλεσμένους, όλα 

τα έξοδα αυτού «γενι-
κά και συγκαταβατικά», 
όπως μας αναφέρθηκε, 

ανέρχονται γύρω στις 30 
χιλιάδες ευρώ

ΆΝΔΡΕΆΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

έναν κλειστό  γάμο με 350 καλεσμένους, 
τα έξοδα αυτού ανέρχονται, «γενικά και 
συγκαταβατικά», όπως μας αναφέρθηκε, 
γύρω στις 30 χιλιάδες ευρώ. 

Θέλουν γάμο… 
στη θάλασσα οι Κύπριοι

Πέραν όμως του κόστους, υπάρχουν και 
διάφοροι άλλοι παράγοντες που επηρεάζουν 
την απόφαση ενός ζευγαριού αναφορικά 
με τον χώρο όπου θα πραγματοποιηθεί η 
γαμήλια δεξίωση. Δεν προκαλεί λοιπόν 
απορία ότι, για λόγους πρακτικότητας και 
ασφάλειας, τη μερίδα του λέοντος στις προ-
τιμήσεις απολαμβάνουν χώροι, αίθουσες 
ή κτήματα που παρέχουν ένα πιο σύνθετο 
«πακέτο» και όχι αυστηρά φαγητό και ποτό. 
Ο τύπος του χώρου -μπορεί να περιλαμβάνει 
χώρο για κόκτεϊλ και δείπνο- ή να βρίσκεται 
πολύ κοντά σε κάποια εκκλησία (κάποια 
διαθέτουν ακόμη και ιδιόκτητο εκκλησάκι), 
ο χώρος στάθμευσης αλλά και η επιλογή 
εσωτερικού ή εξωτερικού χώρου -ιδιαίτερα 
τα τελευταία χρόνια που οι καιρικές συν-
θήκες παρουσιάζουν αστάθεια και μεγα-
λύτερες μεταβολές- είναι παράγοντες που 
λαμβάνονται σοβαρά υπόψη. Κληθείσα να 
σχολιάσει η Γιώτα Καπαρή εάν υπάρχει 
κάτι άλλο σε μεγάλο βαθμό σε σχέση με το 
παρελθόν, προέβη σε ιδιαίτερη αναφορά 
στους γάμους εκτός αστικών κέντρων. Όπως 
επεξήγησε, υπάρχει το τελευταίο διάστημα 
τεράστια ζήτηση για τελετές στα παράλια 
και τη θάλασσα, με αρκετούς να επιλέγουν 
-ασχέτως της επαρχίας διαμονής τους- να 
στήσουν ένα σκηνικό που μοιάζει με μια 
καλοκαιρινή εκδρομή, συνδυάζοντάς το με 
διανυκτέρευση σε ξενοδοχείο ή κατάλυμα 
κάνοντας παράλληλα και… μίνι-διακοπές. 

Την Τρίτη, 7 Μαρτίου 2023, 
διοργανώθηκε με εξαιρετική 
επιτυχία το 13ο Παγκύπριο 
Μαθητικό Φεστιβάλ Σύνθεσης 

Τραγουδιού «Μάριος Τόκας -  Κώστας 
Μόντης» 2022-2023. Η μεγάλη αυτή 
ετήσια γιορτή της Μουσικής, στην οποία 
κάθε χρόνο συμμετέχουν πολλά σχολεία 
απ’ όλη την Κύπρο, πραγματοποιήθηκε 
στο Λανίτειο Θέατρο, στη Λεμεσό.

Το Παγκύπριο Μαθητικό Φεστι-
βάλ Σύνθεσης Τραγουδιού, που εδώ 
και αρκετά χρόνια έχει καθιερωθεί ως 
ένας μόνιμος και αξιόλογος θεσμός, μια 
πραγματική γιορτή της Μουσικής, την 
οποία ομορφαίνουν και αναδεικνύουν σ’ 
ένα πραγματικά μοναδικό ετήσιο μουσικό 
γεγονός όλο και πιο πολλά νεαρά ταλέντα 
του τόπου μας, αποτελεί την κορωνίδα 
όλων των μουσικών εκδηλώσεων των 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης.

Το κάθε ετήσιο Μαθητικό Φεστιβάλ 
Σύνθεσης Τραγουδιού «Μάριος Τόκας 
- Κώστας Μόντης» είναι από πολλές από-
ψεις μοναδικό, χρήσιμο και ωφέλιμο. 
Αποτελεί ένα ασταμάτητο εργαστήρι 
εκκόλαψης και ανάδειξης συνεχώς 
νέων ταλέντων μουσικής.

Η αθρόα συμμετοχή όλων των Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης της χώρας μας, και 
προπαντός τα θαυμάσια αποτελέσματα μιας 
τόσο σοβαρής και προγραμματισμένης 
δουλειάς που γίνεται όχι μόνο στα μουσικά 
σχολεία αλλά σ’ όλα τα Σχολεία Μέσης Εκ-
παίδευσης της Κύπρου,  αντικαθρεφτίζεται 
στο συνεχώς ανώτερο ποιοτικό επίπεδο 
του Παγκύπριου Μαθητικού Φεστιβάλ 
Σύνθεσης Τραγουδιού.

Βέβαια, πρέπει να αναγνωριστεί πως 
το γεγονός ότι το επίπεδο του κάθε νέου 
Παγκύπριου Μαθητικού Φεστιβάλ Σύν-

θεσης Τραγουδιού ανεβαίνει συνεχώς 
είναι αποτέλεσμα της αξιόλογης αλλά 
και πολύ οργανωμένης δουλειάς που 
γίνεται ολόχρονα σε όλα τα σχολεία 
μας Μέσης Εκπαίδευσης, όχι μόνο τα 
μουσικά αλλά και σ’ όλα τα υπόλοιπα. 

Όλοι οι καθηγητές μουσικής των 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, όπως 
αποδεικνύεται τόσο από τις συμμετοχές 
όσο και από τις βραβεύσεις των σχολείων 
που συμμετέχουν στο Παγκύπριο Μα-
θητικό Φεστιβάλ Σύνθεσης Τραγουδιού, 
εδώ θα υπογραμμίζαμε και εκτέλεσης 
τραγουδιού, κάνουν μια πολύ δημιουρ-
γική δουλειά.

Αυτό φαίνεται στο επίπεδο τόσο της 
σύνθεσης αλλά και της άψογης εκτέλεσης 
του κάθε τραγουδιού.

Είναι πράγματι κρίμα που αυτή η 
μουσική πανδαισία που προσφέρουν οι 
νεανικές φωνές των μαθητών και μαθη-
τριών μας περιορίζεται μόνο στον  χώρο 
του αμφιθεάτρου όπου λαμβάνει χώραν 
το Ετήσιο Μαθητικό Φεστιβάλ Μουσικής 
και την απολαμβάνουν μόνον όσοι έχουν 
την ευκαιρία -θα πρόσθετα και την τύχη- 
να βρίσκονται σ’ εκείνη τη συγκεκριμένη 
παράσταση στο θέατρο του Λανιτείου.

Τα επόμενα Μουσικά Φεστιβάλ, θα 

πρέπει να καταβληθεί προσπάθεια ώστε 
να διοργανώνονται σε συνεργασία με 
το Κρατικό Κανάλι Τηλεόρασης ή και 
κάποιους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς 
σταθμούς, οπόταν  αυτά θα τα παρα-
κολουθούν και θα τα απολαμβάνουν 
πολλές εκατοντάδες Κυπρίων, φίλοι 
της μουσικής.

Σ’ αυτήν την περίπτωση τα οφέλη 
θα είναι ασφαλώς πολύ μεγαλύτερα 
τόσο για τον θεσμό όσο και για τους 
μαθητές που αφιερώνουν τόσο χρόνο 
για την ετοιμασία των υπέροχων αυτών 
τραγουδιών, αλλά και για το ευρύτερο 
κυπριακό φιλόμουσο κοινό.

Το Μαθητικό αυτό Φεστιβάλ, έχοντας 
ήδη συμπληρώσει 13 χρόνια επιτυχούς 
παρουσίας στα εκπαιδευτικά δρώμενα 
του τόπου, έχει καθιερωθεί στη συνεί-
δηση του κοινού μας και των συμμε-
τεχόντων ως ένας επιτυχής χρήσιμος 
και απαραίτητος θεσμός που προβάλλει 
τη μαθητική δημιουργικότητα, αναδει-
κνύοντας την προσφορά της μουσικής 
εκπαίδευσης και καλλιέργειας στον τομέα 
της πολιτιστικής δημιουργίας. Στόχος της 
διοργάνωσης, όπως κάθε χρόνο, ήταν η 
δημιουργία και παρουσίαση τραγουδιών 
ποιότητας από μαθητές και μαθήτριες 

Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής 
και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης σε 
στίχους του ποιητή Κώστα Μόντη και 
άλλων Κυπρίων καθώς και Ελλαδιτών 
ποιητών ή των ίδιων των μαθητών/μα-
θητριών μας.

Περισσότεροι από 160 μαθητές και μαθή-
τριες από 30 δημόσια και ιδιωτικά σχολεία 
της Κύπρου συμμετείχαν με συνθέσεις τους 
στην προκαταρκτική φάση επιλογής των 
τραγουδιών για την τελική παρουσίαση. 
Για την παρουσίαση στο Φεστιβάλ, η Κριτι-
κή Επιτροπή επέλεξε δεκατρία τραγούδια, 
τα οποία ήταν δημιουργίες μαθητών και 
μαθητριών από τα ακόλουθα σχολεία, τα 
οποία και βραβεύτηκαν από το Κοινωφε-
λές, Επιστημονικό και Πολιτιστικό Ίδρυμα 
«Φώτος Φωτιάδης». Ο αει. Φώτος Ια. Φω-
τιάδης, ιδρυτής του ομώνυμου Ιδρύματος, 
υπήρξε και ο εμπνευστής της καθιέρωσης 
των Μουσικών Βραβείων Μάριος Τόκας 
- Κώστας Μόντης.

Τα σχολεία που βραβεύτηκαν είναι 
τα ακόλουθα: Περιφερειακό Γυμνάσιο 
Ξυλοτύμπου, Περιφερειακό Γυμνάσιο 
Κοκκινοτριμιθιάς, Γυμνάσιο Αγίου Ιωάννη 
Χρυσοστόμου, Γυμνάσιο Παλουριώτισ-
σας, Παγκύπριο Γυμνάσιο - Μουσικό 
Γυμνάσιο Λευκωσίας, Λύκειο Αρχ. Μα-

καρίου Γ’ Δασούπολης, ΤΕΣΕΚ Αμμοχώ-
στου - Αυγόρου, Περιφερειακό Λύκειο 
Λιβαδιών, Λανίτειο Λύκειο - Μουσικό 
Σχολείο Λεμεσού, Λύκειο Κοκκινοχωριών 
Φώτη Πήττα - Μουσικό Λύκειο Αμμο-
χώστου, Λύκειο Α’ Εθνάρχη Μακαρίου 
Γ’ - Μουσικό Λύκειο Πάφου, Παγκύπριο 
Γυμνάσιο - Μουσικό Λύκειο Λευκωσίας. 

Για τη διοργάνωση του Φεστιβάλ ήταν 
ιδιαίτερα σημαντική η συμβολή των εκ-
παιδευτικών και συνθετών κ. Μαρίνας 
Παναγιώτου και κ. Γιώργου Κάρβελλου 
με τη συνεργασία του γνωστού Κύπρι-
ου στιχουργού κ. Πόλυ Κυριάκου, οι 
οποίοι αποτέλεσαν την κριτική επιτροπή. 
Πέρα από την επιλογή των τραγουδιών, 
ο κ. Πόλυς Κυριάκου, αλλά και ο εκ-
παιδευτικός και συνθέτης, Διευθύνων 
του Μουσικού Λυκείου Αμμοχώστου, 
κ. Σπύρος Σπύρου, προσέφεραν ανα-
τροφοδότηση σε αρκετές από τις ομάδες 
που συμμετείχαν.

Η εκδήλωση άνοιξε με ειδικό αφιέ-
ρωμα στη μνήμη του μαθητή του Μουσι-
κού Σχολείου Αμμοχώστου, Κυπριανού 
Παπαϊωάννου, ο οποίος έχασε τη ζωή 
του στο πολύνεκρο σιδηροδρομικό δυ-
στύχημα της 28ης Φεβρουαρίου. 

Στη συνέχεια ακολούθησε σύντομος 
χαιρετισμός από την Επιθεωρήτρια 
Μουσικής, Δρα Γεωργία Νεοφύτου, η 
οποία αφού καλωσόρισε τους παρευρι-
σκόμενους εκπροσώπους της Πολιτείας, 
της πόλης της Λεμεσού και του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Διευθυντές Σχολείων, 
καθηγητές, μέλη της Κριτικής Επιτροπής, 
μουσικούς δημιουργούς, ευχαρίστησε 
όλους όσοι συνέβαλαν στην επιτυχία 
του Φεστιβάλ και εξήρε την πολλαπλή 
σημασία και συμβολή τους στην πολιτι-
στική ανάπτυξη της χώρας μας. 

Στη συνέχεια διαβάστηκε ο χαιρετισμός 
του Διευθυντή Μέσης Εκπαίδευσης κ. 
Κυπριανού Λούη, ο οποίος, αφού συγ-
χάρηκε τους διοργανωτές, τόνισε ότι το 
Φεστιβάλ Μουσικής, που έχει πλέον 

καταστεί μόνιμος θεσμός, έχει ως στό-
χο να προσφέρει βήμα δημιουργικής 
έκφρασης στα νέα παιδιά της Κύπρου.

Επίσης, ο κ. Λούης στον χαιρετισμό 
του ανέφερε ότι το Φεστιβάλ αφιερώνεται 
στη μνήμη του αει. Φώτου Φωτιάδη, 
εισηγητή και εμπνευστή του θεσμού των 
Μουσικών Βραβείων Μάριου Τόκα και 
Κώστα Μόντη.

Καταλήγοντας, τόνισε ότι το Φεστιβάλ 
αυτό έχει καταστεί θεσμός που αναδει-
κνύει την προσφορά της μουσικής εκ-
παίδευσης στον τομέα της πολιτιστικής 
δημιουργίας, ενώ παράλληλα αποτελεί 
ευκαιρία ευρύτερης συνεργασίας με φο-
ρείς και πρόσωπα από τον χώρο του 
πολιτισμού.

Ακολούθως, εκ μέρους του Ιδρύματος 
«Φώτος Φωτιάδης», χαιρετισμό απηύθυνε 
η Πρόεδρος του Ιδρύματος, κυρία Ιλόνα 
Φωτιάδη Μιχαηλίδη, η οποία πρώτα 
συνεχάρη τους διοργανωτές και όλους 
τους μαθητές και μαθήτριες που συμ-
μετείχαν στο πρόγραμμα του Φεστιβάλ 
και τους ευχήθηκε καλή επιτυχία. Στη 
συνέχεια τόνισε ότι τα Μουσικά Βραβεία 
Σύνθεσης Τραγουδιού αποτελούν μία 
από τις πολλές μορφές υλοποίησης της 
γενικότερης προσφοράς του Ιδρύματος 
«Φώτος Φωτιάδης», το οποίο από την 
ίδρυσή του, για τριάντα σχεδόν χρόνια 
συνεχίζει να προσφέρει στην ανάπτυξη 
και στήριξη του πολιτισμού της Κύπρου 
και γενικότερα του Ελληνισμού, με μια 
σειρά ενεργειών, όπως η φιλοτέχνηση 
προτομών, η διοργάνωση τιμητικών εκ-
δηλώσεων, βραβεύσεων, πολιτιστικών 
ημερίδων και πολλών άλλων. 

Η όλη εκδήλωση κύλησε πολύ ομαλά 
και αποτέλεσε μια πολύ ευχάριστη βραδιά 
γεμάτη θαυμάσια μουσική απόλαυση 
και μεγάλη ικανοποίηση με τις υπέροχες 
στιγμές που χάρισε σ’ όσους είχαν την 
τύχη να παρευρεθούν και να χαρούν τα 
νιάτα της Κύπρου σ’ αυτήν την υπέροχη 
μουσική βραδιά. 

13ο Παγκύπριο Μαθητικό Φεστιβάλ Σύνθεσης
Τραγουδιού Μάριος Τόκας - Κώστας Μόντης 2022-2023
ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ Γ. ΆΡΙΣΤΕΙΔΟΥ, Διευθυντής του 
Κοινωφελούς, Επιστημονικού και Πολιτιστικού 
Ιδρύματος «Φώτος Φωτιάδης»

κύματος ακρίβειας,  υπάρχει μία βασική 
διαφορά. Τα νεαρά ζευγάρια επιχειρούν ν’ 
αλλάξουν το παραδοσιακό μοντέλο γάμου 
ξεφεύγοντας από την πεπατημένη των 
1.000 και 1.500 καλεσμένων και περι-
ορίζονται σε κλειστούς γάμους των 300 
και 400 ατόμων, τα οποία και δεξιώνονται. 
Όπως μας εξήγησε η εκπρόσωπος του 
Παγκυπρίου Συνδέσμου Επαγγελματιών 
Εκδηλώσεων, αυτό έχει ως αποτέλεσμα την 
αύξηση της τιμής, αφού ένα κτήμα (ή ένα 
ξενοδοχείο ή μία αίθουσα εκδηλώσεων) 
έχει τα ίδια πάγια έξοδα, που διαιρεί με 
μικρότερο αριθμό ατόμων. Έχοντας περάσει 
μια μακρά περίοδος αποχής από τους 
γάμους εν μέσω πανδημίας, στο καλεντάρι 
-ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την προηγούμενη 
χρονιά- συσσωρεύτηκε μεγάλος αριθμός 
τελετών, που επαναπρογραμματίστηκαν. 
Κάτι που είχε ως αποτέλεσμα αφενός να 
μειωθεί ο κύκλος επαφών του κόσμου 
λόγω και των μέτρων αυτοπροστασίας 
και αφετέρου να φέρνει Σαββατοκύριακα 
με 3, 4 και 5 προσκλητήρια για κάθε οι-
κογένεια, καθιστώντας δυσβάσταχτο τον 
οικονομικό αντίκτυπο.

Φαγητό και ποτό
τα μισά έξοδα 

Εκκίνηση από τα βασικότερα έξοδα, με 
το κυρίαρχο στη λίστα να είναι το φαγητό. 
Μιλώντας στη «Σημερινή» η εκπρόσωπος 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελ-
ματιών Εκδηλώσεων Γάμων, κ.  Γιώτα 
Καπαρή, ανέλυσε το θέμα των εξόδων 
ενός γάμου χρησιμοποιώντας το παρά-
δειγμα μίας πίτας, κάθε κομμάτι της οποίας 
αντιστοιχεί σε ένα κομμάτι των εξόδων. 
«Από ολόκληρη την πίτα, ένα πολύ με-
γάλο ποσοστό γύρω στο 50% αφορά το 
φαγητό και ποτό, ενώ ένα 10% πάει στον 
φωτογράφο. Ένα άλλο 10% χρησιμοποι-
είται σε λουλούδια και διακόσμηση, άλλο 
τόσο για τα έξοδα του γαμπρού, ενώ αυτό 
που περισσεύει για όλα τα υπόλοιπα», 
δήλωσε, επιβεβαιώνοντας τη βαρύτητα 
φαγητού και ποτού στο μπάτζετ. Στην προ-
σπάθεια να γίνει μία πρόχειρη και κατά 
προσέγγιση αποτίμηση του κόστους ενός 
γάμου, και παίρνοντας ως παράδειγμα 

Εντυπωσιακά ήταν τα νούμε-
ρα που μας παρατέθηκαν 
σε ό,τι αφορά τον αριθμό 
των θρησκευτικών αλλά και 

πολιτικών γάμων που τελούνται κάθε 
χρόνο στο νησί μας. Και εάν οι περί-
που 4 χιλιάδες θρησκευτικοί γάμοι 
που γίνονται ανά έτος δεν προκαλούν 
ιδιαίτερη έκπληξη, το ίδιο δεν μπο-
ρεί να ειπωθεί για τους λεγόμενους 
«destination weddings». Πρόκειται 
λοιπόν για όσους επιλέγουν την Κύπρο 
ως προορισμό για να δεθούν με τα ιερά 
δεσμά του γάμου, μεταξύ των οποίων 

υπάρχουν Κύπριοι και Κύπριες του 
εξωτερικού (δεύτερης ή τρίτης γενιάς) 
αλλά και ξένοι που βλέπουν τη χώρα 
μας ως τον ιδανικό τόπο γι’ αυτήν την 
ξεχωριστή στιγμή. Η πλειοψηφία εξ 
αυτών προέρχονται από τη Βρετανία, 
ενώ μεγάλη απώλεια παρατηρείται 
τον τελευταίο χρόνο στους γάμους 
Ρώσων, που χαρακτηρίζονται από 
τους επαγγελματίες εκδηλώσεων ως 
«high spenders», δηλαδή που ξοδεύ-
ουν αρκετά. Στον αντίποδα της χαμένης 
ρωσικής αγοράς, όμως, παρατηρείται 
αύξηση στην κάθοδο Ισραηλινών και 

Λιβανέζων για τον ίδιο σκοπό, κάτι 
που έχει πολλαπλά οφέλη, όχι μόνο 
στον τομέα του τουρισμού (ο γαμήλι-
ος τουρισμός αποτελεί ένα κομμάτι 
γύρω στο 20% του συνόλου), αλλά 
και στην κοινωνία. Ο αριθμός των 
πολιτικών γάμων ανέρχεται γύρω στις 
10 με 12 χιλιάδες ετησίως, ενώ εάν 
ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι μόνο 
τα γραφειοκρατικά έξοδα ανέρχονται 
στα 640 -περίπου- ευρώ για καθέναν 
από αυτούς, αποτελεί ένα διόλου ευ-
καταφρόνητο ποσό για τους Δήμους 
και την ευρύτερη κοινωνία. 

Γαμήλιος προορισμός
για… 12.000 ζευγάρια η χώρα μας
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Ο ΠΑΙΔΙΚΟΣ ΚΑΡΚΙΝΟΣ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ

ΦΈΤΟΣ ΈΤΟΙΜΆΣΤΗΚΆΝ ΓΎΡΩ 
ΣΤΙΣ 2.000 ΛΆΜΠΆΔΈΣ ΆΠΟ 
ΈΘΈΛΟΝΤΈΣ ΤΟΎ ΚΆΡΆΪΣΚΆ-
ΚΈΙΟΎ ΓΙΆ ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ 
ΈΝΙΣΧΎΣΗ ΤΟΎ ΚΈΝΤΡΟΎ ΠΆΙ-
ΔΙΚΟΎ ΚΆΡΚΙΝΟΎ ΤΟΎ ΙΔΡΎ-
ΜΆΤΟΣ - ΣΤΗΝ ΚΎΠΡΟ ΚΆΤΆ-
ΓΡΆΦΟΝΤΆΙ ΠΈΡΙΠΟΎ 30-40 
ΝΈΆ ΠΈΡΙΣΤΆΤΙΚΆ ΚΆΡΚΙΝΟΎ 
ΣΈ ΠΆΙΔΙΆ ΚΆΘΈ ΧΡΟΝΟ

ΔΡ ΔΗΜΗΤΡΗΣ 
ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ, 
Ειδικός Ακτινολόγος 
με Εξειδίκευση στο 
μαστό 

Μ
ια λαμπάδα για ν’ 
ανάψει το φως 
της ελπίδας στις 
ψυχές μας. Και 
φέτος το Πά-
σχα, γι’ ακόμη 
μια χρονιά, 

το Καραϊσκάκειο Ίδρυμα προσφέρει 
χειροποίητες πασχαλινές λαμπάδες με 
την υπογραφή του Ιδρύματος και την 
προσπάθεια για περισσότερα παιδικά 
χαμόγελα. 

Σε Δελτίο Τύπου το Καραϊσκάκειο 
Ίδρυμα προτρέπει το κοινό να ενισχύσει 
αυτήν τη δράση, αναφέροντας ότι «το 
Πάσχα βρίσκεται προ των πυλών και η 
αγορά της λαμπάδας είναι το ζήτημα των 
ημερών για κάθε νονά και νονό αλλά και 
για τον καθένα μας. Αν θέλουμε λοιπόν 
μέσα από την προσφορά της λαμπάδας, 
εκτός από χαρά στους αγαπημένους 
μας, να προσφέρουμε παράλληλα και 
μια συμβολική οικονομική ενίσχυση 
για κάποιο φιλανθρωπικό ίδρυμα, που 
επιτελεί σπουδαίο έργο με ευαισθη-
σία και συνέπεια, δεν έχουμε παρά 
να προτιμήσουμε τις λαμπάδες του 
Καραϊσκάκειου Ιδρύματος». 

Η «Σ» επικοινώνησε με την Υπεύθυνη 
Δημοσίων Σχέσεων του Καραϊσκάκειου 
Ιδρύματος, Νεκταρία Παπαδοπούλου, 
για να μας μιλήσει γι’ αυτήν τη δρά-
ση του Ιδρύματος. Σύμφωνα με την κ. 
Παπαδοπούλου, φέτος ετοιμάστηκαν 
γύρω στις 2.000 λαμπάδες από εθε-
λοντές του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος, 
με σκοπό την οικονομική ενίσχυση του 
Κέντρου Παιδικού Καρκίνου του Ιδρύ-
ματος. Οι λαμπάδες πωλούνται από το 
Καραϊσκάκειο Ίδρυμα και διαδικτυακά 
από την ιστοσελίδα https://charityshop.
org.cy (με πληροφορίες στο τηλέφωνο: 
22210851) και η τιμή πώλησης της 
λαμπάδας ανέρχεται στο ποσό των 4 
ευρώ.

Όπως εξηγεί η κ. Παπαδοπούλου, «η 
δράση αυτή υπήρχε διαχρονικά,  απλώς 
διακόπηκε κατά την περίοδο της πανδη-
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μίας του κορωνοϊού, και τώρα αρχίσαμε 
ξανά δυναμικά με τη δημιουργία τους. 
Υπάρχει αρκετό ενδιαφέρον από εταιρεί-
ες, οργανισμούς, σχολεία, νονούς, νονές 
και όχι μόνο. Υπάρχουν πολλές όμορφες 
επιλογές για αγόρια, κορίτσια αλλά και 
για μεγάλους, στηρίζοντας έναν πολύ 
σημαντικό σκοπό... για πολλά παιδικά 
χαμόγελα!», τονίζει. 

Ωστόσο, εκτός από τις λαμπάδες 
υπάρχουν και άλλα προϊόντα, καθώς 
όταν μπει κάποιος στην ιστοσελίδα 
Charity Shop του Ιδρύματος (https://
charityshop.org.cy) μπορεί να βρει 
πληθώρα προϊόντων ή δώρων για 
γάμους, βαφτίσεις, γενέθλια, εταιρικά 
δώρα, παιδικά παιχνίδια, κοσμήματα 
και πολλά άλλα.

Ερωτηθείσα για το πώς αυτές οι 
πωλήσεις θα βοηθήσουν το έργο του 
Καραϊσκάκειου Ιδρύματος και πώς θα 
αξιοποιηθούν τα χρήματα, απαντά ότι 
τα έσοδα από τις ενέργειες αυτές θα 
διατεθούν για τη στήριξη του Κέντρου 
Παιδικού Καρκίνου του Καραϊσκάκειου 
Ιδρύματος. «Στόχος του Κέντρου είναι η 
στήριξη και ανάπτυξη της παιδοογκο-
λογίας στην Κύπρο και η προώθηση 
στοχευμένων θεραπευτικών επιλογών, 

ώστε να μειώνονται οι παράπλευρες 
επιπτώσεις των συμβατικών θεραπειών 
που λαμβάνουν τα παιδιά, τα οποία πά-
σχουν από λευχαιμία και άλλες μορφές 
παιδικού καρκίνου. Η αντιμετώπιση 
του παιδικού καρκίνου απαιτεί σκλη-
ρή δουλειά και οποιεσδήποτε πρωτο-
βουλίες για οικονομική στήριξη, έχουν 
μεγάλη σημασία καθώς συμβάλλουν 
στην αναβάθμιση του Ιδρύματος και 
των ερευνητικών του μονάδων και κατ’ 
επέκτασιν σε ένα καλύτερο αύριο για 
τα παιδιά», συμπληρώνει.

Οι αριθμοί και το ποσοστό 
ίασης 

Όπως εξηγεί η κ. Παπαδοπούλου, 
το Καραϊσκάκειο Ίδρυμα εξυπηρετεί 
ανελλιπώς και χωρίς καμία χρέωση 
όλους τους ασθενείς με αιματολογικά 
νοσήματα και κακοήθειες, από δημό-
σια και ιδιωτικά νοσηλευτήρια και όλα 
τα παιδιά και εφήβους, ασθενείς του 
παιδο-ογκολογικού του Μακάριου 
Νοσοκομείου. «Εξυπηρετεί επίσης 
ασθενείς με όγκους του κεντρικού 
νευρικού συστήματος, κληρονομικά 
καρκινικά σύνδρομα, καθώς και άλλες 
κακοήθειες (π.χ. καρκίνους μαστού και 
ωοθηκών, γαστρεντερικού, πνεύμονα, 
προστάτη κ.ά.), ανοσοανεπάρκειες και 
σπάνια γενετικά νοσήματα». 

Κληθείσα να απαντήσει πόσα παιδιά 
στηρίζει το Καραϊσκάκειο Ίδρυμα,  ση-
μειώνει ότι τους τελευταίους 12 μήνες το 
Καραϊσκάκειο Ίδρυμα έχει στηρίξει 574 
παιδιά και εφήβους. Όσον αφορά τους 
πιο συχνούς καρκίνους της παιδικής 
ηλικίας αυτοί είναι τα λεμφώματα, η 
λευχαιμία και οι όγκοι του εγκεφάλου, 
προσθέτει. Ωστόσο η επιστήμη φέρνει 
θετικά μηνύματα για τους ασθενείς και 
τους οικείους τους στην Κύπρο. Όπως 
αναφέρει η κ. Παπαδοπούλου, το ποσο-
στό ίασης των περιπτώσεων παιδικού 
καρκίνου είναι γύρω στο 85%, ποσο-
στό εφάμιλλο με αυτό της Ευρώπης 
και των ανεπτυγμένων χωρών. «Στην 
Κύπρο, καταγράφονται περίπου 30-40 
νέα περιστατικά καρκίνου σε παιδιά κάθε 
χρόνο. Χάρη στην εξέλιξη της επιστήμης, 
τα τελευταία χρόνια έχει επιτευχθεί ένα 
σημαντικό ποσοστό ίασης του παιδικού 
καρκίνου σε παιδιά κι εφήβους». 

Σύμφωνα με στοιχεία που παρα-
χώρησε στη «Σ» το Αρχείο Καρκίνου 
Κύπρου του Υπουργείου Υγείας, από το 
1998 μέχρι το 2019, η ηλικιακή ομάδα, 
η οποία έχει καταγράψει τα περισσότερα 
περιστατικά παιδικού καρκίνου, είναι 
από 15 έως 19 ετών με συνολικό αριθμό 
374 νοσούντων. Ακολουθεί η ηλικιακή 
ομάδα από 0 έως 4 ετών με συνολικό 
αριθμό 213 ασθενών, η ηλιακή ομά-
δα από 10 έως 14 ετών με συνολικά 
181 ασθενείς και η ομάδα από 5 έως 9 
ετών με συνολικά 142 ασθενείς. Όσον 
αφορά το φύλο των παιδιών, από 0 έως 
14 ετών έχουν καταγραφεί συνολικά 
307 αγόρια και 229 κορίτσια, ενώ από 
την ηλικία των 15 έως 19 ετών έχουν 
καταγραφεί συνολικά 182 αγόρια και 
192 κορίτσια. 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΕΣ ΣΥΓΚΕΝΤΡΩΣΕΙΣ ΚΟΑΠ
Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών θα βρίσκεται στις πιο κάτω επαρχίες σε Περιφερειακές Συγκεντρώσεις για ενημέρω-
ση των ενδιαφερομένων για την Ενιαία Αίτηση Εκταρικών Επιδοτήσεων 2023.

ΕΠΑΡΧΙΑ ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ ΧΩΡΟΣ

ΛΕΜΕΣΟΣ Δευτέρα, 27 Μαρτίου,  Αίθουσα Επαρχιακού Γραφείου
 ώρα 18:30 ΚΟΑΠ Λεμεσού

ΛΕΥΚΩΣΙΑ Τετάρτη, 29 Μαρτίου, Κοινοτικό Συμβούλιο
 ώρα 18:30 Περιστερώνας

 Τετάρτη, 5 Απριλίου,  Γραφεία ΚΟΑΠ, 
 ώρα 18:30 κτήριο Ιφιγενείας

ΛΑΡΝΑΚΑ Τρίτη, 28 Μαρτίου,  Αθηένου 
 ώρα 19:00 - Αγροτικός Σύλλογος ΡΕΑ

ΤΆ ΠΈΡΙΣΤΆΤΙΚΆ ΚΆΡΚΙΝΟΎ 
ΤΟΎ ΜΆΣΤΟΎ ΣΤΗΝ ΚΎΠΡΟ, 
ΣΈ ΓΎΝΆΙΚΈΣ ΚΆΤΩ ΤΩΝ 45, 
ΜΙΆ ΗΛΙΚΙΆΚΗ ΟΜΆΔΆ ΓΙΆ 
ΤΗΝ ΟΠΟΙΆ ΔΈΝ ΣΎΣΤΗΝΈΤΆΙ 
Ο ΠΡΟΛΗΠΤΙΚΟΣ ΈΛΈΓΧΟΣ, 
ΆΎΞΆΝΟΝΤΆΙ ΧΡΟΝΟ ΜΈ ΤΟΝ 
ΧΡΟΝΟ 

Είναι πλέον αδιαμφισβήτητο 
γεγονός ότι ο καρκίνος του 
μαστού προσβάλλει γυναίκες 
και σε νεαρές ηλικίες. Όπως 

επίσης αδιαμφισβήτητο είναι το γεγο-
νός, ότι η διάγνωση πρέπει να γίνεται 
έγκαιρα, σωστά και ολοκληρωμένα, ώστε 
οι πιθανότητες πλήρους θεραπείας να 
αυξηθούν στο μέγιστο. 

Με αυτά τα δεδομένα διερωτάται 
κανείς, γιατί οι περισσότεροι γιατροί 
δεν συμβουλεύουν τις νέες γυναίκες 
να προβούν σε εξέταση μαστού;

Απόδειξη της στάσης μεγάλης μερίδας 
γιατρών αποτελεί και ένα πρόσφατο 
περιστατικό που διαδραματίστηκε 
στο γραφείο μου, το οποίο αποτέλεσε 
και την αφορμή για τη συγγραφή του 
συγκεκριμένου άρθρου.

Μία νέα γυναίκα, ηλικίας 33 ετών, 
επισκέφτηκε το ιατρείο μου για εξέταση 
μαστού, μετά από δική της πρωτοβουλία. 
Η γυναίκα αυτή είχε επισκεφτεί λίγες 
μέρες προηγουμένως το γυναικολόγο 
της, για να προγραμματίσουν κρυοσυ-
ντήρηση ωαρίων. Αφού τον ρώτησε εάν 
χρειαζόταν να προβεί στη συγκεκριμένη 
εξέταση, η απάντηση ήταν αρνητική, 
επειδή, όπως της είπε, είναι πολύ νεαρή. 

Ωστόσο, παρά την άποψη του γυ-
ναικολόγου, η ίδια αποφάσισε να 
προχωρήσει τελικά σε εξέταση μαστού, 
οπόταν και διαγνώστηκε με ένα ορμονο-
εξαρτώμενο καρκίνο 2εκ. και ύποπτους 

λεμφαδένες στη μασχάλη. Επομένως, 
κατόπιν της δικής της πρωτοβουλίας 
να εξεταστεί, πιθανόν να έχει και μια 
καλή πρόγνωση.

Σκεφτείτε, μόνο, τι θα γινόταν, εάν η 
νεαρή αυτή γυναίκα προχωρούσε με 
ορμονοθεραπεία για κρυοσυντήρηση 
ωαρίων, χωρίς να υποβαλλόταν πρώτα 
την εξέταση μαστού. Το αποτέλεσμα θα 
ήταν τουλάχιστον τραγικό.

Επομένως, πρέπει επιτέλους να αντι-
ληφθούμε ότι ο καρκίνος του μαστού 
δεν γνωρίζει ηλικίες. Αφορά και περι-
πτώσεις νεαρών γυναικών, που είναι 
μεν λιγότερες, όχι όμως και λιγότερο 
σημαντικές. Ας σταματήσουμε λοιπόν 
να λέμε πως δεν αξίζει να εξετάσουμε 
χίλιες γυναίκες για να σώσουμε μια! 
Σήμερα έχουμε στα χέρια μας μιαν 
αρκετά προηγμένη τεχνολογία, που 
σε συνδυασμό με τη βοήθεια εξει-
δικευμένων ακτινολόγων μαστού, οι 
πλείστες μορφές καρκίνου μπορούν να 
διαγνωστούν στα πολύ αρχικά στάδια, 

γεγονός που τις καθιστά σχεδόν πάντα 
θεραπεύσιμες.

Ο σχετικός πίνακας παρουσιάζει 
τα περιστατικά καρκίνου του μαστού 
στην Κύπρο, σε γυναίκες κάτω των 45, 
μια ηλικιακή ομάδα για την οποία δεν 
συνίσταται ο προληπτικός έλεγχος. Είναι 
εμφανές πως τα περιστατικά είναι πολλά 
και αυξάνονται χρόνο με τον χρόνο. 
Προσωπικά, θεωρώ εγκληματικό, ενώ 
έχουμε τόσο σημαντικά στοιχεία στα 
χέρια μας, να εξακολουθούμε να υποστη-
ρίζουμε ότι ο προληπτικός ανιχνευτικός 
έλεγχος για τον καρκίνο του μαστού σε 
νεαρές ηλικίες είναι αχρείαστος. 

Αυτό που χρειάζεται, είναι να ενη-
μερώνουμε σωστά τις γυναίκες για τις 
πιθανότητες να διαγνωστούν με καρκίνο 
του μαστού και να επαφίεται στις ίδιες 
να αποφασίσουν, εάν θέλουν ή όχι να 
προβούν σε εξέταση. Επίσης, πρέπει 
να κατανοήσουμε ότι ο πλέον ειδικός 
στη διάγνωση του καρκίνου του μα-
στού είναι ο ακτινολόγος με εξειδίκευση 
στον  μαστό! Χωρίς να θέλω να υποτι-
μήσω καμία άλλη ειδικότητα, πρέπει 
επιτέλους να αντιληφθούμε άπαντες 
ότι η κάθε μας συμβουλή, απόφαση 
ή πράξη μπορεί να στοιχίσει τη ζωή 
σε ένα συνάνθρωπό μας. 

Καταλήγοντας, θέλω να απευθύνω 
μήνυμα σε όλες τις γυναίκες, να μη 
φοβούνται τον καρκίνο του μαστού, 
καθώς στα αρχικά στάδια είναι σχε-
δόν πάντα θεραπεύσιμος. Αυτό που 
οφείλουν να κάνουν, είναι να ενημε-
ρώνονται σωστά και στη συνέχεια να 
αποφασίζουν, εάν θέλουν να προβούν 
σε εξέταση μαστού. Γιατί έχουν το δι-
καίωμα να αποφασίζουν οι ίδιες για 
τη δική τους ζωή και όχι να αφήνουν 
άλλους να αποφασίζουν γι’ αυτές. 

H έγκαιρη διάγνωση σώζει ζωές! 
* Ο Δρ Δημήτρης Σοφοκλέους είναι 

Ειδικός Ακτινολόγος με εξειδίκευση στην 
Απεικόνιση και τη Διάγνωση Μαστού. 
Από το 2019 βρίσκεται στο Αμερικανικό 
Κέντρο Μαστού του American Medical 
Center, το πρώτο ιδιωτικό Κέντρο Μα-
στού στην Κύπρο, το οποίο είναι πλήρες 
μέλος του “Breast Centers Network”, 
του Διεθνούς Δικτύου Κλινικών που 
εξειδικεύονται αποκλειστικά στη διά-
γνωση και τη θεραπεία του καρκίνου 
του μαστού 

Αριθμός περιστατικών καρκίνου του μαστού, κατά ηλικιακή ομάδα 2009-2019*
 
 ΗΛΙΚΙΑ 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 
Ενδοεπιθηλιακά
 20-24 0 0 0 1 0 0 0 2 0 0 0
 25-29 0 0 0 0 0 0 1 0 0 0 0
 30-34 0 1 1 2 0 1 3 1 3 2 0
 35-39 1 3 2 4 2 3 1 1 4 3 6
 40-44 5 6 1 3 3 5 7 3 9 10 13
Διηθητικά
 15-19 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0
 20-24 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 2
 25-29 1 1 1 3 2 3 6 4 2 4 5
 30-34 8 9 11 6 13 15 11 12 18 15 13
 35-39 21 24 24 23 23 16 31 24 39 32 38
 40-44 37 39 48 45 37 44 49 42 41 54 53
ΣΥΝΟΛΟ  73 83 88 87 80 87 109 89 116 120 130 

«Δεν χρειάζεται να εξετάσεις τον 
μαστό σου! Έίσαι πολύ νέα!»

*Στοιχεία από το Αρχείο καρκίνου Κύπρου - Καρκίνος Μαστού

«Πρέπει επιτέλους ν’ 
αντιληφθούμε ότι ο καρ-

κίνος του μαστού δεν 
γνωρίζει ηλικίες. Άφορά 
και περιπτώσεις νεαρών 
γυναικών, που είναι μεν 
λιγότερες, όχι όμως και 
λιγότερο σημαντικές. Άς 
σταματήσουμε λοιπόν να 
λέμε πως δεν αξίζει να 

εξετάσουμε χίλιες γυναί-
κες για να σώσουμε μια!»

Πασχαλινές λαμπάδες 
ανάβουν το φως της ελπίδας

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ  
vovouc@sigmalive.
com 

Παιδικός καρκίνος στην 
Κύπρο από το 1998-2019
Ηλικιακή ομάδα Συνολικά
0 - 4 ετών 213 ασθενείς
5 - 9 ετών 142 ασθενείς
10 - 14 ετών 181 ασθενείς
15 - 19 ετών  374 ασθενείς
Πηγή: Αρχείο Καρκίνου Κύπρου,
Υπουργείου Υγείας

Τους τελευταίους 12 
μήνες το Καραϊσκάκειο 

Ίδρυμα έχει στηρίξει 574 
παιδιά και εφήβους και 

οποιεσδήποτε πρωτοβου-
λίες για οικονομική στήρι-
ξη έχουν μεγάλη σημασία

Τα ποσοστά ίασης του 
παιδικού καρκίνου στην 
Κύπρο είναι γύρω στο 
85%, ποσοστό εφάμιλλο 
με αυτό της Έυρώπης 
και των ανεπτυγμένων 
χωρών



Της Κυριακής

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ  
kakkourat@sigmalive.com

ΚΟΙΝΩΝΙΑ 12
26.03.2023

Προς συμφωνία οδηγείται η ένταξη του 
ΤΑΕΠ του Απολλωνείου στο ΓεΣΥ

ΣΕ ΚΑΛΌ ΣΤΑΔΙΌ ΒΡΙΣΚΌΝΤΑΙ 
ΌΙ ΔΙΕΡΓΑΣΙΕΣ ΤΌΥ ΌΑΥ ΜΕ 
ΤΌ ΑΠΌΛΛΏΝΕΙΌ ΙΔΙΏΤΙΚΌ 
ΝΌΣΌΚΌΜΕΙΌ, ΜΕ ΤΌΝ ΔΙ-
ΕΥΘΥΝΤΉ ΤΌΥ ΌΡΓΑΝΙΣΜΌΥ, 
ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΠΑΚΏΝΣΤΑΝΤΙ-
ΝΌΥ, ΝΑ ΕΚΦΡΑΖΕΙ ΤΉΝ 
ΕΚΤΙΜΉΣΉ ΌΤΙ ΘΑ ΒΡΕΘΕΙ Ή 
ΧΡΥΣΉ ΤΌΜΉ ΚΑΙ ΘΑ ΥΠΑΡΞΕΙ 
ΘΕΤΙΚΉ ΚΑΤΑΛΉΞΉ

Ε
ντός των επόμενων 
εβδομάδων αναμένο-
νται εξελίξεις αναφο-
ρικά με την ένταξη των 
Πρώτων Βοηθειών του 
Απολλώνειου Ιδιωτικού 
Νοσοκομείου στο ΓεΣΥ. 

Το θέμα των ΤΑΕΠ επανέρχεται συ-
νεχώς στην επικαιρότητα, φανερώνοντας 
τόσο το κενό όσο και το πρόβλημα που 
υπάρχει, με τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας να καλείτε να βρει λύση. 

Τους τελευταίους μήνες ο ΟΑΥ βρί-
σκεται σε διαβουλεύσεις με το Απολ-
λώνειο Ιδιωτικό Νοσοκομείο με σκοπό 
να εντάξει το ΤΑΕΠ του στο ΓεΣΥ. Την 
ίδια ώρα, σε στασιμότητα παραμένουν οι 
διαβουλεύσεις για τα άλλα δύο ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια, το νοσοκομείο «Άγιος 
Ραφαήλ» στη Λάρνακα και τον «Ευαγ-

γελισμό» στην Πάφο.
Μέχρι στιγμής οι εν λόγω υπηρεσί-

ες παρέχονται μόνο από τον ΟΚΥπΥ, 
δηλαδή μόνο μέσω των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων και από το ιδιωτικό 
νοσηλευτήριο «Mediterranean» στη 
Λεμεσό. 

Ένα βήμα από τη συμφωνία 
με το Απολλώνειο

Σε καλό στάδιο βρίσκονται 
οι διεργασίες του Οργανι-
σμού Ασφάλισης Υγείας με 
το Απολλώνειο Ιδιωτικό 
Νοσοκομείο, με τον Διευ-
θυντή του ΟΑΥ, Ανδρέα 
Παπακωνσταντίνου, να 
εκφράζει την εκτίμηση ότι 
θα βρεθεί η χρυσή τομή και 
θα υπάρξει θετική κατάληξη.

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο κ. Πα-
πακωνσταντίνου, γνωστοποίησε ότι ο 
Οργανισμός πραγματοποίησε συνάντηση 
με το ιδιωτικό νοσηλευτήριο το προη-
γούμενο διάστημα και η οποία, όπως 
είπε, πήγε αρκετά καλά. Ωστόσο, διευ-
κρίνισε ότι δεν μπορεί να ανακοινώσει 
οτιδήποτε προτού κλείσει η συμφωνία, 
καθώς μπορεί να υπάρξει ανατροπή.

Συμπλήρωσε ότι αυτόν τον μήνα 
ή αρχές του επόμενου αναμένεται να 
υπάρξει συμφωνία, εξηγώντας ότι το 
νοσηλευτήριο θα χρειαστεί τρεις μήνες 
για να προετοιμαστεί κατάλληλα.

«Το συγκεκριμένο θέμα προσπαθούμε 
να το κλείσουμε αυτόν τον μήνα. Είχαμε 
μια τελευταία συνάντηση τη Δευτέρα 
(20/3) και νομίζω ότι είμαστε αρκετά 
κοντά. Θέλουμε αυτήν την αντιπρόταση 
που μας έχουν καταθέσει, η οποία είναι 

μια σοβαρή πρόταση, να 
την μελετήσουμε για να 
δούμε τον αντίκτυπο που 

θα έχει σε ενδεχόμενη συμ-
φωνία και με άλλα νοσηλευ-

τήρια που θα εντάξουν τα ΤΑΕΠ 
τους. Τα ίδια πράγματα θα πρέπει 

να δώσουμε και στους υπόλοιπους, γι’ 
αυτόν τον λόγο το δουλεύουμε, ούτως 
ώστε να δούμε τις οικονομικές συνέπειες 
και σε τι μπορεί να μας επηρεάσει».

Εξήγησε ότι, στην περίπτωση που 
υπάρξει συμφωνία, θα χρειαστούν τρεις 
μήνες για να ετοιμαστούν. «Ναι μεν υπάρ-
χει το ΤΑΕΠ και δουλεύει εκτός ΓεΣΥ, 
αλλά ο όγκος εργασίας το πιο πιθανό 
να διπλασιαστεί ή και να τριπλασιαστεί.  
Όποτε πρέπει να προετοιμαστεί, να κάνει 
και άλλες κλίνες και να έχει χώρο υπο-
δοχής. Έχουν στο πλάνο τους πως εάν 
συμφωνήσουμε θα θέλουν τρεις μήνες 
για να κάνουν τα βασικά».

Διαβουλεύσεις και 
με την Πολυκλινική Υγεία

Ακόμη μια κλινική φαίνεται ότι ενδια-
φέρεται για να ενταχθεί στο ΓεΣΥ, η Πο-

λυκλινική Υγεία στη Λεμεσό, με τον ΟΑΥ 
να βρίσκεται σε διαβουλεύσεις μαζί της.

Όπως εξήγησε ο κ. Παπακωνσταντίνου, 
η νέα φόρμουλα για αμοιβή νοσηλευ-
τηρίων επηρεάζει και την Πολυκλινική 
Υγεία, με τον ίδιο να δηλώνει ότι η ένταξη 
της πολυκλινικής στο ΓεΣΥ θα ενισχύσει 
περαιτέρω τη Λεμεσό. 

Υποστήριξε ότι η Πολυκλινική Υγεία 
είναι το μεγαλύτερο νοσηλευτήριο στην 
Κύπρο και ότι θα είναι μια σημαντική 
ενίσχυση των Πρώτων Βοηθειών στην 
επαρχία Λεμεσού, που θα μπορούν να 
εξυπηρετήσουν και την Πάφο.

Παράταση λόγω διαβουλεύσεων
Αρχές του 2023 εξέπνευσε το χρο-

νοδιάγραμμα για εισαγωγή των ΤΑΕΠ 
ιδιωτικών νοσοκομείων που είναι συμ-
βεβλημένα στο ΓεΣΥ.

Σημειώνεται ότι ο ΟΑΥ είχε δώσει 
διορία μέχρι αρχές του 2023 στα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια να αποφασίσουν αν θα 
εντάξουν τα ΤΑΕΠ τους στο ΓεΣΥ, στην 
περίπτωση που δεν θα το έπρατταν, ήταν 
αναγκασμένοι να τα κλείσουν.

Ερωτηθείς ο κ. Παπακωνσταντίνου για 

το χρονοδιάγραμμα ανέφερε ότι υπήρ-
ξε παράταση μέχρι να τελειώσουν οι 
διαβουλεύσεις.

Επισήμανε ότι, εκτός από το Απολ-
λώνειο και την Πολυκλινική Υγεία, 
διαβουλεύσεις δεν γίνονται με άλλες 
κλινικές αλλά υπάρχουν οι σκέψεις. 
«Υπάρχουν νοσηλευτήρια σε Πάφο και 
Λάρνακα που έχουν τη δυνατότητα να 
λειτουργήσουν Πρώτες Βοήθειες και 
θα συζητήσουμε μαζί τους». 

Μέτρα για επίλυση των προ-
βλημάτων στα ΤΑΕΠ 

Αναφερόμενος στα προβλήματα που 
παρουσιάζονται στις Πρώτες Βοήθει-
ες,  ξεκαθάρισε ότι ο ΟΑΥ κινείται σε 
δύο άξονες με σκοπό να βελτιώσει την 
κατάσταση.

Ο πρώτος άξονας αφορά στην επιβολή 
πίεσης προς τον ΟΚΥπΥ, ούτως ώστε να 
υπάρξει μια ουσιαστική αναβάθμιση των 
υπηρεσιών υγείας. Ο δεύτερος αφορά 
διαβουλεύσεις για να διασφαλιστεί η 
ένταξη και του ιδιωτικού τομέα σε αυ-
τήν την προσπάθεια, ώστε να αυξηθεί 
ο ανταγωνισμός και να δημιουργηθεί 
η πίεση στον ΟΚΥπΥ.

Σε σχέση με τα υπόλοιπα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια, τα οποία είναι ενταγμένα 
στο ΓεΣΥ ωστόσο διατηρούν τα ΤΑΕΠ 
τους είτε εκτός ΓεΣΥ είτε κλειστά, τα δε-
δομένα αναμένεται να ξεκαθαρίσουν 
αφού ολοκληρωθούν οι συζητήσεις με 
το Απολλώνειο.

Ανέλαβε δράση 
το Υπουργείο Υγείας 

Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
τα δημόσια νοσηλευτήρια ξεκίνησε να 

καταγράφει η Υπουργός Υγείας, δίνοντας 
έμφαση στα Τμήματα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών.

Η Υπουργός Υγείας Πόπη Κανάρη 
μέχρι στιγμής επισκέφθηκε τα Γενικά 
Νοσοκομεία  Λεμεσού, Λάρνακας και 
Λευκωσίας.

Κατά την επίσκεψή της την περασμέ-
νη εβδομάδα στο ΤΑΕΠ του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας η Υπουργός 
διαπίστωσε πως ο αριθμός των διαθέ-
σιμων κλινών είναι μικρός σε σχέση 
με τον μεγάλο αριθμό ασθενών που 
αναμένουν να εξυπηρετηθούν. Όπως 
ανέφερε, όλα τα θέματα που αφορούν 
την καλύτερη οργάνωση, στελέχωση και 
επέκταση των ΤΑΕΠ θα συζητηθούν 
κατά τις προσεχείς εβδομάδες με τον 
ΟΚΥπΥ, προκειμένου να εξευρεθούν 
άμεσα λύσεις, ώστε τα Τμήματα να είναι 
σε θέση ν’  αντεπεξέρχονται καλύτερα 
στον ιδιαίτερα απαιτητικό τους ρόλο.

Την ίδια ώρα πραγματοποίησε συνά-
ντηση με την ηγεσία της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου (ΟΣΑΚ), 
σημειώνοντας ότι ύψιστος στόχος του 
Υπουργείου Υγείας είναι η στήριξη 
και αναβάθμιση του ΓεΣΥ, όπως και 
η διασφάλιση της οικονομικής βιωσι-
μότητάς του.

Ανέφερε, ακόμη, ότι έχει πραγμα-
τοποιήσει αρκετές επισκέψεις κατά τις 
τελευταίες ημέρες σε νοσοκομεία και 
έχει εντοπίσει κάποια προβλήματα. 
«Αυτό που προέχει είναι να δώσουμε 
λύσεις, με συγκεκριμένες εισηγήσεις 
και δράσεις, κάτι  το οποίο θα πετύχουμε 
σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκό-
μενους φορείς όπως η ΟΣΑΚ, με την 
οποία θα έχουμε στενή συνεργασία». 
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Ετοιμόρροποι συνοικισμοί: Υπάρχει 
σχέδιο, ζητούμενο να υλοποιηθεί

ΣΤΌΧΌΣ ΤΗΣ ΚΥΒΈΡΝΗΣΗΣ 
ΈΊΝΑΊ Η ΔΊΑΜΌΡΦΩΣΗ ΈΝΌΣ 
ΣΧΈΔΊΌΥ ΧΌΡΗΓΊΩΝ, ΤΌ ΚΌ-
ΣΤΌΣ ΤΌΥ ΌΠΌΊΌΥ ΑΝΑΜΈΝΈ-
ΤΑΊ ΝΑ ΑΝΈΛΘΈΊ ΣΤΑ 100 ΈΚ. 
ΈΥΡΩ ΣΈ ΒΑΘΌΣ ΔΈΚΑΈΤΊΑΣ, 
ΓΊΑ ΤΊΣ 358 ΥΦΊΣΤΑΜΈΝΈΣ 
ΠΌΛΥΚΑΤΌΊΚΊΈΣ, ΩΣΤΈ ΝΑ 
ΜΠΌΡΈΣΌΥΝ ΌΊ ΈΝΌΊΚΌΊ ΝΑ 
ΈΞΑΣΦΑΛΊΣΌΥΝ ΑΣΦΑΛΗ 
ΣΤΈΓΗ ΚΑΊ ΝΑ ΜΗΝ ΥΠΑΡΧΈΊ 
ΈΞΑΡΤΗΣΗ ΑΠΌ ΤΌ ΚΡΑΤΌΣ

Ά
σπρος καπνός προέ-
κυψε στο ζήτημα με 
τις ακατάλληλες και 
επικίνδυνες προσφυγι-
κές πολυκατοικίες. Οι 
παραλείψεις και η αμέ-
λεια της προηγούμενης 

Κυβέρνησης στο εν λόγω ζήτημα δεν 
μπορούσε να συνεχιστεί άλλο, καθώς 
συνάνθρωποί μας παρέμειναν για αρκετά 
χρόνια στο περιθώριο διαμένοντας σε 
ακατάλληλες συνθήκες. Ηλικιωμένοι 
βρίσκονται εγκλωβισμένοι στις οικίες 
τους και οι πρόσφυγες είναι παρατημένοι 
από την Πολιτεία στο έλεος του Θεού.

Ο Υπουργός Εσωτερικών Κωνστα-
ντίνος Ιωάννου βρέθηκε αυτήν την 
εβδομάδα στη συνεδρία της Επιτροπής 
Προσφύγων της Βουλής και παρουσίασε 
το πλάνο της Κυβέρνησης  για να λύσει 
ένα πρόβλημα που χρονολογείται από 
το 2019, κληρονομώντας το από την 
προηγούμενη Κυβέρνηση. 

Το ζήτημα επανήλθε στην επικαιρό-
τητα λόγω των πολύνεκρων σεισμών 
σε Τουρκία και Συρία, με την Κύπρο 
να βρίσκεται σε μια έντονη σεισμογε-
νή περιοχή. Η Επιτροπή Προσφύγων 
ζήτησε επανειλημμένα τις μελέτες που 
έγιναν από το Τμήμα Πολεοδομίας για 
την κατάσταση των πολυκατοικιών, χω-
ρίς, όμως, να βρίσκει ανταπόκριση. Το 
κυριότερο πρόβλημα παρουσιάζεται σε 
43 προσφυγικές πολυκατοικίες, οι οποίες 
θεωρούνται ακατάλληλες για διαμονή, 
χωρίς, όμως, να το γνωρίζουν οι ένοικοι. 

Έγκριση του σχεδίου στο επό-
μενο Υπουργικό Συμβούλιο

Ο κ. Ιωάννου, εξηγώντας το πλάνο 
της Κυβέρνησης, ανέφερε ότι το σχέδιο 
θα πάει προς έγκριση στην επόμενη 
συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ενώ το κόστος του σχεδίου αναμένεται 

να ανέλθει στα 100 εκ. ευρώ σε βάθος 
δεκαετίας. Εξήγησε ότι θα διαμορφωθεί 
σχέδιο χορηγιών και για τις 358 υφιστά-
μενες πολυκατοικίες, ώστε να μπορέσουν 
οι ένοικοι να εξασφαλίσουν ασφαλή στέγη 
και να μην υπάρχει εξάρτηση από το 
κράτος. Με την έγκριση του σχεδίου θα 
υπάρξουν προσωρινές διευθετήσεις για 
μεταστέγαση των ενοίκων, ώστε να αρχί-
σει η επιδιόρθωση των πολυκατοικιών. 

Το σχέδιο προνοεί κρατική επιχορή-
γηση για να προβούν οι ιδιοκτήτες σε συ-
ντήρηση,  επιδιόρθωση ή και αναδόμηση 
των πολυκατοικιών, ενώ θα δοθεί χορηγία 
για προσωρινή στέγαση. Στο πλάνο του 
Υπουργείου εμπεριέχεται και ο ιδιωτικός 
τομέας για να αποφευχθούν κωλυσιερ-

γίες. Συγκεκριμένα, θα καλυφθεί κόστος 
υπηρεσιών για πολιτικούς μηχανικούς 
και ιδιώτες εργολάβους. Σε περιπτώσεις 
αναδόμησης στο ίδιο τεμάχιο θα γίνει 
αξιοποίηση του κινήτρου παραγωγής 
προσιτής κατοικίας για να καταστεί οι-
κονομικά βιώσιμο το έργο. Ακόμη, θα 
δοθούν €50.000 σε κάθε πολυκατοικία 
για να εγκατασταθεί ανελκυστήρας.

Προτεραιότητα οι 43 
επικίνδυνες πολυκατοικίες

Ειδικής αντιμετώπισης χρήζουν οι 
πολίτες που διαμένουν σε 43 προσφυγι-
κές πολυκατοικίες,οι οποίες θεωρούνται 
ιδιαίτερα επικίνδυνες και χρειάζονται 
άμεση επιδιόρθωση, με το Υπουργείο 

να τις θέτει ως προτεραιότητα.
Ο Υπουργός υπογράμμισε ότι, όσοι 

ανησυχούν για την επικινδυνότητα της 
κατοικίας τους σε αυτές τις 43 πολυκα-
τοικίες, μπορούν με την ανακοίνωση 
του σχεδίου να πάρουν επιδότηση για 
να μετεγκατασταθούν αλλού. Πάντως 
ξεκαθάρισε ότι θα δοθούν τα ονόματα 
των πολυκατοικιών που θεωρούνται 
στην έκθεση ότι είναι επικίνδυνες, 
αλλά δεν θα δοθεί δημόσια η έκθεση, 
καθώς μπορεί να τύχει παρερμηνειών. 

Ζήτημα με τους 
τίτλους ιδιοκτησίας 

Ζήτημα υπάρχει σε αρκετές προσφυ-
γικές πολυκατοικίες στις οποίες έχουν 

δοθεί τίτλοι ιδιοκτησίας, με αποτέλε-
σμα να προκύπτουν νομικά ζητήματα 
στην επιδιόρθωση ή αναδόμηση των 
πολυκατοικιών, με το κράτος να μην 
μπορεί να παρέμβει αν δεν συναινέ-
σουν όλοι οι ιδιοκτήτες των διαμερι-
σμάτων. Φυσικά υπάρχουν και αυτοί 
που νοικιάζουν τα διαμερίσματά τους 
παράνομα σε πολλά άτομα, συνήθως 
αλλοδαπούς, λαμβάνοντας υψηλά ενοί-
κια, εκμεταλλευόμενοι την ανάγκη τους 
για στέγη. Για να αντιμετωπιστούν αυτά 
τα προβλήματα το κράτος θα δίνει τη 
δυνατότητα στους ιδιοκτήτες να λάβουν 
ένα εφάπαξ ποσό και να δώσουν πίσω 
τον τίτλο ιδιοκτησίας.

Όσον αφορά το ποσό που αναμένε-
ται να δοθεί για κάθε πολυκατοικία 9 
διαμερισμάτων υπολογίζεται περίπου 
στις €300.000, ενώ σε περίπτωση κα-
τεδάφισης, το κράτος θα πληρώνει τον 
μελετητή που θα κάνει την όλη διερεύ-
νηση και θα προβεί στις προσφορές. 
Παράλληλα μέχρι να ολοκληρωθεί η 
διαδικασία η Κυβέρνηση θα επιδοτεί 
και το ενοίκιο αυτών που θα διαμένουν 
αλλού, ενώ οι τοπικές Αρχές θα αναλά-
βουν την ενημέρωση των ιδιοκτητών 
για τις ενέργειες που πρέπει να γίνουν.

«Ευτυχώς δεν είχαμε κάποιο 
ισχυρό σεισμό στην Κύπρο»

Στην Επιτροπή Προσφύγων παρευρέ-
θη και ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ, 
Στέφανος Στεφάνου. Στις δηλώσεις του 
ανέφερε ότι, «μετά από δικές μας πα-
ραστάσεις και διαβήματα, συζητήθηκε 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προ-
σφύγων το θέμα που προκύπτει από 
τις μη επισκευάσιμες πολυκατοικίες 
σε προσφυγικούς συνοικισμούς και 
γενικότερα με τις μη επισκευάσιμες ή 
και επικίνδυνες πολυκατοικίες, έχοντας 
υπόψη τη μελέτη που έχει γίνει από το 
Τμήμα Πολεοδομίας το 2020. Η μελέτη 
αυτή κρύφτηκε στα συρτάρια, δεν έχει 
δοθεί καν στη Βουλή και γι’ ακόμα μια 
φορά την έχουμε ζητήσει, γιατί η Βουλή 
έχει το νομικό δικαίωμα να γνωρίζει».

Συμπλήρωσε ότι η προηγούμενη Κυ-

βέρνηση επέδειξε ασύγγνωστη αμέλεια σε 
σχέση με ένα θέμα που έχει να κάνει με την 
ασφάλεια των πολιτών. «Το να γνωρίζεις 
ότι υπάρχουν επικίνδυνες πολυκατοικίες 
σε μια σεισμογενή περιοχή, να αδιαφορείς 
και να μην προχωρείς στη λήψη μέτρων, 
πρόκειται για εγκληματική αδιαφορία. Ευ-
τυχώς δεν είχαμε κάποιον ισχυρό σεισμό 
στην Κύπρο. Η νέα Κυβέρνηση φαίνεται 
ότι αναγνωρίζει το πρόβλημα».

Ο κ. Στεφάνου εξήρε τα αντανα-
κλαστικά του Υπουργού Εσωτερικών, 
«καθώς ανταποκρίθηκε αμέσως στο 
αίτημά μας να συζητηθεί το θέμα και 
να ενημερωθεί η Βουλή για το σχέδιο 
δράσης που έχει καταρτιστεί για αντι-
μετώπιση του ζητήματος. Η παρούσα 
Κυβέρνηση δεν έχει ευθύνη για την 
κατάσταση, έχει όμως την ευθύνη για 
την εφαρμογή ενός σχεδίου δράσης, το 
οποίο είναι απαιτητικό και έχει νομικές 
και άλλες δυσκολίες που θα πρέπει να 
επιλυθούν», είπε.

Επιστολή ΔΗΠΑ σε Ιωάννου 
με περαιτέρω εισηγήσεις

Η ΔΗΠΑ - Συνεργασία διά μέσου 
του βουλευτή Μιχάλη Γιακουμή απέ-
στειλε επιστολή προς τον Κωνσταντίνο 
Ιωάννου, σχετικά με τις προσφυγικές 
πολυκατοικίες και την ασφάλεια των 
προσφύγων. Στην επιστολή εκφράζεται 
η θετική αποτίμηση των προτάσεων του 
Υπουργού για επίλυση του θέματος και 
παρατίθενται επιπλέον εισηγήσεις. 

Συγκεκριμένα, γίνεται εισήγηση για 
συμπερίληψη επιπρόσθετων κινήτρων, 
την επέκταση των συντελεστών δόμησης, 
καθώς και την εισαγωγή του συστήματος 
αντιπαροχής. Σύμφωνα με τη ΔΗΠΑ, με 
αυτόν τον τρόπο, δημιουργούνται προ-
ϋποθέσεις παροχής ετοιμοπαράδοτων 
οικιστικών μονάδων προς δικαιούχους 
και επιτυγχάνεται ανανέωση των συ-
νοικισμών με νέα ζευγάρια.

Να καθοριστούν συγκεκριμένα χρο-
νοδιαγράμματα, ανά φάση του έργου, 
καθώς και να εκπονηθούν οι απαραίτητες 
μελέτες για την αντισεισμική αναβάθμι-
ση των προσφυγικών πολυκατοικιών.
Επιπλέον, γίνεται εισήγηση το κράτος 
να εξεύρει και να εξασφαλίσει χώρους 
ενοικίασης για όσους πρόσφυγες επηρε-
άζονται και να συνδράμει στη διαδικασία 
μετακόμισης, ειδικά των υπερηλίκων.

Το Υπουργείο να λάβει σοβαρά 
υπόψη τις απαιτήσεις των προσφύ-
γων, που ζουν σε οικιστικές μονάδες 
εντός τουρκοκυπριακής γης, χωρίς να 
έχουν λάβει ποτέ τίτλους ιδιοκτησίας. 
Κάτι που φυσικά πρέπει να ισχύσει και 
για πρόσφυγες που διαμένουν εντός 
τουρκοκυπριακών οικιών.

Τέλος, επαναλαμβάνεται η πρόταση 
για ανάγκη θεσμοθέτησης εξειδικευμέ-
νου κρατικού φορέα, που θα ασχοληθεί 
εξολοκλήρου με τα θέματα προσφύγων 
στο σύνολό τους. 

Στη σωστή κατεύθυνση κινείται το 
αρμόδιο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την άμεση λήψη μέτρων για τα 
θέματα στατικής επάρκειας και 

ασφάλειας στους προσφυγικούς οικισμούς. 
Τώρα, είναι η ώρα το Κράτος να δείξει το 
ανθρώπινο πρόσωπό του και να είναι κοντά 
στους πρόσφυγες που βίωσαν τόσα. Τώρα 
είναι η ώρα, στο πλαίσιο της διαφάνειας, να 
δημοσιευθεί η έκθεση του Τμήματος Πολε-
οδομίας και Οικήσεως για τις επικίνδυνες 
οικοδομές στους συνοικισμούς. Είναι εκ των 
ων ουκ άνευ, τόσο εμείς ως Τοπικές Αρχές 
αλλά και οι άμεσα ενδιαφερόμενοι, οι κά-
τοικοι στους προσφυγικούς οικισμούς, να 

γνωρίζουμε ποιες πολυκατοικίες κρίνονται 
επικίνδυνες. Χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία 
του Προέδρου της Δημοκρατίας να ενημε-
ρωθεί άμεσα από τον αρμόδιο Υπουργό και 
την εξαγγελία του Προγράμματος Διαχείρισης 
των Οικισμών Στέγασης Εκτοπισθέντων του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. Ευελπι-
στούμε ότι θα εξευρεθεί μία λύση στο ζήτημα, 
το συντομότερο δυνατό, για να μη βρεθούμε 
προ τετελεσμένων και θρηνήσουμε θύματα. 

Όπως έχουμε ήδη τονίσει μέσω ανακοίνω-
σής μας οι Δήμαρχοι της μείζονος Λευκωσίας, 
δεν γίνεται το ίδιο το Κράτος να μετακυλίσει 
την ευθύνη για τους ανθρώπους που ζουν 
εκεί στις Τοπικές Αρχές. Οι προσφυγικοί οι-
κισμοί αποτελούν ιδιαιτερότητα στον χάρτη 
της πόλης μας. Οι κατοικίες τιτλοποιήθηκαν, 
ωστόσο δεν εξεδόθησαν ποτέ άδειες οικο-
δομής από τις Τοπικές Αρχές. Επίσης, ως 
γνωστόν, οι κατασκευές έγιναν με συνοπτικές 
διαδικασίες προ δεκαετιών. Δεν γίνεται να 
στοχοποιείται κόσμος που είναι ευάλωτος 
κοινωνικά, που βίωσε την προσφυγιά και 

τη σκληρότητα του κατακτητή. Δεν γίνεται 
αυτός ο κόσμος να νιώθει παραμελημένος 
για δεκαετίες από το Κράτος. 

Ο Δήμος Στροβόλου έχει στην επικράτειά 
του τέσσερεις συνοικισμούς, στους οποίους 
περιλαμβάνεται το 33% των κτηρίων της πόλης. 
Έχοντας υπόψη του την ευθύνη που έχει ως 
Τοπική Αρχή να προστατεύσει αυτούς τους 
ανθρώπους, έχει τροχοδρομήσει μια διαδι-
κασία μελέτης σε επίπεδο masterplan των 
συνοικισμών σε συνεργασία με ακαδημαϊκά 
Ιδρύματα του τόπου, με διεπιστημονικές ομάδες 
οι οποίες προσεγγίζουν οριζόντια και κάθετα 
θέματα με σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας 
ζωής των κατοίκων. H προσέγγισή μας αφορά 
τόσο τους δημόσιους χώρους όσο και τους 
ιδιωτικούς, στοχεύοντας στην αναβάθμιση 
του αστικού περιβάλλοντος μέσω της επιδιόρ-
θωσης και εκ νέου τοπιοτέχνησης δημόσιων 
χώρων, χώρων στάθμευσης, χώρων πρασίνου, 
άρση οχληριών και παρανομιών κ.λπ. Στους 
σχεδιασμούς μας συμπεριλαμβάνονται και 
άλλες παράμετροι, όπως η ενεργειακή φτώχια, 

η ενίσχυση της ανθεκτικότητάς μας απέναντι 
στην κλιματική αλλαγή, η κυκλική οικονομία 
και εφαρμογές έξυπνης πόλης. Με στοχευ-
μένες κοινωνικές και άλλες παρεμβάσεις θα 
κάνουμε το παν για να μην νιώθουν αυτοί 
οι άνθρωποι πολίτες δεύτερης κατηγορίας. 

Θεωρούμε ότι με την κινητοποίηση όλων 
των φορέων, της Ένωσης Δήμων, της Επιτρο-
πής Προσφύγων της Βουλής αλλά και του 
αρμόδιου Υπουργείου Εσωτερικών γίνονται 
θετικά βήματα προς τη σωστή κατεύθυνση. 
Πολλές φορές λέμε ότι τώρα είναι η ώρα να 
γίνουμε Προμηθείς και όχι Επιμηθείς. Ας 
προλάβουμε τα χειρότερα, με συλλογική 
προσπάθεια και δράση. Είναι δεδομένο ότι 
υπάρχουν προβλήματα στατικής επάρκει-
ας. Δεδομένο είναι επίσης και το γεγονός ότι 
βρισκόμαστε σε μια σεισμογενή περιοχή. 

Αναντίρρητα, υπάρχει η τεχνογνωσία και η 
καλή διάθεση απ’ όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς να συνεργαστούν για τη βελτίωση των 
περιοχών αυτών, το έχουμε ζήσει από πρώτο 
χέρι στις επαφές μας με την κοινωνία των 

πολιτών, τα ίδια τα κυβερνητικά Τμήματα και 
την ακαδημαϊκή κοινότητα, κατά τη συζήτηση 
της πρωτοβουλίας του Δήμου για τη μελέτη 
των συνοικισμών του Δήμου Στροβόλου σε 
επίπεδο masterplan. Πέρα, όμως, από την 
καλή διάθεση χρειάζονται και έργα, πολιτική 
βούληση και ασφαλώς χρηματοδότηση των 
παρεμβάσεων που χρειάζεται να γίνουν για 
να αποφευχθούν τα χειρότερα. 

Είμαστε βέβαιοι ότι η νέα κυβέρνηση θα αρ-
θεί στο ύψος των περιστάσεων και θα δείξει το 
ανθρώπινό της πρόσωπο, βοηθώντας να εξαλεί-
ψουμε το φαινόμενο των περιοχών δύο ταχυτήτων 
στις πόλεις μας, υποστηρίζοντας έμπρακτα τους 
ανθρώπους αυτούς αλλά και τους σχεδιασμούς 
του Δήμου Στροβόλου. Ας μην αντιμετωπίζου-
με τους κατοίκους των προσφυγικών οικισμών 
όπως θα αντιμετωπίζαμε τον οποιοδήποτε πο-
λίτη: οφείλουμε να λαμβάνουμε υπόψη μας τις 
ιδιαιτερότητες της κάθε περίπτωσης. Εξάλλου, 
όπως είπε και ο αρχαίος φιλόσοφος Αριστοτέ-
λης «δεν υπάρχει τίποτε πιο άνισο από την ίση 
μεταχείριση των ανίσων».

Να μην είμαστε γι’ ακόμα μια φορά Έπιμηθείς

ΑΝΔΡΕΑΣ Β. 
ΠΑΠΑΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ, 
Δήμαρχος Στροβόλου 

Ειδικής αντιμετώπισης 
χρήζουν οι πολίτες 
που διαμένουν σε 
43 προσφυγικές 
πολυκατοικίες οι 

οποίες θεωρούνται 
ιδιαίτερα επικίνδυνες 
και χρειάζονται άμεση 

επιδιόρθωση, με το 
Υπουργείο να τις θέτει 

ως προτεραιότητα
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ΌΡΙΌ ΣΥΝΤΑΞΙΌΔΌΤΗΣΗΣ, 
ΑΥΞΗΣΗ ΕΙΣΦΌΡΏΝ ΚΑΙ ΤΌ 
ΠΕΝΑΛΤΙ ΤΌΥ 12% ΣΤΙΣ ΠΡΌ-
ΏΡΕΣ ΣΥΝΤΑΞΕΙΣ, ΒΡΙΣΚΌΝΤΑΙ 
ΣΤΌ ΤΡΑΠΕΖΙ ΤΌΥ ΔΙΑΛΌΓΌΥ  

Η «καυτή πατάτα»
του συνταξιοδοτικού

Σ
τον κυκεώνα του συ-
νταξιοδοτικού βρίσκε-
ται η νέα Κυβέρνηση. 
Ο Υπουργός Εργασίας 
τίθεται  ενώπιον μεγάλων 
προκλήσεων και αντι-
κρουόμενων θέσεων 

από τους κοινωνικούς εταίρους. Όριο 
αφυπηρέτησης, ύψος εισφορών, αλλά 
και το πέναλτι του 12% είναι μερικά από 
τα μεγάλα ζητήματα όπου θα κληθεί να 
βρει κοινό έδαφος. 

Στόχος αυτής της σημαντικής μεταρ-
ρύθμισης είναι η διασφάλιση επαρκούς 
σύνταξης και η βιωσιμότητα του Ταμείου 
των Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Μιλώντας 
στις «Τομές στα Γεγονότα» (23/3/2023), 
ο Υπουργός Εργασίας, Γιάννος Πανα-
γιώτου, ανέφερε ότι, «το ζητούμενο είναι, 
μέσα από τη μεταρρύθμιση, οι συντάξεις 
που καταβάλλονται, να είναι ικανοποιη-
τικές και επαρκείς, χωρίς να χρειάζονται 
επιπρόσθετη υποστήριξη, εκτός από τις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες στοχευμένα 
χρειάζεται το κράτος μέσα από την κοι-
νωνική του πολιτική να δράσει». Στην 
Κύπρο, το όριο αφυπηρέτησης είναι στα 
65 έτη, υπάρχουν ωστόσο εργαζόμενοι 
που αφυπηρετούν στο 63ο έτος και τους 
περικόπτεται 12% από τις συντάξεις. Η 
χαμηλότερη σύνταξη αυτήν τη στιγμή εί-
ναι στα 380 ευρώ, η βασική στα 445, ενώ 
ανώτατο όριο σύνταξης είναι τα €2.400 
και απαιτούνται 33 χρόνια συνεισφοράς 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

Θ’ αυξηθεί το όριο 
συνταξιοδότησης;

Η Κυβέρνηση δεν προτίθεται,  πά-
ντως, ν› αυξήσει το όριο αφυπηρέτη-
σης, ούτε τις εισφορές. Σύμφωνα με τον 

Υπουργό Εργασίας, «δεν είναι πρόθεση 
η αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης, 
δεν είναι πρόθεση ούτε η αύξηση των 
εισφορών προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων». Το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, όπως είπε, θα πρέπει να 
είναι βιώσιμο για να μπορεί να λειτουρ-
γήσει για άλλα 60 χρόνια. Εκείνο που 
αποτελεί προτεραιότητα της Κυβέρνησης, 
όπως δήλωσε ο κ. Παναγιώτου, είναι 
η μεγέθυνση της παραγωγικής βάσης 
της χώρας.

Άδικο μέτρο 
Οι συντεχνίες και οι ενώσεις συντα-

ξιούχων πνέουν μένεα κατά του πέναλτι 
του 12% στις πρόωρες συντάξεις, καθώς 
θεωρούν πως το μέτρο είναι τιμωρητικό. 
Όπως υποστηρίζει η Γενική Γραμματέας 
της ΠΕΟ, Σωτηρούλα Χαραλάμπους, 
«αυτό το μέτρο είναι ισοπεδωτικό, τι-
μωρητικό που δημιουργεί κοινωνικά 
προβλήματα». 

Τόνισε την ανάγκη να βρεθούν λύσεις 
από τους κοινωνικούς εταίρους, που να 
μην αδικούν εργαζόμενους με πολυε-
τείς εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. Στο ίδιο μήκος κύματος 
και ο Γενικός Γραμματέας της ΕΚΥΣΥ, 
Κώστας Σκαρπάρης, ο οποίος ανέφερε 
ότι ζητούν την κατάργηση του μέτρου για 
συγκεκριμένους εργαζομένους και όχι 
για όλους. «Λέμε για άτομα που εργά-
στηκαν και συνεισέφεραν πάρα πολλά 
χρόνια εισφορές στο Ταμείο Κοινωνι-
κών  Ασφαλίσεων, πέρα από 33 χρόνια». 
Υπάρχουν περιπτώσεις, υποστηρίζει, που 
βάζουν εισφορές ακόμα και πάνω από 
45 χρόνια, λέγοντας πως είναι άδικο το 
συγκεκριμένο μετρό και θα πρέπει σύ-
ντομα η Κυβέρνηση να το λάβει υπόψη 
και να διορθώσει αυτήν την αδικία.

Μονόδρομος 
Οι εργοδότες υποστηρίζουν πως η 

αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης είναι ο 
μόνος δρόμος για ένα βιώσιμο συνταξιο-
δοτικό σύστημα. Σύμφωνα με τον Γενικό 
Διευθυντή της ΟΕΒ, Μιχάλη Αντωνίου, 

είτε θ’ αυξηθούν οι εισφορές είτε θα μει-
ωθούν τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα 
ή θ’ αυξηθεί η ηλικία της συνταξιοδό-
τησης. Τα πρώτα δύο δεν είναι σοφές 
επιλογές, καθώς είναι πολύ δύσκολο 
να γίνουν, δεδομένων των προβλημά-
των της οικονομίας και των διαφόρων 
επιβαρύνσεων των επιχειρήσεων και 
των εργαζομένων. Επομένως, πιστεύει 
πως η προσφερόμενη επιλογή είναι η 
σταδιακή αύξηση της ηλικίας συντα-
ξιοδότησης. Πρόσθεσε, επίσης, πως η 
κυπριακή νομοθεσία έχει πρόνοιες, οι 
οποίες εισήχθησαν το 2009, σύμφωνα με 
τις οποίες  κάθε πέντε χρόνια πρέπει ν’ 
αξιολογείται η αύξηση του προσδόκιμου 
ζωής. Σύμφωνα με τον κ. Αντωνίου, «θα 
πρέπει να προχωρούμε με θαρραλέες 
αποφάσεις, που περιλαμβάνουν και 
το ενδεχόμενο αύξησης κατά 6 μήνες 
κάθε πέντε χρόνια της ηλικίας συντα-
ξιοδοτήσεως. Δεν υπάρχουν μαγικές ή 
εύκολες λύσεις». 

8 δις οφειλές στο ΤΚΑ
Την ώρα όμως που θα τεθούν όλα 

τα ζητήματα στο τραπέζι, μεταξύ άλλων 
και η βιωσιμότητα, δεν πρέπει να παρα-
γνωρίζεται ότι το κράτος οφείλει 8 δις 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
Όπως ανέφερε χαρακτηριστικά η Γενική 
Γραμματέας της ΠΕΟ, «μία λύση για 
να έχει περισσότερα έσοδα το Ταμείο, 
είναι το κράτος, που σήμερα δανείζεται 
από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
με μηδενικό επιτόκιο, να του επιβληθεί 
ένα ποσοστό επιτοκίου, την ώρα μάλιστα 
που οι αυξήσεις των επιτοκίων είναι 
συνεχείς».

Μνημονιακό μέτρο
Υπενθυμίζεται ότι η επιβολή της 

αναλογιστικής μείωσης του 12% είχε 
συμφωνηθεί το 2012, κατόπιν απόφασης 
της Τρόικας, η οποία έγινε αποδεκτή 
από τους κοινωνικούς εταίρους στη 
βάση αναλογιστικής μελέτης. Η βασική 
παράμετρος καθορίζει ως έτος συντα-
ξιοδότησης το 65ο. Αν όμως κάποιος 
θέλει να αφυπηρετήσει πρόωρα, δηλαδή 
στο 63ο, του δίδεται μεν το δικαίωμα, 
πλην, όμως, του επιβάλλεται περικοπή 
της τάξης του 12%. Τέλος του 2023 θα 
ολοκληρωθεί η επαναξιολόγηση των 
δεδομένων του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στη βάση της επέκτασης 
του προσδόκιμου ζωής, ώστε, εάν τα 
δεδομένα το επιβάλλουν, να επεκταθεί 
το όριο συντάξιμης ηλικίας στο 67ο έτος.

26.03.2023

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ ΚΟΑΠ
ΥΠΟΒΟΛΗ ΤΗΣ ΕΝΙΑΙΑΣ ΑΙΤΗΣΗΣ ΕΚΤΑΡΙΚΩΝ

ΕΠΙΔΟΤΗΣΕΩΝ ΓΙΑΤΟ ΕΤΟΣ 2023
Ο ΚΟΑΠ ανακοινώνει την έναρξη της νέας περιόδου υποβολής της Ενιαίας Αίτησης Εκταρικών Επιδοτήσεων 2023 (ΕΑΕΕ2023) ως ακολούθως:

Υποβολή Ενιαίας Αίτησης Εκταρικών Επιδοτήσεων 20/03/2023 - 10/04/2023

Υποβολή Ενιαίας Αίτησης Εκταρικών Επιδοτήσεων με ποινή 11/04/2023 - 05/05/2023

Τελευταία ημερομηνία τροποποιήσεων στις αιτήσεις 20/10/2023*

*Με περιορισμούς που προνοούνται στους Κανονισμούς που διέπουν την ΕΑΕΕ.

Η Υποβολή της Ενιαίας Αίτησης Εκταρικών Επιδοτήσεων γίνεται ηλε-
κτρονικά μέσω του συστήματος ηλεκτρονικής υποβολής αιτήσεων 
(Σύστημα EAS) στην ηλεκτρονική διεύθυνση www.eas.capo.gov.cy.
Η Ενιαία Αίτηση Εκταρικών Επιδοτήσεων 2023 περιλαμβάνει τις ακό-
λουθες Παρεμβάσεις:

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΑΜΕΣΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ
• Α.Π. 1 - Βασική Εισοδηματική Στήριξη για τη Βιωσιμότητα
• Α.Π. 5 - Αναδιανεμητική Ενίσχυση
• Α.Π. 4 - Συμπληρωματική Ενίσχυση για Νέους Γεωργούς
• Α.Π. 2.2 - Συνδεδεμένη Ενίσχυση για τα Εσπεριδοειδή
• Α.Π. 3.1 - Οικολογικό Πρόγραμμα για βελτίωση της οργανικής 
ουσίας και ποιότητας του εδάφους και ορθολογική
διαχείριση των θρεπτικών συστατικών

Α.Π. 3.1Α - Καλλιεργητικές φροντίδες στην καλλιέργεια της μπανάνας
Α.Π. 3.1Β - Θρυμματισμός κλαδεμάτων και εφαρμογή των 
 φυτικών υπολλειμάτων στο έδαφος (δενδρώδεις και αμπέλια)
Α.Π. 3.1Γ - Αξιοποίηση κομπόστας σε μόνιμες και ετήσιες
 καλλιέργειες
Α.Π. 3.1Δ - Φιλικές γεωργικές πρακτικές στην καλλιέργεια
 της χαρουπιάς
Α.Π. 3.1Ε - Χρήση πιστοποιημένου σπόρου στις καλλιέργειες
 σιταριού και κριθαριού σε συνδυασμό με τη χρήση λάσπης 
 ή λιπασμάτων βραδείας αποδέσμευσης ή Βιολογικής Γεωργίας

Ε1 Χρήση Πιστοποιημένου Σπόρου και Λάσπης
Ε2 Χρήση Πιστοποιημένου Σπόρου και λιπασμάτων βραδείας 
αποδέσμευσης
Ε3 Χρήση Πιστοποιημένου Σπόρου στη Βιολογική Γεωργία
Ε4 Εξαίρεση Πρώτου έτους – Χρήση Συμβατικών Λιπασμάτων 
μετά από χημική ανάλυση εδάφους 

Α.Π. 3.2 - Οικολογικό Πρόγραμμα για μείωση της επιβάρυνσης των 
 εδαφών και των υδάτων από χημικά σκευάσματα
 φυτοπροστασίας

Α.Π. 3.2Α - Εφαρμογή ηλιοαπολύμανσης σε ανοικτές
 καλλιέργειες και θερμοκηπίου
Α.Π. 3.2Β - Χρήση ανθεκτικών ποικιλιών πατάτας, σε νηματώδεις
Α.Π. 3.2Γ & Δ - Αποκλεισμός της χρήσης ζιζανιοκτόνων σε 
 συστηματικές φυτείες και διάσπαρτα δέντρα

• Συστηματικές Φυτείες Δενδρωδών Καλλιεργειών 
• Συστηματικές Φυτείες Καλλιεργειών παραδοσιακού τοπίου 
• Αρωματικά – φαρμακευτικά φυτά 
• Αμπελώνες οινοπαραγωγής

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΜΕ ΒΑΣΗ ΤΗΝ ΕΚΤΑΣΗ 
• Α.Α. 1.1 - Στοχευμένες αγροπεριβαλλοντικές δράσεις στα 
εσπεριδοειδή και την πατάτα

Α.Α. 1.1Α - Στοχευμένες αγροπεριβαλλοντικές δράσεις στην
καλλιέργεια της πατάτας
Α.Α. 1.1Β - Στοχευμένες αγροπεριβαλλοντικές δράσεις στην
καλλιέργεια των εσπεριδοειδών

Α.Α. 1.2 - Συστήματα εναλλαγής καλλιεργειών
Α.Α. 1.2Α - Εναλλαγή καλλιεργειών στην καλλιέργεια της πατάτας
Α.Α. 1.2Β - Εφαρμογή εξαετούς προγράμματος αμειψισποράς 
στα σιτηρά

Α.Α. 1.3 - Προστασία της βιοποικιλότητας
Α.Α. 1.3Α - Διατήρηση στοιχείων του τοπίου / νησίδες
βιοποικιλότητας με μελισσοκομικά φυτά 
Α.Α. 1.3Β - Διαχείριση μελισσοσμηνών με σκοπό τη 
διατήρηση αρμονικής συνύπαρξης με εντομοφάγα πτηνά
Α.Α. 1.3Γ - Συντήρηση ή διατήρηση ξερολιθιών εντός 
αγροτεμαχίων
Α.Α. 1.3Δ - Πυροπροστατευτικοί χειρισμοί σε παραδασόβιες
περιοχές και οικιστικές ζώνες

Α.Α. 1.4 - Βιολογική Γεωργία και Κτηνοτροφία
Α.Α. 1.4Α - Φυτική Παραγωγή
Α.Α. 1.4Γ - Μελισσοκομία

• Α.Α. 1.8 - Διατήρηση αμπελώνων
Α.Α. 1.8Α - Διατήρηση και βιώσιμη χρήση γηγενών ποικιλιών
οινοπαραγωγής της Κύπρου
Α.Α. 1.8Β - Διατήρηση Παλαιών Αμπελώνων Οινοπαραγωγής
με Γηγενείς Ποικιλίες της Κύπρου για Σκοπούς Διαιώνισης 
του Ντόπιου Γενετικού Κεφαλαίου και Διατήρησης της
Βιοποικιλότητας

• Α.Α. 2 - Ενισχύσεις στις ορεινές περιοχές και άλλες περιοχές με 
ειδικούς και φυσικούς περιορισμούς
• Α.Α. 3 - Ενισχύσεις σε περιοχές με υποχρεωτικούς περιορισμούς 
(Natura 2000)

Α.Α. 3Δ1 - Ασυγκόμιστη παραγωγή
Α.Α. 3Δ2 - Διαχείριση βοσκοτόπων

Παρέχεται η δυνατότητα σε ιδιοκτήτες τεμαχίων, που δεν είναι αιτητές του 
ΚΟΑΠ, να αποτρέψουν την επιδότηση τεμαχίων τους σε άλλο πρόσωπο 
χωρίς τη συγκατάθεσή τους, μέσω συγκεκριμένης διαδικασίας, που για την 
ενεργοποίησή της, θα πρέπει όσοι επιθυμούν να απευθυνθούν στον ΚΟΑΠ.

Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να επισκεφθείτε την ιστοσελί-
δα του Οργανισμού www.capo.gov.cy ή να αποταθείτε στο Κέντρο 
Εξυπηρέτησης του Αγρότη στο 77771999.
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ΠΑΦΟΣ Ανθυπολοχαγού Γεώργιου Μ. Σάββα 28, 8047 Πάφος, Τηλ.: 26 822 651, Φαξ: 26 822 650 ΚΕΝΤΡΙΚΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΚΟΑΠ
ΛΑΡΝΑΚΑ Ακροπόλεως 18, 7103 Αραδίππου, Τηλ.: 24 824 320, Φαξ: 24 824 321 Μιχαήλ Κουτσόφτα 20, 2000 Λευκωσία
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 1ης Απριλίου 248, 5280 Παραλίμνι, Αμμόχωστος, Τηλ.: 23 811 920, Φαξ: 23 811921 Τηλ.: 22 557 777, Φαξ: 22 557 755
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Παρά τις διαδοχικές 
κρίσεις των τελευταί-
ων χρόνων, η αγορά 
ακινήτων αποδει-

κνύεται γι’ ακόμη μια φορά 
ιδιαίτερα ανθεκτική στις αντιξο-
ότητες. Κατά γενικήν ομολογίαν, 
κάποιες συγκυρίες ευνοούν 
περισσότερο τις επενδύσεις στον 
τομέα των ακινήτων.

Στο Ηνωμένο Βασίλειο 
ειδικά, οι αξίες των εμπορικών 
ακινήτων κατά το 2022 επη-
ρεάστηκαν σημαντικά από την 
αύξηση των επιτοκίων και την 
εντεινόμενη πολιτική αστάθεια. 
Υπενθυμίζεται ότι στη χώρα 
προηγήθηκαν διαδοχικές 
κρίσεις,  όπως το Brexit και μια 
περίοδος εφτά χρόνων με πολι-
τικές αναταραχές, στη διάρκεια 
της οποίας η χώρα άλλαξε πέντε 
πρωθυπουργούς. Εν μέσω ανα-
ταράξεων η αγορά ακινήτων του 
Ηνωμένου Βασιλείου συνέχισε 
ωστόσο να προσελκύει κεφά-
λαια απ’ όλον τον κόσμο. 

Τη δεδομένη χρονική στιγμή, 
πάντως, διανοίγεται ένα παράθυ-
ρο ευκαιρίας για επενδύσεις σε 
εμπορικά και οικιστικά ακίνητα 

σε ιδιαίτερα ελκυστικές τιμές, 
λόγω της αυστηρής πολιτικής 
της Τράπεζας της Αγγλίας με την 
αύξηση επιτοκίων και τις έντονες 
πληθωριστικές πιέσεις, που θα 
συνεχίσουν να επηρεάζουν τη 
ζήτηση και να πιέζουν τις τιμές 
προς τα κάτω. Δημιουργούνται, 
δηλαδή, οι κατάλληλες συνθήκες 
για να κάνουν την κίνησή τους 
όσοι ψάχνουν επενδύσεις σε 
ακίνητα σε καλές τοποθεσίες στη 
βρετανική πρωτεύουσα.

Αξίζει να σημειωθεί ότι οι 
τιμές των κατοικιών στο Λονδίνο 
αναμένεται να αυξηθούν από το 
2024. Εκτός Λονδίνου κατά τη 
διάρκεια της πανδημίας οι τιμές 
κατέγραψαν ανοδική πορεία, 
ωστόσο η βασική αγορά παρέ-
μεινε υποτονική. Στο κεντρικό 
Λονδίνο οι τιμές αναμένεται να 
περιοριστούν φέτος -μόλις 2% 
έως 3%- ενώ οι τιμές πέρα   από 
την πρωτεύουσα προβλέπεται 
να μειωθούν κατά 5%-8%. Είναι 
σημαντικό να αναδειχθεί πά-
ντως ότι πρόκειται για βραχύβια 
διόρθωση, με όλες τις περιοχές 
να καταγράφουν αύξηση των 
τιμών από το 2024 και μετά.

Οι εν δυνάμει επενδυτές θα 
πρέπει να έχουν υπόψη ότι είναι 
πολύ δύσκολο να αποκτήσεις 
ακίνητα στο κατώτατο σημείο 
του κύκλου της αγοράς. Με 
δεδομένο ότι οι αξίες προβλέπε-
ται να αυξηθούν κατά 13,5% στο 
κεντρικό Λονδίνο τα επόμενα 
πέντε χρόνια, οι έξυπνοι επεν-
δυτές θα πρέπει να κινηθούν 
με ταχύτητα σε αυτό το χρονικό 

σημείο για την αγορά ακινήτων.
Είναι σημαντικό οι ενδιαφερό-

μενοι αγοραστές να προσμετρή-
σουν το γεγονός ότι οι επενδύσεις 
σε ακίνητα αποφέρουν και εισο-
δήματα και αύξηση κεφαλαίου. 
Ειδικότερα, τη δεδομένη χρονική 
στιγμή τα οικιστικά ακίνητα στο 
Λονδίνο αποφέρουν καθαρό 
εισόδημα από ενοίκια 3,5% έως 
4,5%, ενώ τα εμπορικά ακίνητα στο 
Λονδίνο έχουν ετήσια απόδοση 
από 4,5% έως 6%. Εκτός Λονδίνου, 
οι αποδόσεις εμπορικών ακινήτων 
είναι ακόμη υψηλότερες, από 6% 
έως 9%. Σημειώνεται, ωστόσο, ότι 
η αξία των οικιστικών ακινήτων 
αναμένεται να αυξηθεί, ενώ των 
εμπορικών ακινήτων αναμένεται 
βραχυπρόθεσμα και μεσοπρό-
θεσμα να παραμείνει σταθερή. 
Πρόσθετα, οι επενδυτές θα πρέπει 
να λάβουν υπόψη ότι η αγορά ενός 
διαμερίσματος σε καλή τοποθεσία 
στο κέντρο του Λονδίνου μπορεί 
να κοστίσει £600.000, αλλά το 
κόστος ενός εμπορικού ακινήτου 
με καλές προοπτικές ανάπτυξης 
είναι πιθανό να ξεπεράσει το 
£1.500.000.

Οι ειδικοί της Consulco 
καθοδηγούν τους εν δυνάμει 
επενδυτές για το πού και πότε 
είναι η κατάλληλη στιγμή να 
επενδύσουν τα χρήματά τους. 
Γενικότερα πάντως οι επενδυτές 
θα πρέπει να αποφεύγουν να 
βάζουν όλα τα αβγά τους σε ένα 
καλάθι και είναι προτιμότερο 
να εξετάζουν τα πλεονεκτήμα-
τα πολλών και διαφορετικών 
επιλογών. 

Τώρα είναι η ώρα για επενδύσεις 
σε ακίνητα στο Ηνωμένο Βασίλειο

ΜΑΡΙΟΣ ΧΑΤΖΗΡΟΥΣΟΣ, Διευθύνων 
Σύμβουλος Consulco 

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ 
kalyfommatoue@dias-
medias.com

Πρόθεση της 
Κυβέρνησης είναι 

να μην αυξήσει το όριο 
συνταξιοδότησης 
και τις εισφορές

Το όριο που κυριαρχεί στην 
Ευρώπη είναι τα 65 έτη, με 
προοπτική αύξησης στα 67. 
Η ηλικία συνταξιοδότησης 

συνδέεται με το προσδόκιμο ζωής 
και τη γήρανση του πληθυσμού, ενώ 
στις περισσότερες χώρες-μέλη της 
Ε.Ε. ισχύουν διαφορετικές ηλικίες 
μεταξύ ανδρών και γυναικών. Στη 
Σλοβενία, μπορεί κανείς να συντα-
ξιοδοτηθεί στην ηλικία των 59 ετών 
και τριών μηνών. Στην Αυστρία, οι 

γυναίκες έχουν δικαίωμα σύνταξης 
στα 60, πέντε χρόνια πιο νωρίς από 
τους άνδρες. Στη Γαλλία το όριο συ-
ντάξιμης ηλικίας είναι τα 62 και η 
κυβέρνηση επιδιώκει την αύξηση  
στα 64 έτη, με τον λαό να δίνει μάχη 
για ανατροπή των σχεδιασμών της. 
Στη Βουλγαρία είναι τα 64 έτη + 4 
μήνες για τους άνδρες και για τις 
γυναίκες τα 61 έτη + 4 μήνες. Στην 
Εσθονία το 63ο έτος και σταδιακή 
αύξηση στα 65 έως το 2023.Στη 

Λιθουανία τα 63,2 έτη για τους άν-
δρες και τα 61,4 έτη για γυναίκες, 
με σταδιακή αύξηση στα 65 έτη έως 
το 2026. Κύπρος, Σουηδία, Βέλγιο, 
Ισπανία και Δανία, είναι  στα 65 έτη, 
ενώ στη Γερμανία είναι στα 65 και 
11 μήνες. Η Ισπανία και η Γερμανία 
σχεδιάζουν, μάλιστα, τη σταδιακή 
αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης 
στα 67 έτη - με την αρχή να γίνεται 
από το 2027 για την Ισπανία και το 
2029 για τη Γερμανία.

Τι γίνεται στην Ευρώπη;
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Η ΑΠΑΙΤΟΎΜΕΝΗ ΕΠΑΓΡΎ-
ΠΝΗΣΗ ΚΑΙ Ο «ΓΟΡΔΙΟΣ 
ΔΕΣΜΟΣ» ΤΩΝ ΎΨΗΛΩΝ ΠΟ-
ΣΟΣΤΩΝ ΠΛΗΘΩΡΙΣΜΟΎ, ΤΗΣ 
ΑΝΑΤΑΡΑΧΗΣ ΤΟΎ ΧΡΗΜΑΤΟ-
ΠΙΣΤΩΤΙΚΟΎ ΣΎΣΤΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ 
ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΕΠΙΒΡΑ-
ΔΎΝΣΗΣ 

Περίπλοκες εξισώσεις

Ο
ι εθνικές οικονο-
μίες καλούνται να 
λειτουργήσουν σε 
ένα δύσκολο οικο-
νομικό και πολι-
τικό περιβάλλον. 
Πέραν των πολι-

τικών αντιπαραθέσεων και των γεω-
στρατηγικών συγκρούσεων, τα υψηλά 
ποσοστά πληθωρισμού, η αναταραχή 
στο χρηματοπιστωτικό σύστημα και τα 
σημάδια της οικονομικής επιβράδυν-
σης συνθέτουν ένα πολύπλοκο παζλ.

Οι κεντρικές τράπεζες έχουν να δι-
αχειριστούν αντικρουόμενα ζητήματα, 
αναζητώντας το ύψος του επιτοκίου που 
θ’ αποτελέσει το ισοζύγιο μεταξύ του 
περιορισμού του πληθωρισμού, της 
διατήρησης της χρηματοπιστωτικής 
σταθερότητας και των θετικών ρυθμών 
ανάπτυξης της παγκόσμιας οικονομίας.

Η αύξηση των επιτοκίων ήταν κάτι 
που αναμενόταν, αυτό που ενδεχομέ-
νως να ξάφνιασε είναι η επιθετικότη-
τα και η ένταση με την οποία ήρθε η 
συγκεκριμένη αύξηση. Πληθωρισμός 
και επιτόκια έχουν αντίθετες πορείες 
στην οικονομική θεωρία, όμως οικο-
νομίες και κοινωνία θα πρέπει για κά-
ποιο διάστημα, ίσως μέχρι το τέλος της 

τρέχουσας περιόδου, να διαχειριστούν 
ένα περιβάλλον υψηλών επιτοκίων σε 
συνδυασμό με αυξημένο κόστος ζωής 
και δανειοδότησης.

Παρά τις μειώσεις στα προϊόντα που 
αφορούν τον τομέα της ενέργειας και 
την αύξηση των επιτοκίων, η ακρίβεια 
παραμένει και μπορούν να δοθούν δι-
άφορες ερμηνείες στο φαινόμενο. Τα 
ποσοστά πληθωρισμού φαίνεται να 
μειώνονται σε σχέση με πέρσι, όμως 
αυτό ήταν αναμενόμενο, εφόσον η βάση 
σύγκρισης είναι πολύ υψηλή αν κά-
ποιος αναλογιστεί την κατάσταση με 
την έναρξη της επέμβασης της Ρωσίας 
στην Ουκρανία και την εκτίναξη  των 
τιμών διεθνώς.

Ο πληθωρισμός φαίνεται πλέον να 
κινείται οριζόντια και να επηρεάζει 
όλους τους τομείς της οικονομίας. Αυτό 
φαίνεται από τη διατήρηση του δομι-
κού πληθωρισμού σε υψηλά επίπεδα, 
δηλαδή αφού αφαιρεθεί ο αντίκτυπος 
από την αύξηση των τιμών επεξεργα-
σμένων τροφίμων και καυσίμων. Όσο 
οι πληθωριστικές τάσεις μπαίνουν πιο 
βαθιά στην οικονομία, αντιμετωπίζονται 
δυσκολότερα.

Επιπλέον, σημειώνεται ότι οι τιμές 
των τροφίμων παραμένουν σε υψηλά 

επίπεδα λόγω των προκλήσεων στην 
προσφορά αλλά και των δομικών προ-
βλημάτων που αντιμετωπίζει η αγορά. 
Η σημαντική μείωση των εξαγωγών 
δημητριακών από την Ουκρανία έχει 
επηρεάσει σημαντικά την αγορά, ενώ 
στα θετικά καταγράφεται το σταδιακό 
άνοιγμα της κινεζικής οικονομίας μετά 
τα περιοριστικά μέτρα για τον  κορωνο-
ϊό. Φυσικά, θα πρέπει να τονιστεί ότι η 
ζήτηση και η κατανάλωση παραμένουν 
σε υψηλά επίπεδα, κάτι που διατηρεί 
και τις τιμές.

Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
συμπεραίνουμε ότι  η αύξηση των 
επιτοκίων δεν επιφέρει τη μείωση του 
πληθωρισμού με την ταχύτητα που θα 
αναμενόταν. Την ίδια στιγμή η αύξηση 
των επιτοκίων προκαλεί αναταραχή στον 
χρηματοπιστωτικό τομέα και τις χρημα-
ταγορές. Ομόλογα σταθερού επιτοκίου 
χάνουν από την τρέχουσα αξία τους, 
ενώ τα χρηματιστήρια παρουσιάζουν 
σημαντική μεταβλητότητα. Τραπεζικά 
ιδρύματα καλούνται να διαχειριστούν 
τις απομειώσεις των επενδυτικών και 
δανειακών τους χαρτοφυλακίων από 
την απότομη αύξηση των επιτοκίων.

Υπενθυμίζεται ότι οι κεντρικές τράπε-
ζες, σε μια προσπάθεια ν’ αντιμετωπίσουν 
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Ηολοένα αυξανόμενη τάση και 
απαίτηση για υπεύθυνη και 
ορθολογική λειτουργία από 
πλευράς επιχειρήσεων και 

οργανισμών, ώστε να ανταποκρίνονται 
στους στόχους και τα κριτήρια ESG 
(Environmental, Social, Governance), 
αγγίζει πλέον κάθε τομέα δραστηριο-
ποίησής τους. Η ΕΕ έχει ήδη εκπονήσει 
δομημένη στρατηγική προς αυτήν την 
κατεύθυνση, στο πλαίσιο της οποίας επεν-
δύει περίπου 350 δισεκατομμύρια ευρώ 
περισσότερα τον χρόνο μέχρι το 2030, 
για να ικανοποιήσει τους στόχους ESG. 

Μεγάλοι οργανισμοί, φορείς και εται-
ρείες αναζητούν τους κατάλληλους τρό-
πους διαμόρφωσης των επιχειρησιακών 
μοντέλων λειτουργίας τους, έτσι ώστε 
αφενός να διασφαλίζουν τον σεβασμό 
προς το περιβάλλον, την κοινωνία και 
τις διαφανείς διαδικασίες και αφετέρου 
να εξασφαλίζουν την οικονομική τους 
βιωσιμότητα και να αυξάνουν το περι-
θώριο κέρδους τους. 

Η άνοδος των τιμών στα καύσιμα και η 
ενεργειακή κρίση, που γιγαντώθηκε μετά 
την έναρξη του πολέμου στην Ουκρανία 
πριν από ένα χρόνο, έδωσαν περαιτέρω 
ώθηση στις επιχειρήσεις, να αναζητήσουν 
λύσεις μείωσης του κόστους λειτουργίας 
των επιχειρήσεων και σε ό,τι αφορά τη δι-
αχείριση του στόλου εταιρικών οχημάτων. 
Υιοθετώντας λύσεις που βασίζονται στην 
τεχνολογία, οι επιχειρήσεις αυξάνουν τον 
βαθμό ικανοποίησης των πελατών τους 
από τις παρεχόμενες υπηρεσίες, διασφα-
λίζουν την ευημερία των οδηγών τους, την 
αναβάθμιση στον κώδικα δεοντολογίας 
και λειτουργίας τους αλλά και τη μείωση 
στο οικολογικό τους αποτύπωμα, εξοικο-
νομώντας με τον τρόπο αυτό, χρόνο και 
χρήμα. Δεν είναι λίγοι, ωστόσο, αυτοί οι 
οποίοι ενώ έχουν τη διάθεση να κάνουν 
αλλαγές, εντούτοις δεν ξέρουν από που 
πρέπει να ξεκινήσουν και πώς να κινηθούν 
προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Η ραγδαία ανάπτυξη της τεχνολογίας 
τα τελευταία χρόνια προσφέρει πολύτιμες 

λύσεις στον τομέα, ο οποίος διεθνώς έχει 
επικρατήσει ως Fleet Management. Το 
Διαδίκτυο των πραγμάτων λύνει τα χέρια 
σε κάθε επιχείρηση, οργανισμό ή φορέα, 
ο οποίος επιθυμεί να αξιοποιήσει τις 
παρεχόμενες εφαρμογές και να εναρ-
μονιστεί με τις σύγχρονες απαιτήσεις. 

Στην κυπριακή αγορά κυκλοφορούν 
αντίστοιχες λύσεις όπως το IoT Fleet 
Control της NEDECO Electronics Ltd. 
Μέσω μιας εύκολης στη χρήση πλατ-
φόρμας, η κάθε εταιρεία μπορεί να έχει 
πρόσβαση σε στατιστικά στοιχεία που 

πηγάζουν μέσα από τη λειτουργία και 
τη διαχείριση του εταιρικού στόλου οχη-
μάτων της, έτσι ώστε σε πραγματικό χρόνο 
να έχει την ευχέρεια να λαμβάνει απο-
φάσεις για βελτιωτικές κινήσεις. Μέσω 
της εφαρμογής αισθητήρων στα οχήματα, 
μπορεί να αναβαθμιστεί η ασφάλειά τους 
αλλά και των οδηγών. Μπορεί επίσης να 
ελεγχθεί η υπερβολική ταχύτητα, στοιχείο 
που μειώνει τις πιθανότητες ατυχημάτων 
και παραβίασης του κώδικα οδικής κυ-
κλοφορίας. Η χρήση μαγνητικών ετικετών 
(magnetic tags) επιτρέπει την αυτόματη 

αναγνώριση και ταυτοποίηση οδηγού 
με όχημα. Μέσω της εφαρμογής GPS, 
η κάθε εταιρεία μπορεί να έχει εικόνα 
σε πραγματικό χρόνο, όλο το εικοσιτε-
τράωρο, για την τοποθεσία στην οποία 
βρίσκονται τα οχήματά της, ενώ μπορεί να 
εξάγει αναλύσεις και μετρήσιμα στοιχεία 
για κάθε οδηγό και κάθε όχημα. Παράλ-
ληλα, ελέγχεται σε πραγματικό χρόνο η 
κατανάλωση καυσίμων, τα χιλιόμετρα που 
διανύονται όπως και ο χρόνος οδήγησης, 
αποτρέποντας την κατάχρηση καυσίμων. 
Με τον τρόπο αυτό, κάθε εταιρεία μπο-
ρεί να διαμορφώσει τα πλέον αποδοτικά 
δρομολόγια, τόσο σε ό,τι αφορά τη μείωση 
εκπομπής ρύπων όσο και σε ό,τι αφορά 
το κόστος σε καύσιμα και χρόνο ανά πε-
ρίπτωση. Η πρόσβαση στα στοιχεία αυτά 
γίνεται εύκολα μέσω έξυπνων συσκευών 
ή ηλεκτρονικών υπολογιστών, ανεξάρτητα 
από τον χώρο όπου βρίσκεται ο χρήστης, 
ενώ ειδοποιήσεις και προειδοποιητικά 
μηνύματα μπορούν να αποστέλλονται 
ακόμα και σε κινητά τηλέφωνα, σε ει-

δική εφαρμογή-πλατφόρμα ή και στο 
ηλεκτρονικό ταχυδρομείο του χρήστη.

Σε δηλώσεις του ο Διευθύνων Σύμ-
βουλος της NEDECO Electronics Ltd, κ. 
Λουκιανός Ράφτης, στάθηκε ιδιαίτερα στη 
σημασία της ευαισθητοποίησης όλων 
των φορέων, ενώ έστειλε το μήνυμα 
πως «η αποτελεσματική διαχείριση του 
στόλου οχημάτων από κάθε επιχείρηση 
έχει πολλαπλά και αλυσιδωτά οφέλη». 
Σύμφωνα με τον κ. Ράφτη, «η παροχή 
λύσεων στην κυπριακή αγορά με έμφαση 
στην αξιοποίηση τεχνολογιών αιχμής 
προς όφελος του περιβάλλοντος, της 
κοινωνίας και της βιωσιμότητας των 
επιχειρήσεων, βρίσκεται διαχρονικά 
ψηλά στις προτεραιότητες της NEDECO».

Οι εξελίξεις στον τομέα της διαχείρι-
σης εταιρικού στόλου οχημάτων είναι 
συνεχείς και οι προοπτικές για τη συγκε-
κριμένη αγορά διεθνώς είναι τεράστιες, 
ενώ αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι 
παρατηρείται ετήσια αύξηση της τάξης 
του 15,5% τα τελευταία χρόνια.

Η διαχείριση στόλου εταιρικών οχημάτων στην εποχή των στόχων ESG 

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ* 
anastasis.yiasemi-
des@kpmg.com.cy

από τα ζητήματα που έχουν να διαχει-
ριστούν κεντρικές τράπεζες και κυβερ-
νήσεις είναι η διατήρηση των θετικών 
ρυθμών ανάπτυξης σε περιβάλλον υψη-
λών επιτοκίων. Τα τελευταία στατιστικά 
στοιχεία καταδεικνύουν επιβράδυνση 
στην παγκόσμια οικονομία, αλλά όχι 
ύφεση. Ενδεχομένως να μην έχει ακόμη 
καταγραφεί ο πλήρης αντίκτυπος των 
συνεχόμενων αυξήσεων των επιτοκίων 
στην οικονομία,  αλλά οι οικονομολόγοι 
των κεντρικών τραπεζών θεωρούν την 
κατάσταση διαχειρίσιμη.

Θα πρέπει να τονιστεί ότι η αύξη-
ση του κόστους δανεισμού οδηγεί σε 
αναβολή επιχειρηματικών και επενδυ-
τικών δραστηριοτήτων, με αποτέλεσμα 
να παρουσιάζεται επιβράδυνση στην 
οικονομική δραστηριότητα. Η σύσφιγ-
ξη της νομισματικής πολιτικής έχει ως 
στόχο τη μείωση της ρευστότητας στην 
αγορά, τον περιορισμό της ζήτησης και 
των πληθωριστικών πιέσεων.

Πρόσθετα, σημαντικό είναι το επιπλέον 
κόστος για τους δανειολήπτες, οι οποίοι 
καλούνται να πληρώσουν αυξημένες 
δόσεις την ώρα που βλέπουν την αγο-
ραστική δύναμη των εισοδημάτων τους 
να μειώνεται σημαντικά.

Πέρα από τις προκλήσεις που 
αναφέρθηκαν πιο πάνω και πρέπει 
να τύχουν διαχείρισης, είναι πλέον ξε-
κάθαρο ότι ζούμε μια νέα παγκόσμια 
οικονομική πραγματικότητα, με την Κίνα 
να προσπαθεί να διαδραματίσει σημα-
ντικό ρόλο. Πέρα από την ενίσχυση των 
οικονομικών σχέσεων με τη Ρωσία, η 
διαμεσολάβηση για επαναφορά των 
σχέσεων μεταξύ Σαουδικής Αραβίας 
και Ιράν ενισχύει τη θέση της στην πα-
γκόσμια πολιτική σκηνή. Μπορεί οι 
συγκεκριμένες κινήσεις να έχουν σχέση 
με τα θέματα ενέργειας και ενδεχομένως 
την αποδυνάμωση του δολαρίου, την 
ίδια ώρα, όμως, δίνονται και ισχυρά 
πολιτικά μηνύματα.

Είναι ξεκάθαρο ότι το περιβάλλον στο 
οποίο καλούνται να λειτουργήσουν οι 
οικονομίες, οι κυβερνήσεις, οι εποπτικές 
Αρχές και η κοινωνία έχει ως κύριο 
χαρακτηριστικό τις σημαντικές προκλή-
σεις και τη μεταβλητότητα. Απαιτείται 
συνεχής αξιολόγηση της κατάστασης, 
ώστε εκεί και όπου χρειάζεται να λαμ-
βάνονται οι σωστές αποφάσεις που θα 
αντιμετωπίζουν τα προβλήματα εν τη 
γενέσει τους. 

την κρίση του 2008, προχώρησαν στη 
θέσπιση των προγραμμάτων ποσοτικής 
χαλάρωσης, τα οποία αν και εκ φύσεως 
προσωρινά και έκτακτα, διατηρήθηκαν 
πέραν της δεκαετίας, διαφοροποιήθηκαν 
και ενισχύθηκαν την περίοδο εξάπλωσης 
του κορωνοϊού, όταν υπήρξε αδρανο-
ποίηση των παραγωγικών μονάδων του 
πληθυσμού. Μεγάλο μέρος της ρευστό-
τητας που παραχωρήθηκε τροφοδότησε 
την ενίσχυση των χρηματαγορών και τον 
ίδιο τον πληθωρισμό. Ενδεχομένως, αν 
υπήρχαν πιο στοχευμένες πολιτικές, από 
τη μια να μην υπήρχαν τόσο μεγάλες 
πληθωριστικές πιέσεις, και από την άλλη 
να ήταν πιο διαχειρίσιμη η κατάσταση 
μετά τις αυξήσεις των επιτοκίων.

Οι αναταράξεις στον χρηματοπι-
στωτικό τομέα έφεραν τις άμεσες και 
με εύρος παρεμβάσεις των εποπτικών 
Αρχών και των κυβερνήσεων. Παρά το 
γεγονός ότι μετά την τελευταία χρηματο-
πιστωτική κρίση θεσπίστηκε ένα σχεδόν 
διεθνές αποδεκτό πλαίσιο εξυγίανσης, 
αυτό δεν εφαρμόστηκε. Ενδεχομένως 
οι εποπτικές Αρχές, ούσες  πιο σοφές 
από την προηγούμενη κρίση, έσπευσαν 
να διαφυλάξουν το σύνολο των κατα-
θετών, ώστε να αποτραπεί διάχυση του 
προβλήματος.

Στην περίπτωση της ελβετικής διάσω-
σης, την ώρα που οι μέτοχοι ελάμβαναν 
έστω και μειωμένο αντίτιμο για τις με-
τοχές τους, υπήρξε απόφαση για πλήρη 
απομείωση της αξίας των ομολόγων 
χαμηλής εξασφάλισης, κάτι που οδήγησε 
σε συζητήσεις τόσο εντός Ελβετίας αλλά 
και εκτός, με την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα να προχωρεί στην έκδοση 
ανακοίνωσης, σημειώνοντας ότι, στο 
πλαίσιο εξυγίανσης και διάσωσης τρα-
πεζών, τα πρώτα χρηματοοικονομικά 
μέσα του εκδότη που απομειώνονται 
είναι οι μετοχές.

Παρόλο που διαφαίνεται ότι εξομα-
λύνεται η αναταραχή που υπήρξε στον 
χρηματοπιστωτικό τομέα, απαιτείται 
επαγρύπνηση και συνεχής αξιολόγηση 
των επενδυτικών και δανειακών χαρτο-
φυλακίων. Σημειώνεται ότι υπάρχουν 
πολύπλοκα χρηματοοικονομικά μέσα, 
όπως τα παράγωγα που η αξία τους 
εξαρτάται από πολλούς παράγοντες 
και δείχτες, οπότε θα πρέπει να γίνε-
ται ενδελεχής εξέταση των κινδύνων 
που απορρέουν.

Όπως αναφέρθηκε στην αρχή, ένα 

Παρόλο που διαφαί-
νεται ότι εξομαλύ-
νεται η αναταραχή 
που υπήρξε στον 
χρηματοπιστωτικό 
τομέα, απαιτείται 
επαγρύπνηση και 

συνεχής αξιολόγηση 
των επενδυτικών 

και δανειακών χαρ-
τοφυλακίων

Είναι ξεκάθαρο ότι 
το περιβάλλον στο 
οποίο καλούνται να 
λειτουργήσουν οι 
οικονομίες, οι κυ-
βερνήσεις, οι επο-
πτικές Αρχές και η 
κοινωνία έχει ως 

κύριο χαρακτηριστι-
κό τις σημαντικές 
προκλήσεις και τη 

μεταβλητότητα
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ΑΡΧΟΝΤΙΑ ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ,  
Ελεγκτικές Υπηρεσίες, KPMG Limited 

Α
πό μικρή θυμάμαι να 
με ιντριγκάρει το οικο-
νομικό και κοινωνικό 
περιβάλλον μέσα στο 
οποίο ζούμε και πώς 
αυτό λειτουργεί σε εθνι-
κό και παγκόσμιο επί-

πεδο. Θυμάμαι έντονα την προσπάθειά 
μου να καταφέρω να συσχετίσω γεγονότα 
που συνέβαιναν ανά τον κόσμο και πώς 
αυτά, ενδεχομένως, θα μπορούσαν με-
τέπειτα να επηρεάσουν την κάθε χώρα 
και κατ’ επέκτασιν το κάθε κοινωνικό 
σύνολο σύμφωνα με τα ιδιαίτερα και 
ξεχωριστά χαρακτηριστικά του. Δεν θα 
μπορούσε, λοιπόν, να ικανοποιηθεί δι-
αφορετικά η έμφυτη και έντονη αυτή 
περιέργειά μου, παρά μόνο επιλέγοντας 
ως επαγγελματικό προσανατολισμό την 
οικονομική και λογιστική επιστήμη.

Επιλέγοντας τον συγκεκριμένο 
επαγγελματικό κλάδο του εξωτερικού 
ελεγκτή/λογιστή και έπειτα από πολυ-
ετείς σπουδές πάνω στους τομείς των 
οικονομικών, χρηματοοικονομικών 
και της λογιστικής, τις οποίες συνεχίζω 

ΣΤΗΝ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΌΤΗΤΑ ΤΑ 
ΌΙΚΌΝΌΜΙΚΑ ΚΑΙ Η ΛΌΓΙΣΤΙ-
ΚΗ ΜΕ ΤΗΝ ΕΥΡΕΙΑ ΕΝΝΌΙΑ 
ΕΙΝΑΙ ΚΌΙΝΩΝΙΚΕΣ ΚΑΙ ΌΧΙ 
ΘΕΤΙΚΕΣ ΕΠΙΣΤΗΜΕΣ

Ο λογιστής ως 
κοινωνικός επιστήμονας

Η Lidl στο Παγκόσμιο 
Πρωτάθλημα 
Ποδηλασίας UCI 2023 

Μια ακόμη σημαντική 
διάκριση απέσπασε 
η Universal Life στα 
Digital Finance Awards 

2023, για την κινητή εφαρμογή της 
διαδικτυακής πύλης πελατών της 
Εταιρείας, U connect, η οποία βρα-
βεύτηκε στην κατηγορία για τα κα-
λύτερα Insurance apps σε Ελλάδα 
και Κύπρο. Τα βραβεία διοργάνωσε 
η Boussias Communications και η 
απονομή πραγματοποιήθηκε στις 22 
Φεβρουαρίου στην Αθήνα σε ειδική 
τελετή στην παρουσία στελεχών του 
τραπεζικού και ασφαλιστικού κλάδου 
από Ελλάδα και Κύπρο. Εκ μέρους 
της Universal Life και της ομάδας 
έργου για το U connect, το βραβείο 
παρέλαβε η Ανώτερη Λειτουργός 
Μάρκετινγκ, κ. Αιμιλία Ορφανίδου. 
Σε δήλωσή του ο Ανώτατος Επιχει-
ρησιακός Διευθυντής της Universal 
Life, κ. Σάββας Σιδεράς, τόνισε ότι η 
βράβευση αυτή αποτελεί το επιστέγα-
σμα των προσπαθειών της Εταιρείας 
να έχει τον πελάτη στο επίκεντρο των 
ενεργειών της. «Φιλοδοξία μας», δή-
λωσε «είναι να καταστήσουμε το U 
connect το κύριο κανάλι επικοινω-
νίας και διάδρασης με τους πελάτες 
μας. Έχοντας ως κινητήριο μοχλό τη 
δέσμευσήη μας στην καινοτομία και 
την πελατοκεντρική μας προσέγγιση, 

αφουγκραζόμαστε τις συνεχώς με-
ταβαλλόμενες ανάγκες των πελατών 
μας και επενδύουμε στοχευμένα σε 
πρωτοπόρες ψηφιακές υπηρεσίες για 
να προσφέρουμε μιαν αναβαθμισμένη 
εμπειρία εξυπηρέτησης στους πελάτες 
μας, σε όλα τα θέματα που αφορούν 
τα ασφαλιστικά τους συμβόλαια». 
Κλείνοντας, ο κ. Σιδεράς εξέφρασε 
τις θερμές του ευχαριστίες προς την 
ομάδα τόσο της Universal Life όσο και 
των συνεργατών της, Base Element, 
που συνεχίζουν να εργάζονται με 
ζήλο και ενθουσιασμό για τη συνεχή 
αναβάθμιση της πύλης U connect, η 
οποία, όπως τόνισε, από την πρώτη 
στιγμή αγκαλιάστηκε από έναν πολύ 
μεγάλο αριθμό πελατών της Εταιρείας. 

ακόμη και σήμερα με την ίδια θέρμη, 
αντιλήφθηκα τη σημαντικότητα αυ-
τής της κοινωνικής επιστήμης ακόμη 
και στην καθημερινότητα. Πολλοί θα 
αναρωτηθείτε για τον όρο «κοινωνική 
επιστήμη», που χρησιμοποίησα, αλλά 
στην πραγματικότητα τα οικονομικά και 
η λογιστική με την ευρεία έννοια είναι 
κοινωνικές και όχι θετικές επιστήμες. 
Πάρα το γεγονός ότι ασχολούνται με 
αριθμούς και συναρτήσεις, ο βαθύτερος 
σκοπός τους είναι η διασφάλιση και 
προστασία του κοινωνικού συνόλου 
μέσω της επικύρωσης της ακεραιότη-
τας των επιχειρήσεων, η ανάλυση των 
κοινωνικών τάσεων και οι προβλέψεις 
των οικονομικών εξελίξεων. Στοιχεία, 
που, αν τα σκεφτεί κανείς, είναι ζωτι-
κής σημασίας για την εξέλιξη και τη 
βιωσιμότητα τόσο σε συνολικό όσο και 
σε ατομικό επίπεδο. Το επάγγελμα του 
εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή θα μπο-
ρούσε ίσως να οριστεί ως ο συνδετικός 
κρίκος ανάμεσα στις επιχειρήσεις και 
στην κοινωνία.

Προχωρώντας και εισερχόμενη στον 
ρολό του εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή, 
εδώ και δύο χρόνια, η κοινωνικότητα 
και η σημαντικότητα του συγκεκριμέ-
νου ρόλου επιβεβαιώθηκαν σε ακό-
μη μεγαλύτερο βαθμό και η έξαψη για 
γνώση και βαθύτερη κατανόηση του 
οικονομικού, κοινωνικού και επιχει-
ρηματικού συστήματος ισχυροποιή-
θηκε ακόμη περισσότερο. Ο τρόπος 
σκέψης και αντίληψης των γεγονότων 
που συμβαίνουν, καθημερινά και μη, 
διαφοροποιείται και αναλύεται σε ένα 
εντελώς διαφορετικό και πρωτόγνωρο 
επίπεδο από τη ματιά μιας εξωτερικής 
ελέγκτριας/λογίστριας. 

Εκτός των προαναφερθέντων, το 
επάγγελμα ενός εξωτερικού ελεγκτή/
λογιστή εμπεριέχει πολλά περισσότερα 
ενδιαφέρονται χαρακτηριστικά. Ένα από 
τα βασικότερα, ίσως και ο λόγος επιλογής 
του συγκεκριμένου επαγγέλματος από την 
πλειονότητα, είναι οι χρηματικές απολαβές 
και η σταθερότητα. Άλλωστε, ένας από 
τους ρόλους ενός εξωτερικού ελεγκτή/
λογιστή είναι η διασφάλιση που παρέχει, 
κατ’ επέκτασιν είναι πολύ σημαντική η 
αντίστοιχη παροχή επαγγελματικής δι-
ασφάλισης προς το πρόσωπό του. Επι-
πλέον, ένα από τα πιο διασκεδαστικά 
στοιχεία που απαρτίζουν το συγκεκρι-
μένο επάγγελμα είναι τα επαγγελματικά 
ταξίδια. Η γνωριμία, η συνεργασία και 
η ανταλλαγή εμπειριών, γνώσεων και 
απόψεων με εξαιρετικά ενδιαφέροντες 
επιχειρηματίες και συναδέλφους ανά 
τον κόσμο, η απασχόληση και η κατα-
νόηση των διαφορετικών επιχειρήσεων 
και οργανισμών κάνει το συγκεκριμένο 
επάγγελμα εξαιρετικά συναρπαστικό. 

Η προσοχή στη λεπτομέρεια και στην 
ποιότητα, οι συμβουλευτικές υπηρε-
σίες που βοηθούν στην επιτυχία των 
στόχων των επιχειρήσεων και οι νέες 
τεχνολογίες που συνεχώς εισέρχονται 
στον κλάδο δημιουργούν ένα συνεχώς 
μεταβαλλόμενο περιβάλλον, το οποίο 
όχι μόνο αφήνει χώρο αλλά έως και 
υποχρεώνει τους επαγγελματίες του 
κλάδου σε συνεχή προσαρμογή, εξέλιξη 
και βελτίωση τόσο σε επαγγελματικό 
αλλά και προσωπικό επίπεδο.

Θα μπορούσα να γράφω για ώρες 
για τα χαρακτηριστικά που κάνουν το 
συγκεκριμένο επάγγελμα τόσο ενδι-
αφέρον και συναρπαστικό, όμως θα 
ήμουν άδικη να μην αναφερθώ στις 

δυσκολίες και προκλήσεις που το χα-
ρακτηρίζουν. Άλλωστε, όπως και τα 
πάντα γύρω μας αντιπροσωπεύονται 
πάντοτε από δύο οπτικές, έτσι και το 
συγκεκριμένο επάγγελμα.

Δυσκολίες και προκλήσεις που 
χαρακτηρίζουν το επάγγελμα ενός 
εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή και που 
για να είμαι ειλικρινής οι περισσότεροι 
γνωρίζουν, είναι, κατ’ αρχάς, η ανάληψη 
μεγάλης ευθύνης. Μάλιστα, οι εξωτερικοί 
ελεγκτές/λογιστές μπορεί να είναι και 
προσωπικά υπεύθυνοι και υπόλογοι 
για ενδεχόμενα λάθη. Άλλωστε, είναι 
εκείνοι που παρέχουν διασφάλιση στο 
πώς μια επιχείρηση συμμορφώνεται 
βάσει των εκάστοτε κανονισμών και 
νόμων μιας χώρας. Επιπλέον, οι αυ-
ξημένες ώρες εργασίας λόγω των αυ-
στηρών προθεσμιών υποβάλλουν τους 
επαγγελματίες του χώρου σε εξαιρετικά 
αυξημένα επίπεδα άγχους και δημι-
ουργούν δυσκολία στην εξισορρόπηση 
επαγγελματικής και προσωπικής ζωής. 
Συνεπώς, η ιεραρχία προτεραιοτήτων 
είναι μια βασική αρετή που αντιπρο-
σωπεύει τους επαγγελματίες.

Μιλώντας για αρετές, θα ήθελα να 
τονίσω πως αυτό που κάνει το συγκε-
κριμένο επάγγελμα τόσο ξεχωριστό, 
κατά την προσωπική μου άποψη, είναι 
οι ποιότητες που οφείλουν να έχουν όσοι 
ενδιαφέρονται να το ακολουθήσουν, αφού 
πολλές από αυτές δεν καλλιεργούνται 
παρά είναι έμφυτες. Η ακεραιότητα 
και η ανεξαρτησία, η ομαδικότητα, η 
κριτική σκέψη, η ανάληψη ευθύνης και 
η συνεχής τάση για μάθηση είναι οι 
«χρυσές αρετές» που ξεχωρίζουν τους 
εξαίρετους επαγγελματίες του χώρου.

Συνοψίζοντας, τα οφέλη του επαγγέλ-
ματος του εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή, 
προσωπικά πιστεύω πως υπερτερούν 
κατά πολύ των δυσκολιών και προκλή-
σεων και είναι ικανά να εξελίσσουν τον 
κάθε επαγγελματία ξεχωριστά τόσο σε 
επαγγελματικό όσο και σε προσωπι-
κό επίπεδο, καθ’ όλη τη διάρκεια της 
ζωής του.

Από τις 3 έως τις 13 Αυ-
γούστου, το Παγκόσμιο 
Πρωτάθλημα Ποδηλα-
σίας UCI θα διεξαχθεί 

στη Γλασκώβη και σε άλλα σημεία 
σε ολόκληρη τη Σκωτία. Θα αποτελέσει 
ένα από τα μεγαλύτερα ποδηλατικά 
γεγονότα στην ιστορία και θα συνδυ-
άσει για πρώτη φορά 13 υπάρχοντα 
Παγκόσμια Πρωταθλήματα UCI σε ένα 
μεγάλο γεγονός. Στο πλαίσιο αυτό, το 
Παγκόσμιο Πρωτάθλημα Ποδηλασίας 
UCI και η Lidl, μία από τις κορυφαίες 
εταιρείες λιανεμπορίου τροφίμων στη 
Γερμανία και την Ευρώπη, συνάπτουν 
εταιρική συμφωνία: Ως Official Fresh 
Food Partner, η Lidl στηρίζει και τα 13 
Παγκόσμια Πρωταθλήματα UCI της 
διοργάνωσης, επιθυμώντας να δώσει 
έμφαση στη σημασία της άσκησης 
και της συνειδητής διατροφής για 
έναν υγιεινό τρόπο ζωής. Ως εταιρεία 
λιανεμπορίου τροφίμων, η Lidl δίνει 
τη δυνατότητα στους πελάτες της να 

λαμβάνουν υπεύθυνες αποφάσεις αγο-
ράς, παρέχοντας πρόσβαση σε φρέσκα 
και υγιεινά τρόφιμα στην καλύτερη 
ποιότητα και στην καλύτερη τιμή. 
Αυτό καθιστά τη Lidl στους πελάτες 
της ως έναν αξιόπιστο εταίρο για τις 
καθημερινές τους αγορές. Ως εταιρεία 
του ομίλου Schwarz, η Lidl εκπροσω-
πείται διεθνώς με περισσότερα από 
12.000 καταστήματα σε 31 χώρες της 
Ευρώπης και των ΗΠΑ. Αυτό συνάδει 
απόλυτα με τον διεθνή χαρακτήρα και 
την ποικιλομορφία του Παγκόσμιου 
Πρωταθλήματος Ποδηλασίας της UCI: 
Πάνω από 6.000 επαγγελματίες και 
ερασιτέχνες ποδηλάτες από περισσό-
τερες από 120 χώρες θα αγωνιστούν 
στα 13 Παγκόσμια Πρωταθλήματα 
UCI. Όπως τα προϊόντα της Lidl είναι 
προσιτά σε όλους, έτσι και η ποδηλασία 
είναι προσιτή σε όλους: Το άθλημα 
είναι ιδανικό για όποιον επιθυμεί να 
είναι πιο δραστήριος στην καθημερι-
νότητά του. 

ΗEpic, πιστή στη δέσμευσή 
της για πράσινη ανάπτυξη 
και σεβασμό στο περιβάλλον,  
προχώρησε σε συνεργασία 

με το Τμήμα Δασών και τον Φιλοδασικό 
Σύνδεσμο Κύπρου, σε δενδροφύτευση 
200 δενδρυλλίων σε περιοχή της Αγίας 
Νάπας. Την Τετάρτη, 22 Φεβρουαρίου, 
εθελοντές από όλα τα τμήματα της εται-
ρείας άφησαν για λίγο τις εργασίες τους 
στην άκρη και συμμετείχαν μαζικά στη 
δενδροφύτευση υποβαθμισμένης περι-
οχής της Αγίας Νάπας. Σκοπός τους, η 
δική τους συμβολή στην αναδάσωση της 
περιοχής και στη δημιουργία ενός νέου 

μικρού δάσους, που θα βελτιώσει σημαντι-
κά τη βιοποικιλότητα, την προστασία των 
παρακείμενων ανθρώπινων δραστηριο-
τήτων, και θα ομορφύνει την περιοχή. Η 
προστασία του περιβάλλοντος βρίσκεται 
στην κορυφή της Environmental, social, 
and corporate governance (ESG) ατζέντας 
της Epic, που επιθυμεί να έχει ουσιαστικό 
ρόλο σε ενέργειες που θα επιταχύνουν 
τις αλλαγές που απαιτούνται για την αντι-
στροφή της κλιματικής αλλαγής, και της 
παράδοσης ενός καλύτερου πλανήτη στις 
επόμενες γενιές. Στο πλαίσιο αυτό, η Epic 
έχει εντάξει τα ESG σε όλες τις δραστηριό-
τητές της -στις εσωτερικές της διαδικασίες, 

στα προϊόντα, τις υπηρεσίες της- καθώς 
η Βιώσιμη Ανάπτυξη αποτελεί μέρος της 
καθημερινότητας κάθε σύγχρονης και 
ανταγωνιστικής επιχείρησης. Σημαντικός 
πυλώνας των ESG ενεργειών της είναι 
η υιοθέτηση υβριδικών συστημάτων 
για την τροφοδοσία Σταθμών Βάσης 
Κινητής Τηλεφωνίας που διαθέτει, με 
στόχο τη μείωση των καυσίμων και την 
προώθηση των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας. Το υβριδικό σύστημα που 
χρησιμοποιεί η Epic συνδυάζει την τε-
χνολογία χρήσης ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας (φωτοβολταϊκά συστήματα) 
με την τεχνολογία αποθήκευσης ενέρ-

γειας (σύστημα μπαταριών τελευταίας 
τεχνολογίας). Η επένδυση της Epic σε 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, που τρο-
φοδοτούν τους Σταθμούς Βάσης Κινητής 
Τηλεφωνίας, έχει επιτύχει μείωση στην 
εκπομπή ρύπων που ξεπερνά το 70%, 
με την εταιρεία να έχει ως μακροπρό-
θεσμο στόχο την απεξάρτησή της από 
τη χρήση πετρελαίου και αντικατάστασή 
του με πράσινη ενέργεια. Με όραμα ένα 
πιο πράσινο μέλλον και με μεγαλύτερο 
σεβασμό προς τον πλανήτη, η Εpic θα 
συνεχίσει με την ίδια περιβαλλοντική 
ευαισθησία να βρίσκεται στην πρώτη 
γραμμή των πράσινων εξελίξεων. 

Η Epic πρασινίζει την Αγία Νάπα 

26.03.2023

UNIVERSAL LIFE: 

Ένα βήμα μπροστά και 
στην ψηφιακή μεταμόρφωση

«Το επάγγελμα του εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή θα 
μπορούσε ίσως να οριστεί ως ο συνδετικός κρίκος 

ανάμεσα στις επιχειρήσεις και στην κοινωνία»
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Ο ΝΈΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΓΙΆΝΝΗΣ 
ΠΆΝΆΓΙΏΤΟΥ ΚΆΛΈΙΤΆΙ ΝΆ 
ΣΥΓΚΈΡΆΣΈΙ ΆΚΡΏΣ ΆΝΤΙΘΈ-
ΤΈΣ ΆΠΟΨΈΙΣ ΤΏΝ ΚΟΙΝΏ-
ΝΙΚΏΝ ΈΤΆΙΡΏΝ ΣΈ ΚΆΥΤΆ 
ΈΡΓΆΣΙΆΚΆ ΘΈΜΆΤΆ

Κατευθείαν στα βαθιά μπαίνει ο Υπ. 
Εργασίας με ΑΤΑ και ξένους εργάτες

26.03.2023

Τ
α κάστανα από τη φωτιά 
καλείται να βγάλει ο νέος 
Υπουργός Εργασίας σε 
μια σειρά από εργασια-
κά ζητήματα που παρα-
μένουν ανοικτά. Αρχή 
φαίνεται να κάνει με 

την ΑΤΑ καθώς ξεκίνησε επαφές με 
την ανάληψη των καθηκόντων του, 
ενώ ιδιαίτερα σημαντικά είναι και τα 
θέματα της παραχώρησης αδειών σε 
ξένους εργάτες τρίτων χωρών, το πέναλτι 
του 12%, η τηλεργασία και η ευρύτερη 
ρύθμιση του συνταξιοδοτικού. Το θέμα 
του κατώτατου μισθού δεν φαίνεται να 
ανοίγει εκ νέου στο παρόν χρονικό στάδιο, 
καθώς όπως φαίνεται θα αναμένεται να 
περάσει κάποιο χρονικό διάστημα από 
την εφαρμογή του για να διαπιστωθεί 
τι δούλεψε και τι όχι και να γίνουν οι 
απαραίτητες διορθώσεις.

Η δυσκολία για τον Υπουργό όσον 
αφορά την εξεύρεση λύσης, έγκειται στο 
γεγονός ότι στις πλείστες περιπτώσεις οι 
κοινωνικοί εταίροι έχουν διαφορετικές 
προσεγγίσεις έως και ανυπέρβλητες 
διαφωνίες, γεγονός που δυσκολεύει 
αφάνταστα την όποια μεσολαβητική 
προσπάθεια. Για παράδειγμα στο θέμα 
της ΑΤΑ οι μεν συνδικαλιστικές οργα-
νώσεις επιζητούν την απόδοσή της στο 
100%, ενώ στο άλλο άκρο οι εργοδοτικές 
οργανώσεις υποστηρίζουν την κατάργησή 

της. Αυτή η διαφωνία ήταν και η αιτία 
που ο προηγούμενος Υπουργός Κυριά-
κος Κούσιος δεν μπόρεσε να υποβάλει 
μεσολαβητική πρόταση για επίλυση του 
θέματος, καθώς οι θέσεις των δυο πλευ-
ρών ήταν εντελώς αντίθετες.

Πλαίσιο κυβέρνησης για ΑΤΑ
Ξεκινώντας λοιπόν από το θέμα της 

ΑΤΑ, ο Υπουργός Εργασίας είχε συγκα-
λέσει την Παρασκευή σύσκεψη με τη 
συμμετοχή των κοινωνικών εταίρων, με 
σκοπό από τη μια ν’ ακούσει εκ νέου τις 
θέσεις των συντεχνιών και των εργοδο-
τικών οργανώσεων και από την άλλη 
να θέσει το πλαίσιο μέσα στο οποίο θα 
κινηθεί η Κυβέρνηση.

Ο Υπουργός Εργασίας ανέφερε, 
λοιπόν, ότι ο θεσμός δεν πρόκειται να 
καταργηθεί, κάτι που ζητούσαν οι ερ-
γοδότες, αλλά ούτε και θα αποδοθεί στο 

100%, κάτι που επιδίωκαν οι συντεχνίες, 
καθώς, όπως είπε, δεν το επιτρέπουν 
τα δημόσια οικονομικά. Την ίδια ώρα, 
όμως,  πρόσθεσε, η συμφωνία θα πρέπει 
να ανανεωθεί και επομένως θα ξεκι-
νήσουν οι διαβουλεύσεις με σκοπό να 
πετύχουμε μια συμφωνία, που θα μπορεί 
να καλύψει όλες τις πλευρές.

Ο Υπουργός Εργασίας εξέφρασε την 
ικανοποίησή του για την ωριμότητα που 
επιδεικνύουν οι κοινωνικοί εταίροι, αν 
και, όπως είπε, η κάθε πλευρά διατηρεί 
τις θέσεις της πάνω στο συγκεκριμένο 
ζήτημα και εξέφρασε την ελπίδα να 
μπορέσουμε να καταλήξουμε σε μια 
κοινά αποδεκτή συμφωνία.

Όσον αφορά τώρα τους κοινωνικούς 
εταίρους, οι μεν συντεχνίες αποδέχονται 
τη σταδιακή αύξηση του ποσοστού της 
ΑΤΑ, αλλά ζητούν όπως τεθεί ένα χρο-
νοδιάγραμμα μέχρι την επίτευξη του 

στόχου, που είναι να φτάσει στο 100%. 
Από τη δική τους πλευρά τώρα οι εργο-
δότες αντιλαμβάνονται ότι το αίτημά τους 
για κατάργηση φαντάζει από δύσκολο 
έως αδύνατο να υλοποιηθεί, ωστόσο 
δύσκολα θα συμφωνήσουν να πάνε 
από την κατάργηση, που ζητούσαν, σε 
αύξηση. Γι’ αυτό ενδεχομένως να θέσουν 
στο τραπέζι τη διατήρηση της υφιστά-
μενης συμφωνίας, της παραχώρησης 
δηλαδή του 50% της ΑΤΑ.

Ξένοι εργάτες
Σημαντικές διαφωνίες καταγράφονται 

και στο δεύτερο μεγάλο θέμα των ημερών, 
αυτό της παραχώρησης αδειών σε εργα-
ζόμενους από τρίτες χώρες. Η απόφαση 
του πρώην Υπουργού Κυριάκου Κούσιου 
να αναθεωρήσει τη στρατηγική στο συ-
γκεκριμένο θέμα λίγο πριν εκπνεύσει η 
θητεία της προηγούμενης κυβέρνησης 

προκάλεσε την έντονη δυσφορία των 
συντεχνιών, οι οποίες φέρονται να ζή-
τησαν την ανάκληση της απόφασης από 
τη νέα κυβέρνηση, κάτι ωστόσο που δεν 
αναμένεται να γίνει, παρά μόνο ίσως να 
επέλθουν κάποιες διορθωτικές κινήσεις. 
Οι συντεχνίες πάντως είναι πεπεισμένες 
ότι με τη νέα στρατηγική ενδεχομένως 
να αυξηθεί η ανεργία, κυρίως στον ξενο-
δοχειακό κλάδο από τις μαζικές αιτήσεις 
που γίνονται για προσλήψεις ξένων.

Από την πλευρά τους, οι εργοδοτικές 
οργανώσεις τονίζουν σε κάθε ευκαιρία 
ότι οι επιχειρήσεις θα προτιμούσαν να 
προσλαμβάνουν Κύπριους, Κοινοτικούς 
ή ακόμα και Τ/κ παρά εργαζομένους 
από τρίτες χώρες. Και αυτό γιατί για να 
φέρεις άτομο από τρίτη χώρα θα πρέ-
πει να πληρώσεις τα εισιτήριά του, να 
πληρώσεις για τη διαμονή του, να με-
ριμνήσεις για τις μετακινήσεις του από 

ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ

και προς την εργασία και ενδεχομένως 
και για τη σίτισή του, με όλα αυτά να 
αποτελούν ένα μεγάλο έξοδο για τον 
εργοδότη. Ωστόσο καθίσταται αναγκαία 
η πρόσληψή  τους, αφού, όπως υποστη-
ρίζουν, δεν βρίσκουν ούτε Κύπριους 
ούτε και Κοινοτικούς εργαζόμενους. Οι 
ανάγκες για εργατικό δυναμικό είναι 
τεράστιες και πρέπει οι επιχειρήσεις 
με κάποιο τρόπο να συνεχίσουν τις 
εργασίες τους, αναφέρουν. Άλλωστε, 
επισημαίνουν, όσες φορές επιχειρή-
θηκε να διοργανωθεί εκδήλωση για 
την προσέλευση Κύπριων ανέργων 
και εργοδοτών σε ένα χώρο, ώστε να 
υπάρξει συμφωνία εργοδότησης, το 
αποτέλεσμα ήταν απογοητευτικό.

Τηλεργασία
Πέραν των πιο πάνω, υπάρχει το 

θέμα της τηλεργασίας, για το οποίο η 
πρόθεση είναι να ρυθμιστεί νομοθετικά. 
Ο νέος Υπουργός Εργασίας εξέφρασε 
την πρόθεσή του όπως, πριν κλείσει η 
Βουλή για το καλοκαίρι, καταθέσει νομο-
σχέδιο που να ρυθμίζει το θέμα. Μάλιστα, 
όπως διευκρίνισε, επιδίωξή του είναι να 
το καταθέσει ακόμα πιο νωρίς, ώστε να 
δοθεί και ο χρόνος για διάλογο.

Υπενθυμίζεται πως, σε συνέντευξή 
του στη «Σημερινή», ο τέως Υπουργός 
Εργασίας Κυριάκος Κούσιος είχε ανα-
φέρει ότι ο λόγος που δεν προωθήθηκε 
το νομοσχέδιο στη Βουλή, αν και είχε 
ετοιμαστεί και συζητηθεί στο πλαίσιο του 
Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος, 
ήταν διότι η ΕΕ επεξεργάζεται οδηγία 
για να ρυθμίσει την τηλεργασία και η 
οποία αναμένεται να εκδοθεί το αργότερο 
περί τα τέλη Μαΐου.

Η υποχρέωση διαφάνειας στη χορήγηση κρατικών ενισχύσεων 

Μεταρρύθμιση ορόσημο στο πλαίσιο 
της αναπτυξιακής στρατηγικής 
της Ευρώπης για τη μετατροπή 
της σε μια έξυπνη, διατηρήσιμη 

και χωρίς αποκλεισμούς οικονομία, υπήρξε ο 
εκσυγχρονισμός των κανόνων των κρατικών ενι-
σχύσεων, γνωστός ως “State Aid Modernisation” 
(“SAM”). Ο εκσυγχρονισμός αυτός δομήθηκε 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Επιτροπή) σε 
τρεις στόχους: i) την προώθηση της βιώσιμης, 
έξυπνης και χωρίς αποκλεισμούς ανάπτυξης 
σε μια ανταγωνιστική εσωτερική αγορά· ii) την 
εστίαση του εκ των προτέρων ελέγχου της Επι-
τροπής στις υποθέσεις κρατικής ενίσχυσης με 
τον μεγαλύτερο αντίκτυπο στην εσωτερική 
αγορά και ως εκ τούτου τη διεύρυνση του 
πεδίου των κατηγοριών κρατικών ενισχύσε-
ων που απαλλάσσονται από την υποχρέωση 
προηγούμενης κοινοποίησης και έγκρισης 
από την Επιτροπή, δηλαδή που εγκρίνονται 
πλέον από τα ίδια τα κράτη μέλη, συγχρόνως 
δε, προς εύρυθμη λειτουργία της κατανομής 
αυτής και διασφάλιση της ορθής εφαρμογής 
του νέου κανονιστικού πλαισίου, την ενίσχυση 
της συνεργασίας μεταξύ της Επιτροπής των 
κρατών μελών στον τομέα της επιβολής της 
νομοθεσίας περί κρατικών ενισχύσεων· και iii) 
την απλούστευση των κανόνων και την επιτά-
χυνση της διαδικασίας λήψης των αποφάσεων.   

Οι στόχοι αυτοί αποτέλεσαν το υπόβαθρο 
επί του οποίου σχεδιάστηκαν οι κανόνες των 
κρατικών ενισχύσεων που τέθηκαν σε ισχύ 
το 2014-16, συνέχεια δε και επικαιροποίηση 

των οποίων, με βάση τις έκτοτε εξελίξεις στην 
ενωσιακή οικονομία και τις νέες προκλήσεις, 
όπως στην ενέργεια, στην ψηφιακή μετάβαση, 
στη βιομηχανική στρατηγική και στη διεθνή 
ανταγωνιστικότητα της ΕΕ, αποτελεί το πλαίσιο 
κανόνων για τις κρατικές ενισχύσεις, το οποίο 
θεσπίστηκε το 2022 ή αναμένεται προσεχώς η 
θέσπισή του, με ισχύ, τουλάχιστον, έως το 2029. 

Ο εκσυγχρονισμός των κανόνων των κρα-
τικών ενισχύσεων επέφερε κανονιστικές προ-
σαρμογές που κατανέμουν το εφεξής πεδίο 
αρμοδιότητας και ρόλου της Επιτροπής και 
των κρατών μελών. 

Νοείται ότι η Επιτροπή συνεχίζει να αποτελεί 
το θεσμοθετημένο όργανο της Ένωσης για τη 
θέσπιση των κανόνων των κρατικών ενισχύ-
σεων με βάση τις εξουσίες που της αναθέτει η 
Συνθήκη για τη Λειτουργία της. Διατηρεί, επί-
σης, τον τελικό λόγο ως προς την εκτίμηση της 
συμβατότητας των εθνικών μέτρων χορήγησης 
κρατικής ενίσχυσης με τους εν λόγω κανόνες 
και τον εκ των υστέρων έλεγχο για εντοπισμό 
και περαιτέρω χειρισμό παραβάσεων. 

Οι ως άνω στόχοι προϋπέθεταν αξιόπιστο 
έλεγχο των κρατικών ενισχύσεων για την εξα-
σφάλιση της ομαλής λειτουργίας της ενιαίας 
αγοράς. Συναφώς, δε, απαιτούνταν εργαλεία 
εξασφάλισης της λογοδοσίας των κρατών-μελών 
και ικανοποίησης της απαίτησης του ευρέος 
κοινού για πρόσβαση στην πληροφόρηση.

Στο πλαίσιο αυτό, στους ενωσιακούς κανό-
νες για τις κρατικές ενισχύσεις που τέθηκαν 
σε ισχύ από το 2014-16 και εντεύθεν, προνο-
είται υποχρέωση των κρατών μελών, πέραν 
της δημοσίευσης του κειμένου κάθε μέτρου 
κρατικής ενίσχυσης ή συνδέσμου προς αυτό, 
η δημοσίευση - ανάρτηση κάθε μεμονωμένης 
κρατικής ενίσχυσης η οποία υπερβαίνει ορι-
σμένο όριο ποσού. 

Ως «μεμονωμένη ενίσχυση» ορίζεται το συ-

νολικό ποσό κρατικής ενίσχυσης που εγκρίνεται 
για μια ενισχυόμενη δραστηριότητα ή για ένα 
έργο. Η ενίσχυση χορηγείται αφού προηγηθεί 
γραπτή αίτηση πριν από την έναρξη των εργα-
σιών και περιλαμβάνει περιγραφή του έργου ή 
δραστηριότητας, κατάλογο των δαπανών και ποσό 
δημόσιας χρηματοδότησης που απαιτείται για την 
υλοποίηση. Η έγκριση ορίζει το ποσό της δημόσιας 
χρηματοδότησης (κρατική ενίσχυση) για το έργο 
ή τη δραστηριότητα. Συναφώς, απαγορεύεται ο 
τεχνητός διαχωρισμός έργου ή δραστηριότητας, 
που θα συνεπαγόταν την καταστρατήγηση των 
κανόνων των κρατικών ενισχύσεων με τη λήψη 
υψηλότερου ποσού ενίσχυσης από τα όρια ποσού 
ή ποσοστού που προνοείται για την εν προκειμένω 
ενίσχυση. Ωστόσο, υφίσταται η δυνατότητα λήψης 
κρατικής ενίσχυσης για το ίδιο έργο ή δραστηρι-
ότητα από διάφορα μέτρα κρατικής ενίσχυσης, 
νοουμένου όμως ότι, η κρατική χρηματοδότηση 
στο σύνολό της, δεν θα υπερβαίνει τα προαναφερ-
θέντα όρια. Κατά κανόναν η αίτηση ενίσχυσης 
υποβάλλεται από συγκεκριμένη επιχείρηση, η 
οποία επιθυμεί όπως επιδοθεί στο ενισχυόμενο 
έργο ή δραστηριότητα. Ημερομηνία χορήγησης 
της ενίσχυσης είναι η ημερομηνία χορήγησης 
του έννομου δικαιώματος λήψης της ενίσχυσης 
στο δικαιούχο, δηλαδή η εγκριτική απόφαση της 
αρμόδιας για τη χορήγηση της ενίσχυσης Αρχής 
ή, ανάλογα, της Επιτροπής.

Αν ένα έργο ή δραστηριότητα λαμβάνει ενί-
σχυση με περισσότερες μορφές (π.χ.  άμεση 
επιχορήγηση, επιδοτούμενες από το κράτος 
υπηρεσίες, διαγραφή οφειλής, ισοδύναμο επι-
χορήγησης σε κρατική εγγύηση), οι κρατικές 
ενισχύσεις εκάστης μορφής προστίθενται για 
εξεύρεση για συμμόρφωση με τις προαναφερ-
θείσες πρόνοιες, κατ’ επέκτασιν δε για εξεύρεση 
του υπό αναφορά ορίου ποσού. 

Το κριτήριο συνεπώς είναι το όριο ποσού 
«μεμονωμένης ενίσχυσης». 

Υπό τα ως άνω χαρακτηριστικά, το όριο ποσού 
καθορίστηκε στις πέραν των 500.000 ευρώ, 
με εξαίρεση την πρωτογενή παραγωγή γεωρ-
γικών προϊόντων,  όπου το όριο είναι 10.000 
ευρώ, τη μεταποίηση και εμπορία γεωργικών 
προϊόντων όπου το όριο είναι οι 100.000 ευρώ 
και την αλιεία και υδατοκαλλιέργεια, όπου το 
όριο είναι οι 10.000 ευρώ. 

Την 1 Ιουλίου 2016, η Επιτροπή ανέπτυξε 
τη διαδικτυακή εφαρμογή με την ονομασία 
“Transparency Award Module” (“TAM”), 
η οποία αποσκοπεί στο να βοηθά τα κράτη 
μέλη να εκπληρώνουν τις προπαρατεθείσες 
υποχρεώσεις τους. Η εισαγωγή των εν λόγω 
μεμονωμένων ενισχύσεων στον εν λόγω δια-
δικτυακό τόπο προς δημοσίευσή τους από την 
Επιτροπή στη δημόσια μορφή του ΤΑΜ γίνεται 
από τα κράτη μέλη, στην Κύπρο από το Γραφείο 
της Εφόρου. Η υποχρέωση διαφάνειας αφορά 
μόνο ενισχύσεις που χορηγούνται μετά την 1η 
Ιουλίου 2016. Η δημοσίευση αυτή θα πρέπει 
να πραγματοποιείται το αργότερο εντός 6 μηνών 
από την ημερομηνία χορήγησης της ενίσχυσης. 

Τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στη δη-
μοσίευση είναι, το μέτρο κρατικής ενίσχυσης, 
από το οποίο εγκρίθηκε η ενίσχυση, το ποσό 
ενίσχυσης, η ημερομηνία έγκρισης, η χορη-
γούσα Αρχή, ο στόχος της ενίσχυσης με βάση 
ονοματολογία στόχων της Επιτροπής (NAC 
Ecodes), η ονομασία της επιχείρησης - λήπτη 
της ενίσχυσης, ο χαρακτήρας της ως ΜΜΕ ή 
μεγάλης επιχείρησης, ο τομέας οικονομικής 
δραστηριότητας στον οποίο απασχολείται. Παρά 
την απαίτηση η δημοσίευση να περιλαμβά-
νει το εθνικό αναγνωριστικό ταυτότητας του 
δικαιούχου (π.χ. Δελτίο ταυτότητας ή αριθμό 
μητρώου εταιρείας), ωστόσο, προς συμμόρ-
φωση με τις αρχές του πλαισίου Κανόνων για 
την Προστασία των Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, τα αριθμητικά στοιχεία του εν λόγω 

αναγνωριστικού, κατά το μεγαλύτερό τους μέρος 
δεν δημοσιεύονται.

Η δημόσια μορφή του ΤΑΜ στην οποία, 
ανά κράτος μέλος, παρατίθεται η ως άνω πλη-
ροφόρηση είναι ο κάτωθι σύνδεσμος (link):

https://webgate.ec.europa.eu/competition/
transparency/public?lang=en

Επιλογή του κράτους μέλους να μη χρησιμο-
ποιήσει την ως άνω διαδικτυακή εφαρμογή δεν 
το απαλλάσσει από την υποχρέωση τήρησης 
όλων των ως άνω προνοιών της υποχρέωσης 
διαφάνειας, ήτοι η ως άνω δημοσίευση θα πρέπει  
να λαμβάνει χώρα σε εμπεριστατωμένο εθνικό 
δικτυακό τόπο σχετικά με τις κρατικές ενισχύσεις.

 Η Κύπρος, ειδικότερα δε το Γραφείο μας, 
ως η Αρμόδια Αρχή, επιλέγει να δημοσιεύει 
τις υπό αναφορά ενισχύσεις στην ως άνω δια-
δικτυακή πύλη της Επιτροπής, σε συνεργασία 
όμως με τους αρμόδιους λειτουργούς της Επι-
τροπής,  όταν η μεταφόρτωση των στοιχείων, 
ιδίως όταν πρόκειται για μαζική μεταφόρτωση 
χορηγήσεων, παρουσιάζει τεχνικές δυσχέρειες. 

Εν κατακλείδι, η θέσπιση της υποχρέωσης 
διαφάνειας, ήτοι δημοσίευσης όλων των «με-
μονωμένων ενισχύσεων» που υπερβαίνουν 
ένα καθορισμένο όριο ύψους ποσού, συμ-
βάλλει τόσο στην εκπλήρωση της απαίτησης 
της κοινής γνώμης για διαφάνεια, ήτοι γνώση 
περί των κρατικών ενισχύσεων που τα κράτη 
μέλη χορηγούν, αλλά και στη διευκόλυνση 
του εκ των υστέρων ελέγχου συμμόρφωσης 
με τους ενωσιακούς κανόνες για τις κρατικές 
ενισχύσεις, ιδίως από την Επιτροπή, αλλά και 
από τα κράτη μέλη. Πρόσθετα δε, τα εν λόγω 
στοιχεία υποβοηθούν στη σύνταξη στατιστικών 
αναλύσεων, οι οποίες είναι χρήσιμες τόσο για 
πληροφόρηση όσο και ως εργαλείο άντλησης 
συμπερασμάτων προς βελτίωση της στοχο-
θέτησης της πολιτικής και του κανονιστικού 
πλαισίου των κρατικών ενισχύσεων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ, Διοικητικός 
Λειτουργός του Γραφείου 
Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων 

Άναφορικά με την ΆΤΆ ο 
Υπουργός Έργασίας ξε-
καθάρισε ότι ο θεσμός 

δεν πρόκειται να καταρ-
γηθεί, κάτι που ζητού-

σαν οι εργοδότες, αλλά 
ούτε και θα αποδοθεί 

στο 100%, κάτι που επι-
δίωκαν οι συντεχνίες



Είθισται η πρώτη επίσκεψη του 
εκλελεγμένου Πρόεδρου της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στο 
«εξωτερικό» να είναι πάντα 

στην ελληνική πρωτεύουσα. Ποιο εξω-
τερικό, δηλαδή, ας λέμε τα πράγματα 
με τ’ όνομά τους: Η Αθήνα για τους 
Έλληνες της Κύπρου είναι κάτι σαν οι 
Άγιοι Τόποι των Ιεροσολύμων για τους 
Χριστιανούς. Στην Αθήνα ο Γολγοθάς 
μας, στην Αθήνα και η ΑΝΑΣΤΑΣΗ μας!

Ειλικρινά, δεν θυμάμαι από πότε έχω ν’ 
ακούσω από τα χείλη Προέδρου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας τη λέξη απελευθέ-
ρωση. Η λέξη απελευθέρωση από σημαία 
του αντικατοχικού αγώνα κατήντησε κάτι 
σαν απαγορευμένος καρπός στην Κύπρο! 
Όσοι μάλιστα επιμένουν να τη ψελλίζουν 
(φωναχτά δεν την λέει κανείς, οι καιροί της 
Ε.Ο.Κ.Α. πέρασαν ανεπιστρεπτί), χαρακτηρί-
ζονται ακραίοι εθνικιστές. Είναι κι αυτή μια 
από τις οδυνηρές συνέπειες που έφερε στην 
Κύπρο ο συμβιβασμός με τον κατακτητή. 

Ευθύς μετά την άφιξή του στα Άγια 
χώματα της Μητρός Πατρίδος, ο Κύπρι-
ος Πρόεδρος βάδισε προς τον Άγνωστο 
Στρατιώτη. Για να καταθέσει εκ μέρους 
του Κυπριακού Ελληνισμού αιώνια 
ευγνωμοσύνη σε όλους εκείνους τους 
άγνωστους στρατιώτες (μεταξύ τους και 
αμέτρητοι Έλληνες Κύπριοι), που έδωσαν 

για την Ελλάδα και την τελευταία ρανίδα 
του αίματός τους. Συγκινημένος καταθέτει 
δάφνινο στεφάνι κι ύστερα κατευθύνεται 
προς  το κατάμεστο Αμφιθέατρο «Ιωάννης 
Καποδίστριας» του Πολεμικού Μουσείου 
Αθηνών. Εκεί, όπου πραγματοποιήθηκε 
τιμητική εκδήλωση για τους Ομνύσαντες 
τον «ΟΡΚΟ ΤΩΝ ΑΘΗΝΩΝ» της 7ης 
Μαρτίου 1953. Αυτούς που προπαρα-
σκεύασαν τον Κυπριακό Εθνικοαπελευ-
θερωτικό Αγώνα της Εθνικής Οργάνωσης 
Κυπρίων Αγωνιστών, της Ε.Ο.Κ.Α. μας: 
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος, Γεώργιος Γρί-
βας-Διγενής, Σωκράτη Λοΐζίδης, Νικόλαος 
Παπαδόπουλος, Γεώργιος Στράτος, Ηλίας 
Τσατσαμοίρος, Δημήτριος Σταυρόπου-
λος, Σάββας Λοϊζίδης, Αντώνιος Αυγίκος, 
Δημήτριος Βεζανής, Ηλίας Αλεξόπουλος 
και Γεράσιμος Κανιάρης. Ο Πρόεδρος 
δεν ξέχασε αυτούς που έπεσαν στο πεδίο 
της τιμής για να κατοικεί ο ίδιος σήμερα 
στο Προεδρικό Μέγαρο της Λευκωσίας. 

Ακολούθησαν συναντήσεις του Νίκου 
Χριστοδουλίδη με την ελλαδική πολιτεια-
κή και πολιτική ηγεσία. Συναντήθηκε με 
την Εξοχότατη Πρόεδρο της Ελληνικής 
Δημοκρατίας, τον Πρωθυπουργό, τον Πρό-
εδρο της Ελληνικής Βουλής, τον Υπουργό 
Εξωτερικών, όλους τους επικεφαλής των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων της Ελλάδας 
και τον Αρχιεπίσκοπο Αθηνών και Πάσης 

Ελλάδος κ.κ. Ιερώνυμο Β’.
Οι δύο ηγέτες του Ελληνισμού συμ-

φώνησαν σε κοινή γραμμή για εμπλοκή 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Κυπρια-
κό σε μια προσπάθεια να μεταβληθεί η 
αδιάλλακτη στάση της Άγκυρας. Το πιο 
σημαντικό, όμως, που προέκυψε μέσα 
από την επίσκεψη του Νίκου Χριστοδου-
λίδη στην Αθήνα είναι η κοινή απόφαση 
των δύο κυβερνήσεων για τη δημιουργία 
θεσμοθετημένου οργάνου διακυβερνητι-
κής συνεργασίας, το οποίο θα προβλέπει 
τακτικές κοινές συναντήσεις (κάποιοι μι-
λούν για δύο συναντήσεις τον χρόνο) των 
Υπουργικών Συμβουλίων Ελλάδας και 
Κύπρου στην παρουσία των επικεφαλής 
των δύο Κυβερνήσεων. Κάποιοι στην Κύ-
προ έσπευσαν να εκφράσουν αντιρρήσεις 
για την απόφαση αυτή πριν καλά-καλά 
επιστρέψει ο Πρόεδρος στη Λευκωσία! 
Ειλικρινά, είναι ν’ απορεί κανείς με τη στά-
ση τους (sic)! Είναι ή δεν είναι η Ελλάδα 
το μοναδικό στήριγμα του αγώνα μας; 

 Επιμύθιο: Ο Νίκος Χριστοδουλίδης με 
την επίσκεψή του στην Αθήνα έστειλε το 
μήνυμα ότι οι σχέσεις Κύπρου και Ελλάδος 
δεν είναι μόνο σχέσεις με συγκεκριμένο 
κόμμα ή τον εκάστοτε Πρωθυπουργό, αλλά 
με όλον τον ελληνικό λαό, ανεξαρτήτως του 
ιδεολογικού και κομματικού του προφίλ. 
Περήφανοι για σένα, Πρόεδρε! 

Το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο 
με έδρα την Χάγη της Ολλαν-
δίας εξέδωσε διεθνές ένταλμα 
σύλληψης κατά του Ρώσου 

Προέδρου Βλαντιμίρ Πούτιν και της 
Ρωσίδας Επιτρόπου για τα Παιδιά, για 
εγκλήματα πολέμου που αφορούν στην 
εκτόπιση και βίαιη μετακίνηση παιδιών, 
την ίδια ώρα που γενικότερα η Ρωσία 
κατηγορείται δημόσια και για άλλα εγκλή-
ματα πολέμου και εγκλήματα κατά της 
ανθρωπότητας από Δυτικές χώρες, κάτι 
που φυσικά η Ρωσία αρνείται ότι πράττει 
στο πλαίσιο του πολέμου στην Ουκρανία. 
Το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο ιδρύθηκε 
το 1998, στη βάση του Καταστατικού της 
Ρώμης και ξεκίνησε τη λειτουργία του 
το 2002, με την κύρωση του Καταστα-
τικού από 60 κράτη ως προβλέπεται 
στο Άρθρο 126 του Καταστατικού. Η 
Κυπριακή Δημοκρατία υπέγραψε το 
Καταστατικό στις 15 Οκτωβρίου 1998 
και το επικύρωσε στις 7 Μαρτίου 2002, 
ούσα το 55ο κράτος που το έπραττε τούτο. 
Υπενθυμίζεται επίσης ότι στο Διεθνές 
Ποινικό Δικαστήριο έχουν προσχωρήσει 
μέχρι σήμερα 123 κράτη, ενώ σημαντικά 
κράτη, όπως οι ΗΠΑ, η Ρωσία, η Κίνα, 
η Ινδία, το Πακιστάν, η Ινδονησία και η 
Τουρκία, μεταξύ άλλων, δεν έχουν προ-
σχωρήσει στο Καταστατικό του Διεθνούς 
Ποινικού Δικαστηρίου, καθιστώντας τη 
δικαιοδοσία του περιορισμένη σε σχέση 
με αυτά τα κράτη. 

Η δικαιοδοσία του Διεθνούς Ποι-
νικού Δικαστηρίου είναι παγκόσμια 
και αφορά, σύμφωνα με το Άρθρο 5 
του Καταστατικού του, το έγκλημα της 
γενοκτονίας, τα εγκλήματα κατά της 
ανθρωπότητας, τα εγκλήματα πολέ-
μου και το έγκλημα της επίθεσης, ενώ 
σχετικό είναι το δίκαιο του πολέμου 
και το διεθνές ανθρωπιστικό δίκαιο, 
όπως εκπηγάζει από τις Συμβάσεις 
της Γενεύης. Τονίζεται ότι το ΔΠΠ 
λειτουργεί στην βάση της αρχής της 
συμπληρωματικότητας, ήτοι την αρχή 
που αναφέρεται στην τελική δικαιο-
δοσία του Δικαστηρίου που υφίστα-
ται, πέραν της καθ’ ύλην, κατά τόπον 
και χρονικής αρμοδιότητάς του ως 
προβλέπεται στο ίδιο το Καταστατι-
κό, όταν υποθέσεις που εμπίπτουν 

στην αρμοδιότητά του δεν μπορούν 
να εκδικαστούν από ένα κράτος-μέλος 
λόγω ηθελημένης ανικανότητάς του 
ή πραγματικής του αδυναμίας. Επι-
πρόσθετα, η άσκηση της δικαιοδοσίας 
του γίνεται αν υπόθεση παραπεμφθεί 
από κράτος - μέλος ή αν το Συμβούλιο 
Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών, ενεργώντας στη βάση του Κε-
φαλαίου VII του Καταστατικού Χάρτη 
του ΟΗΕ, παραπέμψει μια υπόθεση 
στο ΔΠΠ ή αν ο Εισαγγελέας του ΔΠΠ 
αρχίσει έρευνα σχετικά με εγκλήματα 
που εμπίπτουν εντός της δικαιοδοσίας 
του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου.

Στην περίπτωση του εντάλματος που 
έχει εκδοθεί εναντίον του Ρώσου Προ-
έδρου και της Ρωσίδας Επιτρόπου των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού, η διαδικασία 
ξεκίνησε από τον Εισαγγελέα του ΔΠΠ, 
Karim Khan (Chief Prosecutor, ICC). 
Στο παρόν στάδιο το ένταλμα φαίνεται 
να έχει συμβολικό χαρακτήρα, αφού 
δύσκολα θα μπορούσε να υλοποιηθεί, 
λόγω του ότι η Ρωσία δεν είναι συμ-
βαλλόμενο μέρος και, χωρίς αλλαγή 
στην πολιτική εξουσία της χώρας, 
δεν θα εξέδιδε τον Πρόεδρό της. Εν-
δεχομένως, συμβαλλόμενο κράτος θα 
μπορούσε να ικανοποιήσει το ένταλμα 
σύλληψης σε περίπτωση που ο Ρώ-
σος Πρόεδρος ή η Ρωσίδα Επίτροπος 
βρεθούν στην επικράτειά τους, αλλά 
είναι γεγονός ότι ο κ. Πούτιν ειδικά 
έχει περιορίσει κατά πολύ τα ταξίδια 
του στο εξωτερικό μετά την εισβολή 
της Ρωσίας στην Ουκρανία στις 24 
Φεβρουαρίου 2022 – ενδεικτικά ανα-
φέρεται ότι, έκτοτε, ο Ρώσος Πρόεδρος 
έχει πραγματοποιήσει μόνο 8 ταξίδια 
στο εξωτερικό (σε 7 φιλορωσικά κράτη 
πρώην μέλη της Σοβιετικής Ένωσης 
και στο Ιράν), ενώ παράλληλα υπάρχει 
το προηγούμενο του Σουδανού Προ-
έδρου, Ομάραλ Μπασίρ, εναντίον του 
οποίου εκκρεμεί ένταλμα σύλληψης και 
ενώ είχε ταξιδέψει στη Νότιο Αφρίκη 
το 2015 στο πλαίσιο της Συνόδου της 
Αφρικανικής Ένωσης και παρόλο το 
γεγονός ότι δικαστήριο της χώρας είχε 
ζητήσει την απαγόρευση εξόδου από τη 
χώρα μέχρι την εξέταση του διεθνούς 
εντάλματος, η Κυβέρνηση της Νοτίου 
Αφρικής του επέτρεψε την έξοδο και 
επιστροφή του στο Σουδάν.  

Καταληκτικά, η έκδοση του διεθνούς 
εντάλματος κατά του Ρώσου Προέδρου 
δύσκολα θα μπορούσε στο παρόν στά-
διο να εκτελεστεί, λόγω της ύπαρξης 
των σχεδόν ανυπέρβλητων εμποδίων 
που έχουν παρατεθεί συνοπτικά πιο 
πάνω. Το γεγονός φυσικά από μόνο 
του, ότι εκδόθηκε ένα τέτοιο ένταλμα 
είναι σημαντικό υπό την έννοια ότι ο 
αρχηγός ενός κράτους – υπερδύναμης 
καταζητείται πλέον για εγκλήματα πο-
λέμου. Η Ιστορία θα καταδείξει, όμως, 
την κατάληξη του θέματος.

Της Κυριακής
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Στο πλαίσιο της δράσης «Στα 
βήματα μιας βουλεύτριας» 
και με αφορμή την Παγκό-
σμια Ημέρα της Γυναίκας, 

φοιτήτριες απ’ όλα τα Πανεπιστήμια 
της Κύπρου, δημόσια και ιδιωτικά, 
επισκέφθηκαν την Πέμπτη, 9 Μαρτίου 
2023, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
μετά από πρόσκληση της Προέδρου 
του Σώματος, κας Αννίτας Δημητρίου. 

Στόχος της εν λόγω δράσης, η οποία 
πραγματοποιήθηκε με πρωτοβουλία 
της κας Δημητρίου, ήταν η ενημέρωση 
των φοιτητριών σχετικά με τη θέση 
της γυναίκας στη Βουλή και τη λει-
τουργία του Νομοθετικού Σώματος. 
Το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου εκπροσώπησε η υποφαινόμενη 
μαζί με τη φοιτήτρια του Τμήματος 
Δημόσιας Επικοινωνίας του ΤΕΠΑΚ, 
Νάντια Κωνσταντίνου.

Αρχικά, τύχαμε ξενάγησης στην 
αίθουσα της Ολομέλειας της Βουλής, 
όπου είχαμε την ευκαιρία να καθήσουμε 
στα έδρανα και να παρακολουθήσουμε 

μια παρουσίαση σχετικά με την ίδρυση 
της Κυπριακής Βουλής από το 1960, 
τις αρμοδιότητες που έχει ένας/μια 
βουλευτής/τρια, το πώς περνάει ένα 
νομοσχέδιο κ.λπ. 

Πριν από το τέλος της παρουσίασης, 
είχαμε τη χαρά να γνωρίσουμε την Πρό-
εδρο της Βουλής, κα Αννίτα Δημητρίου, 
και να συνομιλήσουμε μαζί της σχετικά 
με τις ανησυχίες που έχει ένα κορίτσι της 
ηλικίας μας καθώς και για την ανάγκη 
για ισότητα των φύλων. Στη συνέχεια 
οδηγηθήκαμε προς τον εξώστη, όπου 
μπορέσαμε να παρακολουθήσουμε τις 
εργασίας της Ολομέλειας της Βουλής. 

Η συμμετοχή μας σε αυτήν τη δράση 
και η ενημέρωσή μας για τον τρόπο 

λειτουργίας της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων, η οποία αποτελεί μία εκ των 
τριών πολιτειακών εξουσιών, υπήρξε 
αναμφίβολα μια σημαντική και πολύτι-
μη εμπειρία, γι’ αυτό και ευχαριστούμε 
θερμά την Πρόεδρο της Βουλής, μια 

αξιόλογη γυναίκα και πολιτικό, για τη 
σημαντική αυτή ευκαιρία που μας έδωσε. 

 Όπως μάθαμε κατά την επίσκεψή 
μας, στην Κυπριακή Βουλή και στην 
Κυπριακή Δημοκρατία λειτουργεί το 
δικοινοτικό σύνταγμα, που είναι από τα 

σπανιότερα συντάγματα στην Ευρώπη. 
Μετά την ίδρυση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας μέχρι και 1981 δεν υπήρχε 
εκλελεγμένη γυναίκα βουλεύτρια. 

Η πρώτη εκλελεγμένη Ελληνοκύπρια 
γυναίκα βουλεύτρια ήταν η Ειρήνη (Ρήνα) 

Κατσελλή, εκλελεγμένη με το Δημοκρα-
τικό Κόμμα. Η πρώτη Τουρκοκύπρια 
βουλεύτρια ήταν η Αϊλά Χαλίντ Κιαζίν, 
αγρότισσα στο επάγγελμα, το 1963, η 
οποία μετά τον θάνατο του συζύγου της 
από αυτοκινητικό δυστύχημα πήρε τη 
θέση του στη Βουλή. 

Μέχρι σήμερα 27 γυναίκες μόνο 
κατάφεραν να εκλεγούν και να κα-
τέχουν μια θέση στο Κοινοβούλιο, κι 
αυτή ήταν μια από τις ανησυχίες που 
συζητήσαμε με την κυρία Δημητρίου. 
Το 2016 κατείχαν θέση στο Κοινοβούλιο 
11 γυναίκες, ενώ το 2021 ο αριθμός 
μειώθηκε στις 8 γυναίκες. 

Σημαντικό βήμα όμως είναι αυτό της 
ανάληψης της Προεδρίας της Βουλής από 
γυναίκα στις βουλευτικές εκλογές του 
2021. Η κυρία Δημητρίου, καθ’ όλη τη 
διάρκεια της συζήτησής μας, μας ενέπνεε 
έναν αέρα σιγουριάς και βεβαιότητας ότι 
τίποτε δεν είναι αδύνατο για μια γυναίκα 
που προσπαθεί να πετύχει σε όλους 
τους τομείς. Το πείσμα και το θάρρος 
είναι τα δύο συστατικά επιτυχίας.

«Στα βήματα μιας βουλεύτριας»

  

ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ,  
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Χριστοδουλίδης στην Αθήνα: 
Μια επίσκεψη πολύ διαφορετική από τις άλλες

Το Διεθνές Ποινικό 
Δικαστήριο και η 
έκδοση εντάλματος 
σύλληψης κατά του 
Ρώσου Προέδρου

26.03.2023

Θέλω να το τονίσω από την 
αρχή. Στο Γε.Σ.Υ. υπάρχει 
μόνο μια παράμετρος της 
φιλοσοφίας του, που είναι 

τέλεια. Είναι νομοθετημένη και δεν χρει-
άζεται καμία αλλαγή. Τo Γε.Σ.Υ. είναι 
ΜΟΝΟΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΟ σύστημα υγείας. 
Αλλά το σπουδαιότερο σημείο αυτής 
της παραμέτρου είναι ότι δεν υπάρ-
χουν ασφάλιστρα, που να πληρώνουν 
οι δικαιούχοι. Αντίθετα. Τα εισοδήματα 
του Ο.Α.Υ. προέρχονται από καθολικές 
εισφορές, που είναι ποσοστό όλων των 
εισοδημάτων, που παράγονται στην Κύ-
προ. Και αυτό προσδίδει στο Γε.Σ.Υ. και 
την άλλη σημαντική παράμετρο. Την 
αλληλεγγύη. Γιατί όλοι καταβάλλουν 
ποσοστό του εισοδήματός τους ως ει-
σφορά στο Γε.Σ.Υ. Και τις υπηρεσίες του 
Γε.Σ.Υ. απολαμβάνουν όλοι οι Κύπριοι 
πολίτες, ανεξάρτητα αν έχουν εισόδημα. 
Και λαμβάνουν όλες τις υπηρεσίες, έστω 
και αν δεν έχουν εισόδημα και δεν κα-
ταβάλλουν καμιά εισφορά. Αυτά είναι 
τα τέλεια χαρακτηριστικά του Γε.Σ.Υ.

Το μεγάλο πρόβλημα είναι η εφαρ-
μογή του Γε.Σ.Υ. Ο Ο.Α.Υ. έχει από την 
αρχή αντιμετωπίσει πολλά προβλήματα. 
Το Γε.Σ.Υ. κατήντησε ο διαχειριστής ενός 
σφαιρικού προϋπολογισμού για τους πα-
ρόχους. Οι υπηρεσίες τους προσγειώθηκαν 
και τα εισοδήματά τους απογειώθηκαν. 
Οι ασθενείς έγιναν πελάτες και οι γιατροί 
επιχειρηματίες. Και ο Ο.Α.Υ. έγινε μια 

γραφειοκρατική ημιδημόσια υπηρεσία, 
που προσπαθεί να κρατήσει ισορροπίες. 

Αν ο Ο.Α.Υ. λειτουργούσε ως μια 
ασφαλιστική εταιρεία, τα πράγματα θα 
ήταν ίσως καλύτερα. Σίγουρα οι ασθενείς 
θα είχαν περισσότερες επιλογές και πλε-
ονεκτήματα. Τώρα ο δικαιούχος ασθε-
νής δεν έχει την ιατρική φροντίδα που 
χρειάζεται, την ώρα που την χρειάζεται 
και στην ποιότητα που πρέπει.

 Η περίπτωση του θανάτου του 
33χρονου νέου, που προήλθε από 
ρήξη καρδίας τελευταίως, ανέδειξε το 
πραγματικό πρόβλημα. Επισκέφθηκε 
τον προσωπικό του γιατρό, όπως επι-
βάλλει η διαδικασία του Γε.Σ.Υ. Ο Π.Ι. 
του έδωσε την φαρμακευτική αγωγή, 
που ο ίδιος έκρινε κατάλληλη, και την 
άλλη μέρα ο ασθενής απεβίωσε. Δεν 
εξετάζω αν ο γιατρός έκαμε λάθος. Αλλά 
διερωτώμαι. Τι επιλογές είχε ο Π.Ι.; Να 
δώσει στον ασθενή παραπεμπτικό για 

κάποια ειδικότητα. Πότε όμως ο ασθε-
νής θα μπορούσε να κλείσει ραντεβού 
για να τον δει ο ειδικός γιατρός; Σε μια 
βδομάδα; Σε ένα μήνα; Μπορούσε να τον 
παραπέμψει στο Τ.Ε.Π. Αλλά εκεί πότε 
θα τον έβλεπε γιατρός; Από την άλλη το 
Γε.Σ.Υ. λέει ότι οι Π.Ι. θα αποφορτώσουν 
τα Τ.Ε.Π. Ο Π.Ι. δεν είχε άλλη δικαιοδοσία. 
Θα έπρεπε να έχει δικαίωμα να τον κάμει 
εισαγωγή σε κάποιο νοσοκομείο του 
Γε.Σ.Υ., να παραμείνει εκεί ο ασθενής, να 
του δώσουν την πρώτη φαρμακευτική 
αγωγή και, αν το πρόβλημα παρέμενε, 
να του κάμουν τις αναγκαίες εξετάσεις 
και να τον δουν ειδικοί γιατροί. Αλλά ο 
προσωπικός γιατρός δεν έχει δικαίωμα 
να παραπέμψει τους ασθενείς του για 
ενδονοσοκομειακή περίθαλψη.

Σύμφωνα με το λογισμικό του Γε.Σ.Υ., 
την ενδονοσοκομειακή περίθαλψη δεν την 
προσφέρουν τα δημόσια και τα ιδιωτικά 
νοσοκομεία, που είναι ενταγμένα στο 
Γε.Σ.Υ. Την προσφέρουν ειδικοί γιατροί 
μόνο, που είναι ενταγμένοι σε κάποιο 
δημόσιο η ιδιωτικό νοσοκομείο, που είναι 
ενταγμένο στο Γε.Σ.Υ. Έτσι ο δικαιούχος 
που θέλει νοσοκομειακή περίθαλψη 
πρέπει να επιλέξει τον ειδικό γιατρό 
που θα του την παρέχει σε ένα από τα 
νοσηλευτήρια όπου είναι ενταγμένος. 
Μπορεί δηλαδή να αποταθεί σε έναν 
ειδικό γιατρό σε μια πόλη και αυτός να 
του προσφέρει ενδονοσοκομειακή πε-
ρίθαλψη σε νοσηλευτήριο άλλης πόλης, 

με το οποίο συνεργάζεται.
Η χαρακτηριστική φιλοσοφία του 

Γε.Σ.Υ. είναι το μονοσφαλιστικό, αλλη-
λέγγυο σύστημα, χωρίς ασφάλιστρα, αλλά 
με εισφορές που αποτελούν ποσοστό των 
εισοδημάτων. Αυτή είναι η αναλλοίωτη 
αρχή και φιλοσοφία του Γε.Σ.Υ. Η αρχιτε-
κτονική του Γε.Σ.Υ. είναι ο τρόπος με τον 
οποίο το σύστημα προσφέρει υπηρεσίες 
υγείας στους δικαιούχους. Αυτή η αρχιτε-
κτονική χρειάζεται ριζική αλλαγή. Βάσει 
αυτής της νέας αρχιτεκτονικής πρέπει να 
είναι οι επιλογές των δικαιούχων και ο 
τρόπος που θα μπορούν να παίρνουν τις 
υπηρεσίες υγείας από τους παρόχους 
υγείας. Για την αλλαγή αυτή πρέπει να 
γίνουν και διαφοροποιήσεις στον νόμο 
του Γε.Σ.Υ. Μια ριζική αλλαγή θα γίνει αν 
αλλάξουν οι πρόνοιες όλων των συμβο-
λαίων παρόχων του Γε.Σ.Υ.. Οι αλλαγές 
πρέπει να βελτιώνουν το είδος και τον 
τρόπο παροχής ποιοτικής φροντίδας 
υγείας και να τους δίνουν πραγματική, 
ελεύθερη επιλογή της ποιοτικής ιατρι-
κής φροντίδας, που έχουν ανάγκη, την 
ώρα που την έχουν ανάγκη και όχι με 
αναμονή μηνών σε ουρές.

Ο Ο.Α.Υ. προσφέρει αξιοζήλευτες 
αμοιβές και όρους εργασίας στους 
παρόχους. Οι ασθενείς του πρέπει να 
παίρνουν ανάλογες υπηρεσίες και όχι τα 
ψίχουλα της πίτας του σφαιρικού προ-
ϋπολογισμού, που την μοιράζονται οι 
επιχειρηματίες της υγείας.

Μονοασφαλιστικό, αλληλέγγυο, αλλά με νέα αρχιτεκτονική 

ΑΛΙΚΗ ΚΑΡΥΔΑ, φοιτήτρια του Τμήματος 
Επικοινωνίας και Σπουδών Διαδικτύου 

του ΤΕΠΑΚ 
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Αναπλ. Καθηγητής,  Πανεπιστήμιο 
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«Κοιτώντας τη μετέωρη θλίψη της Ιστορίας.
Κι όλα αυτά τα χρόνια 
Ένας αόρατος μηχανισμός καταστρέ-

φει ακόρεστα
ό,τι θα θύμιζε τον κόσμο της Κύπρου».
Λεύκιος Ζαφειρίου

Όλος ο πόνος, η πίκρα, η οργή, 
το πένθος, η μελαγχολία κα 
η νοσταλγία αποτυπώνε-
ται στις φωτογραφίες του 

Λεύκιου Ζαφειρίου, δασκάλου, πεζο-
γράφου, ποιητή, φιλολόγου κι ερευνητή, 
στις ερασιτεχνικές φωτογραφίες από 
την περιδιάβασή του στα μνημεία και 
τα τοπία της κατεχόμενης γης μας, οι 
οποίες, μαζί με το ταιριαστό κείμενο 
που τις συνοδεύει, έχουν εκδοθεί το 
2023 από το Γραφείο Τύπου και πλη-
ροφοριών σε ένα θαυμάσιο λεύκωμα. 

Όπως αναφέρει στον Πρόλογο του 
Λευκώματος ο αείμνηστος Βάσος Κα-
ραγιώργης, Καθηγητής Αρχαιολογίας 
και Ακαδημαϊκός, ο Λεύκιος Ζαφει-
ρίου, που μας έφυγε πρόσφατα, ήταν 
φιλόλογος και εργάσθηκε ως δάσκαλος 
στο Ελληνικό Γυμνάσιο του Τουρκο-
κρατούμενου Ριζοκαρπάσου, από το 
2004 έως τον Μάρτιο του 2006, οπότε 
αναγκάσθηκε να διακόψει ύστερα από 
σοβαρό αυτοκινητικό ατύχημα. Ήταν 
δική του επιλογή να εργασθεί στο κα-
τεχόμενο Ριζοκάρπασο, γιατί ήθελε 
να προσφέρει γνώσεις και αγάπη στα 
παιδιά των εγκλωβισμένων και να 
εμψυχώνει τους γονείς των. Μια γεν-

ναία προσφορά στους σκλαβωμένους 
κατοίκους της ανατολικής εσχατιάς της 
χερσονήσου της Καρπασίας. 

Με τη φωτογραφική του μηχανή απα-
θανάτισε τις αγέλαστες τραγικές μορφές 
των κατοίκων της περιοχής, τα αρχαία 
μνημεία στις κατεχόμενες περιοχές, στη 
Σαλαμίνα, την Παναγία Κανακαριά, τους 
Σόλους, το Βουνί, το Τρίκωμο, τη βεβήλωση 
των αρχαίων καταλοίπων στην περιοχή 
«Κάστρος», πέρα από το Μοναστήρι του 
Αποστόλου Ανδρέα κ.α.

Μνημεία που άντεξαν στον χρό-
νο για χιλιετίες, αδιάψευστα δείγμα-
τα του πολιτισμού μας και που τώρα 
βρίσκονται στα χέρια των Τούρκων 
κατακτητών και στο έλεος του χρόνου. 
Όπως αναφέρει στον χαιρετισμό της 
στο Λεύκωμα, η Διευθύντρια Γραφείου 
Τύπου και Πληροφοριών, Αλίκη Στυ-
λιανού, «στόχος του Γραφείου είναι η 
διαφύλαξη της ιστορίας, του πολιτισμού, 
των αξιών του κυπριακού λαού, της 
προβολής αυτού του πλούτου ψυχής. 
Γι’ αυτό και η αξία του λευκώματος ως 
διαχρονικού τεκμηρίου είναι τεράστια».      

Συγχαρητήρια στο εν λόγω Γραφείο 
για την πολύτιμη αυτή έκδοση που, μαζί 
με άλλες παρόμοιες εκδόσεις, συντηρεί 
την ιστορική μνήμη των κατεχομένων 
περιοχών μας και ενδυναμώνει την επιθυ-
μία μας για επιστροφή. Συγχαρητήρια και 
στην Έδρα UNESCO του Πανεπιστημίου 
Λευκωσίας,  που είχε αναλάβει το 2015 
την πρώτη έκθεση των φωτογραφιών του 
Λεύκιου Ζαφειρίου. Το μεγάλο ευχαρι-
στώ, όμως, ανήκει στον αείμνηστο Λεύκιο 
Ζαφειρίου, που πρόσφερε αφιλοκερδώς 
το ανεκτίμητο φωτογραφικό υλικό του. 
Αιωνία του η μνήμη!

Όπως ποιητικά σημειώνει σε προ-
λογικό σημείωμά του ο Συγγραφέας 
και Ακαδημαϊκός Θανάσης Βαλτινός, 
«Υπάρχει μια γραμμή ονείρου εδώ, κοι-
τάζοντας πίσω μας… γραμμή ονείρου 
και θλίψης και… Λεύκιε Ζαφειρίου σ’ 
ευχαριστούμε για την πρόνοιά σου». 

Τα αστικά λύματα αποτελούν 
μιαν από τις βασικές πηγές 
ρύπανσης των υδάτινων πό-
ρων, του αέρα και του εδά-

φους. Η κατάλληλη επεξεργασία τους 
στις Μονάδες Επεξεργασίας Λυμάτων 
(ΜΕΛ) συμβάλλει στην προστασία του 
περιβάλλοντος, στην καθαρότητα των 
υδάτων και στη διατήρηση υγιούς εδά-
φους και βιοποικιλότητας. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατέθεσε 
πρόταση για αναθεώρηση της οδηγί-
ας για την επεξεργασία των αστικών 
λυμάτων, τον Οκτώβρη του 2022. Η 
αναθεώρηση αποτελεί μέρος της στρα-
τηγικής της Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμ-
φωνίας για κλιματική ουδετερότητα και 
μηδενική ρύπανση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση μέχρι το 2050.

Η υφιστάμενη οδηγία για την επεξερ-
γασία των αστικών λυμάτων (91/271/
ΕΟΚ) χρήζει επικαιροποίησης και 
προσαρμογής στις νέες προκλήσεις, 
τις οποίες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή των 
Περιφερειών (ΕΕτΠ) εντόπισε, συζήτη-
σε και θα προτείνει αναθεώρηση στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Μια από τις βα-
σικότερες εισηγήσεις, είναι η συμπερί-
ληψη της συλλογής και επεξεργασίας 
αστικών λυμάτων και σε τοπικές Αρχές 
με πληθυσμό κάτω των 2.000 κατοίκων.

Η πρόταση της ΕΕτΠ αφορά επίσης 
την επέκταση της εφαρμογής της οδηγίας 
σε απομακρυσμένες και απομονωμένες 
περιοχές για αποφυγή απόρριψης ρύ-
πων και άλλων βλαβερών ουσιών στο 
φυσικό περιβάλλον που επιβαρύνουν 
τη δημόσια υγεία. 

Η μη σωστή επεξεργασία αστικών 
λυμάτων και η μη λειτουργία ΜΕΛ οδηγεί 
στην ανεξέλεγκτη απόρριψη βλαβερών 
για την υγεία λυμάτων στη φύση, τα 
οποία καταλήγουν στο υπέδαφος, στις 
λίμνες, στους ποταμούς, στα φράγματα 
και στη θάλασσα. Επιπρόσθετα, τα αστικά 
λύματα μολύνουν το έδαφος και τους 
υδροβιότοπους με χημικές ουσίες και 
κατάλοιπα φαρμάκων, τα οποία με τη 
βροχή διασκορπίζονται παντού στη φύση.

Η σύνδεση όλων των νοικοκυριών με το 
αποχετευτικό σύστημα επιβάλλεται, αφού 
συμβάλλει στον περιορισμό της απόρρι-
ψης επικίνδυνων μολυσματικών ουσιών 
και μικροπλαστικών στο υπέδαφος και 
στους υδάτινους πόρους. Η πρόσβαση στο 
αποχετευτικό σύστημα αποτελεί όχι μόνο 
υποχρέωση αλλά και επιτακτική ανάγκη 
για αποφυγή της περαιτέρω μόλυνσης του 
περιβάλλοντος και της δημόσιας υγείας. 

Με βάση λοιπόν την εισήγηση της 
ΕΕτΠ, οι ΜΕΛ καλύπτουν κοινότητες και 
δήμους από διαφορετικές περιοχές και 
επαρχίες, όπως η ΜΕΛ στην κοινότητα 
Άχνας, στην επαρχία Αμμοχώστου, η 
οποία αναμένεται να λειτουργήσει τέ-
λος του 2023. Η Κύπρος, ως μέλος της 
Ε.Ε., θα πρέπει να συμμορφώνεται με τις 
σχετικές οδηγίες για την επεξεργασία 
λυμάτων, αφού όσα κράτη - μέλη της 
Ε.Ε. παρανομούν ή καθυστερούν τη 
λειτουργία και αναβάθμιση των ΜΕΛ 
επιβαρύνονται με σχετικές κυρώσεις.

Η επεξεργασία λυμάτων στις ΜΕΛ 
απελευθερώνει χαμηλές ποσότητες 
ρύπανσης, αφού κανένας σταθμός 
επεξεργασίας λυμάτων δεν μπορεί να 
επεξεργαστεί στο έπακρον τις εκπομπές 
ρύπων, όπως αναφέρθηκε στην ΕΕτΠ. Γι’ 
αυτό επιβάλλεται η συνεχής αναβάθμιση 
των υφιστάμενων ΜΕΛ και η επέκταση 

του δικτύου επεξεργασίας λυμάτων, στη 
βάση των σημερινών περιβαλλοντικών 
οδηγιών και απαιτήσεων.

Ενδεικτική είναι η κατασκευή της ΜΕΛ 
στην Άχνα του Συμβουλίου Αποχετεύσε-
ων Κοκκινοχωρίων, η οποία μπορεί να 
καθυστέρησε, όμως πληροί τις σχετικές 
οδηγίες της Ε.Ε. για σωστή επεξεργασία 
των αστικών λυμάτων. Η δημιουργία 
λιμνών κατακράτησης ομβρίων υδά-
των στο πολεοδομικό έργο του δρόμου 
Δερύνειας – Σωτήρας αποτελεί επίσης 
απόδειξη ότι οι τοπικές Αρχές και οι 
εμπλεκόμενοι φορείς συμμορφώνονται 
με τις ευρωπαϊκές οδηγίες που αφο-
ρούν την προστασία του περιβάλλοντος, 
αφού η απόρριψη ρυπογόνων στοιχείων 
στο έδαφος χωρίς φιλτράρισμα, μολύνει 
το υδροφόρο σύστημα, τις λίμνες και τη 
θάλασσα.

Η ευρωπαϊκή οδηγία για την επε-
ξεργασία αστικών λυμάτων ισχύει εδώ 
και 30 χρόνια και γι’ αυτό επιβάλλεται 
η αναθεώρησή της στη βάση των σημε-
ρινών περιβαλλοντικών προκλήσεων. 
Τα κράτη - μέλη της Ε.Ε. θα πρέπει να 
επενδύσουν στη δημιουργία σύγχρονων 
αλλά και στην αναβάθμιση των υφιστά-
μενων ΜΕΛ, προς όφελος της κοινωνίας 
των πολιτών χωρίς αποκλεισμούς και η 
Κύπρος δεν μπορεί να αποτελεί εξαίρεση.

Είναι γνωστή η μεγάλη δυσφο-
ρία που νιώθουν οι πολίτες 
της Κύπρου για το κόστος 
της προμήθειας ηλεκτρισμού 

που καλούνται (μάλλον επιβάλλεται) να 
πληρώσουν. Το κόστος του ηλεκτρικού 
ρεύματος είναι ένας από τους πλέον ση-
μαντικούς παράγοντες που επηρεάζουν 
τις τιμές όλων των προϊόντων (δημιουργεί 
πληθωρισμό), από το κόστος παραγω-
γής, μέχρι και το κόστος διανομής, αλλά 
το σημαντικότερο είναι πως το κόστος 
ηλεκτρισμού επηρεάζει την καθημερινή 
ζωή όλων των κατοίκων της χώρας, από 
τη στιγμή του προγεύματος μέχρι που 
θα σβήσουν το φως πριν κοιμηθούν. 

Η ΑΗΚ στην Κύπρο είναι η μεγαλύ-
τερη μονοπωλιακή εταιρεία, με απόλυτη 
κυριαρχία (89%) απ’ όλες τις χώρες της 
Ευρώπης και κατά συνέπειαν έχει τη 
δυνατότητα να κατακρεουργεί ανεξέλε-
γκτα τον κάθε απλό πολίτη. Η ειρωνεία 

είναι ότι η εκπρόσωπος Τύπου της ΑΗΚ, 
Χριστίνα Παπαδοπούλου, επαναλαμβάνει 
τις γνωστές μούφες, από τη μια παραδε-
χόμενη,  όπως λέει, ότι “οι τιμές ηλεκτρι-
κού ρεύματος είναι σήμερα πάρα πολύ 
υψηλές, κάτι που παρατηρούμε κι εμείς 
ως ΑΗΚ αλλά αυτά είναι τα δεδομένα”, 
και από την άλλη ότι “υπάρχει το όραμα 
επέκτασης στις ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας”. Οι αυξήσεις στις τιμές ηλεκτρικού 
ρεύματος είναι συνεχείς, κάποτε φτάνουν 
και το 39%, και κατόπιν ακολουθεί και 
ανακοίνωση ότι στις χρεώσεις που θα 
ακολουθήσουν αναμένεται να υπάρξει 
και μείωση της τιμής γύρω στα 3%! Έτσι 

χρυσώνουν το χάπι.
Ταυτόχρονα προβάλλεται και ο καθη-

συχασμός από το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, ότι η υπηρεσία 
ενέργειας έχει ως δήθεν αποστολή τη δια-
μόρφωση και την υλοποίηση της πολιτικής 
του κράτους στον τομέα της ενέργειας με 
κύριους στρατηγικούς στόχους τη δημι-
ουργία μιας βιώσιμης και ανταγωνιστικής 
αγοράς ενέργειας. Εδώ ξεχωρίζει η λέξη 
“Ανταγωνιστικής”. Να θυμίσουμε πως με 
την Ευρωπαϊκή Οδηγία (ΕΕ)2019/944 
σχετικά με τους κοινούς κανόνες για την 
εσωτερική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, 
αυτό το νομοθετικό πλαίσιο προνοεί, μεταξύ 
άλλων, για: 1) Την ενίσχυση της προστα-
σίας του καταναλωτή και την ενδυνάμωσή 
του σε σχέση με τη συμμετοχή του στην 
αγορά ηλεκτρισμού. 2) Την προστασία 
των ευάλωτων καταναλωτών και την 
παρακολούθηση της ενεργειακής φτώ-
χειας και 3) Τη διασφάλιση προσιτών και 

διαφανών τιμών και ενέργειας χαμηλού 
κόστους για τους καταναλωτές.

Εάν η ΑΗΚ δεν είναι σε θέση να εξεύ-
ρει και να εφαρμόσει μιαν ανταγωνιστι-
κή πολιτική (όπως είναι τα δεδομένα 
σήμερα… λέει η κα Παπαδοπούλου), 
τότε μόλις παρουσιαστεί ανταγωνιστής, 
η ΑΗΚ θα πρέπει να κλείσει!

Η Α.ΤΗ.Κ. (CYTA), που ήταν παλαι-
ότερα μονοπώλιο, κατάφερε μετά τη φι-
λελευθεροποίηση εύκολα να επιβιώσει, 
η ΑΗΚ πώς θα τα καταφέρει; Μετά από 
πόσες πενταετίες θα παρουσιάσει άραγε 
η ΑΗΚ από θαύμα μια νέα πολιτική 
ανταγωνιστικής τιμολόγησης βασισμένη 
σε νέα εφεύρεση; Ή μήπως θα απο-
καλυφθεί πως ακολουθούσε πολιτική 
συσσώρευσης πλούτου σε βάρος των 
καταναλωτών, για να προετοιμαστεί για 
την αναγκαστική μείωση τιμών όταν 
φτάσει η στιγμή με το μεγάλο ‘‘BANG’’ 
της φιλελευθεροποίησης;

«Λογαριάσατε λά-
θος με τον νουν 
σας εμπόροι», 
λέει και το τρα-

γούδι. Πίστευαν, λοιπόν, ότι μετά την 
τουρκική εισβολή ο κυπριακός Ελ-
ληνισμός θα είχε καταρρεύσει και 
οριστικά πλέον θα είχε υποδουλωθεί 
υποκύπτοντας στα σχέδιά τους. Και, 
όμως, αναγεννήθηκε από τη τέφρα 
του ως ο μυθικός φοίνικας.

Έκτοτε είχαν μηχανευθεί διάφορα 
σχέδια για εξανδραποδισμό του, όπως 
π.χ. «το κούρεμα» των καταθέσεων.

Τελικά επινόησαν το βρετανοτουρ-
κικής εμπνεύσεως ούτω καλούμενο 
«Σχέδιο Ανάν», που θα καθιστούσε την 
Κυπριακή Δημοκρατία «εκλιπούσα» και 
θα την μετέτρεπε, όπως έγραψα πλειστά-
κις, σε ένα σύγχρονο «βιλαέτι» = περιο-
χή/επαρχία μιας νέας νεο-οθωμανικής 
αυτοκρατορίας όπως την ονειρεύονται 
οι νεοσουλτάνοι της Άγκυρας.

Ο υπερήφανος και αδούλωτος 
κυπριακός Ελληνισμός έδωσε με 
το Δημοψήφισμα την απάντησή του 
απορρίπτοντας το Σχέδιο Ανάν με συ-
ντριπτική πλειοψηφία. Η απάντηση δεν 
μπορούσε να ήταν άλλη από εκείνην που 
έδωσε σε όλους τους κατά καιρούς από 
την Ανατολή και τη Δύση βαρβάρους 
εισβολείς και διά μέσου των αιώνων.

Πολλούς λοιπόν αφέντες άλλαξε, 
αλλά δεν άλλαξε καρδιά, αν και σήμε-
ρα ποικιλώνυμοι τουρκόφρονες και 
τουρκοπροσκυνημένοι οπαδοί του ούτω 
καλούμενου «πατριωτικού ρεαλισμού», 
που δραστηριοποιούνται στις ελεύθερες 
περιοχές, επιχειρούν τον εξανδραποδισμό 
του με διάφορους τρόπους.

Δυστυχώς, όμως, οι κατά καιρούς 
πολιτικοί, οι χειριζόμενοι τις τύχες μας, 
απεδείχθησαν κατώτεροι των περιστά-
σεων. Αντί να τιμήσουν το αποτέλεσμα 

του δημοψηφίσματος, να απαλλαγούν 
από τις ούτω καλούμενες «συμφωνίες 
υψηλού επιπέδου» (γνωστές ως συμφω-
νίες κορυφής) που απενοχοποιούσαν 
την Τουρκία και την ούτω καλούμενη 
«Διζωνική Δικοινοτική Ομοσπονδία με 
πολιτική ισότητα»,  ουσιαστικά αποδε-
χόμενοι και την οριστική εξακολουθούν 
να ομνύουν (ορκίζονται) πίστη σε αυτή.

Αν όμως μελετούσαν τις πρόσφατες 
δηλώσεις του ηγέτη της ενωμένης 
πλέον αντιπολίτευσης και ανθυποψη-
φίου του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, αρ-
χηγού του Ρεπουμπλικανικού Λαϊκού 
Κόμματος, Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, 
που καθόριζε τα «σύνορα» της ούτω 
καλούμενης «Γαλάζιας Πατρίδας», δι-
ερωτώμαι αν θα είχαν αντιληφθεί ότι 
με «τον νουν τους κάμνουν μπαϊράμι».

Η Τουρκία ΟΥΔΕΠΟΤΕ θα εγκατα-
λείψει την Κύπρο, όπως και οι Βρετανοί 
τις «Κυρίαρχες βάσεις», όπως συμβαίνει 
και με το Γιβραλτάρ. Ο Ερσίν Τατάρ, 
ούτω καλούμενος «ηγέτης» των Τουρ-
κοκυπρίων, καθημερινά διακηρύττει 
περί «κυριαρχικής ισότητας», δύο λαών, 
δύο κρατών, ισότιμης συμμετοχής σε 
όλα και διεθνούς αναγνώρισης.

Όλα αυτά δεν οδηγούν σε δίκαιη, 
βιώσιμη και λειτουργική λύση του Κυ-
πριακού ακόμη και αν συνεχιστούν οι 
«συνομιλίες - διαπραγματεύσεις» (κουβέ-
ντες του καφενείου) γι’ ακόμη 50 χρόνια.

Ούτε λοιπόν τυχόν παρεμβάσεις 
της Ενωμένης Ευρώπης, του ΟΗΕ ή 
οιωνδήποτε άλλων θα φέρουν οποιο-
δήποτε θετικό αποτέλεσμα.

Η προσφάτως ανακοινωθείσα -κατά 
την επίσημη επίσκεψη του Προέδρου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Αθή-
να- σύσταση του Ανωτάτου Συμβουλίου 
Συνεργασίας Κύπρου-Ελλάδας ως και 
η υλοποίηση του Ενιαίου Αμυντικού 
Δόγματος θα θωρακίσουν τον κυπρι-
ακό Ελληνισμό αν υλοποιηθούν και 
λειτουργήσουν ορθά.

Όλα τα άλλα είναι πομφόλυγες και 
έπεα πτερόεντα, λόγια δηλαδή του 
αέρα, που ηχούν σε ώτα μη ακουό-
ντων οπαδών του ούτω καλούμενου 
«πατριωτικού ρεαλισμού».

Οι καθημερινές απειλές ηχούν 
εις ώτα μη ακουόντων όταν αγνοούν 
τις διακηρύξεις των Τούρκων περί 
«Γαλάζιας Πατρίδας» και ελέγχου της 
Ανατολικής Μεσογείου.

ΙΣΤΟΡΙΚΉ ΕΥΘΥΝΉ ΤΩΝ ΉΓΕ-
ΤΩΝ ΤΟΥ ΕΛΛΉΝΙΣΜΟΥ ΝΑ 
ΚΤΙΣΟΥΝ ΜΙΑ ΝΕΑ ΠΟΛΙΤΕΙΑ, 
ΑΝΤΑΞΙΑ ΤΟΥ ΕΝΔΟΞΟΥ ΠΑ-
ΡΕΛΘΟΝΤΟΣ

Υπό τη σκιά της ανθρωπο-
σφαγής στο σιδηροδρομικό 
δυστύχημα των Τεμπών και 
της επιδεινούμενης όξυν-

σης του πολιτικού κλίματος ενόψει των 
επικείμενων εκλογών στην Ελλάδα, ο 
Ελληνισμός γιορτάζει τα 200 + 2 χρό-
νια από την Ελληνική Επανάσταση. Η 
«μέθεξη στο αθάνατο κρασί του ’21» 
μέσω των εκδηλώσεων που πραγμα-
τοποιήθηκαν σε κάθε γωνιά του πλα-
νήτη για τα 200 χρόνια αποτελούν το 
εφαλτήριο για να πορευθούμε προς το 
μέλλον προβάλλοντας ως Ελληνισμός 
νέες ιδέες και ευφάνταστες προτάσεις,  
στο πλαίσιο ενός ολοκληρωμένου πλάνου 
εθνικής αναγέννησης. Οι δυνάμεις του 
πολιτικού πολιτισμού και της υγιούς 
κοινωνίας των πολιτών καλούνται να 
αναμετρηθούν με τις πολλές παθογέ-
νειες, τις αγκυλώσεις και τα πάμπολλα 
στραβά που ταλαιπωρούν διαχρονικά 
την Ελλάδα από την πρώτη ημέρα ίδρυ-
σης του νεότερου ελληνικού κράτους. 
Το ίδιος σκηνικό επικρατεί και στην 
Κύπρο, με μια Δημοκρατία ανάπηρη, η 
οποία αρνείται πεισματικά να βρει τον 
βηματισμό της. Ασφαλέστατα, κύριος 
ένοχος για την κατάσταση αυτή δεν είναι 

άλλος από τη μαφιόζικη κομματοκρατία, 
που κατατρώει τα σωθικά της πολιτικής 
και κοινωνικής ζωής των δύο αδελφών 
χωρών. Το κακό ξεκινά από τη στιγμή 
που οι ηγεσίες, ιδίως των μεγάλων πο-
λιτικών φορέων, θέτουν το προσωπικό 
και κομματικό συμφέρον υπεράνω του 
εθνικού και κοινωνικού, με τραγική κα-
τάληξη τη μικρή ή μεγάλη κατακρε-
ούργηση των θεσμών. Αναπόφευκτα 
αυτό το απεχθές φαινόμενο επενεργεί ως 
τροχοπέδη στην ομαλή λειτουργία του 
δημοκρατικού πολιτεύματος, με όλα τα 

αρνητικά συνεπακόλουθα για την κοι-
νωνία. Σε τούτη την κομβική συγκυρία 
των μεγάλων ανατροπών στον πλανήτη, 
καλούμαστε ως Ελληνισμός να αναμε-
τρηθούμε πρώτα με τον εαυτό μας και 
μετά με την Ιστορία, προσδιορίζοντας 
επακριβώς ποιοι είμαστε, τι θέλουμε, 
πού πάμε και τι μπορούμε να πετύχουμε, 
στο πλαίσιο της οικοδόμησης μια νέας 
ισχυρής Πολιτείας/Συμπολιτείας που 
να είναι σε θέση να σχεδιάζει το μέλλον 
με σταθερότητα και αισιοδοξία.

Η ιστορική ευθύνη είναι βαριά. Η 
τιμή στο Εικοσιένα ύστερα από 202 
χρόνια μπορεί να θέσει τις ράγες για 
ένα νέο ελπιδοφόρο ξεκίνημα,  για να 
μεγαλουργήσει ξανά ο Ελληνισμός και 
να ξαναπάρει την πρωτιά στην οικου-
μενική πυραμίδα των αξιών και της ει-
ρηνικής προόδου. Η Ελλάδα μπορεί να 
προσφέρει πολλά στον εαυτό της και, 
αναπηδώντας μέσα από το ένδοξο πα-
ρελθόν της, να συνεισφέρει και πάλι 
πολύτιμες υπηρεσίες στον οικουμενικό 
πολιτισμό, που σφαγιάζεται στη δίνη 
των συμφερόντων. Μέγα στοίχημα, 202 
χρόνια μετά, είναι η δημιουργία ενός 
σύγχρονου ευρωπαϊκού κράτους δικαί-

ου και ισοπολιτείας, που θα εμπνεύσει 
τις αστείρευτες δημιουργικές δυνάμεις 
του Ελληνισμού να εργασθούν και να 
συνεργασθούν για το κτίσιμο μιας νέα 
Πολιτείας ευδαιμονίας, θέτοντας ταυτό-
χρονα έντονη σφραγίδα στη θωράκιση 
των ζωτικών συμφερόντων του Ελλη-
νισμού από τη Βόρειο Ήπειρο, μέχρι 
τη Θράκη, το Αιγαίο και την Κύπρο. 

Μέγα ζητούμενο είναι να αποκτή-
σει η Ελλάδα στο ακέραιο την εθνική 
της ανεξαρτησία, η οποία για 200 τόσα 
χρόνια παραμένει κολοβή. Ο τρισχιλιετής 
πολιτισμός μας είναι η δύναμή μας. Ο 
εξανθρωπισμός της οικουμένης παρα-
μένει βαριά διαχρονική κληρονομιά και 
ευθύνη για την Ελλάδα και τους Έλληνες. 
Ας σεβαστούμε την Ιστορία, ας διδαχθούμε 
από τις λαμπρές στιγμές και τα λάθη μας, 
κάνοντας την υπέρβαση για μια νέα αρχή. 

Σε αυτήν τη νέα προσπάθεια δεν χω-
ράνε μικροπολιτικές σκοπιμότητες και 
ιδιοτελή συμφέροντα. Ούτε βέβαια έχουν 
θέση εθνομηδενιστικές προσεγγίσεις και 
διχαστικές πολιτικές. Είναι υπέρτατη ευ-
θύνη του πολιτικού προσωπικού και των 
πνευματικών ανθρώπων να εργαστούν 
μονιασμένοι για εδραίωση μόνιμων 
συνθηκών εθνικής ενότητας και λαϊκής 
ομοψυχίας στη βάση ενός εμπνευσμένου 
πλάνου για δημιουργία μιας ισχυρής Ελ-
λάδας. Μιας νέας Πολιτείας, απαλλαγμένης 
από το σύνδρομο του «μικροελλαδισμού». 
Μιας αξιόπιστης Ελλάδας σεβαστής στους 
φίλους της και φοβερής στους εχθρούς 
της. Σε μια τέτοια περίπτωση, είναι βέβαιο 
ότι θα αλλάξει και η μοίρα της περιπλα-
νώμενης Κύπρου, η οποία ψάχνει να βρει 
την ταυτότητά της χωρίς μέχρι στιγμής να 
τα καταφέρει. 

Το μέγα ζητούμενο 200+2 χρόνια μετά
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Επεξεργασία αστικών λυμάτων

Κύριε Υπουργέ, η Αρχή Ήλεκτρισμού σπάει κόκκαλα

Εις ώτα μη ακουόντων 

  

ΚΛΑΙΛΙΑ ΤΟΜΠΟΛΗ-ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ, 
Δικηγόρος, πρώην Εισαγγελέας της 

Δημοκρατίας 
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ΒΙΒΛΙΟΚΡΙΤΙΚΗ: ΛΕΎΚΙΟΣ ΖΑΦΕΙΡΙΟΎ

«H μετέωρη θλίψη της ιστορίας»
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Ε
πιβίωσε πολιτικά, αλλά 
με βαρύ πολιτικό κόστος. 
Η κυβέρνηση του Γάλ-
λου Προέδρου, Εμμα-
νουέλ Μακρόν, μετά 
την απόρριψη των 
προτάσεων δυσπιστίας 

της αντιπολίτευσης για τη μεταρρύθμιση 
στο συνταξιοδοτικό, βγαίνει λαβωμένη 
από τη μεγαλύτερη κρίση που είχε ν’ 
αντιμετωπίσει τα τελευταία χρόνια. Με 
πλειοψηφία μόλις εννέα βουλευτών, η 
Εθνοσυνέλευση απέρριψε την πρόταση 
μομφής, ενεργοποιώντας αυτόματα την 
επίμαχη μεταρρύθμιση του συνταξιοδο-
τικού. Η επόμενη ημέρα βρίσκει διαδη-
λωτές και συνδικάτα στους δρόμους, ενώ 
ο Μακρόν καλείται να διαχειριστεί την 
εντεινόμενη κρίση. Το βασικό ερώτημα 
είναι πώς θα καταφέρει να επιβιώσει, εάν 
οι πολιτικές εξελίξεις «αναγκάσουν» την 
ομάδα Républicains να αποσύρει την 
άτυπη στήριξή της. Σε κάθε περίπτωση, 
εξετάζεται κατά πόσον ο Γάλλος Πρόε-
δρος είναι «ζημιογόνος» για τη χώρα 
του ή εάν είναι θύμα της αδυναμίας του 
να προωθήσει σωστά τις πολιτικές του. 

Μια οριακή νίκη
Οριακά οι δύο προτάσεις μομφής 

κατά της κυβέρνησης καταψηφίστηκαν 
από την Εθνοσυνέλευση, παρατείνοντας 
γι’ ακόμα λίγο τη «ασθενική» ζωή της 
προεδρίας του Εμμανουέλ Μακρόν. Η 
καταψήφιση σηματοδότησε μια πύρρεια 
νίκη για τον Γάλλο Πρόεδρο πάνω στην 
πλέον αντιλαϊκή μεταρρύθμιση του συ-
νταξιοδοτικού συστήματος. 

Οι μόλις εννέα βουλευτές που υπο-
λείπονταν για να «εκθρονίσουν» την 
Πρωθυπουργό Ελιζαμπέτ Μπορν κατα-
δεικνύουν τις λεπτές ισορροπίες, πάνω 
στις οποίες σχοινοβατεί ο Πρόεδρος της 
Γαλλίας μετά τις βουλευτικές εκλογές, 
οι οποίες του αφαίρεσαν την κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία. Υποκινητές αυτής 
της εξέγερσης η κοινοβουλευτική ομάδα 
Liot και το ακροδεξιό κόμμα Εθνικός 
Συναγερμός (RN). Ενδεικτικές είναι οι 
δηλώσεις της ακροδεξιάς βουλευτή, Λορ 
Λαβαλέτ, η οποία κατήγγειλε με τους 
συναδέλφους της την «κατρακύλα» και 
τη «στασιμότητα» του γαλλικής εκτελε-
στικής εξουσίας, χαρακτηρίζοντας τον 
Μακρόν «αδηφάγο». 

Αν υπερψηφιζόταν μια από τις δύο 

Στην πυρά των Γάλλων διαδηλωτών 
ο «επαναστάτης με το κουστούμι»

προτάσεις μομφής, τότε θα έπρεπε να 
παραιτηθεί η Πρωθυπουργός και να 
ακυρωθεί το προεδρικό διάταγμα για 
την αναμόρφωση του συνταξιοδοτικού. 
Ρυθμιστές της κατάστασης αναδείχθη-
καν οι βουλευτές του αντιπολιτευόμε-
νου Κόμματος των Ρεπουμπλικανών, οι 
περισσότεροι εκ των οποίων ενώ προ 
ημερών είχαν ταχθεί κατά του νομοσχε-
δίου για το συνταξιοδοτικό, δεν τάχθηκαν 
τελικά υπέρ καμίας πρότασης μομφής.

Ειδικότερα, από τους 61 βουλευτές 
του κόμματος των Ρεπουμπλικανών, 
μόνο οι 19 υπερψήφισαν τις προτάσεις 
μομφής. Από πλευράς αντιπολίτευσης, 
ο αριστερός ηγέτης, Ζαν Λικ Μελανσόν, 
καταφέρθηκε κατά του Μακρόν, κατη-
γορώντας τον ότι «έπαιξε με τη φωτιά» 
και ότι έφτασε η ώρα της «λαϊκής μομ-
φής», ενώ η ακροδεξιά Μαρίν Λεπέν 
ζήτησε ανασχηματισμό της κυβέρνησης 
και επέκρινε τους Ρεπουμπλικανούς 
βουλευτές που δεν υπερψήφισαν τις 
προτάσεις μομφής.

Ειδικά πηγές από το κυβερνητικό στρα-
τόπεδο, σύμφωνα με όσα ανέφεραν στην 
εφημερίδα Figaro, θεωρούν ότι «η ιστορία 
που ζούμε αυτήν τη στιγμή σχεδιάστηκε 
και γράφτηκε από τον Μελανσόν, ο οποίος 
από την αρχή έκανε τα πάντα για να εξα-
σφαλίσει ότι δεν θα υπάρξει ψηφοφορία 
στην Εθνοσυνέλευση. Είναι ο εμπρηστής 
πυροσβέστης, που προκαλεί τη χρήση 
του 49.3 για να καταγγείλει τη χρήση του 
49.3. Στη συνέχεια τα στρατεύματά του 
ανέλαβαν την κυριαρχία στους δρόμους 
για να προκαλέσουν χάος».

Πριν ακόμα διεξαχθεί η ψηφοφορία 
στην Εθνοσυνέλευση, αναλυτές εκτιμούσαν 
ότι η μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού 
συστήματος θα έχει βαρύ πολιτικό κόστος 
για την κυβέρνηση και θα αφήσει ανεξί-
τηλο σημάδι στη δεύτερη πενταετή θητεία 
του Μακρόν. Αν και οριακά ξεπέρασε 
αυτόν τον σκόπελο, εντούτοις, υπάρχει 
η εκτίμηση ότι θα αποδυναμωθεί σημα-
ντικά, ενώ οι κοινωνικές διαμαρτυρίες 
κατά της μεταρρύθμισης πιθανότατα θα 
συνεχιστούν για μερικές εβδομάδες, κάτι 
που θα μπορούσε να επηρεάσει αρνητικά 
τη γαλλική οικονομία.

Σε κάθε περίπτωση, το αποτέλεσμα της 
ψηφοφορίας είναι μια «προσωρινή» ανα-
κούφιση για τον Μακρόν, αλλά ο Γάλλος 
Πρόεδρος εξακολουθεί να βαδίζει σε λεπτό 
πάγο. Ειδικότερα, η αποτυχία του κεντρώου 
Προέδρου να βρει επαρκή υποστήριξη 
στο Κοινοβούλιο για να θέσει σε ψηφο-
φορία τη μεταρρύθμιση του συνταξιοδο-
τικού του συστήματος έχει υπονομεύσει 
τη μεταρρυθμιστική του ατζέντα και έχει 
αποδυναμώσει την ηγεσία του.

Ραντεβού στους δρόμους 
Η «επιτυχία» του Μακρόν τού 

κληροδότησε τη συνέχιση ακόμα πιο 
δυναμικών διαδηλώσεων, οι οποίες 
μέχρι στιγμής εκδηλώθηκαν με απο-
κλεισμένους δρόμους, διαταραχές στις 
συγκοινωνίες, καθυστερήσεις στα αερο-
δρόμια και κινητοποιήσεις σε πανεπι-
στημιουπόλεις και σχολεία. Το γεγονός 
μάλιστα ότι μια βαθιά αντιλαϊκή πολιτική 
εγκρίθηκε χωρίς ψηφοφορία, εξόργισε 
συνδικάτα και διαδηλωτές, προετοιμά-
ζοντας το έδαφος για συνέχιση αυτής 
της κατάστασης. 

ΑΝ ΚΑΙ Η ΚΥΒΈΡΝΗΣΗ ΤΟΥ 
ΜΑΚΡΟΝ ΠΈΡΑΣΈ ΤΟ «ΤΈΣΤ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΈΠΙΒΙΩΣΗΣ», ΠΡΙΝ 
ΑΚΟΜΑ ΣΥΜΠΛΗΡΩΣΈΙ ΈΝΑ 
ΧΡΟΝΟ ΣΤΗΝ ΠΡΟΈΔΡΙΑ, ΜΈ-
ΤΡΑ ΔΥΣΑΝΑΛΟΓΗ ΦΘΟΡΑ, ΜΈ 
ΤΑ ΠΟΣΟΣΤΑ ΔΗΜΟΤΙΚΟΤΗΤΑΣ 
ΤΟΥ ΝΑ ΥΠΟΧΩΡΟΥΝ ΣΤΟ 28%
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Τα συστατικά στοιχεία αυτής της 
πολιτικής κρίσης υπόσχονται δύσκο-
λες ημέρες για τον Μακρόν, ο οποίος 
καλείται να διαχειριστεί τη μεγαλύτερη 
πρόκληση για την εξουσία του μετά το 
κίνημα των «Κίτρινων Γιλέκων» πριν από 
τέσσερα χρόνια. Η λαϊκή δυσαρέσκεια 
μετατράπηκε σε πραγματική οργή, η 
οποία φούσκωνε ήδη πολλές ημέρες 
πριν από την ψηφοφορία. Το σκηνικό 
συνέθεταν φλεγόμενα οδοφράγματα, 
βίαιες επεμβάσεις της Αστυνομίας και 
συλλήψεις εκατοντάδων διαδηλωτών. 

Δημοσκόπηση της Elabe δείχνει ότι 
τα δύο τρίτα των Γάλλων επιθυμούν 
την πτώση της κυβέρνησης Μπορν. Το 
εύρος που έχει πάρει η λαϊκή αντίδραση 
επέδρασε και στο κεντροδεξιό κόμμα 
LR, από τις τάξεις του οποίου προέρχο-
νται δύο από τους βασικούς υπουργούς 
του Εμμανουέλ Μακρόν: ο Υπουργός 

Οικονομικών Μπρουνό Λεμέρ και ο 
Υπουργός Εσωτερικών Ζεράλ Νταρμανέν. 
Με βάση την αριθμητική της χθεσινής 
ψηφοφορίας προκύπτει ότι 19 από τους 
βουλευτές του κόμματος παραβίασαν 
την επίσημη γραμμή και υπερψήφισαν 
την πρώτη πρόταση μομφής.

Στο αντίπαλο στρατόπεδο, οι αρι-
στεροί βουλευτές του Nupes ύψωσαν 
μέσα στη Βουλή πλακάτ που έγραφαν 
«Παραιτηθείτε – Θα τα πούμε στους 
δρόμους» και «RIP», συντομογραφία 
που παραπέμπει στη δυνατότητά τους 
να προωθήσουν «δημοψήφισμα μεικτής 
πρωτοβουλίας» (με υποστήριξη του ενός 
πέμπτου της Εθνοσυνέλευσης και του 
ενός δεκάτου των πολιτών). Παράλληλα, 
η αντιπολίτευση θα ασκήσει πίεση στο 
Συνταγματικό Συμβούλιο να βγάλει τον 
επίμαχο νόμο αντισυνταγματικό, ενώ 
τα συνδικάτα επιμένουν σε συνέχιση 
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Το πρόβλημα της κλιματικής αλλαγής 
και των παράνομων μεταναστών

Ηέκθεση των ειδικών σχετικά με την 
κλιματική αλλαγή, η οποία ανακοι-
νώθηκε την περασμένη Δευτέρα, 
μετά από οκτώ χρόνια εργασίας, 

ανέδειξε πάλι τη σημαντικότητα αυτού του προ-
βλήματος για την ανθρωπότητα. Ο ΓΓ του ΟΗΕ 
Αντώνιο Γκουτέρες αναφώνησε: Απέναντι από 
την κλιματική βόμβα η έκθεση των ειδικών 
είναι μια οδηγία για επιβίωση της ανθρωπό-
τητας. Η έκθεση αυτή διατηρεί την ελπίδα ότι 

υπάρχει ακόμα μια ευκαιρία να περιορίσουμε 
την υπερθέρμανση σε 1.5 βαθμούς Κελσίου.

Το θέμα της κλιματικής αλλαγής και τα 
προβλήματά του τα βλέπουμε καθημερινά 
στον τόπο μας και νομίζω ότι η σωτηρία μας 
είναι να ακολουθήσουμε τις εισηγήσεις των 
ειδικών. Βεβαίως το πρόβλημα δεν είναι τόσο 
απλό, αφού υπάρχουν οι βιομηχανικές και μη 
βιομηχανικές χώρες και τα συμφέροντά τους και 
γενικά τα συμφέροντα των διαφόρων χωρών.

Το άλλο θέμα το οποίο αντιμετωπίζουμε 
στην Ευρώπη και στον κόσμο αλλά και στη 
μικρή μας χώρα είναι το μεταναστευτικό. Η 
χώρα μας δεν υπήρξε ούτε αυτοκρατορία, 
ούτε χώρα με ξένους κατοίκους στα σύνορά 
μας. Λόγω αυτού του προβλήματος και των 
πολιτικών του επεκτάσεων η Κύπρος έχει γε-
μίσει από αλλοδαπούς, πολλοί εκ των οποίων 
εισέρχονται παράνομα στη χώρα μας.

Και αυτό το πρόβλημα κατήντησε πάλι πο-

λιτικό. Όπως είναι γνωστό, οι περισσότεροι 
από αυτούς τους μετανάστες προωθούνται σ’ 
εμάς από γειτονική χώρα και ή μένουν κοντά 
μας ή προσπαθούν να προωθηθούν σε άλλες 
χώρες της ΕΕ. Το πρόβλημα είναι ότι ο Κύπριος 
πολίτης ξοδεύει γι’ αυτό το θέμα χωρίς λόγο.

Υπάρχουν βέβαια οι δεσμεύσεις που προέρ-
χονται από τον λόγο ότι είμαστε μέλη της ΕΕ και 
ότι πρέπει να ακολουθούμε αυτά για τα οποία 
δεσμευθήκαμε. Υπάρχει όμως και ένα άλλο 

θέμα που πρέπει να λάβουμε υπόψη μας: Δεν 
σημαίνει ότι πρέπει να δεχόμεθα χωρίς σκέψεις 
οποιαδήποτε οδηγία της ΕΕ και ότι δεν πρέπει να 
προσπαθούμε να υπερασπίζουμε τα συμφέροντα 
της χώρας μας. Πολλά άλλα μέλη της Ένωσης 
πράττουν τούτο και αυτό το βλέπουμε καθημερινά.

Είμαστε διατεθειμένοι να βοηθήσουμε 
τους συνανθρώπους μας, αλλά στο πλαίσιο 
του λογικού και των δυνατοτήτων μας και 
χωρίς να γινόμαστε εμείς θύματα για άλλους.

ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ, Barris-
ter-at-law (Lincoln’s Inn, London), Διδάκτωρ 
Πολιτικών Επιστημών & Διεθνών Σχέσεων 
(Η.Ε.Ι., Γενεύης, Ελβετίας), Πρώην Μέλος 
της Γενικής Γραμματείας του ΟΗΕ στο Τμήμα 
των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Πρώην 
Επιμελητής του Πάντειου Πανεπιστημίου, 
c.a.theodoulou@cytanet.com.cy

Το ζήτημα είναι εάν ο Μακρόν 
με τη μεταρρύθμισή του προ-
καλεί περισσότερο κακό παρά 
καλό. Το 2017 υποσχέθηκε 

ένα νέο, συναινετικό είδος πολιτικής, εμ-
φανιζόμενος ως ένας «επαναστάτης» με 
κουστούμι, ο οποίος θα καταπολεμούσε 
τα συμφέροντα και θα αφαιρούσε τα 
εμπόδια που περιορίζουν την ευημερία 
των Γάλλων. Πέντε χρόνια αργότερα 
επανήλθε με μότο τη «νέα προσέγγιση» 
στη διακυβέρνηση, πείθοντας ξανά τους 
πολίτες να τον στηρίξουν για ανανέωση 
της προεδρικής του θητείας. 

Εννέα μήνες μετά, βρίσκεται αντιμέ-

τωπος με μιαν ανεξέλεγκτη κατάσταση. 
«Προδίδοντας» τις διακηρύξεις του, με-
τατράπηκε σε έναν συμβατικό Γάλλο 
Πρόεδρο, όπως οι προκάτοχοί του, ο 
οποίος προσπαθεί να αναμορφώσει 
τη χώρα παρά τη θέληση του λαού. 
Σύμφωνα με αναλυτές, όμως, πέρα 
από την πολιτική ευθύνη, ο Μακρόν 
τώρα πληρώνει και τα επικοινωνιακά 
ατοπήματά του, υποσχόμενος πράγ-
ματα που δεν μπορούσε να φέρει εις 
πέρας. Γνώριζε πολύ καλά την πολιτική 
κατάσταση με τα κόμματα και τα συν-
δικάτα στη Γαλλία για να υποσχεθεί 
πιο συναινετική διακυβέρνηση.

Σύμφωνα με τον δημοσιογράφο 
της Independent, John Lichfield,στη 
συγκεκριμένη περίπτωση, κατέληξε 
να επιβάλει, σχεδόν με διάταγμα, μια 
μετριοπαθή, για πολλούς, μεταρρύθ-
μιση του συνταξιοδοτικού συστήματος, 
η οποία όμως απορρίπτεται από τη 
συντριπτική πλειοψηφία των ψηφο-
φόρων και παραποιείται με επιτυχία 
από τα συνδικάτα και τα κόμματα της 
αντιπολίτευσης που ήλπιζε να περιθω-
ριοποιήσει. Η ηλικία συνταξιοδότησης 
ουσιαστικά θα αυξηθεί σταδιακά από 
τα 62 στα 64 έως το 2030. Με άλλα 
λόγια, οι Γάλλοι θα εξακολουθούν να 

συνταξιοδοτούνται νωρίτερα απ’ ό,τι 
οι περισσότεροι Ευρωπαίοι.

Το πρόβλημα στη συγκεκριμένη περί-
πτωση είναι το πολωμένο πολιτικό τοπίο 
της χώρας. Η αριστερά μετακινήθηκε πιο 
αριστερά και η δεξιά έφτασε στα άκρα. 
Ο Γάλλος Πρόεδρος από πλευράς του 
δεν κατάφερε ποτέ να προωθήσει σω-
στά το «νέο κέντρο». Γι’ αυτό θεωρείται 
από μερίδα ειδικών ότι η αποτυχία του 
Μακρόν και των ανθρώπων του είναι 
ουσιαστικά η αδυναμία επικοινωνίας 
των πολιτικών τους, μια αδυναμία που 
πηγάζει από ένα μείγμα αλαζονείας και 
πολιτικής παραίτησης.

Κατέστρεψε τη Γαλλία;

Εξετάζεται κατά 
πόσον ο Γάλλος 
Πρόεδρος είναι 

«ζημιογόνος» για 
τη χώρα του ή εάν 

είναι θύμα της 
αδυναμίας του να 
προωθήσει σωστά 
τις πολιτικές του

των απεργιών και των διαδηλώσεων 
μέχρις ότου αναγκαστεί ο Μακρόν να 
ακυρώσει ή να τροποποιήσει τον νόμο 
για το ασφαλιστικό.

Το δυσοίωνο πολιτικό μέλλον
Όλα τα πιο πάνω δείχνουν ότι ο Μα-

κρόν δεν έχει περιθώρια εφησυχασμού. 
Αν και η κυβέρνηση του Μακρόν πέρα-
σε το «τεστ πολιτικής επιβίωσης», πριν 
ακόμα συμπληρώσει ένα χρόνο στην 
προεδρία, μετρά δυσανάλογη φθορά, 
με τα ποσοστά δημοτικότητάς του να 
υποχωρούν στο 28%. 

Όπως έχει αναφερθεί, η κοινοβου-
λευτική ομάδα που υποστηρίζει τον 
Μακρόν δεν έχει πλειοψηφία στην 
εθνοσυνέλευση. Μάλιστα, το γεγονός 
ότι όχι μόνο περνάει μέχρι τώρα νο-
μοσχέδια αλλά κατάφερε να επιβιώσει 
των προτάσεων μομφής, θεωρείται ένα 
πολιτικό «θαύμα», το οποίο όμως έχει 
μια λογική εξήγηση. «Διασώστες» του 
Μακρόν δεν είναι άλλοι από τους 61 
βουλευτές της κεντροδεξιάς ομάδας των 
Ρεπουμπλικανών, οι οποίοι δεν έχουν 
ενταχθεί μεν επίσημα στο κυβερνητικό 
μπλοκ, αλλά στέλνουν «σωσίβια» προς 
την πλευρά της Ελιζαμπέτ Μπορν.

Ειδικοί εξηγούν ότι, μέχρι τις επόμενες 
εκλογές, οι οποίες αναμένεται να πραγμα-
τοποιηθούν το 2027, η πολιτική φθορά του 
Μακρόν θα πάρει μεγαλύτερες διαστάσεις, 
ενώ τα εσωκομματικά προβλήματα των 
Ρεπουμπλικανών δύνανται να τους αφαι-
ρέσουν την ικανότητα να διασώζουν στις 
κρίσιμες στιγμές την κυβέρνηση. «Ο Γάλλος 
Πρόεδρος επιβίωσε από μια εξέγερση 
στην εθνοσυνέλευση αλλά τώρα αντιμε-
τωπίζει την προοπτική παρατεταμένων 
κοινωνικών αναταραχών σε ολόκληρη 
τη χώρα», σημειώνει σε ανάλυσή του το 
Politico, ενώ και το πρακτορείο Reuters 
βλέπει ένα πολιτικά δύσκολο μέλλον για 
τον Μακρόν και τη νυν κυβέρνηση.

Πάντως, ο ίδιος ο Μακρόν προς το 
παρόν δεν προτίθεται να δώσει τον λόγο 
στον λαό, ούτε με δημοψήφισμα ούτε με 
πρόωρες εκλογές, ώστε να κατευνάσει τις 
διαμαρτυρίες. Αναμένεται ότι θα επικε-
ντρωθεί σε μια προσπάθεια να κρατήσει 
χαμηλό προφίλ μέχρι να κουραστούν οι 
πολίτες και τα συνδικάτα και σταδιακά 
να σταματήσουν τις διαδηλώσεις. 



Της Κυριακής

Έμποροι όπλων και η διεθνής 
κούρσα εξοπλισμών

Γ
ια μια ακόμη χρονιά, 
το Διεθνές Ινστιτούτο 
Ερευνών για την Ειρήνη 
της Στοκχόλμης (SIPRI) 
δημοσίευσε μιαν άκρως 
ενδιαφέρουσα έκθεση για 
το παγκόσμιο εμπόριο 

όπλων. Σε γενικό πλαίσιο, οι εισαγω-
γές μεγάλων όπλων από ευρωπαϊκά 
κράτη αυξήθηκαν κατά 47% μεταξύ 
2013–2017 και 2018–2022, ενώ το 
παγκόσμιο επίπεδο των διεθνών με-
ταφορών όπλων μειώθηκε κατά 5,1%.

Οι εισαγωγές όπλων μειώθηκαν συ-
νολικά στην Αφρική (-40 τοις εκατόν), 
στην Αμερική (-21 τοις εκατόν), στην 
Ασία και την Ωκεανία (-7,5 τοις εκατόν) 
και στη Μέση Ανατολή (-8,8 τοις εκατόν) 
- αλλά οι εισαγωγές στην Ανατολική 
Ασία και σε ορισμένα κράτη σε άλλες 
περιοχές υψηλής γεωπολιτικής έντασης 
αυξήθηκαν απότομα. Το μερίδιο των 
Ηνωμένων Πολιτειών στις παγκόσμιες 
εξαγωγές όπλων αυξήθηκε από 33 σε 
40 τοις εκατόν, ενώ της Ρωσίας μειώθηκε 
από 22 σε 16 τοις εκατόν, σύμφωνα με 
νέα στοιχεία για τις παγκόσμιες μετα-
φορές όπλων που δημοσιεύθηκαν από 
το Διεθνές Ινστιτούτο Ερευνών για την 
Ειρήνη της Στοκχόλμης (SIPRI).

«Ακόμη και όταν οι μεταφορές όπλων 
έχουν μειωθεί παγκοσμίως, αυτές προς 
την Ευρώπη έχουν αυξηθεί απότομα 
λόγω των εντάσεων μεταξύ της Ρωσίας 
και των περισσότερων άλλων ευρω-
παϊκών κρατών», δήλωσε ο Pieter D. 
Wezeman, Ανώτερος Ερευνητής στο 
Πρόγραμμα Μεταφορών Όπλων SIPRI. 
«Μετά την εισβολή της Ρωσίας στην 
Ουκρανία, τα ευρωπαϊκά κράτη θέλουν 
να εισαγάγουν περισσότερα όπλα, πιο 
γρήγορα. Ο στρατηγικός ανταγωνισμός 
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συνεχίζεται και αλλού: οι εισαγωγές 
όπλων στην Ανατολική Ασία έχουν 
αυξηθεί και αυτές στη Μέση Ανατολή 
παραμένουν σε υψηλό επίπεδο».

Αύξηση εξαγωγών όπλων 
ΗΠΑ-Γαλλίας καθώς μειώνο-
νται οι ρωσικές εξαγωγές

Στις παγκόσμιες εξαγωγές όπλων 
κυριαρχούν εδώ και πολύ καιρό οι 
ΗΠΑ και η Ρωσία (που είναι σταθερά 
οι μεγαλύτεροι και δεύτεροι μεγαλύ-
τεροι εξαγωγείς όπλων τις τελευταίες 
τρεις δεκαετίες). Ωστόσο, το χάσμα μεταξύ 
των δύο διευρύνθηκε σημαντικά, ενώ 
αυτό μεταξύ της Ρωσίας και του τρίτου 
μεγαλύτερου προμηθευτή, της Γαλλίας, 
μειώθηκε. Οι εξαγωγές όπλων των ΗΠΑ 
αυξήθηκαν κατά 14 τοις εκατόν μεταξύ 
2013-2017 και 2018-2022, και οι ΗΠΑ 
αντιπροσώπευαν το 40 τοις εκατόν των 
παγκόσμιων εξαγωγών όπλων το 2018-
2022. Οι εξαγωγές όπλων της Ρωσίας 
μειώθηκαν κατά 31 τοις εκατόν μετα-
ξύ 2013-2017 και 2018-2022, και το 
μερίδιό της στις παγκόσμιες εξαγωγές 
όπλων μειώθηκε από 22 τοις εκατόν 
σε 16 τοις εκατόν, ενώ το μερίδιο της 
Γαλλίας αυξήθηκε από 7,1 τοις εκατόν 
σε 11 τοις εκατόν.

Οι ρωσικές εξαγωγές όπλων μειώ-
θηκαν σε 8 από τους 10 μεγαλύτερους 
αποδέκτες της μεταξύ 2013-2017 και 
2018-2022. Οι εξαγωγές προς την Ιν-
δία, τον μεγαλύτερο αποδέκτη ρωσικών 
όπλων, μειώθηκαν κατά 37 τοις εκατόν, 

ενώ οι εξαγωγές προς τις άλλες 7 μει-
ώθηκαν κατά μέσο όρο 59 τοις εκατόν. 
Ωστόσο, οι ρωσικές εξαγωγές όπλων 
αυξήθηκαν προς την Κίνα (+39%) και 
την Αίγυπτο (+44%) και έγιναν οι δεύ-
τεροι και τρίτοι μεγαλύτεροι αποδέκτες 
της Ρωσίας.

«Είναι πιθανόν η εισβολή στην 
Ουκρανία να περιορίσει περαιτέρω 
τις εξαγωγές όπλων της Ρωσίας. Αυτό 
συμβαίνει επειδή η Ρωσία θα δώσει προ-
τεραιότητα στον εφοδιασμό των ενόπλων 
δυνάμεών της και η ζήτηση από άλλα 
κράτη θα παραμείνει χαμηλή λόγω των 
εμπορικών κυρώσεων στη Ρωσία και 

της αυξανόμενης πίεσης από τις ΗΠΑ 
και τους συμμάχους τους να μην αγορά-
σουν ρωσικά όπλα», δήλωσε ο Siemon 
T. Wezeman, Ανώτερος Ερευνητής στο 
Πρόγραμμα Μεταφοράς Όπλων SIPRI.

Οι εξαγωγές όπλων της Γαλλίας αυξή-
θηκαν κατά 44% μεταξύ 2013-2017 και 
2018-2022. Οι περισσότερες από αυτές 
τις εξαγωγές αφορούσαν κράτη της Ασίας, 
της Ωκεανίας και της Μέσης Ανατολής. 
Η Ινδία έλαβε το 30 τοις εκατόν των εξα-
γωγών όπλων της Γαλλίας το 2018-2022, 
και η Γαλλία εκτόπισε τις ΗΠΑ ως τον 
δεύτερο μεγαλύτερο προμηθευτή όπλων 
στην Ινδία μετά τη Ρωσία.

«Η Γαλλία κερδίζει μεγαλύτερο με-
ρίδιο της παγκόσμιας αγοράς όπλων 
καθώς οι ρωσικές εξαγωγές όπλων 
μειώνονται, όπως φαίνεται στην Ινδία, 
για παράδειγμα», δήλωσε ο Wezeman, 
προσθέτοντας: «Αυτό φαίνεται πιθανό 
να συνεχιστεί, καθώς μέχρι το τέλος του 
2022, η Γαλλία είχε πολύ περισσότερες 
εκκρεμείς παραγγελίες για εξαγωγές 
όπλων από τη Ρωσία».

Η περίπτωση της Ουκρανίας
Από το 1991 έως το τέλος του 2021, η 

Ουκρανία εισήγαγε λίγα μεγάλα όπλα. Ως 
αποτέλεσμα της στρατιωτικής βοήθειας 
από τις ΗΠΑ και πολλά άλλα ευρωπαϊκά 
κράτη μετά τη ρωσική εισβολή τον Φε-
βρουάριο του 2022, η Ουκρανία έγινε 
ο 3ος μεγαλύτερος εισαγωγέας μεγάλων 
όπλων το 2022 (μετά το Κατάρ και την 
Ινδία) και ο 14ος μεγαλύτερος για την 
περίοδο 2018-2022. Η Ουκρανία αντι-
προσώπευε το 2,0 τοις εκατόν των παγκό-
σμιων εισαγωγών όπλων την πενταετία.

Τα βλέμματα στραμμένα σε 
Ασία - Ωκεανία 

Η Ασία και η Ωκεανία έλαβαν το 41 
τοις εκατόν των μεγάλων μεταφορών 
όπλων το 2018-2022, ένα μερίδιο ελα-
φρώς μικρότερο από το 2013-2017. Παρά 
τη συνολική μείωση των μεταφορών 
προς την περιοχή, σημειώθηκαν αξιο-
σημείωτες αυξήσεις σε ορισμένα κράτη 
και σημαντικές μειώσεις σε άλλα. Έξι 
κράτη της περιοχής ήταν μεταξύ των 10 
μεγαλύτερων εισαγωγέων παγκοσμίως 
το 2018–2022: Ινδία, Αυστραλία, Κίνα, 
Νότια Κορέα, Πακιστάν και Ιαπωνία. 
Οι εισαγωγές όπλων από τα κράτη της 
Ανατολικής Ασίας αυξήθηκαν κατά 21% 
μεταξύ 2013-2017 και 2018-2022.

Η πρωτιά της Ελλάδας 
Για την περίπτωση της Ελλάδας, σύμ-

φωνα με την ετήσια έκθεση του ΝΑΤΟ, 
η Αθήνα πρωταγωνιστεί στις αμυντικές 
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δαπάνες σε ποσοστό ΑΕΠ, ξεπερνώ-
ντας το 2022 ακόμα και τις Ηνωμένες 
Πολιτείες. Ειδικότερα, όπως προκύπτει 
από την έκθεση για το 2022, η Ελλάδα 
δαπάνησε για την άμυνά της ποσοστό 
επί του ΑΕΠ 3,54%, ενώ οι ΗΠΑ 3,46%. 
Παράλληλα, οι δαπάνες για εξοπλισμό 
αντιπροσωπεύουν το 45,3% των αμυ-
ντικών δαπανών της Ελλάδας, που είναι 
το δεύτερο υψηλότερο ποσοστό μετά την 
Ουγγαρία (48%). Αξιοσημείωτο είναι 
επίσης το γεγονός πως, σύμφωνα με την 
ίδια έκθεση, το 78% των Ελλήνων θέλουν 
οι αμυντικές δαπάνες να παραμείνουν 
στα σημερινά επίπεδα ή να αυξηθούν.

Υπενθυμίζεται ότι γαλλική αμυντική 
εταιρεία Dassault Aviation υπέγραψε 
σύμβαση με την ελληνική κυβέρνηση 
για την πώληση 18 μαχητικών αερο-
σκαφών Rafale. Η συμφωνία είναι αξίας 
περίπου 2,5 δισεκατομμυρίων ευρώ 
και περιλαμβάνει ένα πακέτο όπλων 
και άλλου εξοπλισμού.

Ηνωμένο Βασίλειο - Γερμανία
Το Υπουργείο Άμυνας του Ηνωμέ-

νου Βασιλείου ανακοίνωσε σχέδια για 
επένδυση 1,5 δισεκατομμυρίου λιρών 
στο Βασιλικό Ναυτικό τα επόμενα πέντε 
χρόνια. Η χρηματοδότηση θα χρησιμο-
ποιηθεί για την ανάπτυξη νέων τεχνολο-
γιών και την αναβάθμιση του υπάρχοντος 
εξοπλισμού, συμπεριλαμβανομένης της 
αγοράς νέων πολεμικών πλοίων.

Από την πλευρά της η γερμανική κυ-
βέρνηση ενέκρινε σχέδια για την αγορά 
45 μαχητικών αεροσκαφών F-18 από 
την εταιρεία Boeing με έδρα τις ΗΠΑ. Η 
συμφωνία είναι μέρος ενός μεγαλύτερου 
έργου για την αντικατάσταση των γερασμέ-
νων γερμανικών μαχητικών αεροσκαφών 
Tornado και αναμένεται να είναι αξίας 
περίπου 5,5 δισεκατομμυρίων ευρώ.

Οι κορυφαίες 5 εταιρείες 
Οι εταιρείες που κατέχουν τις 5 

πρώτες θέσεις παγκοσμίως στην πώ-
ληση όπλων για το 2022 είναι αμερι-
κανικές και πρόκειται για τις Lockheed 
Martin, Raytheon Technologies, Boeing, 
Northrop Grumman και General 
Dynamics. Στην 6η θέση είναι η κι-
νεζική Aviation Industry Corporation 
of China. Πάντως, εταιρείες ιδιωτικών 
μετοχών γίνονται όλο και πιο ενεργές 
στη βιομηχανία όπλων, ιδιαίτερα στις 
ΗΠΑ. Αυτό θα μπορούσε να επηρεάσει 
τη διαφάνεια των δεδομένων πωλήσεων 
όπλων, λόγω των λιγότερο αυστηρών 
απαιτήσεων χρηματοοικονομικής 
αναφοράς σε σύγκριση με τις δημό-
σιες εταιρείες. 

Οι εισαγωγές 
μεγάλων όπλων από 

ευρωπαϊκά κράτη 
αυξήθηκαν κατά 47% 
μεταξύ 2013–2017 

και 2018–2022, 
ενώ το παγκόσμιο 

επίπεδο των διεθνών 
μεταφορών όπλων 

μειώθηκε κατά 5,1% 

Ο ΥΠΟΓΕΙΟΣ ΥΒΡΙΔΙΚΟΣ ΠΟΛΕΜΟΣ 
ΩΣ ΕΡΓΑΛΕΙΟ ΕΠΕΚΤΑΤΙΚΉΣ ΠΟΛΙ-
ΤΙΚΉΣ, ΕΞΟΥΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΥΡΙΑΡΧΙΑΣ 
ΤΉΣ ΤΟΥΡΚΙΑΣ

Ο έλεγχος των πιστεύω και αντιλήψεων της 
πραγματικότητας αποτελεί ένα από τα βασικά 
εργαλεία ελέγχου και κυριαρχίας μιας χώρας 
και αυτό το γνωρίζει πολύ καλά ο Πρόεδρος 
της Τουρκίας, Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, όπως 
και όλοι άλλωστε οι δυνάστες του πλανήτη. 

Γι’ αυτό και ένα από τα πιο αποτελεσματι-
κά και με γρήγορη επίδραση εργαλείο στην 
εργαλειοθήκη του υβριδικού πολέμου είναι 
να υποσκάπτεται η φήμη μιας χώρας. Στην 
Κύπρο έχουμε βιώσει ένα τεραστίων και σο-
βαρών διαστάσεων συμβάν, το οποίο είχε 
την επίδραση πυρηνικής βόμβας, η οποία 
έσκασε στην κυπριακή κοινωνία και οδή-
γησε σε ποινικές διώξεις και σε οικονομικές 

κυρώσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση (EE) 
αλλά και στη διεθνή κατακραυγή. Και όλα 
αυτά τη στιγμή που για την Τουρκία περνά 
απαρατήρητο σε όλον τον πλανήτη το γε-
γονός ότι ο Ερντογάν διατηρεί ανεξέλεγκτο 
και παράνομο κράτος στα κατεχόμενα εδάφη 
μας, όπου και φιλοξενεί τους μεγαλύτερους 
εγκληματίες όλων των ειδών. 

Αναφερόμαστε φυσικά σε ένα σχετικά 
πρόσφατο σκάνδαλο, το οποίο αποτέλεσε μια 
σημαντική πληγή για τη χώρα μας. Απλώς για 
να το ξεκαθαρίσουμε προκαταβολικά, αυτό 
το άρθρο δεν έχει γραφτεί για να καλύψει 
κανέναν πολιτικό και κανένα σκάνδαλο, μιας 
και είμαστε υπέρ της διαφάνειας και της τι-
μωρίας των ανθρώπων οι οποίοι επέτρεψαν 
στην Τουρκία να αμαυρώσει το όνομα ενός 
ολόκληρου λαού. Τέτοιες περιπτώσεις πρέπει 
να τιμωρούνται όπως αρμόζει. Παρόλα αυτά, 
αυτό δεν συνεπάγεται ότι πρέπει να αγνοούμε 
την προέλευσή τους και την πρόθεση της τόσο 
επιβλητικής δημοσιοποίησής τους. 

Δεδομένου ότι η Τουρκία διεξάγει το συγκε-
κριμένο είδος πολέμου κατά της χώρας μας, επι-
τάσσεται η ανάγκη για τη δημιουργία μιας ομάδας 
αξιολόγησης και αποτροπής τέτοιων μορφών 
επιθέσεων σε επίπεδο εθνικής ασφάλειας. 

Μια αξιολόγηση υβριδικής μορφής πο-
λέμου ξεκινά πάντα από την εξέταση της 
επίδρασης και επιρροής των αποτελεσμά-

των της στη χώρα όχι μόνο στιγμιαία αλλά 
και σε βάθος χρόνου και απαιτεί διορθωτικά 
μέτρα, τα οποία πρέπει να παρθούν για την 
αποφυγή μιας παρόμοιας περίπτωσης στο 
μέλλον αλλά και τη αδρανοποίηση ή έστω 
τη μείωση της επιρροής της. Επιπλέον, ένας 
άλλος σημαντικός δείκτης αξιολόγησης είναι 
η χρονική στιγμή ή το λεγόμενο timing, γιατί 
στο πλαίσιο πολέμου ποτέ τίποτε δεν είναι 
τυχαίο και δεν γίνεται αν δεν είναι η κατάλληλη 
χρονική στιγμή για να έχει τη μεγαλύτερη 
αποτελεσματικότητα στο αντίθετο στρατόπεδο. 

Μεγάλο ενδιαφέρον προκαλεί η χρονική 
στιγμή (timing) που αποκαλύφτηκε το συγκε-
κριμένο σκάνδαλο από το εν λόγω κανάλι 
δορυφορικής τηλεόρασης, αφού συνέπεσε 
με την τουρκική προκλητικότητα κι επιθετι-
κότητα τόσο στην Κυπριακή ΑΟΖ, όσο και στα 
ελληνικά χωρικά ύδατα. Επίσης σχετίζεται και 
με την οικονομική αστάθεια της Τουρκίας, 
μιας και η τουρκική λίρα είχε κυριολεκτικά 
κατρακυλήσει τη δεδομένη περίοδο. Κάτι 
που συνεπάγεται ότι χρειαζόταν μια γρήγο-
ρη νίκη εντυπώσεων με την Αμερική για την 
πληρωμή της καθυστερημένης δόσης της, 
αλλά και την εύνοια της EE όσον αφορά τον 
αγωγό φυσικού αερίου EastMed. 

Εξετάζονται λοιπόν επιπλέον «τυχαία 
γεγονότα και χρονικές στιγμές», αυτό που 
προκαλεί ακόμη περισσότερη εντύπωση είναι 

το timing της δημοσίευσης του σκανδάλου, 
το οποίο σίγουρα και θα μπορούσε να βγει 
νωρίτερα. Αξίζει επίσης να σημειωθεί εδώ 
και ο βασικός χρηματοδότης του συγκεκρι-
μένου καναλιού δορυφορικής τηλεόρασης. 
Ας μη λησμονείται κιόλας ότι, συμπτωμα-
τικά, το πλούσιο σε φυσικό αέριο εν λόγω 
κράτος τυγχάνει να υποστηρίζει οικονομικά 
την Τουρκία. Είναι σημαντικό να τονίσουμε 
ότι οι δημοσιογράφοι του καναλιού ήξεραν 
ακριβώς κάτω από ποιες «πέτρες» να κοιτά-
ξουν για να ξετυλιχτεί η άκρη του σκανδάλου 
και «να πιάσουν το λαβράκι τους». Κανένας 
δημοσιογράφος δεν ξεκινά να κάνει έρευνα 
χωρίς σοβαρές και επιβεβαιωμένες πληρο-
φορίες με αποδεικτικά στοιχεία. Ποια είναι 
τα στοιχεία που είχε, λοιπόν, το κανάλι αυτό; 

Θα σας αναλύσουμε στα επόμενα άρθρα μας 
παρόμοιες περιπτώσεις, όπως, για παράδειγ-
μα, την εργαλειοποίηση του μεταναστευτικού 
από την Τουρκία, μιας και απαιτείται αρκετή 
ανάλυση για τα συγκεκριμένα θέματα. 

Εν κατακλείδι αξίζει να αναφέρουμε ότι 
το συγκεκριμένο σκάνδαλο, εκτός από την 
οικονομία και τη φήμη της Κύπρου, παραλίγο 
να στοιχίσει την πολιτική σταθερότητα της 
χώρας μας με την απειλή της δημοσιοποίησης 
των επόμενων βίντεο, τα οποία συνέπιπταν 
χρονικά με την περίοδο που διεξάγονται οι 
αμερικανικές εκλογές. Κάτι που είχε τελικά 

αποφευχθεί. Ο Ερντογάν, όμως, είχε τότε 
ανακοινώσει την αξιοποίηση της περίκλει-
στης πόλης της Αμμοχώστου ανενόχλητος, 
κάνοντας πικνίκ και σφυρίζοντας αδιάφορα 
στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. 

Τα συμπεράσματα λοιπόν δικά σας γιατί  
το συγκεκριμένο σκάνδαλο δημοσιεύθηκε 
τη συγκεκριμένη στιγμή και ποια τα κίνητρα 
αυτών που βρίσκονται στο παρασκήνιο. 

Αξίζει να αναρωτηθούμε πόσα άλλα σκάν-
δαλα βρίσκονται άραγε στην εργαλειοθήκη 
του Ερντογάν έτοιμα να σκάσουν σαν βόμβες, 
κερδίζοντας κάθε φορά ακόμα περισσότερο 
έδαφος εναντίον της Κύπρου; 

Είναι αδιαμφισβήτητο πως σκάνδαλα, δυ-
στυχώς, υπάρχουν σε όλες τις χώρες. Είναι 
ανεπίτρεπτο όμως να επηρεάζουν την εθνική 
ασφάλεια και τα κυριαρχικά δικαιώματα μιας 
χώρας. Γι’ αυτό θεωρούμε επιτακτική και άμε-
ση την ανάγκη για δημιουργία μιας ομάδας 
αποτροπής τέτοιων μορφών επιθέσεων αλλά 
και αξιολόγησης και μετριασμού των επιπτώ-
σεων αυτών σε επίπεδο εθνικής ασφάλειας. 

Σημειώσεις: 
* Οι απόψεις των σχολιαστών-αρθρογράφων είναι 

προσωπικές.
** Το παρόν άρθρο αποτελεί το δεύτερο από τη σειρά 

κειμένων αναφορικά με τον υβριδικό πόλεμο.

Ή εργαλειοθήκη των σκανδάλων
ΓΙΩΤΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ, Σύμβουλος Στρατηγικού 
Σχεδιασμού Ασφάλειας  
ΔΡ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ, Αναπληρωτής 
Καθηγητής, Μάρκετινγκ

ΜΑΡΙΟΣ ΠΟΥΛΛΑΔΟΣ 
poulladosm@sig-
malive.com 

ΑΝΑΛΥΤΙΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΑΠΟ 
ΤΉΝ ΕΚΘΕΣΉ ΤΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥ-
ΤΟΥ SIPRI – Ή ΠΡΩΤΙΑ ΤΉΣ 
ΕΛΛΑΔΑΣ ΚΑΙ ΟΙ ΠΕΡΙΟΧΕΣ 
ΜΕ ΤΙΣ ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΕΣ 
ΕΙΣΑΓΩΓΕΣ 
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Λευκωσία 
Πόντου Ανδρέας: Λεωφ. Ελευθε-
ρίας 27 (100μ. από το Δημ. Σχολείο 
Συνοικισμού Ανθούπολης), Λακατά-
μεια. Τηλ.: 22382550, 99318764, 
97688587. 
Μιχαηλίδου (Πήτερ) Χ λ ό η : 
Διγενή Ακρίτα 12, Λευκωσία. Τηλ.: 
22433480, 22337979. 
Χατζηαποστόλου Αντώνης: Λεωφ. 
Κυριάκου Μάτση 37Α (δρόμος Junior 
English School), Λευκωσία. Τηλ.: 
22311416, 99513314. 
Χαραλαμπίδης Γιώργος: Αγίου Ελευ-
θερίου 64Β, Αρχάγγελος (πάροδος 
απέναντι από γήπεδο ΑΠΟΕΛ), Στρό-
βολος. Τηλ.: 22371177, 22353584. 
Αριστοδήμου Κωνσταντίνα: Λεω-
φόρος Σταυρού 71Ε (απέναντι από 
περίπτερο Οκτάγωνο), Στρόβολος. 
Τηλ.: 22492929, 22494102. 

Λεμεσός 
Τάκη Βάσος: Αρχ. Μακαρίου ΙΙΙ 
82 (παρά την εκκλησία Αποστό-
λου Ανδρέα), Μέσα Γειτονιά. Τηλ.: 
25003563, 25334094. 
Παπαπολυβίου Ελένη: Ρήγα Φεραίου 
8, «Libra Chambers», κατ. 1&2 
(100μ. μετά το DHL, δίπλα από 
χρυσοχοείο KOVIS), Λεμεσός. Τηλ.: 
25580780, 99957861. 

Γερολέμου Ανδρονίκη: Λεωφόρος 
Σπύρου Κυπριανού 40 (πλησίον 
Kofteros, απέναντι από KFC), Λεμε-
σός. Τηλ.: 25737350, 96640297. 
Παρασκευά Όλγα & Σταυρούλα: 
Λεωφ. Μακαρίου Γ’ 98 (δίπλα από 
Fairways, φώτα Πολεμιδιών), Λεμε-
σός. Τηλ.: 25335220, 25387104. 

Λάρνακα 
Καΐμης Κύπρος: Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου ΙΙΙ 88 (έναντι PEUGEOT), 
Λ ά ρ να κ α .  Τη λ . :  2 4 6 3 7 0 4 4 , 
24626339. 
Κυπριανού Βέρα: Λεωφ. Κυριάκου 
Μάτση 25, Αραδίππου (απέναντι από 
MRI, Άγιος Θέρισσος), Αραδίππου. 
Τηλ.: 24532177, 99979523. 

Πάφος 
Ηλιάδης Ηλίας: Ανεξαρτησίας 11 
& Επτανήσου 1 (δίπλα από Τεχνική 
Σχολή), Πάφος. Τηλ.: 26941100: 
26944544. 
Παπαδοπούλου Χριστιάνα: Ελλάδος 
83 (έναντι υπεραγοράς ΣΚΛΑΒΕ-
ΝΙΤΗΣ), Πάφος. Τηλ.: 26931339, 
99513254. 

Παραλίμνι 
Καμηλάρης Ανδρέας: Κοραή 52 
(απέναντι από το Λύκειο Παραλι-
μνίου), Παραλίμνι. Τηλ.: 23744160, 
23743418. 

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑΕπιτάφιος έπαινος
στον αείμνηστον Ανδρέα Φιλίππου

Στο καλό, Αδελφέ μου. Πο-
ρεύσου με υπερηφάνεια και 
ικανοποίηση προς την αιωνι-
ότητα. Τα έργα της αξιοσύνης 

σου, που πλούτισαν τον πολιτισμό της 
Πατρίδας και οι φιλάνθρωπες πράξεις 
αλληλεγγύης προς τους συνανθρώπους 
σου, σε κατατάξαν ήδη στον χώρο των 
αθανάτων.

Με υψηλό φρόνημα και άοκνες 
προσπάθειες περιέσωσες και ανέδει-
ξες την κληρονομιά των προγόνων 

μας υψώνοντας την αυθεντικότητα 
της παράδοσής μας στο στερέωμα 
του Παγκόσμιου Πολιτισμού.

Το χαρισματικό σου όνομα πορεύεται 
με το νέφος της αθανασίας στα επουράνια, 
όπου πλήθος Αγγέλων προσμένουν 
να σε στεφανώσουν ως άξιο τέκνο που 
τέλεσε επάξια τις θεϊκές εντολές.

Στην οικογένειά σου, τους συγ-
γενείς και φίλους εγκαταλείπεις 
τον πλούτο της αγνής σου ψυχής, 
ως παρακαταθήκη υπερηφάνειας, 

αλλά και ως παράδειγμα δημιουρ-
γικού καθήκοντος.

Τίμησες την κοινωνία που σε 
γέννησε και φεύγεις, με αποσκευές 
πλήρεις αγάπης και ευγνωμοσύνης 
για ό,τι επάξια έπραξες.

Πορεύσου εν ειρήνη,  Αδελφέ μου
Η μνήμη σου θα είναι Αιώνια.
Λοΐζος Φιλίππου, ποιητής
Αδελφός Ανδρέα Φιλίππου
23/3/2023: 40 ημέρες από την 

κοίμηση του Ανδρέα Φιλίππου

«Παίζουμε μπάλα
για τη μικρή Χρυσταλλένη»

Διήμερη εκπαίδευση σε τακτικές 
έρευνας ελλειπόντων ατόμων

Η Ελληνική Τράπεζα στηρίζει
τις εθελοντικές οργανώσεις/ΜΚΟ 
μέλη του ΠΣΣΕ

Τον δικό της αγώνα για τη ζωή 
δίνει η μικρή Χρυσταλλένη, 
ηλικίας 13 ετών, από τη Δερύ-
νεια, η οποία έχει διαγνωστεί 

με καρκίνο στον εγκέφαλο. Η οικογένειά 
της δίνει τη δική της μάχη προκειμένου 
η μικρή να μεταφερθεί άμεσα στο εξω-
τερικό και να υποβληθεί σε επέμβαση. 
Την προσπάθεια αυτή στηρίζει ο Όμιλος 
Εταιρειών Giovani Homes και ενώνει 
τα χέρια με την οικογένεια της μικρής 
Χρυσταλλένης για να της προσφέρουν 
αυτό το ταξίδι ελπίδας, διοργανώνοντας 
τη φιλανθρωπική ποδοσφαιρική εκδή-
λωση «Παίζουμε μπάλα για τη μικρή 
Χρυσταλλένη». Η ποδοσφαιρική εκ-
δήλωση (futsal) θα πραγματοποιηθεί 
την Τρίτη, 28 Μαρτίου, στο KidsSoccer 
στο Παραλίμνι, στις 6:00 το απόγευμα. 
Περιμένουμε εσάς και την οικογένειά 
σας, ώστε όλοι μαζί, μικροί και μεγάλοι, 

να δώσουμε ελπίδα στη μικρή Χρυσταλ-
λένη και να τηv στηρίξουμε σε αυτό το 
ταξίδι ζωής. Στον χώρο της εκδήλωσης 
θα υπάρχει μικρό περίπτερο με hot dog 
και αναψυκτικά. Η είσοδος είναι €10 
και όλα τα έσοδα θα δοθούν στην οικο-

γένεια της Χρυσταλλένης, προκειμένου 
το παιδάκι να μεταφερθεί στο εξωτερικό. 
Μαζί δίνουμε αυτόν τον αγώνα ζωής, 
γιατί το χαμόγελο ενός παιδιού, του κάθε 
παιδιού που μας έχει ανάγκη, είναι και 
δικό μας!

Οι τακτικές έρευνας ελ-
λειπόντων ανηλίκων 
και ενηλίκων ατόμων, ο 
σχεδιασμός του προφίλ 

του ελλείποντος, η χρήση νέων τεχνο-
λογιών, η ασφάλεια στο πεδίο επιχει-
ρήσεων καθώς και η ψυχολογία του 
διασώστη ήταν το κύριο αντικείμενο 
της εκπαίδευσης της οποίας έτυχαν 
36 μέλη του Σώματος Εθελοντών του 
SupportCY της Τράπεζας Κύπρου 
και μέλη διαφόρων τμημάτων της 
Αστυνομίας. Η διήμερη εκπαίδευση, 
η οποία έγινε στο πλαίσιο της επι-
χειρησιακής αναβάθμισης και απο-
τελεσματικότητας της δράσης τους 
στην έρευνα ελλειπόντων ατόμων, 
πραγματοποιήθηκε από τον έμπει-
ρο Έλληνα εκπαιδευτή Κωνσταντίνο 
Καλφούντζο στο SupportCY House. 
Ολοκληρώνοντας την εκπαίδευση 
οι συμμετέχοντες πραγματοποίησαν 
επιχειρησιακή άσκηση, κάτω από 
άσχημες καιρικές συνθήκες. Το σε-
νάριο αφορούσε ελλείπον άτομο στη 
Λευκωσία, που λόγω της κατάστασής 

του αλλά και εξαιτίας των καιρικών 
συνθηκών, ο εντοπισμός του έπρεπε 
να γίνει το συντομότερο δυνατόν. Η 
εκπαίδευση είχε την υποστήριξη του 
Παγκύπριου Συνδέσμου για Άτομα 
με Αυτισμό, στην οποία συμμετείχαν 
λειτουργοί του Συνδέσμου και έδω-
σαν χρήσιμες πληροφορίες για τον 
τρόπο προσέγγισης ανηλίκων και 

ενηλίκων ατόμων με αυτισμό, κατά 
τη διάρκεια εντοπισμού ελλείποντος 
ατόμου.  Επιπρόσθετα, οι συμμετέ-
χοντες ενημερώθηκαν από τους 
λειτουργούς του Συνδέσμου για τη 
σωστή χρήση ή/και μη χρήση εξο-
πλισμού που πιθανόν να επηρεάσει 
τη συμπεριφορά και την ασφάλεια 
των ατόμων.

ΗΕλληνική Τράπεζα, στη-
ρίζοντας το έργο του Πα-
γκύπριου Συντονιστικού 
Συμβουλίου Εθελοντισμού 

(ΠΣΣΕ), πρόσφερε γραφειακό εξοπλι-
σμό και ηλεκτρονικούς υπολογιστές 
σε εθελοντικές οργανώσεις/Μη Κερ-
δοσκοπικούς Οργανισμούς (ΜΚΟ) 
μέλη του ΠΣΣΕ. Συγκεκριμένα, από 
αυτήν τη δράση θα επωφεληθούν 15 
εθελοντικές οργανώσεις, οι οποίες 
δραστηριοποιούνται σε διάφορους 
τομείς και λειτουργούν προγράμματα 
για παιδιά, ηλικιωμένους, κοινωνικές 
υπηρεσίες, κ.ά. Η προσφορά περιλαμ-
βάνει 42 ηλεκτρονικούς υπολογιστές 
και γραφειακό εξοπλισμό (στο σύνολο 
43 γραφεία, βιβλιοθήκες, συρταριέρες). 

Είναι ιδιαίτερα σημαντικό για τις 
εθελοντικές οργανώσεις/ΜΚΟ να 
τυγχάνουν τέτοιας στήριξης, αφού 
οι ίδιες προσφέρουν τεράστιο έργο 
στην κοινωνία και πολλές φορές 
λειτουργούν με ελάχιστους πόρους 
και εξοπλισμό. Έτσι, κάθε προσφορά 
σε τεχνολογικό και γραφειακό εξο-
πλισμό είναι σημαντική για το έργο 
των οργανώσεων. Η προσφορά της 
Ελληνικής Τράπεζας εντάσσεται σε 
ένα ευρύτερο πλαίσιο δράσεων στη 
βάση Μνημονίου Συνεργασίας με το 
ΠΣΣΕ προς όφελος του εθελοντισμού 
και της κοινωνίας. Το ΠΣΣΕ ευχα-
ριστεί θερμά την Ελληνική Τράπεζα 
για τη διαχρονική στήριξή της στο 
έργο και τις δράσεις του. 

26.03.2023

Γι’ άλλη μια χρονιά 
τoTELETHONΚύπρου, η 
PETROLINA και η συνδεδε-
μένη της εταιρεία PPT Aviation 

Services Ltd, σε συνεργασία με την TUS 
Airways, μας πάνε στο Παρίσι, με τα «Φτερά 
της Ελπίδας»! Με αναχώρηση από την 
Κύπρο, την Παρασκευή, 22 Σεπτεμβρίου 
2023 και επιστροφή τη Δευτέρα, 25 Σε-
πτεμβρίου 2023, απολαμβάνουμε τρεις 
νύχτες στην «Πόλη του Φωτός» και στη-
ρίζουμε το TELETHON Κύπρου και το 
έργο του Ινστιτούτου Νευρολογίας και 
Γενετικής Κύπρου και του Συνδέσμου 
Μυοπαθών Κύπρου. Η τιμή του πακέτου 
ανέρχεται στα €545 το άτομο, με διαμονή 
σε δίκλινο δωμάτιο. Οι κρατήσεις για το 
ταξίδι έχουν ήδη ξεκινήσει και οι ενδιαφε-
ρόμενοι μπορούν να αποταθούν στη Louis 
Travel στον τηλ. 77778555. Το πακέτο 
περιλαμβάνει το αεροπορικό εισιτήριο με 
αποσκευή 20 κιλών και χειραποσκευή 8 
κιλών, διαμονή για τρία βράδια σε ξενο-
δοχείο 4 αστέρων με πρόγευμα, όλες τις 
μεταφορές από το αεροδρόμιο προς το 
ξενοδοχείο, όλους τους φόρους, καθώς 
και μια τρίωρη πανοραμική ξενάγηση 
στην πόλη με ξεναγό στα Ελληνικά. 
Κύριος χορηγός της εκδήλωσης είναι 
η PETROLINA και η συνδεδεμένη της 
εταιρεία PPT Aviation Services LTD, οι 
οποίοι στηρίζουν διαχρονικά τον φιλαν-
θρωπικό θεσμό του TELETHON. Χορηγός 
Αερομεταφορέα είναι η TUS Airways. Την 
εκδήλωση στηρίζουν η LouisTravel και 
η Hermes Airports. Μεγάλος Χορηγός 
του TELETHON είναι η ΟΠΑΠ Κύπρου

Το TELETHON σού 
προσφέρει μιαν 
απίθανη ευκαιρία
για να απολαύσεις
το Παρίσι

Αιμοδοσία
Το Σ.Κ.Ε, οι Σύνδεσμοι Γονέων 

Δημοτικού, Προδημοτικής, Δημόσι-
ου Νηπιαγωγείου, Παιδικής Λέσχης 
και όλων των Οργανωμένων Φορέων 
των Συνοικισμών Αγίων Αναργύρων 
Λάρνακας διοργανώνουν την ετήσια 
εθελοντική αιμοδοσία, την Παρασκευή, 
31/03/23, ώρα 6.00 μ.μ-8.00 μ.μ., στην 
αίθουσα πολλαπλής χρήσεως του Δη-
μοτικού Σχολείου Αγίων Αναργύρων. 

Εκδρομές στην Ελλάδα
Το Ινστιτούτο Ελληνικού Πολιτισμού, 

ΙΕΠ, διοργανώνει τις πιο κάτω εκδρομές 
στην Ελλάδα και καλεί τους ενδιαφε-
ρόμενους να δηλώσουν συμμετοχή 
στα τηλέφωνα 96674383, 22775639. 
Πασχαλινή εκδρομή Ιωάννινα - Ζαγο-
ροχώρια - Θεσσαλονίκη από 14-18/4, 
Πασχαλινή εκδρομή Μετέωρα - Τρί-
καλα - Αλπική Πίνδος από 14-17/4, 
Μεταπασχαλινή εκδρομή Όλυμπος 
- Πιερία - Θεσσαλονίκη από 17-21/4. 

Επίσης, από 24-29 Μαΐου 2023 θα 
διοργανωθεί η ετήσια επιχορηγημένη 
εκδρομή προς τιμήν του αείμνηστου 
πρώτου γενικού γραμματέα του ΙΕΠ, 
γιατρού Σίμου Νησιώτη. Τόποι επίσκε-
ψης, Μεσολόγγι, Ναύπακτος, Λευκάδα, 
Πάργα, Σύβοτα, Ποταμός Αχέροντας, 
Ζάλογγος και Σούλι με παρακολούθηση 
των επίσημων εκδηλώσεων της ανα-
παράστασης της Εξόδου των ηρωικών 
Σουλιώτισσων και του Ολοκαυτώματος 
στο Κούγκι. Τιμή €490 το άτομο σε δί-
κλινο και περιλαμβάνει αεροπορικό ει-
σιτήριο, διαμονή, πρόγευμα καθημερινά, 
όλους τους φόρους και περιηγήσεις με 
πολυτελές λεωφορείο βάσει του προ-
γράμματος που είναι αναρτημένο στην 
ιστοσελίδα www.iep.org.cy. Οι θέσεις 
είναι περιορισμένες και θα δοθούν κατά 
προτεραιότητα δήλωσης συμμετοχής. 
Τα αναλυτικά προγράμματα δημοσιεύ-
ονται στην ιστοσελίδα www.iep.org.cy 
και στην ηλεκτρονική σελίδα, Ινστιτούτο 
Ελληνικού Πολιτισμού. Οι εκδρομές δι-
οργανώνονται σε συνεργασία με τον ταξι-
διωτικό οργανισμό Mastertours - Skylab 
Travels, Λευκωσία, www.mastertours.
eu και www.skylabtravel.com. 

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πωληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στα ακίνητα που 
αναφέρονται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/675/2023
Πωλητής: GORDIAN HOLDINGS LIMITED, ΚωστήΠαλαμά 20, ASPELIA COURT, 2oς όροφος, 1096 
Λευκωσία.
Αγοραστής: ΚΥΡΙΛΛΟΥ ΡΑΦΑΗΛ, Αγίας Λαύρας 8, 7020 Δρομολαξιά, Δήμος Δρομολαξιάς-Μενεού, Λάρνακα.
Ακίνητα: 1) Αρ. Εγγραφής: 0/3291, Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 50 /31/0/405/5,
Είδος Ακινήτου: Οικόπεδο. Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέρονται στην εγγραφή(4/ΕΣ/93/2019), Εμβα-
δόν: 561 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: Λάρνακα, Δήμος Δρομολαξιάς-Μενεού, Μενεού, Τοποθεσία: «ΜΙΞΗ», 
Μεταβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 1/16, Ποσό Πώλησης:  €28.550,00. 2) Αρ. Εγγραφής: 0/3292, Φύλλο/Σχέδ./
Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 50/31/0/406/5, Είδος Ακινήτου: Οικόπεδο. Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέρονται 
στην εγγραφή (4/ΕΣ/93/2019), Εμβαδόν: 615 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: Λάρνακα, Δήμος Δρομολα-
ξιάς-Μενεού, Μενεού, Τοποθεσία: «ΜΙΞΗ», Μεταβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 1/16, Ποσό Πώλησης: €28.550,00.

Σημείωση: Τα ακίνητα ενδέχεται να υπόκεινται σε Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συμπεριλαμβάνεται στο πο-
σό πώλησης.

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτί-
μηση) Νόμου, Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πωληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στα ακίνητα που ανα-
φέρονται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/674/2023
Πωλητής: GORDIAN HOLDINGS LIMITED, Κωστή Παλαμά 20, ASPELIA COURT, 2ος όροφος, 1096 
Λευκωσία.
Αγοραστής: ΧΡΙΣΤΟΥ ΜΑΡΙΑΝΝΑ, Χίου 2, Διαμ.101, 7000 Μενεού, Δήμος Δρομολαξιάς-Μενεού, Λάρνακα.
Ακίνητα:1) Αρ. Εγγραφής: 0/3291, Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 50/31/0/405/5,
Είδος Ακινήτου: Οικόπεδο. Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέρονται στην εγγραφή (4/ΕΣ/93/2019), Εμβα-
δόν: 561 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: Λάρνακα, Δήμος Δρομολαξιάς-Μενεού, Μενεού, Τοποθεσία: «ΜΙΞΗ», 
Μεταβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 1/16, Ποσό Πώλησης: €34.000,00. 2) Αρ. Εγγραφής: 0/3292, Φύλλο/Σχέδ./
Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 50/31/0/406/ 5, Είδος Ακινήτου: Οικόπεδο. Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέρονται 
στην εγγραφή (4/ΕΣ/93/2019), Εμβαδόν: 615 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: Λάρνακα, Δήμος Δρομολαξιάς-
Μενεού, Μενεού, Τοποθεσία: «ΜΙΞΗ», Μεταβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 1/16, Ποσό Πώλησης:  €34.000,00.

Σημείωση: Τα ακίνητα ενδέχεται να υπόκεινται σε Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συμπεριλαμβάνεται στο πο-
σό πώλησης.

ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
Ο ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ ΝΟΜΟΣ

ΕΝΤΟΛΗ 2/2006 ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ
ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΠΑΡΑΓΡΑΦΟ 4.7 ΤΗΣ ΕΝΤΟΛΗΣ 2/2006

Σύμφωνα με την Παράγραφο 4.7 της Εντολής 2/2006 του Υπουργού Εσωτερικών, με 
την παρούσα γνωστοποιείται ότι η M. HADJIDEMOSTHENOUS RENEWABLE ENERGY 
LTD προτίθεται να υποβάλει αίτηση στην Πολεοδομική Αρχή Πάφου για τη χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας για τη δημιουργία Φωτοβολταϊκού Πάρκου.
Η αίτηση αφορά τα τεμάχια 276 και 273, Φ/Σχ. 51/30, στην περιοχή του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Τίμης.
Περισσότερες πληροφορίες είναι δυνατόν να ληφθούν από τα Γραφεία της Πολεοδο-
μικής Αρχής κατά τις εργάσιμες ημέρες και ώρες. Έγγραφες παραστάσεις είναι δυνα-
τόν να υποβληθούν στην Πολεοδομική Αρχή μέσα σε διάστημα 21 εργάσιμων ημερών 
από την ημερομηνία δημοσίευσης της παρούσας γνωστοποίησης.

Πώς να προστατεύσετε το έργο 
σας και πώς να αξιοποιήσετε 
την πνευματική σας ιδιοκτησία 
για επαγγελματική ανάπτυξη.

Είσαι δημιουργός και θέλεις να 
προστατεύσεις και να αξιοποιήσεις 
την πνευματική σου ιδιοκτησία;

Μη χάσεις την ευκαιρία να λάβεις 
μέρος στο δωρεάν Masterclass, που θα 
πραγματοποιηθεί το Σάββατο, 1η Απρι-
λίου, στο Thinker Maker Space του Κέ-
ντρου Αριστείας CYENS, 11 π.μ. – 8 μ.μ.

Η εκδήλωση απευθύνεται σε δημι-
ουργούς και επικεντρώνεται σε θέματα 
πνευματικής ιδιοκτησίας και στρατηγικές 
αξιοποίησης των δυνατοτήτων και προϊ-
όντων τους. Πρόκειται για μια πολύτιμη 
ευκαιρία, για άτομα που ενδιαφέρονται 
να μάθουν περισσότερα.

Η προσκεκλημένη ομιλήτρια, Erica 
Wolfe-Murray, ειδικός σε θέματα πνευ-
ματικής ιδιοκτησίας με έδρα το Ηνωμένο 
Βασίλειο, θα μιλήσει για τη διαχείριση 
και την προστασία των περιουσιακών 
στοιχείων των δημιουργών, καθώς 
και για την εύρεση νέων τρόπων για 
ν’ αξιοποιηθούν για σκοπούς οικονο-
μικού οφέλους. Με πελάτες όπως το 
National Geographic και την Disney, η 

Erica γνωρίζει τις απαραίτητες ενέργειες 
και διαδικασίες που ακολουθούνται για 
να προστατεύσετε τις ιδέες, τα προϊόντα 
και τις υπηρεσίες σας και να δημιουρ-
γήσετε νέες ευκαιρίες εσόδων.

Φιλοξενείται επίσης η δικηγόρος Νι-
κολέττα Επαμεινώνδα, η οποία εδρεύει 
στην Κύπρο και ειδικεύεται στην παροχή 
συμβουλευτικών υπηρεσιών σε θέματα 
πνευματικής ιδιοκτησίας. Η Νικολέττα θα 
δώσει μια γενική εικόνα του κυπριακού 
τοπίου σε θέματα πνευματικής ιδιοκτη-
σίας και θα σας ενημερώσει σχετικά με 
ευκαιρίες χρηματοδότησης που είναι δια-
θέσιμες για να προστατεύσετε το έργο σας.

Η συμμετοχή είναι δωρεάν αλλά 
απαιτείται κράτηση θέσεων. 

Περισσότερες πληροφορίες: https://
makerspace.cyens.org.cy/intellectual-
property-for-creatives/

ΣΑΒΒΑΤΟ, 01.04.2023, στο Thinker 
Maker Space του Κέντρου Αριστείας CYENS

11:00 - 17:30 Τέσσερα διαδραστικά 
σεμινάρια.

17:30 - 20:00 Συμβουλευτική/
Mentoring σε ομάδες - διάρκειας 30 
λεπτών (5 ομάδες 3-5 ατόμων).

* Όλα τα σεμινάρια και οι συζητήσεις 
θα γίνουν στην αγγλική γλώσσα.

Masterclass | Πνευματική Ιδιοκτησία: 
Προστασία του Έργου και του Δημιουργού



Της Κυριακής

ΑΠΟΨΕΙΣ 23

Εθνικών Επετείων & Συγκυρίας Στοχασμοί

ΜΕ ΣΚΛΑΒΩΜΕΝΑ από τους Τούρ-
κους, επί 49 ήδη χρόνια, τα μισά 
εδάφη της Κύπρου, στην Κερύνεια, 
στη Μόρφου, στην Αμμόχωστο και 

στην Καρπασία, και με σχεδόν απαγορευμένη - 
αφοριστικά εξοβελισμένη, υποχθονίως νοηματικά 
μπασταρδεμένη - από την πολιτική καθεστηκυία 
τάξη την διεκδίκηση της απελευθέρωσής τους, 
γιορτάζουμε κι εφέτος (όσοι πράγματι εορτάζου-
με) τις μεγάλες εθνικές, γαλανόλευκες επετείους 
της 25ης Μαρτίου και της 1ης Απριλίου, για τις 
ημέρες έναρξης των απελευθερωτικών αγώνων, 
του 1821 η πρώτη και του 1955 η δεύτερη, 
τιμώντας τη μνήμη όσων ηρωικά θυσιάστηκαν 
για την αποτίναξη της τουρκικής σκλαβιάς από 
τον σύνολο Ελληνισμό και του βρετανικού ζυγού 
από την αγωνιζόμενη για Ένωση με την Ελλάδα 
μεγαλόνησο της Κύπρου.

ΕΟΡΤΑΖΟΥΜΕ τις ένοπλες επαναστάσεις της 
απελευθέρωσης των εξαθλιωμένων, υπόδουλων 
αλλ’ αποφασισμένων και γενναίων προγόνων 
μας. Τιμούμε τη μνήμη των ηρώων της λευ-
τεριάς μας.

Αλλ’ απαγορεύουμε ακόμη και στο μυαλό 
μας να διανοηθεί το καθήκον και την απαίτηση 
σχεδιασμού παλλαϊκού και πανεθνικού αγώνα 
για την απελευθέρωση των σκλαβωμένων από 
τον Αττίλα ελληνικών εδαφών της Κύπρου.

Μοιάζουμε χρονίως εθισμένοι, αθεραπεύτως 
εξαρτημένοι σκληρών ναρκωτικών εξαρτησι-
ογόνων ουσιών. Οι οποίες πέτυχαν να καλλι-
εργήσουν διαχρονικά και να επιβάλουν στα 
Ηττημένα Μυαλά μας, σωρεία διαδοχικών και 
επάλληλων ψευδαισθήσεων που συναποτελούν, 

μέσα στις αδιόρθωτες και αμετανόητες αυταπά-
τες μας, το δολίως ευφημιστικά αποκαλούμενο 
«κεκτημένο στο Κυπριακό». Όπου συνοψίζεται, 
στην πραγματικότητα, το σύνολο των μέχρι τούδε 
καταστροφικών ελληνικών υποχωρήσεων στις 
απαιτήσεις των Τούρκων κατακτητών. Κεκτημέ-
νο, όντως και άνευ εισαγωγικών, της επίμονης 
τουρκικής μαεστρίας, στο «ταμείο» του ατιμώ-
ρητου και ανενόχλητου Αττίλα...

ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ ότι δεν έχουμε τη δύναμη. Δεν 
είναι ότι δεν έχουμε τα μέσα, ότι δεν έχουμε 
τις πρόσφορες διεθνείς περιστάσεις και τις πιο 
αξιόπιστες συμμαχίες. Είναι ότι δεν τα θελή-
σαμε. Δεν βουληθήκαμε, δεν επιδείξαμε την 
προθυμία, δεν σχεδιάσαμε, δεν επινοήσαμε, 
δεν κοπιάσαμε και δεν αξιωθήκαμε να τ’ απο-
κτήσουμε όλ’ αυτά, ώστε να φανούμε ικανοί και 
άξιοι για να διεκδικήσουμε την απελευθέρωση 
των σκλαβωμένων εδαφών της Κύπρου.

ΚΑΘΕ 25η Μαρτίου και 1η Απριλίου ετησίως 
γιορτάζουμε και τιμούμε πρωτίστως την έναρ-
ξη των δύο απελευθερωτικών αγώνων, 1821 
και 1955. Όποια κι αν υπήρξαν τα σπουδαία 
επιτεύγματα λευτεριάς, ή και οι αποτυχίες που 
παρήγαγε η διεξαγωγή τους.

- Επειδή προέχει φυσιολογικά η τιμητική 
καθηκόντως μνημόνευση, ως αειθαλούς υπο-
δείγματος πολιτικής, εκείνης της Απόφασης 
για έναρξη αγώνα. Και της Αποφασιστικότητας 
διεξαγωγής, με κάθε ηρωική θυσία, αμφοτέρων 
των Επαναστάσεων.

Είναι η θεμελιώδης σημασία του αρχαίου 
ρήματος «κρίναντες», στην διά μέσου των αιώνων 
ισχύουσα «συνταγογράφηση» προτροπής που 

έγραψε ο Θουκυδίδης (Β-43) για την ελευθερία: 
«Τὸ εὔδαιμον τὸ ἐλεύθερον, τὸ δ᾽ ἐλεύθε-
ρον τὸ εὔψυχον κρίναντες μὴ περιορᾶσθε 
τοὺς πολεμικοὺς κινδύνους».

- Αυτή ακριβώς η Απόφαση - Αποφασι-
στικότητα, είναι η πρωτίστως, μονίμως και 
κατ’ εξοχήν ελλείπουσα και απούσα από τον 
Ελληνισμό επί των ημερών μας:

- Επί μισό σχεδόν αιώνα (1974-2023) κατα-
ντήσαμε ικετεύοντες τους Τούρκους κατακτητές 
για «αμοιβαίο συμβιβασμό» στις πιο πολλές 
από τις διαρκώς αυξανόμενες απαιτήσεις τους. 
«Απ’ εκεί που μείναμε» στην κάθε φορά δική 
μας προηγούμενη υποχώρηση...

ΤΩΡΑ ο επί 9ετίαν (2013-2022) διατελέσας 
κυβερνητικός εκπρόσωπος και ύστερα Υπουργός 
Εξωτερικών της αγκομαχούσας να μην καταστεί 
«εκλειπούσα» Κυπριακής Δημοκρατίας, κ. Νίκος 
Χριστοδουλίδης, εκλεγείς προ μηνός Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, έσπευσε στις Βρυξέλλες και 
ανέλαβε εκστρατεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
για το Κυπριακό.

- Με ποιο, άραγε, σχέδιο; Και προς ποίαν 
κατεύθυνση;

- Συνοπτική απάντηση εκ των δικών του δη-
λώσεων: Να δοθούν δελεαστικά στους Τούρκους 
κατακτητές «ευρωπαϊκά κίνητρα και οφέλη». Ούτως 
ώστε η Άγκυρα και το εν Κύπρω κατοχικό της 
ψευδοκράτος να συγκατανεύσουν, με «πρωτα-
γωνιστική εμπλοκή» μίας «πολιτικής προσωπι-
κότητας» της ΕΕ, στην επανέναρξη συνομιλιών, 
«εντός του συμφωνημένου πλαισίου» και «απ’ 
εκεί που έμειναν» (και με όσα δηλαδή οι Τούρκοι 
είχαν ήδη εισπράξει) στην Πενταμερή του Κραν 

Μοντανά της Ελβετίας τον Ιούλιο του 2017, υπό 
την αιγίδα πάντοτε του Γ.Γρ. του ΟΗΕ...

ΠΡΟΚΕΙΤΑΙ για την επικαιροποίηση της 
ίδιας περίπου συνταγής επί της οποίας επι-
μένει φορτικότερα πλειοδοτούσα και η εν 
Κύπρω αποτυχούσα στις πρόσφατες εκλογές 
αντιπολίτευση του ΑΚΕΛ. Την είχε άλλωστε 
εκφωνήσει έξι μήνες προτού αποθάνει ο πρώην 
ΠτΔ, αείμνηστος Δημήτρης Χριστόφιας και 
παραμένει αναλλοίωτη στα ηγετικά δώματα 
των κομματικών γραφείων της οδού Εζεκία 
Παπαϊωάννου: «Είπα στον κ. Αναστασιάδη ότι 
οι υδρογονάνθρακες είναι το δικό μας λου-
κούμι, το οποίο κρατάς στα χέρια σου. Κάνε 
την Τουρκία να ανοίξει το στόμα της και να το 
πάρει το λουκούμι»… («Χαραυγή», 3.1.2019).

- Συν τω χρόνω, μετά που η πολύνεκρη 
τραγωδία των σεισμών στην Τουρκία και την 
Συρία ανέστειλε τις καθημερινές πολεμικές 
απειλές του Ερντογάν ότι θα στείλει «ξαφνι-
κά ένα βράδυ» τα στρατεύματά του εναντίον 
του «Μητσοτάκης γιοκ» και τους «Ταϊφούν» 
πυραύλους του ώς την Αθήνα, οι εν Αθήναις 
αυτές τις μέρες, σε μία ακόμη επανέκδοση της 
«διπλωματίας των σεισμών», χαριεντίζονται διά 
του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Δένδια με 
τον υπ.Εξ. του συνεχιζόμενου Αττίλα κ. Μεβλούτ 
Τσαβούσογλου, για την... τουρκική ψήφο υπέρ 
εκλογής της Ελλάδος στα... μη μόνιμα μέλη του 
Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ...

ΚΑΘ’ ΟΝ ΧΡΟΝΟΝ όλα σχεδόν τα κράτη - 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Δυτικής 
Συμμαχίας (πλην Τουρκίας ιδίως) πασχίζουν 
με οικονομικά και διπλωματικά μέτρα αυξα-

νομένων κυρώσεων, με αποστολές οπλισμού 
και πυρομαχικών προς την ένοπλη ουκρανική 
αντίσταση, να τιμωρήσουν και ν’ ανακόψουν 
την Ρωσία εισβολέα και κατακτητή ουκρανι-
κών εδαφών. Ενώ οι κυβερνώντες εν Κύπρω 
και εν Ελλάδι αποδεικνύονται εισέτι ανάξιοι ν’ 
αξιοποιήσουν την συγκυρία και ανίκανοι να 
πείσουν, με έμπρακτες συνέπειες, τους εταίρους 
και συμμάχους ότι, ίδιοι είναι κι απαράλλαχτοι, 
ο ρωσικός Αττίλας από 24.2.2022 μέχρι σήμερα 
στην Ουκρανία, με τον τουρκικό Αττίλα από 
20.7.1974 μέχρι τώρα στην Κύπρο.

ΕΠΕΤΕΙΑΚΑ στοχαζόμενοι ανήμερα την 
25η  Μαρτίου λογαριάζουμε ότι: Ο επί τέσ-
σερεις αιώνες υπόδουλος στους Οθωμανούς 
εξαθλιωμένος Ελληνισμός δεν είχε καμία από 
τις δυνατότητες που έχουν σήμερα τα δυο μας 
κράτη, Ελλάς και Κύπρος, όταν ο Νικόλαος 
Σκουφάς από την Άρτα, ο Εμμανουήλ Ξάνθος 
από την Πάτμο κι ο Αθανάσιος Τσακάλωφ απ’ 
τα Γιάννενα συγκρότησαν στην Οδησσό της 
Ουκρανίας τη Φιλική Εταιρεία και πέτυχαν 
την Ελληνική Επανάσταση του 1821. Εκείνοι 
τότε, από το 1814 «κρίναντες» ΑΠΟΦΑΣΙΣΑΝ 
και ΕΠΡΑΞΑΝ: Την Εθνεγερσία και την Πα-
λιγγενεσία. Όπως το προανήγγειλε ηρωικός 
προάγγελος και πρωτομάρτυρας της Επανάστα-
σης, ο θανατωθείς το 1798 από τους Τούρκους 
στο Βελιγράδι μαζί με επτά συντρόφους του, 
ανάμεσα στους οποίους και ο Κύπριος Ιωάννης 
Καρατζάς, Ρήγας Φεραίος Βελεστινλής:

«Οι Έλληνες δεν κάμνουν ποτέ ειρήνην με 
έναν εχθρό, ο οποίος κατακρατεί ελληνικόν 
τόπον» («Το Σύνταγμα», άρθρο 121).

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡ0Σ

ΕΙΡΗΣΘΩ

26.03.2023

Ο Ν. Χριστοδουλίδης απαίτησε από τους εταίρους
όσα αξιώνουν να γίνουν σεβαστά για την Ουκρανία;

Το ενδιαφέρον για το Κυπρια-
κό την εβδομάδα που πέρασε 
μεταφέρθηκε στις Βρυξέλλες, 
στη συνεδρία του Ευρωπαϊκού-

Συμβουλίου. Ο πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, Ν. Χριστοδουλίδης, εξήγησε 
στους εταίρους μας την πρότασή του για 
ενεργότερη εμπλοκή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στις προσπάθειες επίλυσης του 
Κυπριακού. O Κύπριος Πρόεδρος υπο-
στήριξε πως η Τουρκία, για να προχωρή-
σει σε επίλυση του Κυπριακού, πρέπει 
να έχει οφέλη και αυτά θα τα προσφέρει 
η ΕΕ. Σε συνέντευξή του στο euronews 
(9/2/2023), τα απαρίθμησε:

«Η Τουρκία θέλει αναθεώρηση 
της τελωνειακής ένωσης, φιλελευθε-
ροποίηση των θεωρήσεων εισόδου, 
αεροπορική συμφωνία με την Ε.Ε., 
να μπει στον Ευρωπαϊκό Οργανισμό 
Άμυνας. Η Τουρκία θέλει να ανοίξουν 
τα κεφάλαια, όλο αυτό το καλάθι των 
ευρωτουρκικών, τα οποία είναι σαφώς 
σημαντικά, με πολιτικά, οικονομικά 
και κοινωνικά οφέλη. Εμείς είμαστε 
έτοιμοι να τα συζητήσουμε. Μαζί με 
το Κυπριακό να τα συζητήσουμε όλα 
αυτά, με την Ευρωπαϊκή Ένωση να έχει 
έναν πρωταγωνιστικό ρόλο». Αίφνης, 
όμως, μετά τη συνάντηση του Ν. Χρι-
στοδουλίδη με την Αναπληρώτρια ΓΓ 
του ΟΗΕ, Ρόζμαρι Ντι Κάρλο, ο Κυβ. 
Εκπρόσωπος δήλωσε (15/3/2023) ότι 
αυτός ο ρόλος θα είναι «υποστηρικτι-
κός», στο πλαίσιο των Ην. Εθνών.

Ο Πρόεδρος της Κύπρου δεν είναι 
άγνωστος στις Βρυξέλλες. Ως Υπουρ-
γός Εξωτερικών έχτισε επαφές, φιλίες, 
σχέσεις με πολλούς, τότε, ομολόγους 
του. Άρα, θα βρεθεί σε γνώριμο μέρος, 
όπου μπορεί να κινηθεί, να δράσει και 
να εξηγήσει. Πέρα από τη διπλωματική 
εμπειρία του, και ως πολιτικός επιστή-
μονας γνωρίζει πώς λειτουργεί η ΕΕ και 
τα όργανά της. Συνεπώς είναι σε θέση 
να αξιοποιήσει όλα τα δεδομένα για να 
υποστηρίξει τα δίκαια, τις θέσεις και τις 
αξιώσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Διερωτώμεθα: Πέρα από την επεξήγηση 
της θέσης του για «πρωταγωνιστικό» 
ή «υποστηρικτικό» ρόλο της ΕΕ στο 
Κυπριακό, ο Κύπριος Πρόεδρος αξιο-
ποίησε δύο σημαντικά δεδομένα, ώστε 
να καταδείξει στους εταίρους μας ότι δεν 
νομιμοποιούνται να ασκούν πολιτική 
δύο μέτρων και δύο σταθμών;

>Το πρώτο δεδομένο: Η ρωσική 
εισβολή στην Ουκρανία επιβεβαιώνει 
ξανά τον Θουκυδίδη και όλους τους θε-
ωρητικούς για τον πόλεμο. Οι αρχές και 
αξίες, οι θεμελιώδεις ελευθερίες και τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, το Διεθνές Δίκαιο 
και το κοινοτικό κεκτημένο, απλώνονται 
στην κλίνη του Προκρούστη και κόβονται ή 
επιμηκύνονται ανάλογα με τα συμφέροντα 
των δρώντων. Τα ίδια ακριβώς ισχύουν 
και στην περίπτωση της τουρκικής εισβο-
λής και κατοχής της Κύπρου. Και οι δύο 
εισβολές -ρωσική και τουρκική- ως μέτρο 
αντίδρασης των εταίρων μας,συνιστούν 
αποθέωση υποκρισίας, φαρισαϊσμού και 
αδίστακτου εμπαιγμού της παγκόσμιας 
κοινής γνώμης και ειδικά ημών των Ελ-
λήνων της Κύπρου. 

Με αφορμή τη συμπλήρωση ενός 
έτους ρωσικής εισβολής στη δυστυχή 
Ουκρανία, ιδού πανόραμα υποκρισίας 
και φαρισαϊσμού των εταίρων μας και 
του ΓΓ του ΟΗΕ. Σε βιντεοσκοπημένο 
μήνυμά της η Πρόεδρος της Κομισιόν, 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, υπογράμμισε 
με στόμφο: «Ένας χρόνος βάρβαρης ρω-
σικής επιθετικότητας, ένας χρόνος ηρωι-
κής ουκρανικής αντίστασης, ένας χρόνος 
ευρωπαϊκής αλληλεγγύης. Μπροστά μας 
είναι ένα μέλλον ενότητας. Μάχεστε για 
ελευθερία, για δημοκρατία, για τη θέση 
σας στην Ε.Ε. Είμαστε μαζί σας για όσο 
χρειαστεί», ανέφερε. Εξάλλου, σε ομιλία 
της στο καναδικό κοινοβούλιο (8/3/2023) 
αξίωσε «ακλόνητη στρατιωτική και οικο-
νομική υποστήριξη» της Ουκρανίας και 
η Ρωσία να «πληρώσει για το έγκλημα» 
της «επίθεσης» που εξαπέλυσε.

Από την πλευρά του, ο Πρόεδρος 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μι-
σέλ, σε βιντεοσκοπημένο μήνυμά του, 
διακήρυξε: «Μία ελεύθερη και ανεξάρ-
τητη Ουκρανία είναι μία ελεύθερη και 

ανεξάρτητη Ευρώπη». Ο Μισέλ έκανε 
λόγο για «μια σκοτεινή επέτειο. Για την 
Ουκρανία, την Ευρώπη, τον κόσμο. Είμα-
στε στο πλευρό σας στηρίζοντάς σας για 
όσο χρειαστεί γιατί δεν θα δεχτούμε ποτέ 
έναν κόσμο που κυβερνάται από ωμή 
βία», επισήμανε. Ο ΓΓ του ΟΗΕ, Αντόνιο 
Γκουτέρες, δεν υστέρησε σε υποκρισία. 
Σε δήλωσή του, χαρακτήρισε τη ρωσική 
εισβολή στην Ουκρανία  ως «μία προ-
σβολή στη συλλογική συνείδηση» και 
μια «παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου». 
Ο Γερμανός Καγκελάριος, Όλαφ Σολτς,  
υπογράμμισε: 

«Αυτό που μας εκπλήσσει όλους 
πολύ είναι η αποφασιστικότητα και η 
γενναιότητα των Ουκρανών, ο τρόπος 
που υπερασπίζονται την ελευθερία τους. 
Η Ουκρανία είναι πιο ενωμένη από 
ποτέ. Η ΕΕ είναι αλληλέγγυα».Ο Γάλλος 
Πρόεδρος, Εμανουέλ Μακρόν,  απηύ-
θυνε επίσης μήνυμα «αλληλεγγύης» 
προς τους Ουκρανούς ευχόμενος «τη 
νίκη» τους και «ειρήνη». «Η ΕΕ δεν θα 
εγκαταλείψει την Ουκρανία», σημειώνει 
από την πλευρά της η Πρόεδρος του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, Ρομπέρτα 
Μέτσολα. Επισήμανε ότι «η μάχη σας 
για ελευθερία, για δημοκρατία, για τις 
αξίες που μας δένουν ως Ευρωπαίους, 
είναι δική μας μάχη. Θα είμαστε μαζί 
σας για όσο χρειαστεί», προσέθεσε.

>Το δεύτερο δεδομένο: Το Διεθνές 
Ποινικό Δικαστήριο εξέδωσε ένταλ-
μα σύλληψης του Ρώσου Προέδρου, 
Βλαντίμιρ Πούτιν. Σε ανακοίνωσή του, 
αναφέρει πως ο Πούτιν «φέρεται να 
ευθύνεται για το έγκλημα πολέμου 
της παράνομης απέλασης πληθυσμού 
(παιδιών) και για εκείνο της παράνομης 
μεταφοράς πληθυσμού (παιδιών) από 
κατεχόμενες περιοχές της Ουκρανίας 
στη Ρωσική Ομοσπονδία». Το Δ.Π.Δ. 

εξέδωσε επίσης ένταλμα σύλληψης της 
Μαρίας Αλεξέγιεβνα Λβόβα-Μπελόβα, 
Επιτρόπου Δικαιωμάτων των Παιδιών 
στην προεδρία της Ρωσικής Ομοσπον-
δίας, με παρόμοιες κατηγορίες. 

Οι Έλληνες της Κύπρου διερωτώνται 
με οργή και αγανάκτηση: Γιατί δύο μέτρα 
δύο σταθμά; Γιατί τόση απύθμενη υπο-
κρισία και τόσος φαρισαϊσμός; Οι Ρώσοι 
στην Ουκρανία και οι Τούρκοι στην 
Κύπρο διέπραξαν θηριωδίες και εγκλή-
ματα. Η τουρκική βαρβαρότητα στην 
Κύπρο τεκμηριώθηκε σε έκθεση της  
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Δικαιωμάτων 
του Ανθρώπου του Συμβουλίου της 
Ευρώπης (10/7/1976). Περιλαμβάνει 
συγκλονιστικά στοιχεία και μαρτυρίες 
για τις τουρκικές ωμότητες. Απορούμε: 
Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης υπενθύ-
μισε στους εταίρους μας και στον ΓΓ 
του ΟΗΕ, τις πιο πάνω αποφασιστικές 
δηλώσεις-θέσεις τους; Απαίτησε έντονα 
να ισχύσουν και στην περίπτωση της 
Κύπρου όσα ορθά αξιώνουν να γίνουν 
σεβαστά για την πολύπαθη Ουκρανία; 
Να μη έχει κανείς ψευδαισθήσεις: 

Ο Ν. Χριστοδουλίδης καίγεται για 
συνομιλίες στο πλαίσιο της τουρκοδιζω-
νικής. ΔΕΝ πρόκειται να προκαλέσει την 
κατοχική Τουρκία για τις ωμότητες και 
τις θηριωδίες της αφού την εκλιπαρεί 
και την καλοπιάνει για να επανέλθει 
σε συνομιλίες. ΔΕΝ θα ενοχλήσει την 
ΕΕ αφού επιζητά τον αμφιβόλου απο-
τελεσματικότητας «πρωταγωνιστικό» ή 
«υποστηρικτικό» ρόλο της στο Κυπριακό. 
Θα τα παραμερίσει όλα επειδή και αυτός 
θητεύει στην αφελή πολιτική τεχνοτρο-
πία του «καλού παιδιού», που έχει την 
εντύπωση πως η κατοχική χώρα, αφού 
ενθυλακώσει όσα της προσφέρει, θα… 
συναινέσει σε λειτουργική και βιώσιμη 
λύση στο Κυπριακό.

ANTIΣΤΑΣΕΙΣ

Επιτέλους διεκδίκηση - 
Ας διεκδικήσουμε
ακόμη πιο ξεκάθαρα

Ηπερηφάνια και η ιστορική 
μνήμη θυσιών και αγώνων 
των ανθρώπων αυτού του τό-
που, με αφετηρία τον Αγώνα 

του 1955-59 και το ιστορικό ΟΧΙ του 
2004, ενάντια στις πιέσεις των μεγάλων 
(φίλων και εχθρών), επανέρχονται με 
βάση τις αποφασιστικές προσπάθει-
ες προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για 
το ευρωπαϊκό άλυτο πρόβλημα που 
παράλληλα απαιτεί από κοινού δράση 
λαού και κράτους!

Ο κυρίαρχος λαός διακήρυξε μέσα 
από τις δύο επικρατέστερες της δεύτερης 
Κυριακής των εκλογών υποψηφιότητες 
τη θέλησή του για αλλαγή με σύμπνοια, 
συνεργασία και πάνω απ’ όλα με φιλο-
πατρία. Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης 
έχει εξαγγείλει τις δεσμεύσεις του, αλλά 
η προϋπόθεση για να πετύχει χάριν του 
συμφέροντος του τόπου, είναι η λαϊκή 
κυρίαρχη δύναμη της συσπείρωσης προς 
υψηλούς στόχους, όπως: η απελευθέ-
ρωση και η επικράτηση του διεθνούς 
και ενωσιακού δικαίου σ’ ολόκληρη την 
επικράτεια και σ’ όλους τους νόμιμους 
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Παράλληλα πρέπει να επιτευχθεί η λα-
ϊκή επιθυμία για κάθαρση σε βάθος 
της διαφθοράς και της διασύνδεσης με 
γενικότερη αλλαγή νοοτροπίας έξω και 
αντίθετα προς τις έννοιες της πελατειακής 
κομματικής σχέσης και το «ρουσφέτι».

Προφανώς και δεν είναι εύκολο έργο. 
Όπως επίσης δεν αναμένεται να δώσει 
άμεσα και προφανή αποτελέσματα. Πρέ-
πει όμως με βάση και τις γενικότερες 

συγκυρίες να υπάρξει μια συνεχής και 
σταθερή περί τούτου υπεύθυνη στάση 
συνέπειας για να υπάρξουν δείγματα 
μιας πραγματικής μεταβολής στη διεθνή 
περί την Τουρκία αντίληψη. Δηλώσεις 
ως οι πρόσφατες από τον Τουρκοκύ-
πριο ηγέτη, που ξεπερνούν την τουρκι-
κή επεκτατική πολιτική, καταδεικνύουν 
απλώς μιαν αλαζονεία, που πρέπει να 
γίνει αντιληπτή από χώρες που διέπονται 
από τη δημοκρατική αρχή και αρχές 
ισοπολιτείας. 

Κάθε χώρα και κάθε λαός που υφί-
στανται, όπως η Κυπριακή Δημοκρα-
τία, στρατιωτική παράνομη κατοχή, με 
μεθοδευμένο παράνομο εποικισμό, με 
χιλιάδες εκτοπισμένους μέσα στην ίδια 
την πατρίδα τους και με οργανωμένη 
δημογραφική αλλοίωση στην υπό κα-
τοχή περιοχή που αφορά περιουσίες, 
ιερά, αρχαία μνημεία και γενικότερα την 
καθημερινότητα του κάθε πολίτη, δεν 
μπορούν να μη διεκδικούν με καθαρές 
θέσεις από το ίδιο το κράτος και τον ίδιο 
τον παθόντα λαό.

Συνεπώς, η γνωστή για τις κατα-
στροφές που έφερε, διχόνοια, δεν 
έχει πλέον θέση για ό,τι αφορά τις 
εσωτερικές αλλαγές και τη διεθνή 
διεκδίκησή μας. Είναι η ώρα που θα 
προσμετρηθεί για μία ακόμη φορά το 
μπόι του καθενός ως ατόμου, εξουσίας 
και συνολικής δύναμης δικαιωμάτων. 
Οφείλουμε ν’ αναδειχθούμε το ίδιο 
αγωνιστές ως η ιστορία του τόπου 
κατέγραψε για τον λαό τούτο και τις 
δίκαιες διεκδικήσεις του.

ΘΕΣΗΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ, 
δικηγόρος - πρώην βουλευτής

Ο Ν. Χριστοδουλίδης καίγεται για συνομιλίες στο πλαίσιο της 
τουρκοδιζωνικής. ΔΕΝ πρόκειται να προκαλέσει την κατοχική Τουρκία για 

τις ωμότητες και τις θηριωδίες της,  αφού την εκλιπαρεί και την καλοπιάνει 
για να επανέλθει σε συνομιλίες. ΔΕΝ θα ενοχλήσει την ΕΕ αφού επιζητά 

τον αμφιβόλου αποτελεσματικότητας «πρωταγωνιστικό» ή «υποστηρικτικό» 
ρόλο της στο Κυπριακό. Θα τα παραμερίσει όλα επειδή και αυτός θητεύει 

στην αφελή πολιτική τεχνοτροπία του «καλού παιδιού»



Στην Ελλάδα, δεν λένε να κατα-
λαγιάσουνε οι συζητήσεις για τη 
σιδηροδρομική τραγωδία των 
Τεμπών. Μέσα στα γενικότερα 
διαχρονικά προβλήματα και την 
ανυπαρξία αποτελεσματικού ελέγ-
χου στη λειτουργία του σιδηροδρο-
μικού δικτύου, αναδεικνύεται και η 
ανευθυνότητα και ανικανότητα του 
σταθμάρχη της Λάρισας. Ασφαλώς 
δεν φταίει μόνο αυτός. Αλλά οι χει-
ρισμοί του ήταν αυτοί που τελικά 
οδήγησαν τόσους ανθρώπους σε 
άδικο και φρικτό θάνατο.
Το βασικό συμπέρασμα είναι πως 
όταν οι λειτουργοί μιας υπηρεσίας 
δεν επιτελούν το καθήκον που τους 
έχει ανατεθεί, με πληρότητα, υπευ-
θυνότητα και ακεραιότητα, καταλή-
γουμε σε ανεπιθύμητες καταστά-
σεις, που πολλές φορές παίρνουν 
και τη μορφή τραγωδίας. 
Θα σας πάρω πίσω στον χρόνο, 
όταν «σταθμάρχες» που είχαν την 

ευθύνη να παίρνουν ορθολογικές 
αποφάσεις και να ενεργούν κατά 
τρόπο που να μη θέτει σε κίνδυνο 
τη ζωή και την ασφάλεια άλλων 
ανθρώπων, απέτυχαν στο έργο 
τους και είχαμε και εδώ τραγωδίες, 
όπως αυτή στο Μαρί.
Άνθρωποι που έπρεπε να ελέγχουν 
και να επιβλέπουν αυστηρά, για να 
μη θέτουν σε οικονομικό κίνδυ-
νο τον ευρύτερο πληθυσμό, δεν 
έκαναν σωστά τη δουλειά τους, με 
αποτέλεσμα «κουρέματα», καταρ-
ρεύσεις τραπεζών και αεροπορι-
κών εταιρειών.
Κρατικοί λειτουργοί, που έπρεπε 
να έχουν διαρκώς τα μάτια τους 
ανοιχτά, τα έκλειναν ή κοίταζαν 
αλλού, κι έτσι καταλήξαμε σε 
μεγάλα σκάνδαλα, όπως εκείνο των 
«χρυσών» διαβατηρίων, που μας 
έκανε διεθνώς ρεζίλι.
Άνθρωποι σε θέσεις ευθύνης, που 
ολιγωρούσαν ή αδιαφορούσαν, άφη-

σαν χώρο σε κατά συρροήν δολοφό-
νους να σκοτώνουν τα ανυπεράσπι-
στα θύματά τους και να διαφεύγουν 
για μεγάλο χρονικό διάστημα.
Άνθρωποι που ήταν εντεταλμένοι 
να κάνουν σωστές διαγνώσεις σε 
σοβαρές υποθέσεις, έκαναν τρομα-
κτικά λάθη, με αποτέλεσμα κάποιοι 
συνάνθρωποί τους να ζουν ανείπω-
τες τραγωδίες, όπως στην περί-
πτωση του άγρια δολοφονηθέντος 
εθνοφρουρού Θανάση Νικολάου, 
που εμφανίστηκε σαν αυτοκτονία, 
και τώρα ψάχνουν μάταια τους 
φονιάδες.
Είναι ατελείωτος ο κατάλογος 
λαθών, ανευθυνοτήτων, αμέλειας, 
αδιαφορίας, αδράνειας, αναξιοπι-
στίας κ.λπ. που έχουν καταγραφεί 
στην ιστορία αυτού του τόπου. 
Μπορούμε, άραγε, να αλλάξουμε 
αυτές τις συμπεριφορές; Δεν ξέρω. 
Ας προσπαθήσουμε, όμως...

ΜΠΟΞΕΡ

Όταν άκουσα την είδηση για την 
κατάρρευση της αμερικανικής 
Σίλικον Βάλεϊ Μπανκ, η πρώτη 
εικόνα που μου ήρθε στο μυαλό 
ήταν ενός εντυπωσιακού... σιλικο-
νάτου στήθους, που έκανε ξαφνικά 
έκρηξη! Βέβαια, δεν υπάρχει σχέση 
μεταξύ του Silicon, που είναι με-
ταλλικό χημικό στοιχείο και έδωσε 
το όνομά του στη Silicon Valley, 
και του Silicone (σιλικόνη), που 
χρησιμοποιείται στα εμφυτεύματα 
στήθους. Αλλά η ελληνική... σιλικο-
νάτη απόδοση της λέξης βόλευε την 
εικόνα, την οποία είχα σχηματίσει 
περί σιλικονάτου στήθους που 
έκανε μπαμ. Και η αλήθεια είναι ότι 
η Silicon Valley Bank αποδείχθηκε 
μια φούσκα. Σαν ένα θεαματικά 

παραφουσκωμένο, με σιλικόνη, 
στήθος χολιγουντιανής σταρ, που 
όμως είναι ψεύτικο και αβέβαιης 
σταθερότητας. Κάτι που μπορεί να 
θεωρηθεί ότι συμβολίζει όλες τις 
όπου γης τράπεζες, που ανά πάσα 
στιγμή μπορεί να ξεφουσκώσουν.

Εμείς εδώ στην παρανοϊκή μας 
νήσο έχουμε πολλές πικρές εμπει-
ρίες από τις φούσκες. Όπως εκεί-
νην του χρηματιστηριακού σκαν-
δάλου, αλλά και τις καταρρεύσεις 
τραπεζικών ιδρυμάτων. Θυμηθείτε 
την αείμνηστη Λαϊκή Τράπεζα και 

παρομοιάστε την με ένα... υπερμέ-
γεθες σιλικονάτο στήθος. Στο οποίο 
βάζαμε συνεχώς τεράστιες ποσότη-
τες σιλικόνης για να το κρατήσουμε 
αναστηλωμένο και σφριγηλό, αλλά 
δεν τα καταφέραμε και τελικά έγινε 
η μοιραία έκρηξη. Μιλάμε, βέβαια, 
για την παροχή επείγουσας ρευστό-
τητας στη Λαϊκή (ELA), που έφθασε 
μέχρι και τα 9,5 δισεκατομμύρια 
ευρώ, αλλά δυστυχώς δεν ήταν 
αρκετά για να την σώσουν. Το ίδιο 
έγινε και με τον Συνεργατισμό.
Σήμερα, μετά τις εξελίξεις στις ΗΠΑ 
και την Ελβετία, στο διεθνές πεδίο 
εξακολουθεί να επικρατεί νευρικότη-
τα και αβεβαιότητα, παρά τις κινήσεις 
που έγιναν για στήριξη των αμερικα-
νικών τραπεζών, αλλά και της ελβετι-

κής Credit Suisse. Οι διαβεβαιώσεις 
των αρμοδίων, ότι όλα λειτουργούν 
σαν... ελβετικό ρολόι, δεν φαίνεται να 
είναι αρκετές για να καθησυχάσουν 
τους καταθέτες και τους επενδυτές. 
Διότι όταν κλονίζονται τραπεζικοί 
κολοσσοί στην Ελβετία, μια χώρα 
που έχει ταυτιστεί με την τραπεζική 
ασφάλεια και σταθερότητα, κανένας 
δεν μπορεί πλέον να είναι απολύτως 
βέβαιος για οτιδήποτε στον χρηματο-
οικονομικό τομέα.
Και το λέμε εμείς, που σαν χθες, 
πριν από δέκα ακριβώς χρόνια (25 
Μαρτίου 2013), στις Βρυξέλλες 
αποφασίστηκε το «κούρεμά» μας. 
Ρε, λέτε να ήρθε τώρα η σειρά και 
των... Ελβετών;

ΜΠΟΞΕΡ

Της Κυριακής
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Εξ Απορρήτων

Ο σεισμός «έσωσε» 
τις πολυκατοικίες
Σκεφτείτε για μια στιγμή. Αν δεν 
χτυπούσε την Τουρκία ο φοβερός 
σεισμός, που έγινε αισθητός και στην 
Κύπρο, μήπως θα ενδιαφερόταν κα-
νένας να ασχοληθεί με τις επικίνδυνες 
πολυκατοικίες στους προσφυγικούς 
μας συνοικισμούς; Σίγουρα κανένας, 
όπως γινόταν για τόσα χρόνια τώρα. 
Θα ενδιαφέρονταν όλοι όταν θα είχαμε 
την πρώτη κατάρρευση, η οποία θα 
μπορούσε να συμβεί «και με ένα απλό 
φύσημα», όπως δήλωσε κάποιος 
Δήμαρχος. 
Μπορούμε, λοιπόν, να πούμε ότι ο 
Εγκέλαδος που ταρακούνησε την 
Τουρκία «έσωσε» κατά κάποιον τρόπο 
και εκατοντάδες δικούς μας πρόσφυ-
γες, οι οποίοι ανακαλύψαμε ξαφνικά ότι 
κινδυνεύουν, ότι ταλαιπωρούνται, ότι 
ζουν μια μαρτυρική ζωή μέσα σε ετοι-
μόρροπες ή ακατάλληλες οικοδομές.
Οι εικόνες που έφθασαν στους τηλεοπτι-
κούς μας δέκτες πρέπει να προκαλούν 
ντροπή σε όλους. Στο Κράτος, πρωτί-
στως, που είχε αφήσει τους ανθρώπους 
αυτούς στο έλεος του χρόνου και της 
αδιαφορίας, να αγωνιούν καθημερινά 
μήπως πέσει η οροφή και τους πλα-
κώσει, ή μήπως ξεκολλήσει κανένα 
κομμάτι του εξωτερικού τοίχου την ώρα 
που παίζουν αποκάτω παιδιά, ή μήπως 
καταλήξουν στο διαμέρισμά τους τα 
λύματα των πάνω διαμερισμάτων. 
Μιλάμε για ανθρώπους που έχασαν 
ξαφνικά τα σπίτια τους και βρέθηκαν 
να παλεύουν για την επιβίωσή τους. 
Για ανθρώπους, οι οποίοι, πέρα από 
τον πόνο και τον καημό της προσφυ-
γιάς, αισθάνθηκαν και την αδικία της 
εκμετάλλευσής τους και του παρα-
γκωνισμού τους, σε μια πατρίδα όπου 
ακόμη και σήμερα, μισό σχεδόν αιώνα 
μετά την εισβολή, δεν έχει επιτευχθεί 
η ίση κατανομή βαρών ανάμεσα στους 
πρόσφυγες και τους μη πρόσφυγες.
Το ότι αυτοί οι άνθρωποι αφέθηκαν να 
ζουν σε πολυκατοικίες, που βρίσκο-
νται σε κατάσταση αποσύνθεσης, 
είναι αλάτι στην πληγή του πόνου της 
προσφυγιάς. 
Εν πάση περιπτώσει, έστω και αργά, το 
Κράτος κινείται για να βρει επείγουσες 
λύσεις, με κύριο μέλημα την ασφάλεια 
των ανθρώπων που διαμένουν στις 
επικίνδυνες πολυκατοικίες. Ο νέος 
Υπουργός Εσωτερικών, Κωνσταντίνος 
Ιωάννου, έχει υποβάλει πρόταση για 
βραχυπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη 
αντιμετώπιση του προβλήματος των 
προσφυγικών οικισμών, με δαπάνες 
άνω των 100 εκατομμυρίων ευρώ, 
που φαίνεται να ικανοποιεί και τους 
υπόλοιπους ενδιαφερόμενους φορείς. 
Ελπίζουμε να ολοκληρωθούν όλα τα 
έργα το συντομότερο δυνατόν, προτού 
μας προλάβει κανένας σεισμός ή, 
έστω, κάποιο... «φύσημα»!

ΜΠΟΞΕΡ

ΑΚΕΛ όπως... Εύα Καϊλή;

Η σημασία της ατομικής ευθύνης

Τράπεζες... σιλικονάτες

Επετειακά

Τι είπαν Νίκαρος και Αννίτα

Η αποκάλυψη είχε γίνει από τον 
περασμένο μήνα, αλλά μόλις τώρα 
πήρε διαστάσεις, όταν ο βουλευτής 
του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημητρίου 
έστειλε επιστολή προς τον Πρόεδρο 
της Ανεξάρτητης Αρχής κατά της 
Διαφθοράς, ζητώντας να διερευνη-
θεί δημοσίευμα του παγκόσμιου 
δικτύου ερευνητών δημοσιογράφων 
OCCRP, σύμφωνα με το οποίο ρωσι-
κό λόμπι χρημαδοτότησε ευρωπαϊκά 
κόμματα, ανάμεσα στα οποία και το 
ΑΚΕΛ, για να προωθήσουν φιλο-
ρωσικά ψηφίσματα στα κοινοβούλιά 
τους για το θέμα της Κριμαίας, η 
οποία είχε προσαρτηθεί στη Ρωσία 
το 2014. 
Όντως, τον Ιούλιο του 2016 το ΑΚΕΛ 
προώθησε στη Βουλή φιλορωσικό 
ψήφισμα, με το οποίο εζητείτο η άρση 

των κυρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης κατά της Ρωσικής Ομοσπονδίας 
για την προσάρτηση της Κριμαίας. Για 
την ιστορία να αναφέρουμε ότι υπέρ 
του ψηφίσματος, εκτός από το ΑΚΕΛ, 
τάχθηκαν το ΔΗΚΟ, η ΕΔΕΚ, η Συμ-
μαχία Πολιτών και το ΕΛΑΜ, ενώ ο 
ΔΗΣΥ τήρησε αποχή. Έτσι το ψήφι-
σμα εγκρίθηκε και έφερε την Κύπρο 
σε αντιπαράθεση με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 
Από μια άποψη, η υπόθεση αυτή, 
τηρουμένων των αναλογιών, θυμί-
ζει την περίπτωση της Ελληνίδας 
ευρωβουλευτού, Εύας Καϊλή, που 
προωθούσε στο Ευρωκοινοβούλιο τα 
συμφέροντα και τις θέσεις του Κατάρ. 
Ως γνωστόν, η κυρία Καϊλή ήδη πλη-
ρώνει για τις δραστηριότητές της.
Ας επανέλθουμε, όμως, στο ΑΚΕΛ. 

Το ότι προώθησε το φιλορωσικό 
ψήφισμα στη Βουλή, δεν σημαίνει ότι 
χρηματίστηκε κιόλας για να το κάνει. 
Μπορεί να το έκανε για ιδεολογικούς 
λόγους. Υπάρχει, πάντως, μια εισφορά 

15.000 ευρώ στο κόμμα της Αριστε-
ράς από τον Ρώσο Σεργκέι Κοζλόφ, 
αλλά δεν ξέρουμε αν συνδέεται με το 
ψήφισμα. Το OCCRP ισχυρίζεται ότι 
ο τέως ΓΓ του ΑΚΕΛ, Άντρος Κυπρι-
ανού, ανέφερε πως η δωρεά του Κοζ-
λόφ «μπορεί να ήταν ένας τρόπος να 
[μας] ευχαριστήσουν για το ψήφισμα, 
αλλά δεν έδωσαν σε μένα τα χρήμα-
τα». Εν πάση περιπτώσει, το όλο θέμα 
θα πρέπει να διερευνηθεί πλήρως, 
για να μάθουμε τι ακριβώς έγινε.
Α! Μια και μιλάμε για ρωσικές ει-
σφορές, θα πρέπει κάποια στιγμή να 
δώσει εξηγήσεις και ο Συναγερμός 
για τους ισχυρισμούς ότι Ρώσοι που 
πήραν την κυπριακή υπηκοότητα 
έκαναν εισφορές στο κόμμα.
ΑΚΕΛ-ΔΗΣΥ... μαζί τα πήρανε!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

*Έχω μιαν απορία. Όταν (και εάν) 
λυθεί το Κυπριακό, θα μπορούμε 
στις 25 Μαρτίου κάθε χρόνου να 
γιορτάζουμε όπως σήμερα την 
Επανάσταση των Ελλήνων κατά 
της τουρκικής κατοχής το 1821, ή 
θα πρέπει να βρούμε κάποιαν άλ-
λην επέτειο να τιμούμε, για να μην 
προσβάλλουμε... το άλλο «συστατι-
κό κράτος» και τη μάνα του;
*Πάντως, ο σημερινός εχθρός μας 
είναι ακριβώς ο ίδιος με το 1821. 
Δεν έχει αλλάξει καθόλου στην 
επεκτατικότητά του, την αρπα-
κτικότητά του, την επιθετικότητά 
του. Εκείνοι που έχουνε αλλάξει 
από τότε, είμαστε εμείς. Προς το 
χειρότερο!
*Φυσικά έχει αλλάξει και το 
σύνθημα του αγώνα της Εθνικής 
Παλιγγενεσίας. Δεν είναι πια 
«Ελευθερία ή Θάνατος». Είναι... 
«Διζωνική ή Δύο κράτη»!
*Υπάρχει, όμως, και άλλο σύγ-
χρονο σύνθημα: «Ελευθερία 
(Ελευθερίου) ή Πρίαμος»... στο 
«Survivor»!
*Για τους ήρωες του Εικοσιένα 
δεν είχε σημασία ποιος Τούρκος 
κατακτητής ήτανε απέναντί τους. 
Ο Δράμαλης ή ο Ομέρ Βρυώνης. 
Σημασία είχε να απαλλαγούν από 
τον κατακτητή, όποιο όνομα και αν 
είχε. Το ίδιο και σήμερα. Ερντογάν 
ή Κιλιτσντάρογλου, το ίδιο είναι. 

Ο κατακτητής είναι κατακτητής. 
Πολύ περισσότερο όταν ακούς 
τον έναν από αυτούς (Κιλιτσντά-
ρογλου) να ειρωνεύεται τον άλλον 
επειδή δεν επεχείρησε να κατα-
κτήσει 18 ελληνικά νησιά, όπως 
έκανε ο Ετζεβίτ στην Κύπρο.
*Ευτυχώς οι αγωνιστές του ’21 δεν 
είχανε ο καθένας... από δυο-τρεις 
λιμουζίνες και καμιά Φιλιππινέζα 
να τους βόσκει τα γίδια, αλλιώς 
δεν θα είχανε καμιά διάθεση να 
πάρουνε τα καριοφίλια και να 
κάνουνε επανάσταση.
*Χθες, εθνική επέτειο της έναρξης 
του Αγώνα κατά των Τούρκων 
κατακτητών, πολλοί από εμάς 
τίμησαν την εξέγερση των υπό-
δουλων Ελλήνων, πηγαίνοντας 
στα... κατεχόμενα για να βάλουνε 
φθηνή βενζίνη στα αυτοκίνητά 
τους!
*Τέλος, πρέπει να σημειώσουμε 
ότι εδώ και έναν χρόνο το σύν-
θημα «Ελευθερία ή Θάνατος» 
το «δανείστηκε» και το εφαρμό-
ζει με απίστευτο ηρωισμό και 
μαχητικότητα ένας άλλος λαός, οι 
Ουκρανοί. Εμείς τη λέξη «Ελευ-
θερία» διστάζουμε ακόμη και να 
την προφέρουμε, μπας και μας 
παρεξηγήσουν και μας αποκαλέ-
σουν εθνικιστές και εχθρούς της 
ειρήνης...

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ο διάλογος Νίκου Αναστασιά-
δη-Αννίτας Δημητρίου, κατά τη 
συνάντησή τους στην Πινδάρου, 
σε αποκλειστικότητα της στήλης.
ΝΙΚΑΡΟΣ: Αννίτα μου, αγάπη 
μου, συγχαρητήρια. Τρία στα 
τρία! Προεδρίνα του Συναγερμού, 
προεδρίνα της Βουλής τζιαι προ-
εδρεύουσα της Δημοκρατίας. Άτε, 
τζιαι προεδρίνα της Δημοκρατίας!
ΑΝΝΙΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε 
Πρόεδρε. Αλλά κάθε πράμα στην 
ώραν του. Εσείς τι κάμνετε, τώρα 
που εφύετε που το Προεδρικόν; 
Ησυχάζετε;
ΝΙΚΑΡΟΣ: Μα αφήννουν με να 
ησυχάσω, ρε Αννίτα μου; Μόλις 
έφυα, αρκέψαν να με τζυνηούν. 
Επέψαν μου κατηγορητήριον που 
τον Δικηγορικόν Σύλλογον, για 
εφτά αδικήματα του δικηγορικού 
μου γραφείου, σε σχέσιν με τα 
διαβατήρια. Ότι, ιμίσιη μου, εν 
εκάμναμεν τον αναγκαίον έλεγχον 
για τα κεφάλαια που εφέρναν οι 
επενδυτές. Γιατί, είμαι τίποτε ντετέ-
κτιβ τζι ήταν να τα ελέγχω;
ΑΝΝΙΤΑ: Μεν στενοχωριέσαι, 
κύριε Πρόεδρε. Θα βγεις καθαρός 
από αυτήν την ιστορίαν.
ΝΙΚΑΡΟΣ: Άσπιλος τζιαι αμόλυ-
ντος. Εξάλλου ήδη είπα «ήμαρ-
τον» για τα διαβατήρια. Γιατί εν με 
αφήννουν ήσυχον;
ΑΝΝΙΤΑ: Ό,τι έγινεν έγινεν, κύριε 
Πρόεδρε. Πάμεν παρακάτω. 
Μπροστά μας έχουμεν πολλά 
δύσκολα θέματα και θα πρέπει να 
σπάσουμεν αβγά για να φτιάξου-
μεν ομελέτταν.
ΝΙΚΑΡΟΣ: Μεν μου συναφέρνεις 
αβκά, διότι αθθυμούμαι τα αβκά 
που ήταν να μου σύρουν οι οπα-
δοί του Φούλλη.

ΑΝΝΙΤΑ: Περασμένα ξεχασμένα. 
Τώρα το κόμμαν έχει νέαν ηγεσί-
αν και προχωρούμε μπροστά.
ΝΙΚΑΡΟΣ: Πράβο, ρε Αννίτα μου. 
Αλλά για να προχωρήσουμεν 
μπροστά, πρέπει να βοηθήσουμεν 
τζιαι το Νικούιν μας.
ΑΝΝΙΤΑ: Τον Χριστοδουλίδην;
ΝΙΚΑΡΟΣ: Νναι. Χρειάζεται 
στήριξην μέσα στην Βουλήν, γιατί 
τούτοι του κέντρου, βουρούν τον 
πουπίσω μόνον για τες καρέκλες.
ΑΝΝΙΤΑ: Θα τον βοηθήσω όπως 
μπορώ, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε 
να μην ξεχνούμεν ότι τον εψήφισαν 
οι περισσότεροι Συναγερμικοί.
ΝΙΚΑΡΟΣ: Αννίτα μου, θέλω να σου 
πω τζιαι κάτι άλλον. Μεταξύ μας... 
ΑΝΝΙΤΑ: Να μου πείτε.
ΝΙΚΑΡΟΣ: Σκέφτομαι... να βάλω 
υποψηφιότηταν για αναπληρωτής 
πρόεδρος του Συναγερμού. Για να 
είμαι δαμαί κοντά σου, να σε συμ-
βουλεύω, αλλά τζιαι για να κάμνω 
τον πρόεδρον του κόμματος, αφού 
εσύ είσαι απασχολημένη με το 
προεδριλλίκκιν της Βουλής.
ΑΝΝΙΤΑ (ξαφνιασμένη): Μα, 
κύριε Πρόεδρε...
ΝΙΚΑΡΟΣ: Χα, χα, χα! Ήταν 
αστείον, αγάπη μου. Εν θέλω άλλα 
προεδριλλίκκια. Αφήννω σας 
εσάς, τους νέους, να... συνεχίσετε 
το έργον μου!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ
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